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Protokół

z posiedzenia Wydziału Gninnego z dnia 5. stycznia 1934. 
Obecni :

Burmistrz : Dr.Władysław Michejda,Wiceburmistrz : Artur Gabrisch 
i Rudolf Halfar.

Członkowie : Alfred Berger,Karol Brzóska,Edward Fiala,Franciszek 

Dibon,Inż.Stanisław Hajduk,Józef Herman,Józef Jasicki,Jan Jura
szek,Rajmund Kisling,Zygmunt KLebinder,Adam Kofin,Józef Máchej 2 
Józef No ssek, Wiktor Prohaska, Wilhelm Pustelnik, Tadeusz Reger, 

Wiktor Satara,Jan Szuścik, Jan. Szuster,Jan Wałach,Jan Wojnar,Alej 
zy Milata,Paweł Wacławik / 211 /.

W zastępstwie nieobecnych Hermana Feitzingera, Dr.Henryka Glanza, 

Rudolfa. Halamy,Tomasza Kopyego,Roberta Lewaka, Józefa Macheja 1, 
Jul jus za Mi kuszewski ego, Pawła Mb lina, Dr. Ludwika Müll era, Edwarda 
Ries ego, Dr. Dawida Sandhausa, Wilhelma Zip sera, Andrzej a Brannego, 
Rudolfa Kubaczki,Pawła Wacławika i Józefa Strządały - zjawili 
się zastępcy Jan Kisza,Józéf Niemiec i Józef Obraczaj.

Początek posiedzenia o godz.17 tej.

Przewodniczący : Burmistrz Dr.Władysław Michejda 

Protokół prowadzi : Dr.Alojzy lenkowSki,dyrektor urz.miejsk.

Porządek dzienny :
Sprawa budowy gazowni . 

web e Hctl ~f A.T*  /
Referent powyższej sprawy/Zažnacza na wstępie, że jak 

długo, miasto nie było naciskane t zw.źe jak długo pobierało 
gaz z Cz.Cieszyna bez cła,tak długo nie czyniono starań co do 
separacji Cz.Cieszyna,tembardziej że obowiązywała w tym wZgię 
dzie t zw.umowa Ołomuniecka.Z chwilą ukazania się nowej ustawy 

celnej,obowiązującej od 10.X.1933.na mocy której nałożono cło 

na gaz,miasto zmuszone jest do zajęcia w tej sprawie decydują - 
cego
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stanowiska.Wspomniana ustawa ma zastosowanie tylko do dwóch 
miejscowości w Polsce tj.Cieszyna i Piły,które gaz pobierają 

z zagranicy i nie przewiduje żadnej ulgi celnej.Zastosowanie 
w Cieszynie cła podwyższyłoby cenę na 1 m3 o 8 gr i tak z obec 
nej ceny 62 eena podwyższyłaby się na 70 gr za 1 rn3.0d dwóch 

lat dążył Rząd do uzależnienia Cieszyna od zagranicy i w tym 

celu nałożył cło na gaz, jednakowoż na każdorazo e podanie Mini
sterstwo Przemysłu i Handlu zwalniało gaz od cła na okres -6- 
miesięczny.Od dnia 10. X. 1933. stała się sprawa aktualną przez 

wprowadzenie nowej ustawy celnej.Przełożeństwo miasta natych
miast wystosowało do Ministerstwa Spraw Zagr.memorjał z odpo
wiednią interpretacją umowy ołomunieckiej.Podanie to po rozpa
trzeniu i przychylnem zaopiniowaniu na skutek osobistych inter 
wencji wic.Half ara w M.S.Z.i Wewn.doszło do Ministerstwa Skarbu 

które oświadczyło że nie jest władne do udzielenia ulgi,gdyż 
ustawa ulg dla gazu nie przewiduje.W Min.Przem.i Handlu p.wb. 
suotkał się z zarzùtem, że gmina nie stara się o budowę gazowni 
ani też nic nie robi w tym względzie, aby kapitału zagranicę 
nie wywożono.Oświadczono również,że dopóty nie załatwia., poda
nia przychylnie,dopóki gmina nie poczyni starań i zabiegów 
w sprawie uniezależnienia się od zagranicy. Wb.Half ar oświad
czył,że podobne starania były już wczęte,lecz z powodu braku 
funduszów nie postępują napwd.Ministerstwo żąda ze strony 
miasta poczynienie kroków w sprawie zmiany obecnego stanu rze
czy, gdyż w przeciwnym razie do prośby o zwolnienie od cła się 
nie przychyli.Ministerstwo wskazywało p.wb.Halfarowi firmy, 
które podjęłyby się budowy,jak firmę Holzgräber na gazownię 
gazolinowo - eterynową i Klobukowski na na węglową. Która z wym. 
firm byłaby odpowiedniejszą dla miasta,tego z braku na miejscu 
odpowiednich fachowców ustalić nie można. Sprawę tę oddano wska 
zanym przez Dr.Glanza zaprzysiężonym rzeczoznawcom pp.Mianow-

. skiemu i Michałowskiemu z Krakowa do zaopinjowania.



Wspomniani rzeczoznawcy wskazali przedsiębiorcę Zieleniewskiego 

z Krakowa jako może najodpowiedniejszego wykonawcę budowy gazów 
ni węglowej.Przełożeństwo zwróciło się pod wskazanym adresem 

o przedłożenie odpowiednich planów i kosztorysu,które firma przed 
łożyć ma do końca stycznia br.

Przełożeństwo miasta dąży do tego,aby pracami wstępnemi 

zadokumentować w Ministerstwie,że odpowiednie kroki już są wszczę 
te i że zarzut z jaki się spotkało jest niesłuszny.Jedno z dal

szych głównych pytań jest czy o ile zostanie uchwalono budowa ga 
zwii,miasto ma budować we własnym zakresie, czy też budowę odda 
jakieś firmie.Miasto jest obecnie w posiadaniu rurociągu,chociaż 
juz starego i dziurawego i gazomierzy.Najgłówniejszą jednak bo

daj jest sprawa finansowy. Miast o na budowę gazowni nie posiada 
funduszów,lecz musi się o nie postarać z Funduszu Pracy lub In
westycyjnego, które prawdopodobnie otrzyma i to na dość dogodnych 
warunkach,ponieważ 2 0 w stosunku rocznym.

Mająs sprawy wstępne, przygotowane,miasto zwróciłoby się 
do Ministerstwa Przem.i Handl.z prośbą o spowodowanie uchwalenia 
noweli do ustawy celnej,zwalniającej Cieszyn od cła do'chwili 
ukońcBenia gazowni i to mniejwiącej na okres trzech lat,bo rok 

1934.zejdzie na przygotowaniu i zatwierdzeniu planOw,jak i na 
zabiegach o pożyczkę.Dopiero w roku 1935 możnaby przystąpić do 
budowy.Biorąc wzgląd na otok Polsko Czeską,» której termin nypo 
wiedzenia przewidziany jest na 6 miesięczny z góry z ot netom le- 
nlem własnej gazowil można się liczyć dopiero w 1936 r.Oblicze- 
nia te miałyby znaczenie jedynie wtenczas ,gdyby miasto budowa
ło we własnym zakresie,natomiast gdy odda budowę prywatnemu przed 

sięblorcy,budowa i uruchomienie toże nastąpić wcześniej,ponieważ 

sama budowa gazowni 1 zbiorników trwać może jak nas informowano 
od 3-ch do 4 mieslęcy.Uructomlenie rttoczas nastąpić może już 
w roku 1935.

Jeżeli chodzi o wysokość kosztów budowy,to narazle koszto 

rysów jeszcze nie ma.Według zaciągniętych u Zieleniewskiego Infor 

macjl należałoby liczy! slę z wydatkiem 250 tysięcy zł.Nasze ru- 
rociągi 



leżą w ziemi od przeszło 50 lat i wymagają koniecznej wymiany 
rur,co pociągnię za sobą, wydatek 300 tys.zł.Powyźszy stan rze 
czy przemawia za budową gazowni.Wysuwa się zasadnicze pytanie 
czy budować i nie płacić cła,czy nie budować i płacić cło. 
Jeżeli odstąpi się od budowy to absolutnie na żadną zniżkę 
celną Liczyć nie można.Drugie pytanie, które zależy od odpowie 

dzi na pierwszej eżel i budować, to czy we własnym zakresie,czy 
oddać budowę przedsiębiorcy.Jeżeli zaś uchwali się budować we 
własnym zakresie,to pod uwagę wchodzić mogą jedynie fundusze 
z pożyczki otrzymanej z Funduszu Pracy lub Inwestycyjnego.

Referent dalej zaznacza,że cło za ostatni miesiąc li

stopad wynosi 1.250.- zł,to więc uczyni rocznie kwotę około 
16.000 zł.Gdyby zaciągnięto pożyczkę w wysokości 500 tys.zł 
z wspomnianych funduszów na 2 $, to z przypadającego rocznie cła 

zapłaconoby odsetki w wysokości 12.000 zł,a jeszcze na amortyza 
cję pozostałoby 4.000 zł.Kończąc referent zaznacza,że dlatego 
zostało zwołane posiedzenie,aby sprawę tą przedstawić Wydziało 
wi i usłyszeć zdanie i opinję jego,co należy dalej robić.

Przewodniczący p.burmistrz Dr.Michejda wyjaśnia,że 
z referatu jasno wynika,iż należy dziś zająć zasadnicze stano
wisko w kwestji co czynić.Władze centralne nie pójdą miastu na 
rękę o ile nic się nie będzie robiło,nsnctó?:lrx3h3EOiXRX^

Dlatego jak już referent zaznaczył,należy zasta 

nowić się nad pytaniami :
1/ czy Wydział Gminny uważa w tej nowej sytuacji jaka się wy 

tworzyła za wskazane budować gazownię lub nie.
2/ jeżeli budować,to czy budowę oddać firmie prywatnej,czy 

też budować w własnym zakresie.
3/ trzeciem pytaniem byłaby kwest ja sfinansowania.

Do dyskusji zgłosili się pp.prof.Janicki,Brzóska, inż.

Hajduk,prof.Wałach i Kiszą.
P.prof.Jasicki uważa że wpierw trzeba pomyśleć czy gazo 

wnia 
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będzie miała byt zapewniony, czy cena gazu przez budowę gazowni 
się zniży,czy ilość konsumentów się podniesie.J[ tak w/g jego 
notatek miasto obecnie posiada 863 konsumentów gazu,w czem sam 
szpital konsumuje prawie 25 $ całej konsumcji.Jak z lat ubieg
łych wynika,począwszy już od roku. 1921 w którym to roku skon
sumowano okrągło 580 tys.m3 gazu,konsumpcja gazu stale spada 
i w ostatnich latach wynosiła :

w 1929 - 182 tys.m3
1930 - 167 "
1931 - 156 "
1932 - 144 "
1933 - 120 "

W listopadzie 1933 skonsumowano 11.940 m3.Oprócz tego około 26$ 
ogólnej konsumpcji gubi się z powodu złego rurociągu.Należy się 
zastanowić nad pytaniem,czy przy stale spadającej konsumpcji 
gazu,podniesie się ilość konsumentów w razie wybudowania gazow
ni. Nie chce jednak przez swe wywody wpłynąć na to,aby nie budo 
wano.W pierwszych miesiącach istnienia własnej gazowni cenę: ganu 
nie będzie można obniżyć,lecz w miarę wzrostu konsumentów i ce
na się obniży.Jego zdaniem jest lepiej mieć własną ga,zownię, 
a płacić wyższą cenę, jak płacić dużo i nic nie mieć.Mając zaś 
własną gazownię zatrudni się i pewną ilość bezrobotnych.Nale
ży przeto wcząć pierwsze kroki i przystąpić do budowy.

P.Brzóska porusza sprawę straty gaz$r i domaga się przy 
stąpienia do wymiany rur, przemawiając za przystąpieniem do bu
dowy. Według jego zdania należy spróbować,czy gazownia będzie 
się rentowała, tembardziej,kiedy rząd idzie Gminie na rękę.

P. inż.Hajduk zastanawia się nad tern,czy nie należy 
zaczekać i dążyć do porozumienia z Cz.Cieszynem nad zniżką ce
ny gazu.Jest jednakże przeciwko temu,aby kapitał wywozić zagra 
nicę.Co do wysokiej obecnej ceny gazu,to na jej wysokość wpły 
wa również stosunkowo duża strata gazu.Jest zatem,aby przystą 
piono do budowy gazowni we własnym zakresie,ponieważ oddając 

budowę przedsiębiorcy,narażałaby się Gmina jedynie na straty, 
ć 
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ponieważ przedsiębiorca obliczy budowę tak,aby z niej wycią
gnąć zyski,a miastu odda później tylko zużyte przedsiębior- 
stwo.Podobny wypadek miał miejsce w Oświęcimie.

P.prof.Wałach wyraża w przemówieniu swem obawę,czy mo 

że kwota 1/2 mil jonowa przewidziana na budowę gazowni nie jest 
w stosunku do małej ilości konsumentów Cieszyna za dużą.Cena 
obecnie z cłem wyniesie około 70 gr za 1 m3,jeżeli ilość konsu 

mentów jeszcze się zmniejszyło wtenczas i cena się podniesie 
Gdy jednak budowa jest konieczną, to czy nie należałoby przy
stąpić do budowy mniejszej gazowni,a potem w miarę wzrostu 

konsumentów je^ etapowo powiększać.
P.Kiszą wypowiada się za budową gazowni ,gdyż przez 

to zatrudni się robotników,a jak będziemy posiadali własną ga 
zowniąło i ilość konsumentów się zapewnje powiększyzo ile 

wszczętą zostanie odpowiednia reklama.Za przykład niech nam 

posłuży El ekst równia.
W dalszej dyskusji p.Klebinder jest za budową własnej 

gazowni,choćby nawet przyszło do żaciągnienia pożyczki z innyoh 
źródeł poza Fund.Pracy lub Inwestycyjnym.Budowę należy wszcząć 

tembardziej,że jest konieczną wymiana rurociągu,która pochło

nie znaczną część kapitału.
P.Prohaska, podnosi znaczny spadek konsumpcji,która 

z roku na rok spada,a jak prof.Jasiek! już zaznaczył spadła 
obecnie do 120 tys.m3.Zastanawia się,czy w razie zbudowania 
gazowni i ilość konsumentów się podniesie, jak i sama konsumpcja 
Na oświetlenie gazem z powodu taniego prądu Elektrowni liczyć 

nie można.Gdyby jednak konsumpcja się nie zwiększyła,to trud
no będzie przy 15 gr zysku,jaki pozostanie na lm3 pokryć kosz 
ta ruchu.Zysk ten w stosunku rocznym uczyni 18 tys. zł,z tego 
na amortyzację musi się liczyć 10 tys.ponieważ na dłuższy ter 
min,jak 50 lat pożyczki rozkładać nie można.Pozostałoby więc 

przy słabej konsumpcji około 8 tys.na odsetki.Nie chee się
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jednat pesymistycznie na sprawę tę zapatrywać 1 spodziewa się 

wzrostu konsumpcji.Powstałe gazowni nape.no zwiększy konsumpcję 

a nawet korzystnie wpłynie na rozbudowę miasta.Dlatego tak jak 
3 6go poprzednicy jsst za, tom, aby budowgp*

Następnie p.burmistrz udzielił głosu posł.Regerowi,który 
oświadczył, że stoi na tern stanowisku, aby pomnażać majątek publiez 

ný i budować gazownię,ponieważ opalanie gazem jest tańszem, jak 

węglem.Budując własną gazownię da się możność pracy robotnikom. 
Na zmniejszenie ilości konsumpcji gazu w czasie ostatnim wołynął 

brak zaufania z powodu jego trujących własności, jak również mno
żąca się ilość nieszczęść spowodowanych złym rurociągiem, których 

świadkami byliśmy nie tak dawno.Gaz może być bardzo dobrze wyzys

kany dla celów przemysłowych.Posiadając gazownię,uboższa ludność 

będzie mogła zaopatrzyć się w rańszy materjał opłaowy jak koks 
i węgiel.Jeżeli chodzi o to,przez kogo gazownia ma być budowana 

to tylko we własnym zakresie.Należałoby się zastano wić, czy nie wy 

starczy wybudować tylko zbiornika, i później połączyć się z centra 

lą, jaka jest projektowana na Górnym Śląsku,bo taka centrala musi 

w krótkim czasie po wstać. Pożyczkę z Funduszu Pracy lub Inwesty
cyjnego będzie można otrzymać,lecz czy nie byłoby lepiej stworzyć 

jakiegoś towarzystwa akcyjnego,w którem miejscowa ludność mogłaby 

ulokować swe oszczędności,Gmina musiałaby w towarzystwo to włożyć 

odpłuAŚiią cząść kapitału.
W końcowym słowie referent wb. Half ar na poruszone w dysku 

sji uwagi odpowiedział :Gazowni likwidować wogóle nie można,ponie 
waż nie zgodzi się na to absolutnie Ministrestwo Spraw Wojskowych 
Również zastąpienie gazu przez elektryczność nie da się przeprowa 
dzić,ponieważ odpowiednie zabiegi próbowano już poczynić w Szpita 

lu,lecz okalało się,że pomimo zastosowania wszelkich najnowszych 
przyrządów gaz jeszcze trzykrotnie jest tańszym od prądu.Obawa 

z powodu małej ilości konsumentów nie jest groźną,co wnioskować 

można z wyrażenia się p.Hblzgäbera,ubiegającego się o koncesję na 

budowę gazownice stosunkowa mała ilość konsumentów wcale go nie 

nape.no
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przestrasza o ile tylko miasto da mu wolną rękę do przeprowadze
nia odpowiedniej reklamy. Niema co myśleć o tern,aby budowę wszcząć 
tylko.na próbę.Na zniżkę ceny przez gazownię w Cz.Cieszynie praż 
dopodobnie liczyć nie możemy,ponieważ podobne pertraktacje były 
już prowadzone,ale bez rezùltatu.Czy budowa się opłaci,tego właś
nie wiemy.Rentowność gazowni stoi pod znakiem zapytania.0 budowie 
centralnej gazowni ciągle się myśli i były już nawet przeprowadza 
ne konferencje,lecz brak dotychczas konkretnych rezultatów.Co do 
pożyczki, to pod uwagę brany być może tylko Fundusz Pracy lub Inwe 

stycyjny.
Pan Burmistrz Dr.Michejda poddaje pod głosowanie vniosek 

referenta:
Wydział Gminny,wysłuchawszy szczegółowego referatu tfb.psł 

Haifara co do dotychczasowych starań Prezydjum miasta,postanawia 
w zasadzie budowę gazami we własnyn zarządzie i upoważnia zarząd 
miasta do poczynienia wszelkich dalszych kroków celem wykończe

nia tego dzieła w możliwym czasie oraz jego sfinansowania.

Równocześnie prosi Wydział Gminny Wysokie Ministerstwa
o uwzględnienie podania Zarządu miasta w kwest ji zwolnienia lud 
ności od opłacania cła za gaz pobierany z Czeskiego Cieszyna, 
na czas konieczny do zbudowania i uruchomienia własnej gazowni 

z ważnością od 10.października 1933."
Wniosek przyjęto jednogłośnie.

Ô godz.19.10 przewodniczący zamyka posiedzenie.



* - o t o k o ł

s posiedienia 4,.dzisłu Gminnego miasta Otesayiea 3 dnia 21.II 1.1954 
Obecni :

Burmistrz : zr. fł?dysław Michejda 

fiœbumistraowie : Artur -Gabrlsch i Rudolf Ralfar 

Członkowie Wyuziału : Karol Braóska, Alfred Berger, Łiward Tlała. 

Inż,Stanisław Hajduk,Jan Juraszek,Zygmunt KIebinder,Tomasz Kopy, 

Jozef Ma.cr.ej 1,Józef Máchej 2,Viktor Prohaska,Tadeusz Reger,Jan 

SzuMcik, Dr. Henryk C-lanz,Franitszek Dibon,Rudolf Halama,Józef Ja

siek!,Rajmund Kisling,Adam Kofin,Juljusz liikuszewski,Józef Nossek, 

Wilhelm Pustelnik,Edward Riese,Dr.Dawid Sandahaus,Wiktor Satara, 

Jan Szuster,Jan «fałach,Jan Wojnar,Wilhelm Zipser,Andrzej Branny, 

Alojzy Milata,Rudolf Kubeczka,Paweł *acławik  i Józef Strządała. 

W zastępstwie nieobecnych Hermana Feiizingera ,Jozefa. Hermana, 

Dr. Ludwika liüllera, Karola Puto er li, Pawła, Wolina, Pawła Wacławika 

•zjawili się zastępcy Jan Kiszą,Józef Obraczaj,Józef Niemiec i Ma

ksym! Ij an Hartman.

Początek posiedzenia o godzinie 17.10.

Przewodniczący • Burmistrz Dr.Aiładysiaw Michejda, 

Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejsk.

Porządek dzienny :
I . Preliminarz budżetowy na rok 1934/35

II. Posiedzenie poufne / sprawy personalne !

Przewodniczący stwierdziwszy komplet otwiera posiedzenie, 

poświęcając serdeczne słowa pamięci śp.Roberta Lewaka,długoletnie 

go członka Wydziału Gminnego i przewodniczącego Komisji Budowla

nej. Członkowie uczcili pamięć Zmarłego przez powstanie.
Następnie członek Wydziału p.Karol Brzóska stwierdza, zgodnoóć 

protokołu z dnia 5.stycznia 1934. z przebiegiem obrad i stawia wnio
sek



o przyjęcie tegoż. ■
Wniosek przyjęto .

Na, sali posiedzeń jawi się p. starosta Plackowski,którego 

w imieniu miasta, wita p.burmistrz Dr. .‘/ładysłaf Micnejda.
Następnie p.Przewodniczący udziela głosu członkowi Komisji 

prawniczej p.Janowi Szustrowi,który stawia następujący wniosek • I 

Komisji Prawniczej dotyczący zmiany statutu w przedmiocie poboru 
podatku od publicznych rozrywek,zabaw i widowisk / w myśl rozpo
rządzenia Wojewody Śląskiego z dnia 18. stycznia 1934. / Dz.U.Sl.ft * i 

S.poz.3. / :
§ 8 Stopa podatkowa od każdego biletu pojedynczego 

wynosi: podat-ek :

A. 10 $ ceny bilety na przedstawienia marionetkowe, cyrkowe 
variété,kabaretowe,na walki zapaśnicze i zabawy taneczne,

B. połowę stawki procentowo określonej pod lit.A.od ceny 
biletu na przedstawienia i występy o wyższej wartości artystycz
nej lub naukowej,

0. jedną trzecią część stawki procentowo określonej od ceny 
biletu na wszystkie inne widowiska,zabawy i rozrywki,

D. od filmów przedstawiających tematy polskie :
a/ nieposiadają.cych oceny................ 5 $
b/ posiadających ocenę "artystyczny 3 <
c/ -------- «------ » kształcący " 2 1-

ceny biletu wstępu. : I
E. Od innych filmów :

a/ nieposiadają.cych oceny.................. 15
b/ posiadających ocenę " artystyczny" 10
c/ posiadających ocenę " kształcący " 10

ceny biletu wstępu. |

F. Jeżeli w czasie jednego przedstawienia są wyświetlane 
dwa. lub więcej filmów o różnej skali podatkowej i wobec tego od 

każdego filmu należałby się dodatek różnych stawek,należy stoso- <
. wać następujące zasady : 

a/

b/

jeżeli są wyświetlane filmy o różnym metrażu,codâtek 
winien oyc wymierzony według stawki podatkowej dla 
lilmu o najwyższym metrażu,

są .wyświetlane filmy o równym metrażu, Dodatek . 
winien b^c wymierzony według stawki Dodatkowej dla fiH 
mu,od ktorego stawka podatkowa jest niższa.
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G-. Filmy o tema.tach polskich,o ile zostaną oznaczone 

stampilą " Krótkoraetrażowy " i jeżeli będą wyświetlane jako dodat 
ki do programu zasadniczego przy innych filmach,nieposiadających 
staippili " temat polski " wpływają na obniżenie ogólnej sumy 
obliczonego podatku komunalnego nieme o 5 dźwiękowe o 10 $ o ile 
zaś są one nadto oznaczone stampilą " Artystyczny " lub " Kształ
cący " - nieme o 10 $,dźwiękowe o 20 0.

Filmy,posiadające stampilę " Krotkometrazowy " "Temat 
polski " jeżeli równocześnie są oznaczone stampilą " Reklamowy " 
nie wpływają na obniżenie podatku od zasadniczego programu.

H. W miesiącach letnich,w czasie od l.maja do dnia 31. 
sierpnia wymiar poda.tku komunalnego od przedstawień kinematogra
ficznych obniża się o 20 0 od ogólnej sumy przypadającego podatku.

J. Podatek komunalny od fólmów,dopuszczonych do wyświe
tlenia publicznego przed dniem 1.kwietnia 1933 à posiadających 
oceny stampilowe obowiązujące do tego czasu - winien być pobiera
ny według następujących zasad :

a/ od filmów posiadających oceny : Małowartościowy " 
" Rozrywkowy " - weäLug norm ustalonych w niniejszem rozporządze
niu dla filmów nieposiadających oceny,

b/ od filmów posiadających oceny : " Dobry rozrywkowy" 
" Artystyczny " i " 0 wyższej war-stości artystycznej " - według 
norm ustalonych w niniejszem rozporządzeniu dla filmów,posiadają
cych ocenę " Artystyczny "

c/ od filmów posiadających oceny : " Historyczny " 
" Krajoznawczy " i " Na,ukowy " według norm ustalonych w niniejszen 
rozporządzeniu dla filmów,posiadających ocenę " Kształcący "

§ 17.
Statut niniejszy obowiązuje z dniem 1.kwietnia 1934.

Do dyskusji nad wnioskiem zapisali się :poseł Máchej 
wcb.Halfar,Reger i Máchej 1,

Pan poseł Máchej przemawia za zupełnem zniesieniem tego 
podatku,gdyż kina miejseowe i tak ledwie wegetują,a podatek ten

// 
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niewiele korzyści przyniesie,gdyż dla ewidencji jego trzymæ 

trzeba osobnego urzędnika.
Pan Wcb.Halfar wyjaśnia,iż z podatku tego zrezygnować 

nie można,gdyż przynosi Gminie rocznie zł 4.000,a urzędnik który 
zajęty jest ewidencją tegoż tyle nie kosztuje,a, nadto spełnia 

także inne czynności.
Pan Józef Máchej 1,przychyla się do wniosku Komisji 

prawniczej twierdząc,że podatek od zabaw i widowisk uiszczają 
uczestnicy tych imprez,co zaś dotyczy urzędnika,który to ma 
prowadzić,to lepiej zatrudnić jednego bezrobotnego i płacić go 
z wpływów tego podatku,niż zupełnie zrezygnować z poboru tego 
podatku.

Pan poseł Reger przychyla się do wywodów przedmówcy 
klubowego p.posła Máchej a. W głosowaniu przyjęto wniosek Komisji 
większością, głosów przy wstrzymaniu się od głosowania członków 
klubu P.P.S.

Z kolei udziela Przewodniczący głosu referentowi skar
bowemu p.web.Halfarowi.

Ban wcb.Halfar referuje preliminarz budżetowy Gminy 
miasta Cieszyna na rok 1934/35,który został dokładnie opracowany 
na 3 posiedzeniach Komisji Skarbowej i jest zrównoważony.

Preliminarz ten był przez przeciąg 8 dni wyłożony do 
wglądu publicznego i żaden sprzeciw nie wpłynął.

Referent stwierdza,iż chociaż budżet miasta Cieszyna w j 
wraz:z b.gminą Bobrek stanowi jedną całość i chociaż statuty nor
mując? podatki i opłaty gminne na podstawie ustawy z roku 1932 
o wcieleniu Boorku do Cieszyna wchodzą na terenie Bobrku w życie 
z dniem 1.kwietnia 1934.to jednak .obywatele Bobrku po myśli po
szczególnych przepisów statutów będą korzystali z szeregu ulg, j 

ponieważ nie mogą korzystać z wielu urządzeń dobra publicznego. 
Prace około oszacowania budynków byłej gminy Bobrek są w toku.

Budżet opracowany został ściśle według wskazań Śl.Urzę 
du Wojewódzkiego i tak nie przewidziano żadnych większych nowych 
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inwestycyj,a wydatkowano jedynie kwoty konieczne na utrzymanie 

bieżącego remontu.
Budżet jest o 50.000 mniejszy od roku ubiegłego.Naj

większą trudność przy ułożeniu budżetu sprawiała Opkka Społecz 
na,ktoryto dział zmniejszono o 5.000 zł,kwotę tą jednak uwzglę 
dniono w dziale V przy budowie ul.Liburnji,przy której zatrud
nieni zostaną bezrobotni.Dalszą trudnością przy ułożeniu wydat
ków w dziale Opieki Społecznej będzie obowiązek zaopatrywania 
inwalidów,który spadnie na gminę z dniem 1.kwietnia 1934.Komisja 
Opieki Społecznej będzie się jednak starała zrewidować jeszcze 
raz listę pobierających zasiłki,wyeliminować tych,którzy nie 
będą wskazani wyłącznie na pobieranie obecnych zasiłków.Referent 
nadmienia w dalszym ciągu że na Opiekę Społeczną, przeznacza się 
oprócz kwot budżetowych corocznie znaczniejsze kwoty z nadwyżek 
budżetowych.

W dziale V zasługują na uwagę oprócz rozbudowy ul.Li- 
burnji i przedrukowanie ul.Demla kwota zł 5.000.-przeznaczona 
na dokonanie pomiarów trjangulacyjnych w byłej gminie Bobrek, 
co jest koniecznem z powodu ustalenia, głównych dróg stanowiących 
łączność z miastem.

W dziale XII.Bezpieczeństwo Publiczne podwyższono sub
wencję dla Straży pożarnej o zł 2.000.- którą to kwotę przezna
cza. się na budowę schronów przeciwgazowych.

Spłata długów zmniejszyła się znacznie,gdyż pożyczkę 
w wysokości 200.000 zł przęzeaczoną na wodowciąg,a dotychczas 
nienaruszoną uchwalono zwrócić Komunalnej Kasie Oszczędności.

Wydatki w dziale I.są nieco wygórowane,gdyż znajdują 
się tam koszty administracyjne dotyczące także innych działów, 
które jednak w następnych latach zostaną odpowiednio rozłożone 

na właściwe działy.
Inne działy wydatków pozostały prawie niezmienione.Głów 

ne źródła dochodpw,które z roku na rok się kurczą,stanowią wpły 
wy z czynszów,podatków samoistych, udziałów w podatkach państwo
wych tudzież zyski przedsiębiorstw.



zyski Rzeźni są minimalne, gdyż urządzenia Rzeźni »»agają clą. 

gleg0 uzupełniania 1 ulepszanla.Oddzlał gazowy nie przynosi 
prawie 'żadnych zysków, gdyż cena gazu odbieranego z Czeskiego Cle 
szyna jest wygórowana,a do dalszej podwyż»! ceny Przyczyniło 

się jeszcze ostatnio pobierane cło.
Podatek budynkowy preliminowano w kwocie zł 206 tysięcy 

Zastosowana przy wymiarze stawka w wysokości 8 i 1/2 promili nie 
jest wprawdzie najniższą,ale stwierdzić trzeba,że nie jest rów
nież wygórowaną.Stawkę tę możnaby wydatnie obniżyć,gdyby na 
sku cieszyńskim obowiązywała ustawa o poborze podatku komunalne 
go do podatku osobisto-dochodowego jak to ma miejsce w górnoślą 
skiej części Województwa Śląskiego.Wszelkie jednak starania 
o rozszerzenie tej ustawy także na cieszyńską część Województwa 

nie odniosły skutku.
W ostatnich dniach wpłynęło pismo właścicieli nieru 

chomości przeciwko wysokości podatku budyniowego,w którym doma
gają się zastosowania stawki 7 promili.Treść pisma jest jednak 
nieaktualna,gdyż wpłynęło po terminie i po przyjęciu budżetu 
przez Komisję Skarbową.

ściśle z budżetem administracyjnym łączy się budżet 
przedsiębiorstw.Budżety przedsiębiorstw układa się w ten sposób 
aby przynosiły jak największy dochód,gdyż stanowią one oparcie 
dla budżetu administracyjnego.W Elektrowni dąży się do dalszej 
rozbudowy sieci,aby uzyskać jak największą konsumpcję prądu. 
Analogicznie przedstawia się sprawa z Rzeźnią. I tak przewidziana 
jest w przyszłym roku budżetowym budowa nowej chłodni.Budowa ta 
jest koniecznie potrzebną ze względu na przestarzałe urządzenia 
chłodnicze.Budowę tą oddano Stoczni Gdańskiej.

0 ile chodzi o oddział gazowy, to Cieszyn ma najdroższy 
gaz w Polsce mimo,że oddaje go po kosztach własnych.Na wysokość 
ceny wpływa również znaczny ubytek gazu,który przypisać należy 
zużytemu już rurociągowi.

Wodociąg także przynosi minimalne zyski z powodu 
wspólnego Zarządu tegoż z Czeskim Cieszynem.Zaznaczyć naleÉ^i«
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budowa nowego wodociągu nie jest objęta budżetem.

Tak mniej więcej przedstawia się w ogo'lnych zarysach bud

żet, uchwalony przez Komisję Skarbową na trzech jej posiedzeniach.

Następnie referent skarbowy przedstawia wnioski Komisji 
Skarbowej :

A-l/. Uchwalenie preliminarza dochodo'w i wydatków bud że 
tu administracyjnego na rok budżetowy 1934/35 zamykającego się 

w wydatkach i dochodach kwotą 1,310.882.36 zł - według zestawie

nia, wręczonego wszystkim członkom Wydziału gminnego.

A - 2/. Uchwalenie preliminarza dochodów i wydatków 

/według zestawienia,wręczonego wszystkim członkom Wydziału Gminne 

go - budżetów przedsiębiorstw miejskich na rok 1934/35 zamykają

cych się w wydatkach i dochodach kwotą 1,263.276.- zł.

A - 3/. Uchwalenie uchwały Skarbowej / wg.załącznika/

A - 4/. Wniosek Prezydjum miasta o virement budżetowe : 

Wydział Gminny upoważnia Radę Gminną względnie Prezydjum miasta 

do zmian w obrębie globalnych cyfr poszczególnych działów budże 

towych w miarę koniecznej potrzeby,czyli przyznaje się Radzie 

wzgl.Prezydjum prawo virement budżetowego w powyższych granicach

A - 5/. Wniosek Komisji Skarbowej następującej treści : 

Wydział Gminn17 przyznaje wszystkim funkcjonarjuszom gminnym do 

końca roku budżetowego 1934/35 dodatek komunalny na podstawie 

rozporządzenia Wojewody śląskiego z dnia 12.maja 1932./ Dz.U. 

Ś1.14.poz.31./ od dnia 1.kwietnia 1934.w wysokości 10 0 dla żo

natych i 5 /0 dla samotnych z tern,że Gmina będzie dalej ponosiła 
dotychczasowe opłaty do Kasy Chorych.

Przewodniczący otwiera dyskusję nad budżetem,przyczem 

do głosu zapisują się pp.poseł Máchej,Tomasz Kopy,Karol Brzóska 
Dr.Henryk G-lanz i Jan Szuśclk.

Pan poseł Máchej stwierdza, że budżet miasta Cieszyna, 
z roku na rok się kurczy,a. co najgorsza w działach takich jak 

opieka społeczna,gdzie wydatki powinne być większe ze względu 

na wzmagającą się nędzę wśród ludzi.Liczyć należy się nie tylko 



z .tern,że miasto zostanie obérons, ja*  referent .spomnlal obo. 
wlązklem wypłacania świadczeń Inwalidom,ale przyznać również na, 
leży,że obywateli z Bobrku nie należy Inaczej traktować ja.k oby_ 
wateli z Cieszyna,a co zatem idzie należy biedynm Bobrku wypła^ 
zasiłki te same co biednym miasta Cieszyna.

Mówca w dalszym ciągu zarzuca,że w budżecie nie znajduje 
się pozycja na budowę mieszkań dla najuboższych,chociaż nędza 
mieszkaniowa jest jeszcze wciąż bardzo wielka.

Wyraża niezadewolenie z pewodu manifestacji,która spro
wadziła. za sobą nieporozumienie z państwem sąsiednim. Takie postą 
pienie,które sprowadziło za sobą pozbawienie pracy robotników prs 
cujących po czeskiej stronie nie leżało chyba w interesie miasta. 
Twierdzi że opieka nad bezrobotnymi kuleje wskutek czego wśród

■ tych biedaków szerzy się zastraszająca,-nędza,w dodatku zaś każę 
się bezrobotnym odrabiać w lecie zasiłki żywnościowe udzielone 
w zimie.Kiedy już tak być musi,to niech przynajmniej wynagrodze
nie za pracę będzie godziwem,a nie jałmużną.

Domaga się połączenia Kolonji Wojewódzkiej z kanałem 
głównym.

ffyraża niezadowolenie z powodu- oddania budowy chłodni 
Stoczni gdańskiej zamiast Hucie Laura,przez co wskutek różnicy 
500.- zł w cenie,daje się zarobek obcym zamiast ludziom z oje- 
wództwa śląskiego.

Następnie przedstawia mówca wnioski prz.edłożone Komisji 
Skarbowej przez nią odrzucone względnie tylko częściowo załat
wione :

B - 1/. W dziale V.. rozdział B- § 30 podwyższyć kwotę 
 0 2.0C0 zł na zakupno nieprzemakalnych płaszczów 

. i ubrań dla robotników miejskich.

B - 2/. dziale IX. rozdział a. § 84.podwyższyró kwotę 
 na zt 33.500.-

B - 3/. Do działu XIII :
Komisja finansowa wsywa Przołożeristwo miasta oo poczynienia . 
przygotowań . kierunku zbudowania bali tar8o.ej » Cieszynie. .



B - 4/. Każdy członek Rady Gminnej winien oprócz spełniania 
swojego obowiązku na posiedzeniach Rady,wykonywać nadzór nad pew

nym działem Gospodarstwa miejskiego wzgl.administracji miejskiej 
według podziału dokonanego przez Radę Gminną.

B - 5/.. Czł.łydz.p.Tomasz Kopy stawia wniosek o zniżenie 

cen lodu sztucznego z zł 1.- na 50 gr za blok.pokrycie na ten cel 
znalazłoby się przez większy zbyt lodu.

Członek Wydz.Karol Brzóska wyjaśnia ,że warunki właścicie
li nieruchomości-są bardzo ciężkie,przeważnie zaś tych małych, 
którzy nie mają dochodów nawet na konieczny remont.Możnaby im ul
żyć przez obniżenie podatku budynkowego,aby zaś to było moźliwem 

prosi Przełożeństwo o poczynienie kroków w kierunku rozciągnięcia 
ustawy o dodatku komunalnym do państwowego podatku osobisto do

chodowego także na cieszyńskiej częściWojewództwa,zwracając się 
również do klubu P.P.S.aby w tym kierunku współpracował i wykorzy- 
sżał pole do popisu.

Następnie uprasza o wyjaśnienie,czy wniosek jego przedsta 
wiony Komisji Skarbowej o skreślenie tantjeny p.inż.Dombkego zo
stał załatwiony.

W-końcu mówca domaga się obniżenia, stopy podatku budynkowe 
go z 8 i 1/2 promili na równych 8 promili.

Czł. A'ydz. Edward Eiala uznając trudności zachodzące przy 

układaniu budżetu,które były mniejsze od zeszłorocznych,wyraża 
imieniem klubu niemieckiego pełne uznanie dla, układających budżet.

Klub niemiecki uważa ułożony budżet za realny i będzie 
solidarnie głosował za przyjęciem tegoż.

Czł.Wydz.Br.Glanz imieniem klubu żydowskiego oświadcza 

się za. budżetem,wyraż aj ąc pełne zaufanie Przełóżeństwu miasta.

Czł.Wydz.Jan Szuścik przemawiający imieniem klubu pol

skiego stwierdza,iż mało jest miast takich jak Cieszyn,które mo
głyby ułożyć budżet w ten sposób,aby-koniec z końcem związać 
z czego możemy być prawdziwie dumni.
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W dalszym ciągu zaznacza,że moralność podatników stoi na wy

sokim poziomie,co wynika z małych zaległością do czego « znacznej 
mierze przyczynia się także solidarność rękodzielników i skrzętność 

i zapobiegliwość naszych urzędników.
W końcu dosadnie odpiera zarzuty posła Macheja dotyczące ma

nifestacji żałobnej z okazji 15 lecia napadu Czechów na Śląsk.
Zaznacza,że nie miał zamiaru w przemówieniu swern kwestji tej 

poruszyć,lecz kiedy sprawa ta została wspomnianą,to obowiązkiem 
jego,jako członka klubu polskiego,jest odeprzeć wszelkie zarzuty 

poczynione przez członka kluou P.P.S.
Stwierdza,że nie jest to początkiem początkiem pozbawienia 

naszych robotników' pracy,lecz działalność ua. dauuje się od bardzo 
długiego czasu. I nie my Polacy daliśmy początek manifestacjom, 
lecz pierwsi Czesi.W dniu 23.stycznia br.w Dąbrowęj manifestowali 
na grobach swych polegych żołnierzy,a na grobach naszych bohaterów 
nawet świateł zapalić nie pozwolili.

Manifestowaliśmy na naszej ziemi,gdyż wypadki z przed lat 
15 tu jeszcze żywo stoją nam przed oczyma i boleśnie krwawią nasze 
serca, a manifestowania nie ma nam prawa nikt zabronić.Odmawia so
cjalistom prawa sądzenia,gdyż oni wskutek akcji przeciw armji pol
skiej głównie ponoszą winę nieszczęścia z r.1919 i 1920.

Między nami niema Polaka,któryby nie solidaryzował się 
w stu procentach z mcwcą na tej manifestacji p.Burmistrzem,chociaż 
przemawiał nie z ramienia miasta / niemilknące oklaski /.

Kończąc zaznacza,że także zarzuty tegoż mówcy jakoby się 
oszczędzało na Opiece społecznej są zupełnie niesłuszne,przeciwnie 
oprócz sum budżetowych przeznacza się corocznie poważne kwoty na 
ten cel z nadwyżek.

Klub polski głosował będzie za przyjęciem budżetu.

Do dyskusji zapijali się jeszcze dodatkowo pp.inż.Stani
sław Hajduk,poseł Máchej i poseł Reger.

Czł.Wydz.Hajduk stwierdza,że cena gazu jest o 100 wyższa, 
od ceny gazu w Bielsku.Na cenę tak wysoką w znacznej mierze wpływa 
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zużyty bardzo rorociąg,to też proponuje przeznaczyć z oszczędno 
ści budżetowych jakąś kwotę na wymianę rurociągu.

Przewodniczący zwraca uwagę,by w dyskusji poruszano rze 
czy ściśle budżetowe.

Poseł Máchej odpowiada pp. Fial i i Szuścikowi.Poseł Reger 
przyłącza się do wywodów swojego przedmówcy,odpierając zarzuty 
poczynione przez p.Szuścika,

Referent skarbowy wcb.Halfar wyjaśnia zarzuty wniesione 
przez poszczególnych mówców dyskusyjnych i tłumaczy,że braku 
mieszkań już-się nie odczuwa.Jak doświadczenie wykazało,miasto 

dopłaca do nowo wniesionych budynków mieszkalnych rocznie około 
<50.000 zł,pomimo że czynsze w tych-domach są dość wysokie. Miast a 
zatem pod tym względ-em nie można obciążać,a budowę domów miesz
kalnych należy pozostawić inicjatywie prywatnej.

Statuty ooowiązujące dla miasta siła, ustawy rozciągają 
się automatycznie także na byłą gminę Bobrek- naturalnie ze 
zmianami,które w referacie budżetowym zostały poruszone.

Bezrobotni,których miasto zatrudnia przy robotach drogo
wych,nie są najgorzej płaconi,tembardziej,że miasto płaci za nibh 
świadczenia socjalne w całości.

Do budowy hali targowej na razie nie można przystąpić 
z braku funduszów,Zarząd mia.sta jednak, nie będzie sprawy tej 
spuszczał z oka.

W sprawie oddanie budowy chłodni Stoczni gdańskiej refe 
rent wyjaśnia,iż miasto rozpisując oferty oddać musi wykonanie 
najtaniej oferującemu- doświadczenie poczynione przez inne firmy 
pouczają,że Huta Laura nie^najlepiej wykonuje powierzone jej prace.

W sprawie zniżki lodu referent wyjaśnia,że zniżka i to 
70 gr za. blok jest przewidziana w przyszłym roku budżetowym.

<V sprawie rozciągnięcia, ustawy o dodatku komunalnym do do- 
datku osobisto óoobodowooo także clessyns^ .iojetodztwa 

poczynione zostały jak najdalej We -starania, jednak nie odniosły
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one pozytywnego rezultatu. Albo dodatek ten zostanie rozciąg, 
na.całą Rzeczpospolitą też zostanie «ogóle zniesiony.

Z tą sprawą łączy się ściśle obniżenie podatku budynkom 1 

go,to też zniżka stopy profilowej przy tym podatku na razie nie 
jest aktualną.’.) sprawie wymiany rurociągu gazowego miasto czyni I 

co może,gdyż uznaje kwestią tę za paląca, stworzyło już nawet pe- 

Wien fundusz na ten cel,
W końcu stwierdza z zadowoleniem,że przeważnie większość 

klubów z całą świadomością popiera usiłowania Przełożeństwa mia

sta! dziękuje za zrozumienie sprawy.
Przewodniczący p.Burmistr Dr.Michejda prostuje twierdze

nia podniesione w związku z .manifestacją z okazji 15 lecia napadu 
Czechow na Śląsk.Kiedy po latach sprawa napadu i.stan rzeczy po 
dtugiej stronie Olzy - należało przypomnieć światu,przemawiał 
imieniem własnym.Przemawiał tak jak mu dyktowało sumienie i poczu 
cie Polaka doskonale znającego sprawę i mimo, iż jest burmistrzem 

nie pozwoli sobie przez nikogo odebrać prawa wołania wielkim 
głosem,ilekroć będzie tego wymagał interes Polski lub niebezpie 

czeństwo narodowe / huczne oklaski /.
Następnie stwierdza,że dyskusja tak główna jak i szczep 

gółowa nad budżetem jest wyczerpana i przystępując do głosowania 
proponuje następujący porządek głosowania na-d wnioskami:

I. .'faioski zmieniające cyfrowo przedłożone prelimina
rze II. Uchwalenie preliminarza budżetu administracyjnego 
na rok 1934/35 według przedłożonego członkom zestawienia en bloc 
z uwzględnieniem ewent.zmian przedtem poczynionych,

III. Uchwalenie preliminarza budżetów przedsiębiorstw 
miejskich na rok 1934/35 en bloc,jak poz.II.

IV. Uchwała Skarbowa,
V. //niosek Prezydjum miasta o virement budżetowe

VI. Uchwalenie dodatku komunalnego do końca roku bud
żetowego 1934/35 funkcjonariuszom Gminy,

VII. Inne wnioski mające charakter rezolucjj.

V
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Dalej stwierdza,że wyżej podanemu porządkowi i sposobowi 

głosowania nikt się nie sprzeciwia,wobec czego przystąpić można 
do głosowania.

Głosowanie :

Zmiany do budżetu postawione przez .posła, Mache ja : 
B - 1/. za wnioskiem 5 głosów,reszta przeciw - wniosek upadł, 
B - -2/. za wnioskiem głosowało 3 czł.-reszta przeciw,wniosek upadł,

Wobec czego przystąpiono do głosowania nad wnioskami 
Komisji Skarbowej :

Preliminarz dochodów i wydatków budżetu administracyjnego 
na rok 1934/35 / A - 1,/ oraz budżetu przedsiębiorstw miejskich 
na, tenże rok / A - 2,/ został przyjęty en bloc wszystkiemi głosami 
przy wstrzymaniu się od głosowania czterech członków Wydziału.

W kwestji-Uchwały Skarbowej p.Brzóska domaga się wyodrę
bnienia pktu 1,tejże dotyczące podatku budynkowego i oddzielnego 
głosowania na tym pktem.

Przewodniczący p.Burmistrz Dr. Michejda odczytuje 1 pkt 
Uchwały Skarbowej i podaje go pod głosowanie,pkt ten przyjęto, 
przyczem przeciw głosowało 3 członków Wydziału./

A - 3/. Uchwałę Skarbową od pktu ad 2/ do pktu ad 6/ f. 
przyjęto jednogłośnie.

Do wniosku Prezydjum miasta A - 4/ czł.poseł Máchej pro
ponuje redakcję o następującem brzmieniu :

Wydział Gminny upoważnia Radę Gminną względnie Prezydjmm 
mia.sta do zmian w obrębie globalnych cyfr poszczególnych działów 
budżetowych w miarę ich koniecznej potrzeby.Przyznaje się Prezydjum 
miasta virement budżetowe do 5000 zł,powyżej tej kwoty Radzie gm.

Wniosek uchwalono jednogłośnie.
A - 5/. Dodatek komunalny dla funkejonarjuszów gminy 

uchwalono przy wstrzymaniu się od głosowania 2-ch członków Wydz.gm.
Inne wnioski :

Przewodniczący odczytuje wniosek nagły czł.Wydz.Jasickie 
go,który ostatnio wpłynął na jego ręce :
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Posiedzenie poufne

1/ Na wniosek p.wicb.Gabrischa uchwalono jednogłośnie powołać do 

Komisji Budowlanej p.Alfreda Bergera w miejsce śp.Roberta Lewaka

2/ Wcb.Gabrisch referuje sprawę stabilizacji p.Karola Węglorza 
kierownika Rzeźni miejskiej.

Poseł Máchej stawia wniosek o przekazanie sprawy Komisji 
Personalnej.

W głosowaniu przyjęto wniosek p.Macheja.
3/ Przewodniczący przystępuje do załatwienia podań wniesionych

2. 1.
na podstawie konkursu rozpisanego.

Wniosek prof. .Valacha na odroczenie posiedzenia upadł,na 
tomiast uchwalono wniosek Dr.Glańza w sprawie załatwienia 
sprawy przyjęcia ogrodnika, i odroczenia innych spraw.

Prof.Wałach imieniem Komisji Personalnej proponuje wybór 
kandydata/

na ogrodnika miejskiego/z następującego terna : a/ Malinowski 
Stefan, b/ Halama Alojzy i c/ Raczkowski Stanisław i podaje 

kwalifikacje kandydatów na ogrodnika miejskiego.
Pro f.Wojnar s t awi a kandydat urę p. Alo j z ego Halamy.
W głosowaniu kartkami otrzymał p.Halama Alojzy 32 głosy, 

p.Malinowski 4 głosy,

Przewodniczący stwierdza,że na. ogrodnika miejskiego przy
jęty został p.Halama Alojzy,poczem o godz.22 giej posiedzenie 

zamyka.



uchwała skarbowa.

Wydział Gninny miasta. Cieszyna uchwalając Preliminarz 
Dochodów, i Wydatków Gminy oraz przedsiębiorstw miejskich na rok 
budżetowy 1934/35 ustanawia na. pokrycie preliminowanych podatków 
wymierzyć i pobierać :

1/ Podatek budynkowy w myśl statutu uchwalonego na, posiedzę 
niu Wydziału Gminnego z dnia 17,.marca 1930. a zatwierdzonego prz® 
śląską Radę Wojewódzką w Katowicach dnia 14.VII.1930.L.R.W.527. 
w wysokości 8.5 promili dla, wszystkich dzielnic miasta Cieszyna 
zaś dla dzielnicy Bobrek 6 o/oo od wartości podatkowej nierucho
mości, ustalonej według zasad przyjętych dla oszacowania realności 
w mieście.

2/ Podatek od spadków i darowizn w myśl statutu uchwalonego 
na posiedzeniu Wydziału Gminnego z dnia 28.listopada 1924.a za
twierdzonego przez śląską Radę Wojewódzką, w Katowicach dnia 19. 
maja 1925 L.Sm.2211/8 w wysokości 1Ó 0 państwowego podatku od 
spadków i darowizn.

3/ Podatek od publicznych przedstawień kinematograficznych 
w myśl rozporz.Wojewody śląskiego z dnia. 18.1.1934./ Dz.U.SI.nr. 2 
poz.3 / według następujących norm :

A. Od filmów przedstawiających tematy polskie :
a./ nieposiadających oceny............. .  5 0
b/ posiadających ocenę " Artystyczny" 3 0
c/ posiadający ocenę " Kształcący ".. 2 0
ceny biletu wstępu.

B. Od innych filmów : 
a/ ni epo siadających oceny................... 150
b/ posiadających ocenę " Artystyczny" 10 0 
c/ posiadających ocenę " Kształcący " 10 0 
ceny biletu wstępu.

4/ Podatek od placów budowlanych i gruntów,które uzyskały 
charakter placów budowlanych w myśl uchwały Wydziału Gminnego 
z dnia 1.lutego 1932.powziętej na podstawie art.3.ustawy z dnia



14.kwietnia. 1924 / Dz.U.SI.Nr.10 poz.47/ o tymczasowem uregu
lowaniu finansów komunalnych w-Województwie Śląskiem w brzmie
niu ustawy z dnia 17.maja 1926. / Dz.U.Śl.Nr.l4.poz.24./ w wy
sokości 2 o/oo od każdego tysiąca wartości pospolitej poszcze
gólnego przedmiotu opodatkowania.

5/ Podatek od psów w myśl statutu uchwalonego przez 
Wydział Gminny w dniu 28.listopada 1924.a zatwierdzonego przez 
Śląską Radę Wojewódzką w Katowicach dnia 19.maja 1925.L.Sm. 
2211/8 ze zmianą § 3 uchwaloną przez Wydział Gminny w dniu 18. 
kwietnia 1929,a zatwierdzoną przez Śląską Radę Wojewódzką, w Ka 
towicach dnia 13.sierpnia 1929. L.Sm.579 w wysokości :

a/ od każdego psa łańcuchowego ............................. 5.- zł
b/ od każdego pierwszego psa wolnobieg.luksus.. 20.- " 
c/ od każdego drugiego------ ".-------------- 30.- "
d/ od każdego następnego------ "------------- 40.- "

6/ Opłaty za używanie komunalnych urządzeń dobra pu
blicznego a mianowicie :

a/ opła.tę ryczałtosą za, dostarczanie wody z wodociągu 
miejskiego w myśl uchwały Wydziału Gminnego z dnia 1.lutego 
1932 poY/ziętej na podstawie art.20.ustawy z dnia 14.kwietnia 
1924./ Dz.U.śl.nr.lO.poz.47./ o tymczasowem uregulowaniu fi
nansów komunalnych w Województwie Śląskiem w brzmieniu ustawy 
z dnia 17.maja. 1926. / Dz.U.śl.nr.l4.poz.24./ w wysokości 4 o/< 
wartości podatkowej nieruchomości.

b/ Opłatę za. czyszczenie miasta w myśl uchwały Wydzia 
łu Gminnego z dnia 1.lutego 1932 powziętej na podstawie art. 
19.ustawy z dnia 14.kwietnia. 1924 / Dz.U.SI.nr. 10.poz.47./ 
o tymczasowem, uregulowaniu finansów komunalnych w Województ
wie Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 17.maja. 1926./ Dz.U. 
Śl.nr.l4.poz.24./ w wysokości 2.50 o/oo wartości podatkowej 

•nieruchomości.
c/ Opłatę za wywóz śmieci w myśl uchwały Wydziału 

Gminnego z dnia. 1.lutego 1932 powziątej na podstawie art.20. 
ustawy z dnia 14.kwietnia 1924. / Dz.U.SL.nr.10.poz.47./ 
o tymczasowem uregulowaniu finansów komunalnych w Województw 



Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 17.maja 1926./ Dz.U.śl.nr.lO 
poz.24./ w wysokości 1.25 o/oo wartości podatkowej nieruchomości 

d/ Opłatę kanałową w myśl uchwały Wydziału Gminnego z dnia.
1.lutego 1932 powziętej na podstawie art.19.i 22 ustawy z dnia 
14.kwietnia 1924 / Dz.U.Śl.nr.lO.poz.47./ w brzmieniu usta,wy 
zcnia 17.maja 1926 / Dz.U.śl.l4.poz.24./ o tymcza-sowem uregulo 
waniu finansów komunalnych w Województwie Śląskiem w wysokości 
1.25 o/oo wartości podatkowej nieruchomości.

e/ Opłatę za licencję na urządzenie zabaw,w myśl statutu 
uchwalonego przez Wydział Gminny w dniu 28.listopada 1924.a za
twierdzonego przez śląską Radę Wojewódzką, w Katowicach dnia 19. 
maja, 1925 L.Sm.2211/8 w wysokości:

1/ od zabaw tanecznych i innych  15.- zł / od zabawy/ 
2/ od dancingów  60.- " rocznie

f/ Opłatę od umów o przeniesieniu własności nieruchomości 
w myśl statutu uchwalonego na posiedzeniu Wydziału Gminnego 
z dnia 28.listopada 1924.a zatwierdzonego przez śląską Radę Wo
jewódzką w Katowicach dnia 19.maja 1925. L.Sm.2211/8 i ustawy 
z dnia 20.grudnia 1927. / Dz.U.śl.nr.26.poz.48./ w wysokości 
1.5 / półtora/ procent sumy która służy za podstawę wymiaru 
państwowej ópła,ty stemplowej / naleáytoáci./



posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia 5. kwietnia 1934 
Obecni :

Burmistrz : Dr.Władysław Michejda,

Wiceburmistrz : Artur Gabrisch i Rudolf Halfar,

Członkowie Wydziału : Karol Brzóska,Hernan Feitzinger,Eduard Fiala, 
Dr.Henryk Glanz,Alfred Berger,Franciszek Dibon,Rudolf Halama,Józef 
Herman,Jozef Jasicki,Jan Juraszek,Zygmund KlebInder,Adam Kofin,To - 
masz Kopy,Józef Nossek,Wiktor Prohaska,Wilhelm Pustelnik,Tadeusz 
Reger,Edward Riese,Dr.Dawid Sandhaus,Jan Szuścik,Jan Szuster,Jan 
Wałach,Jan Wojnar,Wilhelm Zipser,Andrzej Branny,Alojzy Milata,Ru
dolf Kubaczka,Józef Strządała i Paweł Wacławik / emer./
W zastępstwie nieobecnych członków Rajmunda Kislinga, Inż.Stanisława 
Hajduka,Pawła Wolina,Juljusza Mikuszewskiego,Józefa Macheja 1,Józe
fa Macheja 2,Karola Pumperli, Dr. Ludwika. Mullera, Pawła. Wacławika /st/ 
zjawili się zastępcy Jan Kisza,Dr.Maurycy Gutman,Maksymiljan Hart
mann, Jozef Obraczaj,Bernard Dziedziak,Ludwik Apfel i Jan Mazur.

Początek posiedzenia o godz.17.15.
Przewodniczący • Burmistrz Dr.Władysław Michejda,
Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejsk.

Porządek dzienny :
I. Weryfikacja .protokołu z dnia 21.marca 1934.

II. Wybór Rady Kasy Komunalnej,
III. Wnioski Komisji Prawniszej,

sprawy przynależności,

IV. Wniosek Komisji Fundacyjnej,
uchwalenie regulaminu,

/V. Wnioski Komisji Budowlanej, 
sprzedaň parcely

VI.Wnioski Prezydjum : 



a/ uzupełnienie ucWaly z 27'czeI"ra 1933.. spra,le 
sprzedaży parceli obor.Gaslńsklemu,

b/ utworzenie etatu dla urzędnika tecbn.w Elektro^,
c/ wybór dzionków Komisji dyscyplinarnej,

Posiedzenie poufne

VII. Wnioski Komisji Personalnej.

Przewodniczący stwierdziwszy komplet wita obecnych j 
i otwiera posiedzenie,zawiadamiając na wstępie,iż wdowa po śp. 
Pawle Morcinku byłym członku Wydziału Gminnego ku uczczeniu 
pamięci śp.męża. złożyła na ubogich miasta Cieszyna zł 200.-za 
co składa z tego miejsca serdeczne podziękowanie.

I dalszym ciągu komunikuje,że ..aine Zgromadzenie zjed-i 
noczonych Straży Pożarnych Cieszyna i Bobrku złożyło Przełożeństr: 
miasta i Wydziałowi Gminnemu za wydatne i ofiarne popieranie celi 
i pracy straży serdeczne podziękowanie.

A' końcu zaznacza jeszcze,że porządek dzienny rozszerz
ny został przez dodanie do niego jeszcze kilku spraw.

I.
P.Halama imieniem Komisji weryfikacyjnej komunikuje,« 

przedłożony protokół z dnia 21.marca. 1934. jest zgodny z przebie
giem obrad i stawia wniosek o przyjęcie tegoż.

Wniosek przyjęto.
II.

Wybór Bady Kasy Komunalnej :
P.Burmistrz Michejda wyjaśnia.,że jakkolwiek kadencja 

obecnego Wydziału Gminnego została przedłużona,to jednak wybór 
Rady Kasy Komunalnej musi nastąpić,gdyż statut tej Kasy prze*id1  
je wybór Rady ; asy na okres czteroletni,a okres ten w roku 'ci?2- 
upłynął.Rada Kasy składa się z 12 członków povolaných przez Or=M 
stanowiący Związku Komunalnego.Przewodniczący zarządza głoso*aM  
na członków Rady kartkami i powołuje do Komisji skrutyfikacyjr.ej



członków Wydziału Gminnego pp.Jana Wojnara i Wiktora Prohaskę.

Czł.Wydz.p.Reger domaga, się,by na listę kandydatów 
na członków Rady Kasy wstawiono 1 członka z kîiubu PPS. p.Mache ja, 
którv dotychczas w Radzie jej zasiadał,a obecnie w liście kandy
datów został pominięty.

Przewodniczący wyjaśniane kursująca lista kandydatów 
jest wynikiem- porozumienia między klubowego,została jednak zesta
wiona tylko dla ułatwienia technicznego,co w niczem nie narusza 

prawa głosowania członków Wydziału według własnej woli.Zastrzega 
się imieniem ogółu członków Rady przeciwko twierdzeniu/Ó^sła Rege- 

ra,jakoby poszczególni członkowie Rady reprezentowali tam intere- 
sa jakichś ugrupowań, są. oni powołani przez Wydział jedynie do strześ 
żenią interesów Kasy^iny.

Następnie zarządza Przewodniczący głosowanie.

Kasy : Dr.Władysław Michejda,Karol Brzóska,Józef Herman,Adam Kofin 
Juljusz Mikuszewski,Bernard Dziedziak,Paweł Wacławik,Jan Szuster, 
Artur Gabrisch,Franciszek Dibon,Emil Riese,Maksymiljan Hartman.

Wynik głosowania był następujący :' Na 39 głosujących ótr zymali:
Dr.Władysław Michejda... . 35 głosów,Karol Brzóska............ ... 38 gi
Józef Herman.......... ........... . 39 " Adam Kofin ................ ... 39 "
Juljusz Mikuszewski........ . 39 ’• Benard Dziedziak.... .. . 38 ”
Paweł Ä'aclawik / emr./.. . 38 " Jan Szuster................ ...37 "
Artur Gabrisch ................ . 38 " Franciszek Dibon.... ...38 "
Emil Riese ........................ . 35 " Maksymiljan Hartman. . . . 30 "
Józef Máchej...................... . 8 " Herman Eisner .......... ... 8 «
Wilhelm Pustelnik .......... 1 " Nieczytelny ... 1 «

W wyniku głosowania wybrani zestali zatem do Rady

Wszyscy wybrani wybór przyjęli.

III.

Imieniem Komisji Prawniczej stawia dr.Sandhaus następu 
jące wnioski :



1/ o nadanie prawa przynależności w mieście Cieezynie | 
na podstawie nieprzerwanego 10 letniego pobytu następującym oso- ' 

bom,obywatelom polskim • 
Julji Bednarowej,Pawłowi Gibcowi,Janowi Tomicy,Janowi Szkwarze, 
Szaji Aronowi Szindelowi.Marji Feruga,Helenie Skowronkowej,8mi- ; 
łowi Kantorowi,S.M.Izabeli Marji Bertulat,S.Kandydzie Annie Po
grzebać. Serafinie Teodozji Komischke,S.M. Karoli Marcie Smarujów 
nie,S.Armel! Franciszce Sznura,S.Narcyzie Wiktorji Pytel,Janowi 
Haratykowi,Andrzejowi Gajdzicy,Franciszkowi Krupie,Ludwikowi Rel- 
chenbaumowi,Maksymiljanowi Abendowi,Pawłowi Kąkolowi,!żakowi Elu- 
menkranzowi,Franciszkowi Hessowi,Karolowi Korzonkowi,Jerzemu Piet 
chale,Zuzannie Bachowskiej,Franciszce Waliczkowej, Antoniemu Kon

kol skiemu i Janowi Peterowi.
//niosek przyjęto.

2/ o przyrzeczenie prawa przynależności na wypadek 
uzyskania obywatelstwa polskiego następującym osobom : 
Annie Wałachowej,Jerzemu Sliżowi,S.E4eltrudzie Klein,Albinie Smu- 
żównie,Karolowi Dordzie, Janowi Ciompie,Edwardowi Paskowi»Józefo
wi Sznapce,Naksymiljanowi Szewieczkowi,S.Małgorzacie Kremser, 
Andrzejowi Wojnarowi,Annie Babilonównej /1905/ Annie Babilonównie 
1872. Herminie Herbaczównej,Annie '//alenciance,Annie Gryczowej, 
Agnieszce Dudek,Franciszkowi Gałuszcce,V/ihlhelminie Knirling,Pawło
wi Rakowskiemu,Rudolfowi Knirlingowi,Janowi Neukirchnerowi,Lazaro
wi Deutschowi,Rudolfowi Grzegorzowi,Janowi Heczce,Józefowi Górne
mu, Janowi Stryji,Ewie WalcZyskowej,Jozefowi Sa!p.Cowi,i Józefowi 
Kogutowi.

//niosek uchwalono z tern,że równocześnie uchwalono rea
sumpcję uchwały z dnia 18. grudnia 1933.dotyczącej nadania prawa 
przynależności mieście Cieszynie Józefowi Samcowi. .!

3/ o dobrowolne nadanie prawa, przynależności w mieścin 
Cieszynie za opłatą zł 100.- Janowi'Tomanowi.

//niosek przyjęto.
4/ o dobrowolne nadanie prawa, przynależności w mieś- 

cie Cieszynie bez opłaty następującym osotom :



Anerzejov.i Cieślarowi,Pawiowi. Brudnemu,S.Lojoli Marji Buchta i 
S.Stylicie Rudzkiej.

.'»niosek przyjęto.
5/ o nadanie prawa przynależności w mieście Cieszynie 

w myśl udzielonych już przyrzeczeń następującym osobom bez opłaty: 
Korberśoui Połaciowi,Fryderykowi Faksie,Annie Szczerbovej,Annie 
Szeliga, Janov, i Morcinkowi,bandzie Mamicównej, Annie Linek,Leonowi 
Bohuckiewu,Rudolfowi Ruśniokowi,Annie Steblównej,Helenie Pinkasów- 
nej,Janowi Michalikowi,Franciszko*i  Trèsterowi,Emilowi Chlebkowi, 
Ernestowi Kunzowi,Ewie RuśniokowWj,Helenie Steblównej,Marji Wojna- 
rowej i Emie Jurzyczance.

Wniosek przyjęto.
6/ o odmówienie prawa przynależności

następującym osobom.
Alojzji Skowronek i aihcentemu Skarcę.

iVniosek przyję to.
IV..

Wniosek Komisji Fundacyjnej :

Pan Jasiek! odczytuje uchwalony przez Komisję Fundacyj
ną zał/ regulamin działalności tejże Komisji i nadawania stypen- 
djón w myśl aktów fundacyjnych.

Przewodniczący otwiera dyskusję nad odczytanym regula
minem. W dyskusji cz.wydz.Reger wnosi o uzupełnienie pkt.8.regularni 
nć przez dodanie słów " v.zgl.o;icauna " po slov.ie ’ rodziców ", 
Cz.wydz.Brzóska prosi o doręczenie wszystkim członkom Wydziału 
po 1 egzemplarzu powyższego regulaminu.

Przewodniczący oświadcza,że zarządzi doręczenie regula
minu członkom Wydziału.

Wniosek przyjęto.
V.

Wnioski Komisji Budcle.nej. :
a/ sprzedaż parcel :

Czł.wydz.Nossek referuje imieniem Komisji Budowlanej wniosek o ser: 
danie p.Henrykowi Burkoto*i,chorążemu  4 psp.v Cieszynie parceli 



orï, ul.Błogocklej nr.6.o po.ler.cta! 801.30 «2 Po cenie z! 4..za 
! m2 na dotychczasowych otflnle obozujących warach przy sprJ 

dtay parcel gplnnych pod budowę domów.
Wniosek przyjęto^'

b/ przyjęcie dróg przez Wydział Dróg Powiatowych od łJ 

oraz przez Gnlnę od Wydziału Dróg Powiatowych : 
Sprawę tę referuje talent Komisji Budowlanej p.Nossek.Bliższe 

objaśnienia, do tej sprawy podaje p.wlc.Halfar.
Czł.wydz.p.Reger proponuje zwrócić uwagę Wojetóuztta -I 

ostry zakręt z ul.Er.Michejdy na ul.Zamkową,gdyż te ullcý mają zo. 

stać upaństwowione.
Przewodniczący stwierdza,że sprawa powyższa pod wzgiędJ 

formalnym nie jest dostatecznie przygotowana,przedewszystkiem zJ 

brak formalnych wniosków.
Cz.wydz.Halama stawia wniosek o przekazanie powyższej I 

sprawy zpowrotem Komisji Budowlanej celem dokładnego opracowania 

i przygotowania wniosków..
Wniosek przyjęto.

c/ regulacja ul.Liburnji :
Sprawę referuje p. No ssek. Z braku wniosku Komisji Budowlanej r- tyi 
kierunku stawia czł.wydz.p.Wojnar następujący wniosek :
Wydział Gminny wyraża opinję iż przy regulacji ul.Liburnji należa
łoby postawić pod klasztorem SS. Elżbietanek mur jporowy w wyso« 
około 1 m,a długości około 80 m i resztę brzegu ściąć kośno i obłfl 

żyć darnią / oszkarpować/.
Wniosek przyjęto.

VI.
Wnioski Prezydjum :

a/ uzupełnienie uchwały Wydziału gminnego z dnia 27. w 
1933.w sprawie sprzedaży parceli grubt.189/24 Cieszyn,Frysztacki! 

Przedm.Janowi Gasińskiemu.

Cz.v.ydz.p.Nossek stawia następujący wniosek :
Wydział Gminny miasta Cieszyna uzupełnia niniejszem swoją uch«ałą 



z dnia 27.czerwca 1933.w sprawie sprzedaży parceli grunt.189/24 
Cieszyn Górne Przedmieście w tym kierunkuje ostatecznie ustalony 
wymiar wymienionej parceli wynosi 1.233 m2 anie 1.215.40 m2 i że 
parcelę tę sprzedaje się małżonkom Janowi i Alojzji Gasinskim,a 
nie samemu Janowi Gasińskiemu.

«'/niosek przyjęto.

b/ utworzenie etatu dla urzędnika techn.w Elektrowni : 
Sprawę tę referują, pp.wic.Haifax i Gabrisch,uza,sa.dniając koniecz
ność utworzenia takiego etatu,poczem p. wic.Halfax imieniem Prezy
dium stawia następujący wniosek : Wydział Gminny na posiedzeniu 
dnia 5. IV. 1934. uchwala utworzyć nowy etat dla urzędnika techn.I. 
kat./ inżyniera/ w Elektrowni Okręgowej.

Wniosek przyjęto przy sprzeciwie 1 członka.

c/ Wniosek na zmianę § 45 pragmatyki służb.z dnia 29. 
VIII.1900 tudzież wybór członków Komisji dyscyplinarnej :

Przewodniczący referuje powyższą sprawę,poczem przed
stawia następujący wniosek Przełożeństwa miasta :

Art.45 pragmatyki służbowej z dnia 29.VI11.15)00 zmienionemu uchwa
łą Wydziału Gminnego z dnia 5.IX. 193O.nadaje się następującą treść: 

„ Komisja dyscyplinarna składa się z przewdoniczącego, 
którym jest każdorazowy burmistrz lub jego zastępca i z 4 człon
ków oraz 2 za.stępców wybieranych przez Wydział Gminny na czas 
trwania, kadencji.

Wniosek przyjęto.

'fl dalszym ciągu przedstawia przewodniczący wniosek 
Prezydjum w sprawie wyboru członków Komisji Dyscyplinarnej.Propo
nuje wybór następujących członków :

P.Rudolfa rialamy,p. Jana Szuścika.,p. Edwarda. Fiali i p.Dr.Henryka 
Glanza, oraz wybór zastępców : p.Józefa Macheja 1,1 p.Tadeusza 
Regera.

Na wniosek p.Dr.Sandhausa dokonano powyższego wyboru 
przez aklamację jednogłośnie.



Poslećze le «oufns.
1/ Meniea Komisji Personalnej stazla prof.^?L J 

sek .tatillzowila o.le^.v et.Karola »^lorza^íerownikaRze^ J 
sklej z dni« 1.stycznia 1234.1 przyznać * z z^Yr^ | 

7111. szczebel b, - *uiosef.  uchwalono.
2/ » dalszyn ciągu-prof. Wałach stawia “niosek przyzJ 

Arzie ?.aszko"ej,"^"ie po pracowniku miejSkiM per.Ł.i »lowiej ~ J 
kości 18.06 zł miesięcznie z cr.iem 1.Iv.1334.- »n.-sez -i-'.'gl-.r.oJ

3/ prof, lałach referuje sprawę przyjęcia wc-źne^p i- ?J 
sy miejskiej i proponuje imieniem Komisji Personalnej przyjęcieI 

kandydata z następującego terna : 1/ ienaoy .-nl±sz, -rszysraJ 

Sikora i 3/ Frgnoiszez Pniok.
Na ..niosek p.Halamy przyjęto przez aklamację na rcź-l

nego p.Ignacego Holisza.
4/ Prof. lałach referuje sprac.ę przyjęcia ńc Rzeźni I 

miejskiej halmisirza i proponuje, imieniem Komisji Pers-nalnsj I 

przyjęcie kandydata z następuj.ące_o cenna • 1/ S'-'il roicęm.i. Km 
Zając i 3/ Franciszek Panlica.

P.Kofin proponuje przyjęcie na halnistrz? p.Hieroni« 
Zycka. W głosowaniu kartkami otrzymał p.Żytek 28 6łosź"}p."olt;.il 

6 głosow,p.Pawlica 4 głosy.
Przewodniczący stwierńza,że na nalmistrza zoscał ~- 

orany p.Hieronim Żytek.
P.Brzóska interpeluje Prezydjum imienia« p.Szecozy*!  

właściciela kiosku w spranie spr edaży mleka, przez nai'.dlarzy 
moście Jubileuszowym.

wyjaśnienia p. wic. Half ara, że zarzuty p. Szewczyka pïW 
ciwko jego konkurentom sprzedającym mleko z v.lasnycn gospoda-s*. ’I 
rolnych są bezpodstawne i że były już roapatrywace przaz Robę M 

ną,przyjmuje Wydział do zatuierdzajo.cej ; iaćo.ności.



Regulamin

z działalności Komisji Fundacyjnej i nadawania stypendjów wynikają
cych z aktów fundacyjnych / zatwierdzony 5.IV.1934.Wydz.Gm./
1. / Komisja Fundacyjna,w skład której zgodnie z 37 wnioskiem spra
wozdania fundacyjnego uchwalonego na posiedzeniu Wydziału gminnego
w dniu 15. maj a 1933.z urzędu wchodzi każdorazowo Prezydjum Miasta, 
a nadto zastępcy wszystkich ugrupowań Wydziału Gminnego zależnie od 
swej liczebności jest w sparwie nadawania stypendjum organem rozstrzy 
gającym.
2. / K.F.odbywa posiedzenie celem postanowienia ile i jakie sty-
pendja będą. udzielone.
3. / K.F.ustala tekst konkursów wzgl.doniesienia do poszczególnych
władz szkolnych o przypadających w danym roku szkolnym stypendiach.
4. / K.F.ustala warunki nadania stypendjów,o ile takowe nie są prze
widziane aktem fundacyjnym.
5/ Bada podania i załączniki tychże co do zgodności z warunkami 
podanemi a katach fundacyjnych,
6. / Jednym z załączników winno być poświadczenie, iż dany uczeń,
wzgl.słuchacz nie pobiera innego stypendjum,którego cel byłby sprzecz
ny ze stypendjum o które się ubiega,tudzież poś-iadczenie władzy 
szkolnej,iż uczeń wzgl.słuchacz odbywa swe studja normalnie.
7. / Przy nadawaniu stypendjum,K.F.winna według możności nierowaó
się opinją władz szkolnych o?' ile te zgodne są z wa.runka.mi aktów funda
cyjnych.
8/ 0 udzieleniu stypendjum zawiadomić najeży daną władzę szkolna.,
jakoteż rodziców wzgl.opiekuna danego studenta.
9. / K.F.rozstrzyga,czy przydzielone stypendjum ma być wypłacone
w całości czy też ratami.
10. / Z uchwał K.F.spisuje się dokładne protokoły,a poszczególne je
go części wpisuje się do księgi historycznej.

11. / Uchwały K.F.zapadają zwykłą większością głosów.
12. / Corocznie przy sprawozdaniu z Wykonania budżetu mia,sta Cieszyna,
zdaje również sprawozdanie z działalności K.F.przewodniczący Komisji
i podaje stan majątkowy z dniem 31.m.

J.



Protokół 
20

s posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna,z dnia 
11 czerwca 1934 r.

Obecni :

Burmistrz : Dr. Władysław lichejda,Wiceburmistrzowie : 
Artur Gabrisch i Rudolf Halfar .

Członkowie Wydziału : Karol Brzóska, Herman Feitzinger, Edward 
Fiala,Alfred Berger,Franciszek Diboń,Rudolf Halama, Józef Her
man, Józef Jasicki,Jan Juraszek,Rajmund Kisling,Zygmunt Kieh i ru
der, Adam Kofin,Tomasz Kopy, Józef Máchej I., Józef Máchej II., 
Juljusz Mikuszewski,Józef Nossek,Wiktor Prochaska,Wilhelm 
Pustelnik, Tadeusz Reger,Edward Riese,Karol Pump erla,Dr .Dawid 
Sandhaus, Jan Szuster, Jan Wałach,Jan Wojnar, Wilhelm Zipser, 
Andrzej Branny,Rudolf Kubaczka,Alojzy Milata,Józef Strządała, 
Paweł fecławik urz.,Paweł Wacławik stol.,-
W zastępstwie nieobecnych członków Dr. Henryka Glanza,Inż. 
Stanisława Hajduka,Dr. Ludwika Mulera,Pawła Mo lina,Wiktora 
Satary,Jana Szuścika zjawili się zastępcy : Jan Kiszą,Józef 
Niemiec,Ludwik Apfel, Maksymiljan Hartman i Bernard Dziedziak.

Początek posiedzenia o godz. 17.10
Przewodniczy : Burmistrz Dr. Wład. Michejda .
Protokół prowadzi : Dr. Alojzy 3cnkowski,dyr. Urz. Miejskich ♦

Porządek dzienny:
I. Weryfikacja protokołu z dnia 5 kwietnia 1934r.
II. Wnioski Prezydjum :

1/ Rozdział zysków Komunalnej Kasy Oszczędności,
2/ Wybór członka Komisji Rew. Kom. Kasy Oszcz.
3/ Zmiana uchwały óiydz. Gminnego w sprawie zaciągnięcia 

pożyczki na wodociąg.
4/ Burkotowie : zmiana uchwały Wydziału Gminnego .



HI. Wnioski komisji Budowlanej : 
Wymiana dróg mi«dsy ijdzialeni Powiatowym a Gminę.

IV. Wnioski Komisji Prawniczej :
Sprawy przynależnościowe .

posiedzenie poufne

V. Sprawy personalne .

Przewodniczący stwierdziwszy komplet otwiera posiedzenie i 
udziela głosu weryfikatorowi p. Budolfowi Halamie

I.
P. Halama imieniem Komisji weryfikacyjnej komunikujeme przed
łożony protokół z dnia 5 kwietnia 1934r. jest zgodny z przebie
giem obrad i stawia wniosek ® przyjęcie tegoż.-

lïniosek przyjęto .
II .

Przewodniczący p. Burmistrz Dr. Rład. Michejda poświęca 
dłuższe przemówienie długoletniemu dyrektorowi Zygmuntowi 
Klebinderowi z okazji jego usunięcia się ze Zarządu Kasy Osz
czędności.- Wyraża mu pełne uznanie za długoletnią mozolną 
i trudną pracę,do której powołany został w najbardziej przeło

mowej i krytycznej chwili dla Kasy na stanowisko dyrektora .- 
Podjął się tej pracy i tak nią pokierował,że wyszła ona ku 
pożytkowi instytucji i dobru miasta .-

Imieniem Wydziału Gminnego jako organu Stanowiącego 
Związku Poręczającego i Rady Komunalnej Kasy Oszczędności 
miasta Cieszyna składa mu,za jego trudy i prace serdeczne 
podziękowanie,wyrażając je staropolskiemi słowami " Bóg 
zapłać " i życzy mu by dni jego wieczoru były pogodne .-



Zebrani członkowie Wydziału Gminnego oklaskami i pows
taniem z miejsc»wyrazili podziękowanie,uznanie i cześć 
p» Klebinderowi za jego pracę .-

Burmistrz Dr, Wład. Michejda referuje d bilansie i 
zamknięcia rachunkowe« Komunalnej Kasy Oszcz. za rok 1933 
i zawiadamia,że czysty-zysk wynosi zł 39.167,85.-

Według uchwały K.K.O, ma być czysty zysk następująco 
rozdzielony :

1/ Dotacja do Rezerwy strat wekslowych i innych 12.000.-
2/ Dotacja do Fund, zasobowego rezerwowego 9.167.85
3/ Na Muzeum Miejskie w Ciaszynie.................... 8,000.—
4/ Do podziału przez Zwiętzek Poręczający

/ Wydział Gminny /na cele kult.-oświatowe
i społeczne  10.000.—

Rada Komunalnej Kasy Oszczędności upoważniła Dyrekcję Kasy 
by w porozumieniu z Prezydjum miasta postawiła wniosek na 
szczegółowy rozdział kwoty 10.000.- na cele kulturalno -oś
wiatowe.

Na wspólnem posiedzeniu Rady K.K.O. i Prezydjum miasta 
postanowiono kwotę zł 10.000,— przeznaczony, według doręczo
nego wszystkim członkom Wydziału Gminnego zamknięcia roczne
go Komunalnej Kasy Oszcz. z czystego zysku za rok 1933 na 
cele kulturalno oświatowe i społeczne zmodyfikować o tyle, 
że 1.000.- zł przeznaczono do rezerwy strat wekslowych .

Z pozostałej kwoty 9.000.- uwzględniono w pierwszym 
rzędzie cele ważne,jak budowa domu im. Żwirki i Wigury, 
na który przeznaczono zł 1.000.- Na Dom Żołnierza zł 1.000.- 
i na pomnik Legionistów zł 1000.-

W drugim rzędzie uwzględniono podania Towarzystw zna
nych i zasłużonych z ich działalności społ.-humanitarnej 
na terenie miasta.-Substydja,jakie im przyznano są skromnym 

tylko wyrazem ich zasług, a sę, to : Ochotnicze Pogotowie 
Ratunkowe,Ochotnicza Straż Pożarna, Szpitale 00 Bonifratrów 
i SS. Elżbietanek,Towarzystwo Walki z Gruźlicę.,Miejski Żłóbek



Dziecięcy bursy.Zespół Rodzicielski Simnazjó, na
kolcuje letnie, Uaoierz Szkolna . Czechosłowacji,Powiatcy

, p w 4 ff F Na Składkę członkowską dla Instytutu Komitet
Siakiego zł 200.- Aby zaś upamiętnić 75-letni Jubileusz 
Komunalnej Kasy Osacz. jaki będzie « bieżnym roku obchodzi
ła, przeznaczono kwotę zł 1.500.- na stypendja dla ubogiej

młodzieży.-
Cały szereg innych stowarzyszeń i związków musiano po

minąć,by nie wywołać rozgoryczenia z powodu uwzględnienia 

jednego,a pominięcia drugiego.-
Imieniem Przełoeństwa miasta stawia wniosek o zatwier

dzenie bilansu i zamknięcia rachunkowego Komunalnej Kasy 
Oszczędności za rok 1933 i następującego podziału kwoty 
10.000.- przeznaczonej z czystego zysku na cele kulturalno-

oświatowe i społeczne :
Szpital 00. Bonifratrów 300.-zł

n SS. Elżbietanek 300.-"

Wszystkie bursy
Macierz Szkolna w Czechosłowacji

1.400.-" /
500.-" '

Zespół Rodzicielski obu gimn. na kolonje letnie 200.-"
Ochotnicze Towarzystwo Ratunkowe 400.-"
Ochotnicza Straż Pożarna 300.-'
Komitet budowy domu Żwirki i Wigury 1.000.-" 

Towarzystwo walki z gruźlicą w Cieszynie 100.- 
Żłóbek dziecięcy w miejscu 100.- 
Powiatowy Komitet P.ÏÏ. i W. F. 400‘"" 

Związek Inwalidów Wojennych 200.- 
Zarząd Okręgowy Związku Legionistów 1.000.- 
Wojewoda Śląski dla Instytutu Śląskiego 200.-

Garnizouowy Komitet Opieki nad Żołnierzem 
na Bom Żołnierza w Cieszynie
Stypendja

Poradnia dla Matek

1.000.-”
1.500.-”

Do rezerw strat wekslowych



W dyskusji zabierają głos :
P. Tadeusz Reger,który domaga się udzielenia pomocy Towa
rzystwu " Siła tr,które corocznie pewne substydja otrzymy
wało,a w roku bieżącym zostało pominięte . Znajduje się ono 
z powodu kryzysu i bezrobocia znacznej ilości członków w 
ciężkiem położeniu i prosi o uwzględnienie podania .-

ff dalszym cięgu nadmienia,że w roku bieżącym przypada 
stuletnia rocznica wydania Pana Tadeusza i domaga się,aby 
z zysku przeznaczyć pewną kwotę na zakupno dzieł Adama 
Mickiewicza i rozdać je pomiędzy dziatwę szkolną .-

P. poseł Máchej porusza sprawę całości zamknięcia ra
chunkowego K.K.O.tpodnosząc wzrost rezerw strat wekslowych 
i wysokości zaliczek urzędniczych,wyrażając nieza-dowolenie 
z tego powodu i brak dopilnowania Zarządu.- W końcu oświad
cza,że klub P.P.S. nie będzie głosował za podziałem

Na wywody pp.Regera i Macheja udziela wyjaśnień p.Bur- 
mistrz Dr. Władysław Michejda .-Prośby Towarzystwa " Siła " 
o subwencję nie uwzględniono,bo jak to w referacie już 
poprzednio zaznaczył,podań stwoarzyszeń i związków kultu
ralno oświatowych było cała masa.- Trudno wi^c wymagać,by 
na przeszło 120 próśb wyróżniano tylko jedną .-

0 stuletniej rocznicy wydania Pana Tadeusza Przełożeń- 
stwu miasta jest wiadomem i przypuszcza,że znajdą się środki 
na zakupno pewnej ilości dzieł wtedy, kiedy sprawa będzie 
aktualna . Imieniem Rady Komunalnej Kasy Oszcz. dosadnie 
odpiera zarzuty poczynione przez posła Macheja w sprawie 
rzekomego braku kontroli .

Przewodniczący p.ïïcb. Gabrisch poddaje wniosek p.Regera 
w sprawie przeznaczenia z zysku K.K.O. pewnej kwoty na za
kupno dzieł Adama Mickiewicza pod głosowanie

Wniosek upadł .-

Wniosek Przełożeństwa referowany przez p. Burmistrza 
Dr. Władysława Michejdę przyjęto bez zmian .-



P. Burmistrz Dr» Władysław Michejda proponuje imie
niem Klubu Polskiego na członka do Komisji Rewizyjnej 
Komunalnej Kasy Oszcz. w miejsce p. prof. Jasickiego 
który wszedł w skład Zarządu p. prof» Sowę .

Wniosek przyjęto! wybrano p. prof. Sowę .

Dalsze przewodnictwo nad obradami obejmuje p. Bur
mistrz Dr. Władysław Michejda i udziela głosu p. Wcburm. 
Rudolfowi Halfarowi .-
r, P.WBurmistrz Halfar referuje wniosek Przełożeństwa 
miasta dotyczący zmiany uchwały Wydziału Gminnego w spra
wie zaciągnięcia pożyczki na budowę wodociągu .-

Na życzenia jednak niektórych członków Wydziału Gminne
go referent przedstawia krótko,lecz wyczerpująco realiza
cję budowy nowego wodociągu miasta Cieszyna .- Sprawa Finan
sowa jest już po długich wysiłkach ze strony Przełożeństwa 
ostatecznie uregulowaną .- Rząd na budowę przeznaczył 
zł 1,250.000.— Województwo również 1,250.000.- tak,że 
miasto do kwoty 3,100.000.-, w ramie której ustalono budo
wę wodociągu,wydatkować musi kwotę 600.000.-zł.- Z ramienia 
Rządu,który polecił czynić najdalej idące oszczędności i 
który zastrzegł sobie również kontrolę nad budową,był dele
gowany przedstawiciel,który na miejscu badał realność cyfr 
ujętych w kosztorysach,przechodząc pozycję po pozycji .-

Utworzono specjalny Naczelny Komitet Nadzorczy w skład 
którego wchodzą delegaci Ministerstwa Spraw Wewnętrznych, 
Województwa i Miasta .-Do Komitetu z ramienia Miasta delego
wano p. ^Burmistrza Halfara Pierwsze posiedzenie tego 
Komitetu ma' się odbyć w bieżącym miesiącu w Katowicach ♦-

Na kierownika budowy zaproponowano p. inż. Kornherra, 
który na okres ten zostanie z dotychczasowych funkcyj zwol
niony .- Pierwszą pracą będzie rozpisanie ofert, na dostawę 
rur kutych.- Drugą utworzenie Komisji Prawno -wodnej,której



A' 

zadaniem będzie wykupno gruntów za odszkodowaniem,a gdzie 
nieda się to przeprowadzić za obopólny zgodą,przeprowadzić Ju-. 
sśrdowe wywłaszczenie,- Miasto wydatkowało już na budowę wo
dociągu z pieniędzy podatkowych 200.000.- zł,dalszych 400.000,- 
uzyska z pożyczki długoterminowej z Funduszu Pracy .- Zaciąg
nięcie pożyczko uchwalił Wydział Gminny 18 grudnia 1933r. 
a jej zabezpieczenie zahipotekować na szkołach przy ul. 
Dr, Michejdy i pi. Ks. Londzina.- W Funduszu Pracy zwrócono 
p.WBurmistrzowi Halfarowi uwagę,że szkoda realności te ob
ciążać hipoteką,ponieważ miasto może się jeszcze znaleść 
w trudnym położeniu i jako zabezpieczenia hipoteki tej 
jeszcze potrzebować.- Funduszowi Pracy natomiast zupełnie 
wystarczy zabezpieczenie pożyczki na dochodach brutto z wo
dociągu .-

Przełożeństwo miasta zmianę uważa za nader korzystną 
i wobec tego stawia następujący wniosek :

Uchwałę Wydziału Gminnego z dnia 18 grudnia 1933 r. 
dotyczącą zaciągnięcia pożyczki z Funduszu Pracy w wyso
kości 400,000.-zł,zmienia się w ten sposób,że zamiast słów 
" realność lwh 229 "Jo słów : "około 600000.- zł 

wstawia się słowa : " dochody brutto z wodociągu "-
Przewodniczący p.Burmistrz Dr. Władysław Michejda otwo

rzył nad wnioskiem dyskusję .-
i dyskusji zabierali głos pp. Dr. Sandhaus,11ebinder, 

Reger,poseł Máchej,Nossek i Halama ♦-
Mowcom chodziło głównie o wytłumaczenie,dlaczego Fun

dusz Pracy żąda zabezpieczenia pożyczki na dochodach brutto 
a nie netto,czy w zwrocie tym niema jakiego podstępu.-Ogól- 
nie jednak zmianę tą uważają za bardzo korzystną.- Oprócz 
tego poseł Máchej zapytuje się,czy Fundusz Pracy nie będzie 
chciał narzucić swoich warunków pracy, niekorzystnych dla 
robotników.-P.lSBurmistrz Halfar wyjaśnia,że wszelkie roboty 
nadane zostaną na podstawie konkursów przedsiębiorstwom.- 
Robotnicy płaceni będą przez przedsiębiorstwo otrzymujące 



pracę do wykonania.- P. bud. Nossek wyraża prośbę pod 
adresem Przełożeństwa miasta,aby przy równych ofertach 
w pierwszym rzędzie uwzględniano przedsiębiorstwa miej

scowe przed żarniejscowemi .-
Szczegółowych wyjaśnień na poruszone wątpliwości

i pytania,udzielili pp. Web. Halfar i Burmistrz Dr. Wład.

Michejda.-
Przewodniczący p. Burmistrz Dr. Władysław Michejda 

stwierdził,że sprawa ta została wszechstronnie zbadana 
i przedstawił powyższy wniosek Przełożeństwa pod głoso

wanie. -
Wniosek jednomyślnie przyjęto .

4/ P.WBurmistrz Halfar referuje wniosek Przełożeństwa 
o zmianę uchwały Wydziału Gminnego z dnia 5.IV.1934r.
w sprawie sprzedaży parceli Henrwkowi Burkotowi następująco : 

Uchwałę Wydziału Gminnego z dnia 5 kwietnia 1934r.
dotyczę.cę sprzedaży parceli Henrykowi Burkotowi zmienia 
się w ten sposób,że zamiast słów ," Henrykowi Burkotowi " 
wstawia się słowa małż. Henrykowi i Wilhelminie Burko- 
tom w a zamiast cyfry ” 801.80 m2 " wstawia się cyfrę : 
796 m2

Wniosek uchwalono .

III .
Wnioski Komisji Budowlanej ;

Wymianę dróg między Wydziałem Dróg Powiatowych a 
Gminę, referuje p. WBurmistrz Halfar . Sprawa ta została 
przez specjalnę. Komisję zbadanę. i protokolarnie spisanę... 
Referent odczytuje załę.czony protokół i prosi o uchwale
nie następujęcego wniosku :

Wydział Gminny na posiedzeniu dnia 11 czerwca 1934 r. 



zatwierdza protokół spisany dnia 9 czerwca 1934 w spra
wie oddania Wydziałowi Dróg Powiatowych ulicy Hoenheisera 

i ul. Dr. J. Michejdy,a przejęcia przez Gminę drogi pań

stwowej od Bobrku do ul. Zamkowej .-
Przewodniczący otwiera dyskusję .
P.Prof. Wałach żąda aby w związku z przejęciem dróg 

i ich możliwej przebudowy miasto jako warunek postawiło 
żądanie położenia gładkiej jezdni około szkół i szpitali, 
jak jest praktykowane w innych miastach.- P. Burmistrz 

Dr. Władysław Michejda i Wb. Halfar wyjaśniające trasa 

którą prowadzić będzie nowa droga państwowa,jest w dobrym 
stanie i nie będzie przebudowaną P.prof. Wałach prosi 

jednak, aby Przełożeństwo dołożyło wszelkich starań w tym 

kierunku,co przedkłada w formie rezolucji.-
Wniosek o zatwierdzenie protokołu z dnia 9 czerwca 

1934r. stawia przewodniczący p. Burmistrz Dr. Władysław 

Michejda pod głosowanie .-
Wniosek przyjęto .-

Następnie rezolucję p.prof. Wałacha o następującej 
treści :

Wydział Gminny poleca Przełożeństwu miasta dołożyć 

wszelkich starań/by na nowej trasie państwowej koło szkół 
i szpitali położono nawierzchnię łagodzącą huk i hałas .-

Rezolucję uchwalono •

IV.

Wnioski Komisji Prawniczej :

sprawy przynależnościowe :
Imieniem Komisji Prawniczej stawia Dr. Dawid Sandhaus 

następujące wnioski :
1/ 0 nadanie prawa przynależności w mieście Cieszynie

następującym osobom,obywatelom polskim :



Marji Spiewakównej.Marji Kotowicz,Helenie Duda.Marji 
Laskowej,Emie Górov/ej,Andrzejowi Raindiie, Wiktorowi Twar- 
dzikowi, Józefie Wehrbergerowej, Jerzemu Antonikowi »Pawłowi 
Morcinkowi,-Janowi Tomiczkowi, Józefowi Sowińskiemu, Józefowi 
Samcowi,S.Krescencji Tekli Trocha, Józefowi Jaworzynowi» 
Pawłowi Brudnemu,Janowi Skórze,S.Entropiji Annie Czernią, 
S. Pankracji Antonja Bürgel,Helenie Chwastek,Helenie 
Matulównej,Filomenie Swierczkowej,Stanisławie Ardeltowej, 
Karolowi Golasowskiemu, Janowi Raszce za opłatę, zł 10.-, 
S.Bonawenturze Franciszce Klepek,S. Akwinie Marji Kali- 
nównej»Stefanji Wojnarównej za opłatą zł 20.-, Karolowi 
Górze za opłatą zł 30.-, Karolowi Sikorze za opłatą zł 10. 
i Karolowi Rakowskiemu za opłatą zł 30.-

Sniosek przyjęto .
2/0 przyrzeczenie prawa przynależności na wypadek uzyska

nia obywatelstwa polskiego następującym osobom :
Pawłowi Kantorowi,Teresie Kantorowej,Leopoldowi Kocurowi, 
Janowi Ruśniokowi.Marji Obornej,Erwinowi Gabzdyłowi,Zu
zannie Pastuszkowej,Teresie Friedlowej,Henrykowi Peterowi, 
Edmundowi Hubnerowi»Ewie Goćkowej,Józefowi Chwastkowi, 
Ludwikowi Kozłowi ,Marji Klemusowej,Joannie Połednikowej, 
Janowi Paruzelowi,Edmundowi Hubnerowi,Alojzowi Peterowi, 
Danielowi Czyżowi, Janowi Gryczowi,Janowi Weiserowi,Janowi 
Knirlingowi»Wilhelmowi Mendrokowi,Albinowi Witcie,Gusta
wowi Folwarcznymu,Karołowi Czernkowi i Zuzannie Mendroko- 
wej.-

ïniosek przyjęto .
3/ 0 odmówienie udzielenia przyrzeczenia prawa przynależnoś

ci na wypadek uzyskania obywatelstwa polskiego nastę
pującym osobom : Franciszce Brachaczkównej,Jerzemu Baro
kowi i Amalji Zipserównej.-

Wniosek przyjęto .

0 godz. 19.05 rozpoczęto posiedzenie poufne .- 



1/, Na wniosek referenta Burmistrza Br, Władysława Michejdy 
uchwalono odrzucić odwołanie p, Karola Gałuszki przeciw 
decyzji Przełożeństwa miasta z dnia 23 grudnia 1933 r. 
L: 6711,mocą której p.Gałuszka ukarany został naganą za 
nieusprawiedliwioną nieobecność w służbie przez 65 dni, 
a to z braku podstaw prawnych ,

2/, Na wniosek tegoż referenta uchwąlono odrzucić odwo
łanie p. Franciszka Kołaczka przeciwko uchwale Komisji 
Dyscyplinarnej z dnia 17,V. 1934r.,zatwierdzającej dycy- 
zję Przełożeństwa miasta z dnia 15 marca 1934, która 
zawiesza rekurenta w urzędowaniu i redukuje jego pobory 
z dniem 1.IV,1934 o 50$, a to z braku podstaw prawnych .

3/, Na wniosek referenta personalnego uchwalono awanso
wać z dniem 1 lipca 1934r, p, Karola Martinka z grupy XIc 
do grupy Xa , zaś p, Rudolfa Kajzara z grupy VIII szczebel 
a do grupy VIII szczebel b .

4/ W dalszym ciągu uchwalono stabilizować p. Alojzję 
Szczukównę , ochroniarkę miejską z dniem 1 lipca 1934r. 
w stopniu XI, szczebel a .

5/ Uchwalona zwolnić p, Selmę Drastichówną z dniem 1 
stycznia 1933 od opłat emerytalnych z powodu ukończenia 
35 lat służby .

6/ Uchwalono załatwić odmownie prośbę p. Franciszka 
Miinstra emerytowanego ogrodnika miejskiego o przyznanie 
awansu,a to z braku podstaw prawnych ,-

7/ Wiceburmistrz Referuje sprawę zakupienia kubłów 
i wozów do wywożenia śmieci ,

Po dyskusji w której zabierali głos pp. Máchej 2
i Brzóska Karol upoważniono Prezydjum do zakupienia kub
łów i wozu na śmiecie wszystkiemi głosami przeciw 4 ,

Przewodniczący oświadcza,że sprawa przyjęcia inży
niera do Elektrowni Miejskiej zdejmuje z porządku dzień-



nego,poczem posiedzenie zamyka «

Protokół zakończono z poprawkę.na stronie 3. proto- „ 
kołu po słowach " Na Muzeum Miejskie w Cieszynie 8.000.-zł 

wstawia się zdanie :
" Stosunkowo znaczną subwencję przeznacza się Muzeum 

Miejskiemu w Cieszynie, a to w myśl uwzględnionych życzeń 
Panów,by z czystego zysku budować,o ile możności stałe 
pomniki, a nie rozdrabniać go na poszczególne mniej ważne 

cele *



P r o t o k o ł &

spisany dnia 9./czerwca 1934r. w skrawie przejęcia przez toinę miasta 
Cieszyna w utrzyłanie ulic: Bielskiej, ’Vyzs.a Brat», torny Rynek, ul. 
szersznika, Plac Króla Jana Sobieskiego i Głębokiej.

Komisja dzisiejsza została rozpisana przez Wydział' Dróg Powia
towych w Cieszynie pismem z dnia 3o./maja 1934r. L: 371/14.
Obecnie: Inż. 1. Mazur, delegat Urzędu Wojewódzkiego śląskiego,

E. Lebda, • Wydziału Dróg Powiatowych » Ciesz-nie,
J. Kornherr, * przołożenstwa nia,sta Cieszyna.

przedmiot.
Dotychczasowa trasa, drogi państwowej drogi Cieszyn - Bielsko na 

terenie miasta Cieszyna biegła ulicami wyżej wymienionemi, a następ
nie ulicą Zamkową do-biegała do mostu głównego grynicznego. Trasa ta 
dla ruchu dalekobieżnego przedstawia wiele niedogodności, ponieważ 
przebiega, przez ulice wybitnie handlowe a nadto posiada dużo łuków i 
nagłych zakrętów. Nadto w dni targowe na Górnym Rynku i placu Króła 
Sobieskiego rucn jest tamowany wielką ilością zaprzęgów konnych.

Aby temu zaradzić, Wydział Dróg Powiatowych proponuje gminie 
miasta Cieszyna przejęcie w utrzymanie tychże ulic jako gminnych, na
tomiast zgadza się na przejęcie w zamian w zarz,ąd i utrzymanie ulic 
gminnych: Hoenheisera, Plac Ks. Londzina, Dr J. Michejdy i Zamkowej, 
które to ulice zostaną, rłąc^one do nowej trasy drogi państwwwej Cie
szyn - Bielsko.

Delegat Wydziału Dróg Poaiwtowych oświadcza, że w związku z po- 
wyższem będą wykonane następujące roboty: ul. Bielska zostanie wyre«- 
romtowana jeszcze w bieżącym roku, zaś w przyszłym roku zostanie na 
niej ułożony bruk z kostki piaskowcowej miejscowej na szerokości 5.-m, 
obramowanej obustronnie paskiem półbruczku o szerokości o.5o m, czyli 
szerokość całkowita bruku wynosić będzie 6.- m; w ulicy flyższa Brama 
zostanie w Bieżącym roku usunięty tor tramwajowy, zaś jezdnia brukowa 
zostanie doprowadzona do normalnego stanu. W ulicy Hoenheisera zostanie 
w bieżącym roku ułożony bruk granitowy na istniejącej szutrowe®, po jej 
uprzedniem wyremontowaniu, wreszcie na placu Ks. Londzitfa zostanie



- a -

kl—* l«rni porfirowej, tCkwUU P-yřeze roboty 
zostaną wykonane wyłącznie koset« Urzędu Wojewódzkiego Śląskiego, 
powyższe przejęcie dotyczy tylko Ježeni 1 mostów, natoslast chód . 

nlkl pozo.tają nadal w zarządzie 1 otrty. anlu miast*.
Delegat irzełożeństwa îiinsta Cieszyna zgadza się na przejęcie 

i oddanie wyżej wymienionych ulic na warunkach wy- ej podanych, przy- 
czan aoaatko*o  żąda cc następuje:
W ulicy bielskiej należy ułożyć połbruczek na taerokoćci nie o. 5ot& 
lecz 1.- m obustronnie, tak, żeby całkowita szerokość jezdni bruko
wej wynosiła 7.- m, z a;;igi aa znaczny ruch,, na znaczną szerokość 
ulicy /z trotuarami około 2o m/ i bliskość Szpitala Śliskiego, na
tomiast w ulicy Głębokiej należy wyko aí lokalne poprawki w sposób, 
który będzie Tirxxjnířstwr uzgodniony z Przełożenstwen m. Ci es syna. 
Naprawa ulic Wyższa Bram i Głęboka winna być wykonana w porozumie
niu z Zarząoe. siasta po dokonánin przewodów gazowycn. oraz uznania 
przez zarząd. Dróg państwowych parcelacji gruntów i planu zabudowy, 
obowi zującego tut. gminie. HÓwnie’. '/skazanesby było uporządko - 
wanie skarpy ziemne nowej nžícw «ześci ulicy Hoennelsera i przedłu
żyć istniejący mur oporowy na starej ulicy Hoennelsera.

Niniejsze oświadczenie podlega zatwierdzeniu przez Wydział 
gminny. Proszę o odpis niniejszego protokołu.- 
Na tem protokoł zakończono i poapisnao:

Inż. H. hazur w.r, Inż. E. Lebda w.»., Inž. J. Kornherr w.r.



Protokół
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z posiedzenia Wydziału Gninnego miasta Cieszyna z dnia
10.października  1934.

Obecni :

Burmistrz : Dr.Władysław Michejda,wiceburmistrzowie : 
Artur Gabrisch i Rudolf Halfar.

Członkowie Wydziału : Karol Brzóska,Edward Fiala,Franciszek Dibon, 
Rudolf Halama,Józef Herman,Józef Jasicki,Jan Juraszek,Rajmund

Ki sling, Zygmunt KIebinder,Tomasz Kopy,Józef Máchej 1,Józef Máchej 2, 
Wilhelm Pustelnik,Tadeusz Reger,Edward Riese,Karol Pumperla,Dr.
Dawid Sandhaus, Paweł Molin,Jan Szuścik,Jan Szus ter, Wilhelm Zipser, 
Andrzej Branny,Alojzy Milata,Paweł Wacławik i Paweł Wacławik stoi. 
W zastępstwie nieobecnych członków Hermana Feitzingera,Dr.Henryka 
Glanza, Alfreda Bergera,.inż.Stanisława Hajduka,Adama Kbfina, Jul ju- 

sza Mikuszewskiego,Dr.Ludwika Müllera,Józefa Nosska,Wiktora Pro- 
chaski,'«Viktora Satary,Jana Wałacha,Jana Woj nar a, Rudolf a Kubaczki, 
i Józefa Strządały - zjawili się zastępcy Jan Ki sza, Jozef Niemiec, 
Maksymiljan Hartman, Józef Obraczaj i Bernars Dziedziak.

Początek posiedzenia o godz. 17.10

Przewodniczący : Burmistrz Dr.WładysławMichejda
Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyr.Urzędów miejskich,

Porządek dzinny :
I. Weryfikacja protokołu z dnia 11.VI. 1934.
II. Wnioski Prezydjum :

a/ Nadanie nazw ulicom

b/ K.K.O.- zmiana statutu
III. Wnioski Komisji Prawniczej :

Sprawy przynależności
( Posiedzenie poufne :

IV. Sprawy personalne .



Przewodniczący stwierdziwszy ustawowy komplet otwiera posie
dzenie,poświęcając na wstępie kilka słów wspomnienia śp.Dr.Gwido
nowi Mentłowi,który w charakterze pomocnika fizyka miejskiego pei 
nił obowiązki od roku 1892 gorliwie 1 wytrwale,wykazując na swem 
stanowisku wiele ruchliwości,poświęcenia dla dobra miasta i jego 
obywateli,za co wyraża cześć Jego pamięci.

Zebrani członkowie Wydziału Gminnego powstaniem z miejsc 

uczcili Jego pamięć.
Następnie udziela głosu weryfikatorowi p.Rudolfowi Halamie.

I.
P.Halama imieniem Komisji weryfikacyjnej komunikujeme 

przedłożony protokół Wydziału Gminnego z dnia. 11.VI.1934. jest 
zgodny z przebiegiem obrad i stawia wniosek o jego przyjęcie.

Wniosek przyjęto jednogłośnie.
II.

Wnioski Prezydjum :
1/ Nadanie nazw ulicom : referuje p.Burmistrz Dr.Władysław Michej
da,oddając równocześnie przewodnictwo obrad w ręce wiceburmistrza 

p.Artura Gabrischa.
W ostatnim czasie wyłoniła, się kwestja przemianowania

i mianowania całego szeregu ulic.W związku z mającą się w najbliż
szym czasie odbyć urodzystością odsłonięcia pomnika Legionów,Klub 
Polski na. jednym z ostatnich posiedzeń postanowił jednomyślnie 
wystąpić na Wydziale Gminnym z wnioskiem przemianowania ui.Głębo
kiej na ul.Legjonów,aby uczcić pamięć: tych synów Ziemi Cieszyń
skiej,którzy, przelewając swą krew w Legjonach,zasłużyli się o nie

podległość Ojczyzny i Narodu Polskiego.
w ciągu stopiędziesięcioletniej niewoli Polska kilkakrot

nie porywała się do walki,lecz Synom śląska nie było danem brać 
udziału w tych walkach.Śląsk dopiero odradzał się w ciągu tych 
lat niewoli.Kiedy jednak wybiła dziejowa godzina,ślązacy stanęli 
do walki o niepodległość,aby tem zadokumentować,że Śląsk Cieszy^s*  
jest polskim i chce do Macierzy nale*pó.  Dal szyn motywem wniosku 



jest fakt ironizowania zamiarów i zasług naszych synów o niepodle 

głość przez prasę czeską.
W dalszym ciacgu referuje p.Burmistrz sprawę przemianowa

nia ulic :
Nowej Drogi - na Aleje J.Łyska,tudzież 
ulicę Zamarską - na ul.płk.Przepilińskiego,aby w ten sposób ucz
cić pamięć organizatorów Legionu śląskiego.

Wnioski te jednogłośnie uchwalono.

Z koleji omawia p.Burmistrz rolę naszej ludności wiejskiej 
w rozwoju Cieszyna,oraz zasługi stanu rolniczego w odrodzeniu na- 
rodowem naszej ziemi i wnosi o przemianowanie ul.Kr.Jana Sobieskie
go na. ul.Jerzego Cienciały,który przez 30 lat był prezeèem tutej
szego Towarzystwa Rolniczego i wodzem chłopów śląskich.

Nadanie ul.poprzecznej od ulicy Hoenheisera do ul.Bielskiej wzdłuż 
Kasy Chorych nazwy - ul.Władysława Szybińskiego,cenionego jako za
służony dyrektor szkoły rolniczej.

Powyższe wnioski stawia Klub Polski za inicjatywą Towa

rzystwa Rolniczego.
Następnie referuje p.Burmistrz sprawę nazwania dwóch 

ulic bocznych od ul.Hażlaskiej,a mianowicie : ul.koło Winogradu 
ulicą Gołębią,zaś niżej położoną - ulicą Wysoką.

W koncu’podnosi referent zasługi Wojewody śląskiego Dr. 

Michała Grażyńskiego,położone dla Województwa śląskiego,śląską 
Cieszyńskiego,a miasta Cieszyna w-szczególności i wnosi o nadanie 
nowej ulicy od ul.Bobreckiej aż do granic miasta / gospoda pod 
Gruszką/ nazwy ul.Dr.Michała Grażyńskiego.

W dyskusji nad. powyższemi wnioskami p.Fiala oświadcza, 

Iż klub niemiecki będzie głosował za wnioskami wyraża jednak ży
czenie, by przy następnych mianowaniach ulic nie zapomniano o śp. 
Pawle Morcinku,który również położył dla miasta wielkie zasługi.

Przewodniczący oświadcza,iż przyjmuje życzenie p.Fiali 
do wiadomości,poczerń przystąpiono do głosowania nad wnioskami : 

1/ przemianowania ul.Jana Sobieskiego na ulicę Jerzego Cienciały,



2/ nadania ul.koło Kasy Chorych na uUcęTWładysława, Szybińskiego
3/ nadania ul.bocznej od ulicy Hażlaskiej koło Winogradu nazwy 

ulicy - Gołębiej,
4/ nadania ul.bocznej od ulicy Hażlaskiej niżej położonej nazwy 

ulicy - Wysokiej,
5/ nadania ul.od Bobreckiej pod Gruszkę nazwy ulicy Dr.Michała 

graźyńskiego.
Wnioski te przyjęto jednogłośnie.

Burmistrz Dr.Władysław Michejda referuje zmianę § 4 i § 
52 sta.tutu Komunalnej Kasy Oszczędności i stawia wniosek zastą
pienia dotychczasowej treści § 4 następującem brzmieniem :

" Związek Komunalny miasta Cieszyna,, j «ko związek porę
czający.przyjmuje na siebie całkowitą odpowiedzialność za wkład
ki i ich oprocentowanie oraz za wszelkie zobowiązania Kasy wobec 
osób trzecich ”
Nadto zastąpienia dotychczasowej treści § 52 brzmieniem następu
jącem :

" Na podstawie osobnego zezwolenia Ministra. Skarbu,udzie 
lonego w porozumieniu z Ministrem Spraw Wewnętrznych,rządząca się 
niniejszym statutem Kasa uprawnioną jest :

a/ do skupywania monet złotych oraz do przeprowadzenia 
czynności dewizowych w ograniczeniu do zleceń wkładców 1 własne
go związku poręczającego i na ich rachunek,oraz

b/ do zaciągania pożyczek na podstawie upoważnienia organu 
stanowiącego Związku Poręczającego,za. osobną poręką tegoż Związku 
z? te pożyczki oraz za każdorazowem zezwoleniem właściwych władz 
nadzorczych "

Wniosek uchwalono

W związku ze sprawą dyscyplinarną urzędników Golda i Ko
łaczka wniesione zostały odwołania przeciw ograniczeniu ich pobo
rów do 50 Odwołanie Kołaczka odrzucone zostało na ostatniem po*  

siedzeniu.



Ponieważ Gold wniósł odwołanie dzień po posiedzeniu ostatniem 
więc odwołanie jego dopiero dziś może zostać załatwione.Wydział 
Gminny na wniosek Przełożeństwa miasta przedstawiony przez p. 
Burmistrza Dr.Wład.Michejdę uchwal? jednogłośnie odrzucić odwo
łanie p.Fryderyka Golda przeciw uchwale Komisji dyscyplinarnej 
rolnici, Ar: 'ZatiriMiiîrÿtyÿ cčccrr/6 iruajÁj

kz dnia 23.lutego 1934.,Która, zawiesza rekurenta w urzędowaniu 
i redukuje jego pobory z dniem 1.marca 1934.o 50 /«,a to z braku 
podstaw prawnych.

P.Buraistrz podaje w dalszym ciągu do wiadomości zaprosee 
nie na instalację ks.Dr.Kwiczali nowego proboszcza, w Cieszynie, 
jakie wpłynęło pod adresem Wydziału Gminnego.

7< końcu komunikuje,że porządek dzienny został rozszerzo
ny o 1 punkt tj.' Zatwierdzenie regulaminu Komitetu dla budowy 
wodociągu dla miasta Cieszyna
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III.
'■'/nioski Komisji Prawniczej : Sprawy przynależności.
Imieniem Komisji Prawniczej stawia Dr.Dawid Sandhaus 

następujące wnioski :

1/ o nadanie prawa, przynależności w mieście Cieszynie 
następującym osobom na podstawie ich nieprzerwanego 10 letniego 
pobytu : 

Jakóbowi Losce za taksą 10,bez taksy : Rudolfowi Kozyrze,Józefowi 
Hyżyńskiemu,Helenie .Htostkowej, Józefowi śliwce,Marji Czarneckiej, 
Adamowi Koflnowi,Karolo*!  Nowakowi,Annie Buzkównej»Piotrowi Sła
wińskiemu, Antoniemu Gajowi i Antoniemu Kocorzykowi.

W dyskusji nad wnioskiem zabrał głos Máchej 2,który do
maga się skreślenia taksy Jakóbowi Losce,powołując się na uchwałę 
Wydziału Gminnego,która mówi że osoby ubiegające się o nadanie 
pra.wa przynależności na podstawie 10 letniego pobytu są. wolne od 
taksy.

Wniosek uchwalono z tern,że i Jakóbowi Losce nadano pra
wo przynależności bez taksy,którą omyłkowo Komisja, wyznaczyła.

2/ o nadanie prawa przynależności na podstawie udzielo
nego 



przez Gminę przyrzeczenia następującym osobom :
Maksymilianowi Szewieczkowi za taksą. 15 zł,Janowi ciompie za tak ' 
są 25 zł,Józefowi Kogutowi za taksą 10 zł,Pawłowi Lasocie za t^ 
są 15 zł,Andrzejowi fojnarowi za taksą 15 zł,Karolowi fordzie 2J 
taksa 5 zł,Jadwidze (jwięczek za taksą 5 zł,Herminie Herbaczówn^ ' 
za. taksą 10 zł,bez taksy Ewie Buzkowej,Edmundowi Hubnerowi, Edmun.
dowi -Janowi Hubnerowi,Wilhelmowi Mendrokowi i Wiktorowi Stanią' 

W dyskusji nad wnioskiem zabierali głos pp.Jasicki,Jurgi
szek i '«Vaciawik.W wyniku tejże uchwalono powyższy wniosek z tern 
że Maksymilianowi Szewieczkowi i Józefowi Kogutowi taksy skeeśio-

3/ o dobrowolne nadanie prawa przynależności w mieście n°
Cieszynie następującym osobom :
Karolowi Brudnemu za taksą, 15 zł, Andrzejowi Brudnemu za taksą. 15> 
Janowi. Brudnemu za, taksą 5 zł,Józefowi Łamaczowi za taksą 5 zł, 
Marji Siwiak bez taksy,Elżbiecie Szczurównej za taksą 10 zł,jtaa- 
Iji Paszowej za taksą 25 zł,Józefowi Serogowi za taksą 250 zł, 
Franciszkowi Kotowiczowi za taksą 5 zł.

Wniosek uchwalono.
4/ o nadanie przyrzeczenia na wypadek uzyskania obywa

telstwa polskiego następującym osobom :
Zdzisławowi Ostaflnowi taksa zastrzeżona,Gerhardowi Kehrerowi, 
Pawłowi Klużowi,Karolowi Kolkowi,Jerzemu FójGikowi,Franciszkowi 
Vlachowi i Wojciechowi Hahankowi.

Wniosek uchwałono.
W dalszym ciągu p.Dr.Dawid Sandhaus imieniem Komisji 

Prawniczej stawia wniosek o -odmowne załatwienie podania Anny Pu- 
stowkównej ubiegającej się o przyrzeczenie,ponieważ jej dochody I 
nie są Znane i mogłaby stad się ciężarem Gminy.

W sprawie Anny Pustówkowej wyjaśnienia udzielą p.Bunnis^l 
któremu warunki materjalne wymienionej są osobiście znane.W «y^1 I 
ku p.Máchej 1,stawia wniosek o nadanie wymienionej przyrzeczenia | 
prawa przynależności na wypadek uzyskania obywatelstwa polskiego I 
bez taksy.

Wniosek uchwalono jednogłośnie.



Wniosek Prezydjum : Zatwierdzenie Regulaminu Komitetu dla 
budowy wodociągu dla miasta Cieszyna.

Wniosek ten referuje p.wb.Halfar.Regulamin został ułożony 
przez wszystkich członko'w Komitetu Budowy Wodociągu w skład którego 
wchodzą przedstawiciele Ministerstwa Województwa, i Gminy.Regulamin 
ten został już zatwierdzony przez śląski Urząd Wojewódzki i zaak
ceptowany przez Ministerstwo Spraw Wewnętrznych,obecnie pozostaje 
tylko ostatnia formalność do wypełnienia, tj.uchwalenie go przez Wy
dział Gminny,czego domaga się p.Wojewoda pismem swoim z dnia 3.X. 
1934. L.K.1015/8.

3 koleji odczytuje referent Regulamin i wyjaśnia,że do 
zawierania umów irooważnione jest Frzełoźeństwo miasta.Następnie 
przedstawia ustrój 1 skład osobowy biura Budowy Wodociągu.Dotych
czas obsadzone zostały przez Komitet Budowy posady kierownika bu
dowy,którym jest p.inż.Kornherr,inżynier budowlany p.inż.Gabzdyl 
oraz buchalter p.Edward Buchta.Nieobaadzone są jeszcze posady tech
nika i kancelisty.Tytułem uposażenia pobiera inż.Kornherr 1000.- 
złw której kwocie mieszczą się djety zryczałtowane.W końcu zapozna- 
je obecnych z dotychczasowemi pracami około budowy nowego wodocią
gu,które raźno postępują naprzód.Dotychczas zamówiono 6 pomp i ru- 

łą.czną kwotę zł 1,200.000.Ogólne koszty budowy wodociągu wy- 
około 3,100.000 zł. ' p , faxt b'/

Areszcie odczytuje^uchwałę Przełożeństwa mia,sta Cieszyna 
3.11pca. 1934.na. podstawie której przyjęto do wiadomości skład

personelu Kierownictwa budowy,pobory i djety sił technicznych i kan 
celarji i zryczałtowane djety członków Komitetu budowy.

W dyskusji zabierają, głos : poseł Reger,który zaznacza 
że uchwalenie takiego Regulaminu jest bardzo ważne i że Regulamin 
należało na kilka dni przed powzięciem uchwały przedstawić człon
kom Wydziału,aby mieli możność bliżej się z nim zaznajomić.Wyraża 
życzenie by do robót w pierwszym rzędzie angażowano robotników 
i rzemieślników z naszych okolic.

P.Fiala zapytuje się w jaki sposób i przez kogo odbywa

ry ża 
niosą

z dnia



się rewizja prac i wydatków Komitetu.
P.Brzóska zaznacza,że budowa wodociągu jest spra.wą wieJ' 

kiej wagi 1 że należałoby uprzystępnić członkom wydziału wzgi, 1 
ścisłej Rady pewnego rodzaju dozór nad robotami.Stawia równo
cześnie wniosek,aby djet nie ryczałtowano,ale wypłacano je wedłę 
ustawy.

P.poseł Máchej wnosi o odłożenie uchwalenia Regulaminu 
na termin późniejszy,gdyż członkowie muszą zapoznać się z treści; 
i tylko wtedy^nogą eweht.popra.wki.Przemawia również w dalszym 
ciągu za nieryczałtowaniem djet.

P.Burmistrz wyjaśnia,że sprawę djet nie należy mieszać 
z regulaminem,gdyż nie są one nim objęte.Wszelkie życzenia do
tyczące budowy, anie objęte regulaminem należy przedłożyć w for
mie rezolucji.

Referent wb.Halfar odpowiada na wywody mówców dyskusyjny! 
i zaznacza,że regulamin’musi być uchwalony,gdyż już uprzednio za
twierdzony został przez najwyższe instancje.Badanie wydatków na 
budowę przeprowadza Województwo i Najwyższa Izba Kontroli Państw 
dokąd przesyłane są oryginalne rachunki.

Po tych wyjaśnieniach stawia referent imieniem Prezydjura 
miasta następujący wniosek :

Wydział (kninny miasta Cieszyna na posiedzeniu w dniu 
10.X. 1934. zatwierdził Regulamin Budowy Wodociatgu ustalony orzez 
Komitet Budowy Wodociągu,a zatwierdzony przez Śląską Radę Woje
wódzką w dniu 17.IX.1934.Nr.R.W.854,jakoteż przyjęty przez Mini- 
sterstwo Spraw Wewn.w Warszawie. /teks/Reguł aminu w załączeniu/

Wniosek uchwalono.
Po uchwaleniu zatwierdzenia Regulaminu przedstawia klub 

P.P.S. rezolucję podpisaną przez pp.Mácheja,Regera i Kislinga na
stępującej treści : Wydział Gminny wyraża życzenie,aby przy budo
wie Wodociągu cieszyńskiego zatrudnieni byli zasadniczo i w pier
wszym rzędzie przedsiębiorcy,rzemieślnicy i robotnicy pochodzący
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z Cieszyna wzgl.ziemi cieszyńksiej.Ten warunek powinien być wy
raźnie zastrzeżony w każdej ofercie co do wykonania ''/odociągu.
Płace robotników mają odpowiadać przeciętnym płacom wzgl.kosztom 
utrzymania obowiązującym na Śląsku cieszyńskim ’•

Rezo1uc j ę uchwalono.
W końcu p.Brzóska wycofuje swój wniosek w sprawie djet.

Posiedzenie poufne.
IV.

Sprawy personalne :

1/ Na wniosek wb.Halfara. udzielono p. Dr. Wal terowi Karellowi
z dniem l.paźdz.1934.6 miesięcznego urlopu zdrowotnego na podsta
wie przedłożonego świadectwa lekarskiego.

2/ W dalszym ciągu udzielono p.Selmie Drastichównej z dniem
1.września br.6 miesięcznego urlopu zdrowotnego na podstawie prze
dłożonego świadectwa lekarskiego.

3/ Na wniosek wb.Halfara uchwalono udzielić p.Janowi sikorze 
tercjanowi szkolnemu zaliczki w wysokości 1000 zł zwrotnej w ratach 
miesięcznych po 50 zł.

4/ Na wniosek wb.Halfara. uchwalono udzielić p. Emilowi Süssen ? 

bachowi inkasentowi miejskiemu zaliczki 1600 zł,zwrotnej w ratach i 
po 50 zł mieś.

P.Máchej 2,interpeluje Prezydjum w sprawie aprowizacji 
biednych i bezrobotnych na zimę 1934/35 -

Szczegółowych wyjaśnień udzielił wb.Halfar.
P.Brzóska prosi o zawiadomienie członków 7ydziału o treś 

ci tych reskryptów Urzędu Vojewódzkiego,które nie zatwierdzają, 
uchwał Wydziału Gminnego a. dotyczą sta.tutów podatkowych.

Na. tern posiedzenie zakończono.
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Wani® wszelkich planów budowy,

b/ czuwanie nad zgodnością wykonania robót s projekt«« zatwier

dzonym prr s b, Minioterstws lobót Publicznych w r.mjch ła
twi ord zonych krodytów i w przepisanych terminach.

c/ Układanie programu robót i oznaczanie peeRczsrólnych torai*  
nów ich wykonania,

d/ decyzja o sposobie wykonania bucewy pod wzgląd'.«» technicz
nym,

o/ decyzja o sposobie prowadzenia budowy pod wzglądsoi admini

stracyjnym. związku 2 powyžszen zatwierdza Komitet Budowy 
ogólna i szczegółowe warunki przetargów i decyduje o wyniku 

tychże, bada i zatwierdza umowy z dostawcami i prssdsiębior- 

etwami budowlan«jd zawierane przez Przolożeństwo Hasta Cie
szyna, czuwa nad ich wykonaniem, przeprowadza ostateczne od

biory wykonanych robót, ustala ostateczne należności przed- 

eiąbiercy i decyduje o zwrocie wadjów i kaucji.
Komitet ma «teaowsć elf do przepisów o oddawaniu robót 

i dostaw o*  ćlnych warunków budowy obowiązujących Urząd ojew. 

fląski.

. 6.
Rozpatrywani o spr^i budowy odbywa sif na posiedzeniach 

Komitetu, które na wniosek Kierownika Budowy zwołuje Przewo
dniczący, podając równocześnie porządek dzienny obrad i miej

sce posiedzenia.
»bramach Komitetu uczestniczy Kierownik Budowy je

dynie na wezwanie Przewodniczącego.
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O

0 iH sprany detycza zaaadniczyoh zmian projektów, 
«utwierdzonych prawa . inlsterets« może Przewodniczący przed 
przedteżeniem «dpewiednioh wnieek w do iáinist«r«twa, «a- 
nięgnąć uprzednie «pinji rzecs«znaw«/w, którzy mogę, brać 
udział * posiedzeniach Komitetu w charakter«« doradców,

• H
Prelokoły peeiedzenio, Komitetu zawierać tneją datę 

peeiedaenia, nazwiska obecnych na posiedzeniu człenków, 
per»<éek dzienny, trećc eniosków, i uchwał oras zdani« 
odrę lwie.

Odpisy posiedzeń K«eit«iu «trzy» i ją członkowi« K»- 

’iitetu or»z Ki^rewnictwc Budowy.

ä po«iet 3eniach «bewiąiani tą uc»«etnic«yó ttiytcy 
członkowie Komitetu.

rasie nieebecnoóci jednoce z czlenków, może «dby® 
•<ó się peeieazenie Komitetu przy udziale tylko trzech 
członków. ía teki«« posiedzeniu sejf», być decyde^ane tylko 
sprawy nie mające charakteru z«s»dniez«go. Obecno ‘ó dwóch 
członków Komitetu nie wywiareta do powzięcia prawomocnych 
uchwał.

Uchwały «»padają większością głetów. razie równości, 
fełesśw decyduje órze^odnicsecy. Gdyby zdanie rrzewednletą» 
c«£p okazałe sip w Tini«j»s«óei tlotów Kemitetu, wtedy ' rse- 
wodnicsący jeke edpewiedzialny dtialalneió/ Kemitetu, 
witrzymuje wykenanie uchwały Kai i tetu i prtedttawia sprawę 
delo^towi finiateretwa pra> ewnętranych, który przedkła
da ją. twej władzy.

< \
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I h.
,'e®ite‘‘ proepreeHr*  we wiewny»» ««krewie *<doj  eeir*  

nmiwry zw.twierdxeny ;h projektów, « te takie, które »ít pe- 

-cćujr «więkeoenU &#Jneye koeotoryeu.
taj weki femit et« w «pry.^-Mh wt^dnicr/ch >re*  

jłktów podwiglfrôera techniein/ia i tekioh, które wywo- 
Uć więknoenie ogólneŁo Uextorysu przedstawi*  Prxoaedni- 
orscy e*it*tu  «« pośrednictwem Beleg*U  Mn. praw ewn. 

de decyoji tegoż »ÍBÍ«ter«‘wa,

I ?♦
/ord tet J*âe  w obecności Kierownika Budowy badaé fi*  

miejscu materjały deetarcsene prze« przedsiębiorców ero 
..ykonano roboty od w«£lęd«n jekeiei, ilości i igedn® ci 
« . arunkesl weów» prr.yczw r. wyniku eględłls spisuje eif 
oó.ewiedtai protokół. role wyników ujemnych »i«te»uje 
reiaitet edpewieánie kroki «apebiwguwcre i ««»keje pr«ewi- 

dzlane » wwrunkaeh mów»

i 10.
’redyty na budowę etrtymuje ' r«eł«żoń»U-e »iooU 

,ie«»yne ne mieeek KoaiteU Budowy » ile te detyesy de- 
toeji kMrbu -’«ńetw*  i karbu ?. kredytów tych
wyrschewuje «ię Przełożeń^twe mleate. pośrednictwem Ko
mitetu. paehunkewo'é prowadzić m f ierewwietwe Pudowy wg, 
prxepioéw obowiązujących dl». Kierownictwa Pudowy 0r«. ej. 

'letkiego.



e\ «

i u.
•■’srrHk'« zsrzr.dzenia i tlaewnia wyd«wam® przez le- 

iMM T';,i ®*y  w enrar/aoh bndewy, .togą byó przepr®wadz®n® 

tylke aa nedrmdnictww« M®rewnitoa Budswy, ® il® vawwy s de» 

ot.; c-ułi t pr«*»dRifbiornt  bud®wlan«l nie zawierają ®d» 

»•ęnnych pnntunnwi*ń,

§ 1Î.
KÎR’-ewnlk 9ud®wy p®ći®^a ełużbewu Pr«eł®t®n®mu Miota 

jl^zsyna» Jest ®n ''•zatem ®bewiąz»y a.-®łniaó wazelki® p®- 

leetnia Przewodui es®cep®/ Kw*itetw  Budowy i przed ni» jest 

zsobiácia tip®*teda lejny w*  wszystkich aprawaah t-rchnicz- 

nych i adrainittracyjnych K owy.

9 13.
Kenitet t«t*d®rd«»  przedstawi®ne »»Mi® 1 spraedien® 

prze® Kierewniks. hu'?®wy rtrhunki »w <i®et«r®®®«® ^«tarjały 

i wyk nan® r®b®ty i prze*  i T>rz#k»yuje je za peśrednitfcw« 

Kleremiks. bud ey de wypłaty ’’rr»®ř®ž«ťi«twu «ia»U Sieezyna.

Na nokryci® wyników hietąey^ adwini®traeyjay®b» r®- 

beczych i innych ®twi-rw rrrełeż®ń®tw® jsta«ta Jleazyna na 

wni®a«k Kwiiteta budewy, ®d .>owiedni kredyt kier®wiik®wi bu» 

d®*y.

! 14*
Kemitet reioiaga nadzór i k®ntr®lf nad rachunkami 

prewadzen®»! przez Xierewnik» budowy d®tyc»®c®«i eas®Hich 

d®oh»d<5w i rercheddw a bv.d®w związanych.

15.
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I ló.
ťíiwwilik budeey praedklada ..o.ůtetowi e 11« mei- 

n*  ci grafícenit ujfte pr^rtwy egélnt i »«oze^ólewt wy- 
ku.i*.,c  siv »ajttyeh rooct oraz »právo.; «u.ia 'iüeeiçcxne 

t pe-stfpu refont i poczynionych wydatków, a kap je ich prsa» 

ayla i'rz»ioż«.óiitwu jniwta cienzyna i Urz. aj. 'laskiemu. 

>fedte w íantinia de dni 60-ciu pe ukeňczeniu reku »obalní- 

«truc jnegt a w çc de ,’l mja kešdege raku przedkłada Kie- 

rewnik recrut spraweateie i wykenanych re bát budewli i 
pecsynienych wydatków,

i ta.
(erntet prawa larsądzać epraed^t « drodze prxe- 

tar^u lub licytacji narsędii, instrumantó*  1 aa. syn naby

tych K fiaidussu budewy, a nar-tppnio zbç ‘nych prey budewie» 
eraa oetarjeJów etrzymanych e roibiórki ru3»te*sń,  ursą- 
<’xeń pc.rtocnicaych i t. :. o ile ebjekty te etwiewiły właa- 
ne ć fundi<»."u budewy,

UsyekMM ze aprzecaży atm pewinna być »niesieni, na 
dabre funduszu budowy,

i W.
1 e ukończeniu pesz czelnych ct&pów buławy lub yrajww 

Ha ebjektó» prznprowadai Kerńtet budeay n*  rnieeek ie» 
rewr.ika budewy i na podstawie praadłoienyoh era« niege 
apr-rató .ykenewcaych - k©laudscj| rabot.



Uchwała Przełożeństwa miasta z dnia 3/VII.1934 r.

zoodnie z poz.7 protokołu posiedzenia Komitetu Budo
wy Wodociągu w Katowicach z dnia 28 czerwca 1934. uchwalono 
co następuje: ,1/ Skład personelu Kierownictwa Budowy:
a/ Kierownik
b/ Inżynier komunik.-budowlany .
c/ technik /szkoła przemysłowa-dział budowl./
d/ buchalter
e/ kancelista /stenotypista/

2/ Pobory sił technicznych i kancelaryjnych:
ad a/ Kierownik otrzyma swe dotychczasowe pobory + zryczałto

wane dyety razem do wysokości 1000.- zł brutto miesięcz
nie. Za oodróże do miejscowości, położonych na trasie , 
wodociągu otrzyma kierownik jedynie zwrot kosztow podro
ży /autobus, kolej, powóz i t.p./ We wyjątkowych wypad
kach, za zeodą delegata Przełożeństwa miasta wolno kie
rownikowi używać samochodu.

8d b/ Inżynier: 440.- zł miesięcznie brutto + urzęaowe Koszty 
oodróży bez dyet.

ad c/ Technik: 330.- zł miesięcznie brutto + urzęaowe Koszty 
oodróży bez dyet.

ad d/ Buchalter: 330.- zł miesięcznie.
ad e/ Stenotypista: 200.- zł miesięcznie.

Uchwalono narazie przyjąć tylko siły pod b,c,d, zaś 
stenotypistę dopiero pó wzmożeniu się prac Kancelaryj
nych.

3/ Zryczałtowane dyety członków Komitetu Budowy:
a zryczałtowane dyety dla poszczegól- 

Budowy w wysokości zł 200.- miesięcznie 
zaś dla kierownika Oddziału Wodnego 

ełniącego równocześnie funkcję sekre- 
ł /trzysta/ miesięcznie.

Oprócz tego otrzymuje każdy z członków Komitetu Bu
dowy zwrot kosztów urzędowych podróży bez dyet..

Zarząd ustał 
nych członków Komitetu 
/kolej oowozy i t.p./ 
Urz. ’Wo jew. SIąski ego, p 
tarza Komitetu 300.- z

Wiceburmistrz : 
Hal far Rudolf mp.

Zatwierdzono na oosiedzeniu Komitetu Boduwy n dniu 
15 lipca 1934.



Projekt

podziału nadwyżki budżetowej z roku budżetowego 1933/193^«

1/ a. na Gwiazdkę dla biednych dzieci szkolnych,zapomogi na kolonje 
oraz

b. na dożywianie dzieci i inne................................... zł I5.OOO.—

2/ Na odpisy kwot nieściągalnych.  ..................  " 20,000,—

3/ Dla bezrobotnych................   ............................... « 40.000,—

4/ Na pomnik Legjoni stów.................................................... " 2.000.—

5/ Na pomnik Żwirki i Wigury........... . .............................. " 2.000.— •

6/ Na groby żołnierskie................ ,......................   " 617.-V

7/ Na płaszcze dla robotników,,.............................  " 1.000.—

8/ Na Dom Żołnierza.................   " 2.000.—

9/ Na Dom Żwirki i Wigury..................................................  1.000.—

10/ Liuzeum miejskie........................................    " 1.000.—

11/ Schron przeciwgazowy /niewykorzystane 193^/33/.. " 3.000.—

12/ Ochotnicza. Stnaż Pożarna...............................   " 1.000.—
13/ Na inne fundusze, />. z.ł. 5PP/.... " 14.481.81

Razem zł 103.098.81

Cieszyn,dnia 27 listopada. 1934«



/ Protokół 7y (oP

z posiedzenia Wydzia.łu Gminnego miasta Cieszyna z dnia 3. grud
nia 1934.

Obecni :
Burmistrz : Dr.Władysław Michejda
Wiceburmistrzowie : Artur Ganricch i Rudolf Half ar.
Członkowie Wydziału .'Karol Brzóska, Alf red Berger,Edward Fiala,Ru
dolf Kalana,Józef Herman,Jozef Jasicki,Rajmund Kisling,Zygmunt Kle- 
binder,Józef Máchej 1,Józef Máchej 2,Wiktor Prochaska,Tadeusz Reger 
Dr.Dawid Sandhaus,Jan Szuścik,Józef Strządała, Wilhelm Zipser,Fran
ciszek Dibon,Adam Kofin,Józef Nossek,Wilhelm Pustelnik,Jan Szuster, 
Jan 'Jojnar,Rudolf Kuba.czka, Paweł Wacławik.
w zastępstwie nieobecnych członków : Hermana. Feitzingera, Inź.Stani
sława Hajduka,Jana -Juraszka,Tomasza. Kopyego,Dr.Ludwika Müllera, 
Karola Pumperli,Jana Wałacha,Alojzego Milaty,Pawła Wacławika, stoi. 
Dr.Henryka Glanza,Juljusza. Mikuszewski ego, Edwarda. Riesego,Wiktora 
Satary i Andrzeja Brannego - zjawili się zastępcy Maksymiljan Hart
man i Józef Przywara.

Początek posiedzenia o godzinie 17.10.
Przewodniczący : Burmistrz Dr.Władysław Michejda '
Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejskich^

Porządek dzienny :
I. eryfikacja protokołu z dnia 10;Paśdz. 1934.

II.Wnioski  Komisji Skarbowej :
1/ Sprawozdanie z zamknięcia rachunkowego za rok 

budżetowy 1933/34.
2/ Projekt rozdziału nadwyżki.

III.Wnioski  Komisji Prawniczej :
a/ Sprawy przynależności
b/ Uchwalenie regulaminu targowego,

KIV.Wnioski Komisji Szkolnej.



Przewodnicząc!7 

o godzinie 17.10.

stwierdziwszy komplet,otwiera posiedzenie

P.Rudolf Halama imieniem Komisji eryfikacyjnej komunikuj 
je,że przedłożony protokół z dnia 10.października 1934.jeso z^od-j, 

ny z przebiegiem obrad i stawia, wniosek o przyjęcie tegoż.
»niosek przyjęto.

Przewodniczący odczytuje nazwisk? członków Wydziału Gnin- 
nego,którym p.Generalny Komisarz Pożyczki Narodowej nadał dyolon 
i odznaki pamiątkowe w uznaniu bezinteresownej pracy organizacy;. 
nej,poświęconej realizacji Pożyczki Narodowej z tem,by zechcieli
je podjąć sobie po skończeniu obrad.

Sprawozdanie z zamknięcia rachunkowego za rok budżetowy 
1933/34 referuje wiceburmistrz Halfer jako referent skarbowy. 
Na wstępie podaje,iż sprawozdanie wyłożono zgodnie z przepisami 
ustawy do publicznego wol?tdu i że nie wpłynęły żadne sprzeciwy, 
ani uwagi przeciwko temu sprawozdaniu.Wspomina o nowych przepi
sach o budżetowaniu,znoszących okres ulgowy ? miesięczny tak,że 
po 31.marca każdego roku wszelkie kontowania przechodzą na okres 
nowy.Termin przedłożenia zamknięć rachunkowych uoływa z dniem 
1.wrześni? każdego roku.Zaznaczą,iż jest to obecnie trzecie spra
wozdanie, które wychodzi w druku i zostało doręczone wszystkim 
członkom Wydziału Grainne-o celem zaznajomienia się z treścią, 
przed ooradami.Zaznacza dalej,że sprawozdanie to ma charakter 
wniosku na Wydział ^ninny i dopiero po uchwaleniu go i poczynie
niu ewentualnych poprawek zostanie wdany nakład ostateczny. 
Z uwagi na przedłożenie drukowanego sprawozdani? wszystkim człon
kom Wydziału Gminnego kilka dni przed obradami,nie będzie omawiał 
każdego poszczególnego działu,lecz ograniczy się do spraw najważ
niejszych.Największą wagę w omawianym okresie budżetowym przypi
suje budowie nowego wodociągu i zaznacza przytem,iż w przyszłości 
sprawa, budowy będzie wyłączona ze sprawozdania, a prowadzona, będzii



odrębnie przez Komitet Budowy Wodociągu dla miasta Cieszyna.Z ko
leji przechodzi do spraxy budowy ga.zowni i objaśnia, iż Ministerstwo 
Przemysłu i Handlu nalega na szybkie rozpoczęcie budowy.Budowa bę
dzie prowadzona zgodnie z zapadłą. już uprzednio uchwałą w zarządzie 
własnym.Przygotowania są. w toku,a prowadzi je fachowiec gazownictwa 
p.Inź.Konopka.Bspomina o systemach gazowni ich dodatnich i ujemnych 
stronach,o kosztach budowy i cenie gazu.Do dalszych ważnych spraw 
załatwionych w omawianym okresie budżetowym należą : wybudowanie 
przez miasto domu dla eksmitowanych kosztem 22.000 zł,drzewni,ma
gazynów, dróg,nowej chłodni w Rzeźni miejskiej / koszfefem 43.©oo zł/ 
zakupno autopolewaczki,zakupno automatycznych wozów do wywozu śmie
ci; oraz kubłów,wspomina wreszcie o położeniu nowych posadzek w szko 
łach.Wydatki powyższe pokryto częściowo z budżetu,częściowo z nad
wyżki budżetowej ubiegłego roku sprawozdawczego.Sprawozdawca nad
mienia, iż wskutek kryzysu,a niemniej i spekulacji niesumiennych 
płatników, zaległości podatkowe z roku na rok wzrastają, a w bieżącym 
okresie sprawozdawczym wyrażają się w stosunku do roku ubiegłego 
wzrostem około 20.000 zł mimo,iż Zarząd miasta nie cofa się przed 
użyciem wszelkich środków celem ściągnięcia zaległych podatków.
W końcu referent Skarbowy podaje do wiadomości Wydziału Gminnego, 
iż bieżący rok budżetowy zamyka się nadwyżką 103.098.81 zł wska
zuje na protokół Komisji Rewizyjnej,która stwierdziła zgodność zam
knięcia rachunkowego,a który był odczytany na. posiedzeniu Komisji 
Skarbowej- i pozostaje w Prezydjum miasta, do wglądu dla zaintereso
wanych,poda je projekt rozdziału nadwyżki i wnosi o przyjęcie na
stępujących dwóch wniosków :
x/ przyjęcie załączonego do niniejszego protokołu pod a/ sprawoz

dania do zatwierdzającej wiadomości,
2/ zatwierdzenia załączonego pod b/ projektu rozdziału nadwyżki 

budżetowej.

W dyskusji poseł Máchej 1,stwierdza iż^sprawozdaniu 
niema wzmianki o wyniku rewizji dokonanej przez organ, wojewódzkie. 
Przewodniczący z mlcjcca wyjainla.lż dotąd nlo nadszedł protokół 
. ./oje»ództ,..a.Dalej domaga .1, mówca energicznego ściągania całe 

głoścl 



podatkowych od opornych płatników,uznaje ko iecznośó wybudowania 
magazynów,stwiérdza z zadowoleniem,że cała preliminowana kwot? 
no robotv została, wyczerpana.Podnosi,że potwierdzonych przez Gmt 
nę recept lekarskich jest stanowczo za mało w stosunku do ilości 
odbytych wizyt lekarskich co nasuw? podejrzenie,że Gmina. odma.wia 
potwierdzenia niektórych recept.Przewodniczący z miejsca wyjaśnia. ' 
iż dotąd nie zaszedł wypadek odnowy potwierdzenia recepty.Domaga 
się zwalniania od podatku wojNowego biednych i obniżenia wysoko i 
ci tego podatku. końcu zaznacza, że tant jemy inż.Dombkego są za, 
wysokie i prosi o wyjaśnienie, czy p.inż.Dombke pobiera prowizję 
także od prądu dostarczanego przez Goleszów.

P.poseł Reger domaga, się wyjaśnienia co do stanu dzieci 
w ochronkach niemieckich,gdyż podany w sprawozdaniu stan jest nie 
zgodny ze stanem podanym przez inspektora, szkolnego.Zapytuje jakie 
koszta pochłonęło uporządkowanie ogrodu Hajduka i twierdzi,że 
t? pod ogrodem z uwagi na wilgoć nie nad?je się do niczego,że zt- ' 
tern nie należało tam wkładać żadnych pieniędzy, /reszcie domaga 
się energicznego wystąpienia wobec władz miarodajnych w snrawie 
budowy nowego dworca, kolejowego w Cieszynie,poddając stan obecne
go dworca, ostrej krytyce.

P.Dr.Sandhaus prosi o dostarczenie lokalu przez Gminę 
dla przedszkoli żydowskich.Przewodniczący wyjaśnia.,iż w Cieszynie1 
niema przedszkoli wyznaniowych.

P.Brzóska zapytuje,czy Komisja. Rewizyjna- kontroluje 
urnowy dotyczące dostarczania prądu elektrycznego przez Elektrow
nię Okręgową miasta. Cieszyna.Domaga się ukarania urzędnika,który 
irzekomę)przypisał bez uchwały Wydziału Gminnego innemu urzędniko- 
’ // «< , - . 7 ,Z- « / 7 . o . . j
wi'iata służby;Zarzuca Prezydjum miasta,iż przyjmuje urzędników 
bez wiedzy i anrobaty Wydziału Gminnego i powołuje się na., ustawę 
którą cytuje z podręcznika dl? gmin śląskich.Przewodniczący z miej 
sca wyjaśnia,iż mówca nie cytuje ustawy, lecz tekst podręcznika 
i że w Gminie nie zaszedł dotąd výpadek przyjęcia urzędnika sta
łego bez zgody Wydziału Gminnego.Stwierdza mylne intespretowanie 



ustaw przez p.Brzóskę objaśniając go o treści ustawy.Przewodnl- 
czący zaznacza,iż Wydział Gminny decyduje o etatach oraz o przy
jęciu urzędników stałych,etatowych,zaś powołanie urzędników kontr 
traktowych na miejsce chwilowo chorych lub zawieszonych w urzędo
waniu urzędników nie należy do Wydziału Gminnego.
P. Brzoska domaga się oddania sprawy interpretacji tej ustawy Komi
sji Prawniczej,na co Przewodniczący zaznacza,iż wobec jasnego tek
stu ustawy nie widzi potrzeby kierowania sprawy do Komisji Praw
niczej.

je,iż Klub polski polecił mu

P.techej 2,krytykuje stan hlgjenlczny na. Rynku ,, mlej- 
sou postoju dorożkarzy i prosi o wyznaczenie dla postoju dorożka
rzy innego miejsca poza Rynkiem.Nadto waca uwagę na opłakany 
stan drogi Hażlawkiej i »lejsklej domagając się naprawy tych dróg.

P.radca Szuscik zaznacza,Iż głównym celem gospodarki 
gminnej jest utrzymanie majątku gminnego 1 pomnożenie go.stwierdza 
iż Gmina sprzedała w omawianym okresie budżetowym majątku za 25 ty 
slęcy zl, a nabyła majątku za 40 tysięcy zł i podnosi iż gospodarka 
gminna jest wzorowa,Istotnych Zarzutów nie ma żadnych,aparat urzę
dniczy pracuje sprawnie i zasługuje na. zaufanie,Wykroczeń z maca
mi wyjątkami me .było.Podnosi, że sprawozdanie jest obszerne 1 wy
czerpujące 1 daje jasny pogląd na. gospodarkę gminną.Wreszcie noda
le, iż Klub polski poiecił mu zakomunikować wydm3i0wi Älnnem 

. iż orzyimuje sprawozdanie do zatwierdzającej wiadomości 1 ^żaże 

Podziękowanie pod adresem Zarządu miasta za staranną 1 celową 
spodarkę. 6

P.radca Fiala imieniem klubu niemieckiego podziela zdanie
SleS2ro j6St “ —zamykające' 

Zanew “ "y21Ą’ZS ’ dobl'ych r^aeh.
m^oma o pełnem zaufaniu do Zarządu miasta 1 pOdaje,lź klufc 

glosować będzie za przyjęciem sprawozdania.
ř.Jasicki wyjaśnia na. uwagi o.ooał'' •

wizyjna wymienia głÓBnych *

•«-lenie długów, 31e nle raoźe
emac nazwisk wszystkich zalega

jących.
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trywanB 1 zio usu«®e.P.Brzó«e ^Juśnla.to âmisja Wizyjna. ha.. |] 
da UBO^ o do«««»» prądu 1 dotah zadneLo nadęcia nie et.iMdzltl| 

p.posel Máchej »yjaánto.lž chodzi mu jedynie o podawani, 
przez komisję rewizyjną płatników opornych celen zmuszania Ich 
do niecenia oraz o uzupełnienie sprawozdania uwagami z protokole, 
komisji rewizyjnej,przedkładanych Prezydjun miasta . ciągu roku.

Wiceburmistrz Halfar w końcowym słowie podaje,że ściągą 
zaległości od opornych płatników jest rygorystyczne i wyjaśnia p. 
posłowi Machejowi,iż uchwalonych 40.ooo zł przeznaczonych jako 
zasiłki dla bezrobotnych nie ma nic wspólnego z robotami w dziale I 
IX.- Odnośnie groty czy piwnicy pod parkiem Hajduka wyjaśnia,iż | 

były dwie możliwości: albo zasypanie tej .groty albo jej konserwa-, 
cja.Wybrane możliwość drugą jako tańszą a to po uprzednian stwisr ’ 
dzeniu przez fachowców,że sklepienie tej groty wytrzyma warstwę 
ziemi 2 - 3 m grubą.- Co do podatku wojskowego wyjaśnia,iż wyso
kość zależna jest od posiadanej, przez płatnika kategorji przydat
ności w wojsku,co reguluje odnośna ustawa,zatem Omina nie decy
duje o wysokości podatku wojskowego.Płatników ubogich i cezroboi-, 
nych Gmina zwalnia od płacenia tego podatku, a to po dokładnem 
stwierdzeniu przez organa bezpieczeństwa stanu majątkowego i in- 
nych okoliczności.Zwplnień dokonuje Rada Gminna.P.inz.Dombke po- Ji 
biera tantjeny także od prądu dostarczanego przez Goleszów,gdyż 
jest to zgodne z brzmieniem jego kontraktu.Co do stanu dzieci 
v; ochronkach niemieckich stwierdza mówca,i’ż istotnie zaszedł 
w sprawozdaniu błąd albowiem nie uwzględniano jednej ochronki, 
gdyż kierownik szkoły,który miał nadzór nad tą ochron^ przesz^ 
w stan snoczynku i obecnie nie przedłożył sprawozdania za okres, ( 

w którym jeszcze był czynnym.Ztąd była w sprawozdaniu podana 
mniejsza ilość dzieci niemieckich w ochronkach.Sprawozdanie będ^l 
pod tym względom dodatkowo uzupełnione. Służąca ze zwiniętej ocniM 



niemieckiej korzysta ze wsparcia, dla bezrobotnych.Co doogrodu 
"Hajduka. ",który na skutek uporządkowania nie był dostępny dla. 
dziatwy,to mówca stwierdza iż ma zawsze na oko dobro i zdrowie 
dzieci(a dowodem tego,że w trzech punktach miasta przeznaczono 
miejsca,które w przyszłym roku budżetowym będą urządzone jako 
ogródki zabawowe dla. dzieci.- U snrawie budowy dworca, kolejowe
go referent stwierdza.,iż jest to sprawa bardzo trudna do rozwią
zania,Zarząd miasta, jednak robi wszystko,co leży w jego mocy, 
aby plan ten zrealizowano. Na zarzuty p. Máchej a 2, co do stanu 

Rynku,referent wyjaśnia,iż Rynek spłukuj« się codziennie w miej
scu postoju dorożek,w przyszłości jednak miejsce to będzie ce
mentowane i skanalizowane.Co do ulicy Hażlaskiej i Wiejskiej, 
to w przyszłym budżecie zostanie przeznaczona odpowiednia kwota, 
na naprawę ulicy Hażlaskiej i uporządkowanie ulicy Wiejskiej. 
P. Dr. Sandlia.us.owi wyjaśniane Gmina nie'posiada żadnego wolnego 
lokalu,który mogłaby przeznaczyć na przedszkola żydowskie,zatem 
musiałaby zapaść uchwała nabycia specjalnie na ten cel pomiesz
czenie w domu prywatnym.Referent wyraża obawa,iż kwestja ta 
mogłaby być precedensem do założenia, ochronek wyznaniowych.
W dalszym ciągu referent odpiera, zarzuty p.Brzóski i stwierdza, 
iż sprawa przypisania lat inż.Dombkemu nie miała, miejsca,P re
ferent domaga się podania przez Pana Brzóskę na.zwiska urzędnika^ 
który nie dotrzymując tajemnicy służbowej udzielił p.Brzósce 
wglądu do ksiąg,p.Brzóska odmawia podania, nazwiska.,wobec czego 
wiceb.Halfar omawia szczegółowo sprawę,gdyż jest mu dokładnie 
znaną i stwierdza,iż ze strony urzędnika żadnego nadużycia nie 
było.- Co do przyjęcia urzędników na stanowiska. etaUwe zazna
czaj) iż o tern decydował i decyduje zawsze Wydział Gminny i dotąd 
nie było i niema ani jednego urzędnika w Gminie,któryby byłby 
przyjęty na etat bez uchwały Wydziału Gminnego.Stronę prawną 
Wyjaśnił dostatecznie p.Przewodniczący. - Mówca. kończy i zapew
nia ,iz wszystkie poruszone w ciągu dzisiejszych obrad sprawy 
będzie miał na oku i w miarę możności je bodzie realizował.Wnosi 
o przejęcie sprawozdania.



Poseł Reger przedkłada przewodniczącemu rezolucję w gpr4 
wie budowy nowego dworca kolejowego.

Pan przewodniczący objaśnia,iż rezolucję traktować będzia 
poza zamknięciem rachunkowem jako sprawę odrębna.

Głosowanie :

Przewodniczący poddaje pod głosowanie następujące wnioski 
Kom i s j i Skarbo we j :

a/ o przyjęcie " zamknięcia rachunkowego za rok budżetowy 
1933/34 « en bloc.

Wniosek uchwalono jednogłośnie.
b/ o rozdział nadwyżki budżetowej w kwocie zł 103.098.31 

według uchwały Komisji Skarbowej z dnia 27.listopada 
1934, / według załącznika /.

Wniosek uchwalono jednegłośnie.

Przewodniczący odczytuje z kolei rezolucję wniesioną 
przez posła Regera w sprawie dworca kolejowego :

" Dworzec kolejowy w Cieszynie pod żadnym względem 

nie odpowiada potrzebom miasta,nie odpowiada on ani potrzebom 
ruchu pasażerskiego,ani najżywotniejszym potrzebom miejscowego 
handlu i przemysłu.Jako stancja graniczna i stacja wypadowa tu
rystyczna urąga dworzec kolejowy w Cieszynie najprymitywniejszym 
wymaganiom.Dla setek młodzieży szkolnej i ludności zamiejskiej 
»uczęszczającej na targi i do kupców w Cieszynie,nie ma na dwor
cu absolutnie pomieszczenia.

Wydział gminny miasta Cieszyna, stwierdzając to z ubo
lewaniem,oczekuje, że słuszne żądania obywateli miasta Cieszyna 
i okolicy będą w najbliższym czasie uwzględnione." 
Rezolucja podpisana przez posła Regera,posła Macheja i Kislinga.

Rezolucję uchwalono jednogłośnie.



7K K 
III.

Imieniem Komisji Prawniczej Dr.Sandhaus stawia wnioski : 
a/ o przychylne załatwienie podań o nadanie prawa przynależności 

w Cieszynie na podstawie 10 letniego nieprzerxvanego pobytu 
następującym obywatelom polskim :

Józefowi Ryrychowi,Józefowi .Volnému,Franciszkowi Fuzoniowi,Jano
wi Faranie, Rudolfowi Moszczyńskiemu, SebasJ janowi Michaiecotî,Hele- i- 
nie Górniakowej, Ewie Cymorkowej.
b/ o dobrowolne nadanie prawa przynależności obywatelom polskim || 

następującym osobom :
Jerzemu Fojcikowi za taksą 25 zł,Ferdynandowi Hawerlandowi za taksą! 

30 zł,Karolowi Czernekowi bez taksy,Ludwikowi, Lancowi bez taksy, 
Ludwice Foitzikowej bez taksy,Elżbiecie Hexlowej bez taksy,Janowi 
Michalikowi bez taksy,Andrzejowi Cybelowi za taksą 10 zł,Karolowi 
Kiszy za taksą 20 zł,Jozefowi Vlachowi bez taksy,Józefowi Kosińskie! 
mu za taksą 30 zł,Stefanowi Rubali bez taksy.
c/ o przyrzeczenie prawa przynależności na wypadek uzyskania oby | 

watelstwa polskiego następującym osobom :
Pawłowi Jadwiszczokowi. za taksą 50 zł,Pawłowi Buzkowi za taksą 
50 zł,Teodorowi-Ferdynandowi Tyrnce za taksą 50 zł,Wilhelmowi 
Michałowi Tauberowi za taksą zł 30, Janowi Szwarcowi bez taksy,Jo 
zefowi Kubatko za taksą zł 30.Franciszkowi Gemzie bez taksy,Stefa 
nji Molinownej za taksą 10 zł,Józefowi Kłusowi bez takr/;Zuzannie 
Biedrawowej z? taksą zł 30,Stanisławowi Bonczkowi za taksą. 30 zł 
Brunonowi Gałuszce bez taksy.
d/ o odmowne załatwienie prośby nadania prawa przynależności 

w mielcie Cieszynie z braku podstaw prawnych Karolowi Rolokowi.
Wnioski a,b,c i d przyjęto.

2/ P.Dr.Sandhaus wnosi o odroczenie do następnego posiedzenia I 

sprawy przepisów targowych,a to z uwagi na konieczną jego zdaniem 
obszerniejszą dyskusję i wypowiedzenie się przedstawicieli kupiec- i 
twa słabo zastąpionego na dzisiejszem posiedzeniu.

Wniosek uchwalono.

< !
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Sto.’.orzyszenie właścicieli realności. Zaznacza,że z pełne« z?u- 
faniam odnosi się jedynie do Sędziów zawodowych.

Przewodniczący zwraca uwagę,że lokatorzy jako strony 
w urzędzie Itozjeraczym uważaliby stale, iż przewodniczący jest 
przedstawicielem właścicieli realności i chociaż osobiście ce
ni oojektywność Dr. ..liczka, to jednak uważa, iż jedynie celowan 
jest według dotychczasowego zwyczaju proponować sędziów zawód o 
wych,którzy w przekonaniu ogółu i w istocie rzeczy odpowiadaj? 
w najwyższym stopniu wymogom obiektywności a to tem więcej.iż 
wątpliwościom p.Erzóski przeczy ustrój sądownictwa i wątoliwós- 
ci tę są zupełnie bezpodstawne.

Dalej stwierdza,iż jest upoważniony podać do wiadomość! 
że wysuwany przez Stów.fłaść.nieruchomości na przewodniczącego 
p.Wałach prosi o zwolnienie go z braku czasu,również prosi o zwoi 
nianie p.radca Fiala.

Przewodniczący proponuje głosowanie przez aklamację za. 
listą kandydatów wysuwanych przez Przełożeństwo miasta.

Wniosek został uchwalony,ooczem przyjęto również w ca
łości listę proponowaną, przez Prezydjum miasta.

IV.
P.Wojnar imieniem Komisji Szkolnej zawiadamia., iż licz

ba dzieci uczęszczających do 8 kl.publicznej szkoły powszechnej 
nr. 3. im. St.Hassewicza. 'wynosi w klasie drugiej .'91,a w klasie 
czwartej 88,w klasie szóstej 77. Ponieważ według § 93 statutu 
publicznych szkół powszechnych liczba, dzieci w klasie nie może 
hyc większa niż 60 staMa. wniosek o urządzenie paralelek do kia*  
sy 2-giej,4 tej i 6 tej na co się zgodziła Rada szkolna miejsco
wa.

Wniosek uchwalono.
Nadto zawiadamia p.Wojnar,iż w szkole powszechnej i Wy- 

dzl.-lowej im.Karji Konopnickiej klasa piąte liczy 81 uczni,a 
klasa 6 ta 79 uczni,zatem st^la .nloss o utworzenie paralelek



tych klas.
,Vn io sek uchwalono.

ïreszcie referent zawiadamia,że w oku ochronkach nie
mieckich tj.przy ul. ď.Jana Michejdy oraz na PI.Wolności znajfli 
je się łącznie 48 dzieci i m. podstawie uchwały Rady szkolnej 
miejscowej stawia wniosek o zniesienie ochronki niemieckiej n= 
PI.Wolności i utworzenie w jej miejsce ochronki polskiej.

P.poseł Reger uważa,iż 30 dzieci wystarcza w zupełnoś- 
ci na jedną klasę oraz,że nie będzie głosował w sprawach,o kto 
rych samowolnie rozstrzygnięto już we wrześniu.

P.radca Fiala zaznacza,iż poseł Reger mówił mu od ser
ca i do sprawy niema nic do dodania, poza prośbą pod adresem Za
rządu miasta.,by ten nie robił pociągnięć bez zgody Wydziału Goi 
nago.

P.Wojnar wykazuje na podstawie dat i aktów,że wcześni^ 
sze przedłożenie sprawy Wydziałowi Gminnemu było niemożliwe.

Przewodniczący oddaje wniosek referenta pod głosowania 
Wniosek uchwalono.

P.wic.Ealfar imieniem Prezydjum stawia następujący 
wniosek : " Uchwałę Wydziału Gminnego ż dnia 15.maja 1933.v: spr 
wie sprzedaży parceli Rudolfowi Sikorze zmienia się w ten sposó 
ze zamiast słów : Rudolfowi Sikorze " wstawia się słowa : " Gi- 
zeli Sikorowej 11. Zmiana ta następuje w uwzględnieniu podania 
p.Rudolfa Sikory.

•niosek uchwalono.
Przewodniczący konstatuje wyczerpanie porządku dzien

nego i zamyka posiedzenie o godzinie 21 szej.



Protokół x 7
-------------------

z posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia 30.stycz 
nia. 1935.

Obecni : Burmistrz Dr.Władysław Michejda,Wiceburmistrzowie : 
Artur Gabrisch i Rudolf Halfar.

Członkowie Wydziału : Alfred Berger,Andrzej Branny,Karol Brzóską 
Franciszek Dibon,Herman Feitzinger,Edward Fiala,Dr.Henryk Glanz, 
Rudolf Halama,Józef Herman,Józef Jasicki,Jan Juraszek, Zygmunt 
Klebinder, Adam Kofin,Tomasz Kony,Rudolf Kubeczka,Juljugz Mikuszew- 
ski,Alojzy Milata, Józef Máchej 2,Józef No ssek, Wiktor Pi'ochaska, 
Wilhelm Pustelnik,Edward Riese, Dr. Dawid Landhaus, Jan Szuścik,Jan 
Szuster,Paweł .Yacła,wik 211,Jan złach,Jan ’.bjnar, Jilhelm Zipser. 
•V zastępstwie nieobecnych członków zjawili ?ię :/inż.Stanisław» 
Hajduka, Józef a. M’che ja, Dr. Ludwika Müler a, Ra j munda. Ki slinga, Karola 

Pumperli,Tadeusza Regera,Józefa, Straądały,Wiktora Satary,Pawła 
Wacławika/ - DrJiaurycy Gutman,Jan Kiszą i Józef Obraczaj.

Początek posiedzenia o godz.17.15

Przewodniczący : Burmistrz Dr.'/łady sław Hi chajda, 

Protokoł prowadzi : Dr.Alojzy Cenkowski,dyrektor Urzędów miejsk.

Porządek dzienny :

1/ Weryfikacja protokołu /ydziału Gminnego z dnia 3.XII.1934.
2/ Wnioski Komisji. Skarbowej : Uchwalenie statutów,
3/ ./nioski Komisji Prawniczej :

2/ uchwalenie regulaminu targowego, 
b/ sprawy przynależności,

4/ Wybór człeka do K.K.O.

Posiedzenie poufne.
5/ Spra.wy nersonalne.

Przewodniczący stwierdziwszy komol et, otwiera, -osiedze 
goda, 17.J5 i odczytuje na wstęnie dwa. listy ■'kierowane pod



go
adresem miasta,a dotycz- ce przemianowania nlic.W^zczeróinoíci ~ 
to listy dziękczynne rodziny Prteoilinr-mego,or?z C^encic1"'.

W dalszym oi.;,u odczytuje Przewodniczący list nades'ani 
z Dyr^cji Okresowej Kolei Pańetworycb o Kra>o"’i%dotyczący ot,^ 
nefo stanu dworca w Cieszynie i zasinienia rozbudowy %o »• <ri 

ęyłodci.

1-i Przewodnie”-7 cy nrzyrtonuj? do weryfikacjiyžo^ 
nie'o posiedzenia Wydziału Gminne, o do. r i?c/7e członor lyou-łu 

minnei.o p.Karol Brzó-ka,j"ko weryfikator ęp^-ił n-^W or"tc- 
kołu,dom?jnjac si'i jego uzupełnienia uěyteífli przez nie~p wyraza
mi na -staniem nosiedze.oiu .ydziału,? w^zczeyólnoéci zarzucił 
nrotokotowi,iż nie obejmuje on wniosku rzekomo nr zez nie -o po?t< 
wionepo o wdrożenie wstępowania dyscvplif.prn^po Tzeciwko urzu 
nikowi.który mi"ł rzekomo przynieść l~ta służby o.inż.Domtkemu.

Przewodniczący wyjaśnin,iwnio'ek taki de f~?to nie
i że protokół odtwarza, wiernie sens o.7-?’’lane? n~ é'izia' 

sor?vy, zetem nie z/odził się na uzupeł ienie omwvion^.o protoko
łu. Odczy tuląc w oalszym ciegu przepis ordynacji gminnej,Przede- 
niezrey z naciskiem '’ökresl",iż zęoonie z ^rzmieni^m nrz«p->'u. 
protokół win i er. ze ors' ">zięte ..yóz7?! -minny ■ »'sły,
natomiast nie jest wym-. any s-tennrrawi.

C'łont. ęzdziłłu nBi'ú'.<" do"- " «i 'T-.-moie 
serowi'' Komisji dy^ ^yolún^r .oj i 'ł^e-v,o-i - Iwzi^łn '-r-^".

Sion. rjol’’er stwierdza nono'T.ie . że iO"cwa r-eko^e/o "=- 
dużyci » urzędnik? zo^tol0 ryc'.er^uj- co wyjséni'ra r." oot"tnióm 
no^iedzeniu fy-'zialu i b~ śnie "ej vy'.uzslo -'r-k j"ki?jk?l'*ieK  

win'’ "-stroni0 ’irzpônika.
Pos^ł I'.ochej ioi"je z^ swe' 'tr-nry iż k-żdv v-ni~sek '.'il 

nier, byř or_ec\ło'.y n’7 pií ij cze "> v'.Brzóeks ni? '.czirnił,z''il
nnl'py nad s raw



v uen yo^ób cpł-1 córa*?  zlikr.iśo •.?’*.
•Członek Tyoziału n.Brz5rkn obstsje przv swoi«: wiio^ku 

i ponowni** ’ dom-?.- •'i? uzupełnieni? or^tokołu i rozstrzygnięć-» 
?nr-wy nrzez .iy^zi-ł CXiinr.y.

Pr^ew->dnicząov '.äda-’o ".■niosek o.Brzóski ood «złomowanie. 
■,niocek un»dł.- protokół cez ocnrp-ki został -rzez .{vdzipł minyy 

wszv^kit ń yłosami z <3osu pp.Brzóski
“ i Kiszy.

II.
Przewodniczący odda je Lłos ” .Br.S»ndh»usowi,i?ko réfé

rer to” i statutów opłat iiin..ych.
Referent o. Br. Scndhaus r:awi?.d przystępuje do referatu nad 

statutem zawierającym przepisy o nrzestrze oni u czv=-tości,wywozie 
śmieci oraz orzymuoo’ver używaniu Vejcích urządzeń do rywozu 
śmieci n? oo«z-rze r.iact? Cie=zvna.Nr- ’-st'oie zaznacza,iż statut ’ 
ten dzieli się na trzy czośai, loczem kolejno przechodzi .ooszcze- 
ęólne ->-r» ;r?f^ statutu.Zwraca uwye na zalany ”ocz'rnio>-e n pro
jekcie statutów przez połączone Kornieje ^k^roooą i Prawnicza.

Po skończonymi referacie zaciera 'łos p.”rzńn<a i stawia 
wnio°ek na zmi-n° 5 54 v zyn kierunku.ty sło*a Mod ^ziniszór netto 
obowiązujących " z=rtąpić słowami : ".od czynszów nobr-nych"

ß. o^-eł .‘/ocnej ftoui? vniosek/cv § uzupełnić ustępem 

druzim o nostpnuj-aem brzmieniu : " Postanowienia te nie dotycz? 
gos^nd--r«tw rolnych ",

raina Piela z rreść okólnika wyi-ne o nrzez
Z-'-zaô mi-st-- do właścicieli nieruchomości,określaj»c«1 -,ojecie 
śmiecia,nie ieot identyczna z określenie1'’, t f ,oż ->ojeci» w § ?2 
-t»tutu.

Poniev»ż nikt więcej nie zabiera łoąu,Prz woćnicz-cy 
cddaje łos p.referentowi rr.Scndhaumori.

Br.s-ndhan- wyjaśnia o.Erzó-ce/że identyczny je ,o 
wninęek tył szcze.;ółov.o roznotrjn-.any -a Komisji i. jvż róv’cz-»° : 
nie znalazł 'montrai?.

■*/  d-’lsz’mi -yadku chodzi o undsta’'* ezvnrzo1*»  Ao oblecze-



ÎX
*•«*•***  ul i re Ulule § 37 't«tutu.
P.nu połowi i*ftch®jo«i  wyjaśnia n.referent,U nie 

ustawy,któr- okreálotp-ov nojpcie" fo-odarrtw» roln? Q „ 
tym wnioskiem dv-kutow-no równie*  obszernie na Komisji 
czej i Skarbowej,lecz po r-’-ka t? nie zostwła uchrrlona.ryj,^ 
zatem mogą dotyczvó ws.zvgtkich realności bez wM.ku,iub też 
możnaby dokonać podziału terytorialnego.

Co do u-aai ?• radcy Fi-li zaznacza p.referent,iż ject 
ona słuszną,miarodajna jednak ynzoętani« treść § ^2 «UtutU; 
określając-'nerzej rnioCi0 « ^eci" niż vydány pr?ez 
miasta okólnik,kt^ry bodzie zactosc—nv do ^-tutu.

Przewodniczący podda je kolejno wszystkie trzy wnio^t 

pod głosowanie.
fniorki upadły

Sobec oowyř=?ze*o  Przewodniczący zarz*  łogo*?nii>  r>-< 
całym statutem.

Statut / z-ł.pcd 1./ zo?t=ł uchwnlory.

Z kolei p. referent prcvste^/e d-n refer-’-ni? -t-tutu 
opł-t k^n?łcwvch na obwód miasta Cieszima.

Pr. SandboD$ cmcwia ooc -‘cze^-ine §§ z 'od-niem ^~ii?n 
w stosunku do Pierwotnego brzmienia statutu.

Fo otwarciu nrzez Przercdnicz-cc_o dypku-ji,zabiera 
~łos p.radca Nos-^k i stawia wniosek n? zmian-, stawek " 5 3ń” 
lit.c. na 1 zł od ICO? m2 rocznie oraz-lit.d. oo lr nfl 
1000 m2 rocznie,zamiast dotychczasowych 2 zł od ICO *t2  raźnie 
i 20 T od 1QO m2 rocznie.

P.po^eł ’hc'nej st-wia "niosek o skreślenie 3cia < 
urt;pów pod lit.c/ i eĄ

P.Srió^ka stawia wnicask o zmian •} 3 lit.?-»’ c?1'
sie,ze zamiast *łów  11 od czynszów netto obowi' uj cvcn" -- 
być " oi czynrcH-i? pobranych ".

_ P. Jaiach stai ia wniosek o unur-^łnienie -kt.c i d •!



\ &

przez dodanie "o ile wvaMcicie3 z łnSza przyłączenie drenażu 
swojego co k^naliz-cji ".

F- ,o;r-r popiera '.'.nicrek . ■ • ł°chp i orecyzuje go.
Przewodnicz.-cy zwraca wniosek celem uz odcie

ni- ro z o.Wojnarem.

P.Wałach odd-je ostateczny tekst wniosku ~rzered'?ro’-->ny 
przez o.Dr.o-pdhauaa. Wniosek ten erzmi :

c/ od parcel niezsbudo^anych których wł-iściciele uzyskali 
n= ;.łaene żądanie przyłączenie tych n*reel  do miejskiej sieci 
kanalizacyjnej w celach odwodnienia w wysoko .'ci 1 zł od każdego 
rozpoczęte o 100C m° rocznie,

d/ od -runtów /roli./ nienosz-cych charakteru ^"rceli.któ
rych właściciele uzyskali na własne ż? danie przyłączanie tych 
c-runtó- / roli/ do -ilejski-j sieci kanalizacyjnej w celach odrod- 
nteni? * wysokości °0 r od 1000 m3 rocznie.

Foneł Kochej mori o odgłos erynie najprzód nad wnioskiem 
ws»/ói.ny.i p..i'ałach? i o. «ornera z tem,żp o ile zostanie przyjęty 
on swój naiosek wycofa.

P.Jasicki stania wniosek o uzupełń•* "nie § 6 tern •"■rz°z 
dodanie usięnu o następujacam erz leniu : * Zau-ząd miasta może 
w drodze wyjątku zezwolić na uiszczenie opłatr kanałowej ćwierć- 
roczni©.W takich yynadkach opłata e*nada.  w ostatnim miesiącu 
ćwierćrocza,za które onłatę przypisano."

Przewodniczucy odczytując kolejno vnioski oddaje je pod 
głosowanie.

Wniosek n.ßrzc'aki - u^adł 

»niosek połączony, p. ..-łach i p.Wojnara - uchwalono 
'.'/niosek p.Norka - uchwalono

o.Jasickiego - uch-v-lono.’/niosek
P.poseł Mechej wycofuje swo'j wniosek.
F.lojnnr Ata«la wnio.ek dMatko.o,by uczone usœetat9n|P 

-go batutu keMio^,„ie<olć rriml„ , stptuois 
c}/m wywozu ćmieci ? to § 35 tym.



Ponieważ nikt się nie sprzeciwia,wniosek ten uchwalono.
Przewodnicz cy noddaje yoH • losowanie raty statut no Uw 

zględnieniu pcirewek.
Statut zał.roc ?/ uchwalono.
Referent p.Pr. Sandhaue referuje z kelei statut o ootorzn 

specjalnych oplet drogowych n.- rzecz Gminy miasta Cieszyna. 
Po odczytaniu i objaśnieniu noczczerólnych naraprafý' wno=i o 
pełnienie § 5 tekstem uchwalonym do 5 6 statutu kanałowe o j 
§ 35 statutu o wywozie śmieci.

1 dyskusji zebiemja -los :
P. Ki sza stawia wniosek n? skreślenie pkt.b7 w ?• 1 æctyr- 

j#c swo-i wniosek z'-.aezrem c^cipżsr.iem podatkowym przedsiociors1-»
P.Kopy no-i r-a wniosek p.Kiszy argumentują.^ iż kupcy cr- 

zmuszeni z—olnić z prący zajęty ner^o-mt.

. P.Wscławik zaznacza., iż płatnicv którzy właścicielki 
domów,*runtu  i posiadają przytem przedsiębiorstwo h.-.nilowe lub 
przemysł owe, będą musieli płacić -o^tek ze w-z^tklch trzech 
źróreł 3ocr.odu,co według nie- o jest nie^orawieoliwem z-te.m Tno°i 
o orzeredarow-nie § 1 statutu w ten spos^tv onod-tkewortu -?j- 
leppło jedynie głó-ne źró.ło dochodu. /

P.referent wyjaśnią,iż statut noże być tynkT r-~owo 
uchwalony,gdyż rozporzeczenie jevH-zkiej nakazuje uo?—le
nie tego statutu.

Pr z ewc dn i c z-'cy z-zmezr, że w r^zie nrzejś?!- -ni teku 
p.Kiszv,uchv,rł; b-dzie zmuszony zawiesi?.# ~al=zyr: ?is ~u zvrace 
uwa±ę na treść tych pera rafktóre rd^ią w swe» trzpieniu 
od tr^ś-^i statutu wzorowego.

Z kolei zrbi°ra płcs ref^r-v.t rk-rh^w” wich.Halfer 
i *■  tre-'cî ■cm’ referacie -rzed^t^wia- =nosóc ooarcia oołat na =t-t’> 
cie ćr^-cymj przekor Lawując fydzi^ł O;: i my o konieczności uchyla
nia te o »ts*utu.

■ ło«ow~niu »niosek p.Kiszy unadł.



Statut tą-i/ zał.nod 4/ uchwalono.

• końcowym słowie Przewodniczący wyraja podziękowanie 
referentom n.Dr.sar-.thauso.l uniesiony trud » związku Ż pr2y]ę. 

tjn referais ^ozenie zmyka usiedzenie o ,odz.
25.30,odraczane załatwienie reszty ,rocre ..u ne. nasienne yosiedze- 
nie.

a,M
Z kolei izba głosuje nad -.nioski em o.Brzóski o nrzejś-ie 

do -'orzadku dzienne, o nad -t-tutem drot-c-*vm.
fniosek upadl.

Przewodniczący zarządza -głosownie nad całym statutem.
Statut drogowy /zał.pod 3/ uchwalono.
P.referent Dr.Sandhaus referuje statdlopłat administracyj

nych wyjaśniając,że uchwaleniem tego statutu nadaje się Zarządowi 
miosta mandat do rotierania opłat admin.w ogólności.Jest to zrtem 
statut ramorz obejmujący oołaty,które na oodst-wie całego szereg 
uchwał były dotąd już w 95 0 przez miasto pobierane.

Referent zwraca uws^ę na dokonane w statucie ponrawki przez 
Komisje prawniczą i skarbów-.

Przewodniczący wyjaśnia,iż integralną częścią statutu adm. 
mstracyjnego je=t tabelaryczna taryfa opłat,która będzie uchwalo
ne. na najbliższa oosiedzeniu Komisji skarbowej,zatem obecnie cho
dzi jedynie o ramową uchwało.

Ponieważ nikt w iyskusji nie zabiera gło^u,Przewodniczący 
zarządza głosor.a.nie nad przvjrciem całego statutu en bloc.





Mr

zawierający przepisy o przestrzeganiu czystości, 
.zie śmieci oraz przymusowom używaniu miejskich urządzeń 

do wywozu śmieci na obszarze m.Cieszyna.

Na podstawie uchwały Wydziału gminnego miasta Cieszyna z dnia JO stycz- 

nia 1935 r.ustanawia się w myśl art.20 ustawy z dnia 1U kwietnia 192U r. 

/Dz.U.Śl.Nr.lO.poz.U?/ o tymczasowem uregulowaniu finansów komunalnych w 

Województwie Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 1? maja 1926 r./Dz.U.Śl. 

Nr.14.poz.2U/ zgodnie z ogólnerai przepisami o czyszczeniu dróg publicznych 

następujący statut miej scowy:

Miasto przyjmuje obowiązek, określony przepisami policyjnemi,czyszcze

nia w obwodzie miejskim podlegających mu:

a/ dróg publicznych,

b/ placów,

c/ parków, 

włączając w to ścieki,wyłączając jednak chodniki wraz z progami wejściowemi, 

położone wśród zwartego blo]ru nieruchomości.

§ 2.

Obowiązek czyszczenia według przepisów policyjnych chodników,położonych 

wśród zwartego bloku nieruchomości, składa się na właścicieli przyległych 

gruntów, niezależnie od okoliczności , czy grunta te są zabudowane, zdatne, czy 

też niezdatne do zabudowy.

§ 3.
Czyszczenie obejmuje:

a/ zamiatanie chodników,

b/ usuwanie śniegu,

c/ posypywanie materjałami szorstkiemi chodników i placów,



a/ skraplanie dróą, chodników i placów w celu zapobieże: 

kur fern
Śmiecie,lód i śnieą należy sprzątnąć z chodnika na brz. 

należy do Mineta.

Obowiązek nałożony na właścicieli 7 H 2 i J ci-i- 

:i na ich prawnych zastępcach,dzierżawcach, zarzadca;

W związku z utrzymanie.- czystości w obwodzie mi 

:czania chodników, dróż- publicznych,placé- i pari

szczania podpada wylewanie różnych płynów, wyeyp;j

piołu i t.d. Szczególnie zabrania się zanieczyszczanie 

mentami/ ludzkieci i zwierzę-ceni.

1 razie zanieczyszczenia ulicy lub chodnika przez załadowywanie 

zładowywanie drzewa,wę^la lub koksu.mebli i.t.p.,oraz- zapakowywania 1 

pakowywania różnych rzeczy i towarów,dana osoba lub osoby,powodujące 

czyszczenie, zobowiązane są do natychmiastowego usunięcia 1aniec.Evsz.c2

Prsy budowach i przebudowach,gromadzenie gru<u na ulicy Jest wzbronione. 

Odwózka na przeznaczone przez Miastc miejsce do zładowania,winna nastąpić 

eonajprędzej. i? każdym jednak razie,<jćyzachodzi konieczność chwilowego nagro

madzenia gruzu, nie povinno ono v żadnym ûjœadko tamować ruchu na chodnikach 

i ulicach czy drogach oraz odpływu wody w ściekach. Żarz ;.ż miasta ogłosi co

rok na tablicy urzędowej miejsca do składania rwowisk budowlanych.

§ 3.

Wszelkie obmywanie beczek, wozów i innych sprzętów prsed. domami lub na 

ulicy Jest wzbronione.

Karmienie i napajanie «wioreąt poci y;owych na ulicach i placach jest

wzbronione. Wyjątek stanowią dni UrSow.,r czasie których karmienie i p



s: v

po^-ągowycn jest dozwolone na mi eisc^c- »*.Cfc j—ejscacn m ter. cei przes

-ri «as po godiinie ij-tej.

'macanie smem z dachu na ulicr zasadniczo nie jest- dozwolone.7 

padKa.cn, - e zrzucanie nie da sir*  usKuzecznić na podwórko danej realm

z braku takiego,może nastąpić sprzątniecie na ul i c -, J odnak czasie,w którym

ruch uliczny Jest stosunkowo najmniejszy po poprzednie^ ustawieniu oduo* ’

wiednieh znaków ostrz- egawczych.

Śnieg nagromadzony na podwórkach realności,nie może być pod żadnym 

względem wyrzucany na ulice i właściciel realności winien sai^ dbać o je^o 

usunięcie na miejsco,przeznaczone do zwózki śnieżą z ulic przez Zarząd miasta.

kału płynnego dołó- kloaccnych,nie mających połącaenia z kana

łem miejskim, może nastąpić jedynie ~ szczelnio zamknie typ., na ten cel przezna

czonym beczkowozie.7yrozu te.;o dokonuje miejski urząd Budowlany przez robot- 

ników gminnych za specjalną opłatą w ‘Tysokości 6 sł za '<ażd?t beczko,po uprzed

niej interwencji strony zainteresowanej.

padKa.cn


- U -

wywóa Kału gęstego z obu rodzajów dołów kloacznych, t.j .mających wołą- 

czenie z kanałom miejskim,lub też nie mających takiego połączenia,uskutecz

niają robotnicy miejscy za osobném wynagrodzeniem w godzinach wolnych od pracy.

§ 1’4.

‘Właściciele realności „którzy 'cał gęsty znajdujący si.ę ~ dole kloacznym 

ich realności,chcieliby wyzyskać jako nawóz dla ogrodów lub roli,mogą ubiegać 

się o zwolnienie ich z przewozu kału ~ szczelnie zamkniętym beczkowozie.

Zarząd miasta zezwoleń takich udzielać będzie jedynie ~ dzielnicach 

odległych,nigdy zaś w śródmieściu.

§ 15.

W realnościach w których istnieje hodowla bydła,nawóz winien być prze

chowywany w myśl § 76 Śląskiej ustawy budo-lanej w odpowiednich na ten cel 

zbudowanych i szczelnie zamkniętych dołach.Doły te muszą być w odpowiednim 

czasie wypróżnione.7 każdym razie nie może nastąpić przepełnienie dołów.Po- 

stanowienie to nie dotyczy gospodarstw o charakterze uiejskim.

•>7ywóz kału i nawozu /§ 1U/ w wozach ot-artych winien nastąpić we wczes

nych godzinach porannych,albo w późnych godzinach wieczornych w ciągu tygod

nia z wykluczeniem dnia poprzedzającego niedzielę lub ś;m.ęto.

^yv?óz kału w wozach otwartych i nieszczelnych Jest uchroniony.

§ 16.

Trzepanie ścierek,dyuanóu,kołder,kocóu,pościeli i t.p.z okien frontowych 

domóu,przed domami bïb na ulicy jest hez-zględnie wzbronione.

Obsługa domoua uinna być przez pracodawcę o po”yższym zakazie dokładnie 

po i nf omouana.

§ I?.

Okien frontoTTych piunic nie v’olno vypychaé słoina,na-ozom,gałganami itp. , 

o ile zewnętrznie nie posiadają odpowiedniego za.uknipcia,kryjącogo rnaterjał, 

którym dla szczelności okno -ypchano.

§ 18.

Wozy i -szelkio inno środki, służące do transportu rzeczy płynnych i łatro 

sypkich,-inny być tak zbudowane,aby ich zauartoscia nio zanieczyszczać ulic.
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*“«*»«<>  osłossoń.plakatór.reklm 1 t.p.na mojscaoh „ cel „u

przeznaczonych jest wzbronione.

§ 20.

Osoba uskuteczniająca czyszczenie okien na piętrach,winna być zabezpie- 

czona gurtem bezpieczeňs twa.

Część II.

§ 21.

* celu jednolitego unormowania wywozu śnieci w obrębie miasta Cieszyna, 

przeprowadza Zarząd miasta wywóz śmieci z realności własnych,prywatnych i 

państwowych w mieście we własnym zarządzie.

§ 22.

Śmiecie w rozumieniu niniejszego statutu stanowią wszelkie substancje 

stałe,zbierane przy czyszczeniu mieszkań,ubikacyj przemysłowych i biur,popiół 

i zuzel z pieców, sadzo,odpadki kuchenne,zużyty papier,odpadki potraw,skorupy, 

odłamki metalowe,szklane,porcelanowe,osad z tal- zwanych kuligów w podwórzach 

/ tylko w stanie suchym/ i t.p. Wie podpadają pod to pojęcie substancje płyn- 

ne.

§ 23.

Nie uważa sie za śniecie: rumowiska budowlanego, ziemi i odpadli w-prze

mysłowych oraz ogrodowych /odpadki te mogą być odwożone pod warunkami, zavr

těni w § 29 wzgl.30/.

Muł,odchody /ekskrementy/ ludzkie i znierzęce,nawóz,rzeczy gryzące, 

cuchnące,T/ynołuJące zaduch i obrzydzenie,oraz rzeczy o vzysokiej zawartości 

kwasóvv, są od odwożenia Wykluczone.

§ 2^.

Zbieranie śmieci w obrębie poszczególnych realności obdzielonych kubłami 

na śmiecie odbywa się u sposób następujący:

Do ustawionych w miejscach łatwo dostępnych jak w korytarzach i na 

podwórzach pod dachom /zawsze na tern samem miejscu/ kubłów na śmieci,miesz-



v

kańcy realności zobowiązani są składać wszelkie śniecie określone w 5 22.

Zależnie od potrzeby,kubły te wypróżniają robotnicy miejscy do specjał- 

W° wozu,którym. odwozi sic je na przeznaczone na ten cel, miejsca.

Kubły napełniono materjałami wymienione^ § 23,jakotoż kubły ukryte 

u piwnicy,na piętrach, strychach lub miejscach niedostępnych,nie będą wypróż

niano.

§ 25.

Przejęte do odwozu śnieci przechodzą na własność miasta

§ 26.
Potrzebnych kubłów dostarcza Zarząd miasta i kubły te pozostają włas

nością miasta.Za kubły,ich umyślne uszkodzenie i kradzież,odpowiedzialni są 

*ez -głodu na prse;,inionie oso-y trSQciej(.jłaściciele dane. reainoáci>

0 wszelkich uszkodzeniach kubłó- -właściciel realności lub jego zastępca 

minien zgłosić natychmiast Zarządowi miasta.

§ 27.
Właściciele realności nie mogą podnosić żadnych sprzeciwó- przeciwko 

usta-ieniu kubłów na śniecie .7 obrębię ich realności,oraz przeciwko odnosze

niu i odwożeniu ich przez robotników miejskich.

§ 28.

Ilość Zcubłów na śmieci w danej realności -.Tyznacza Zarząd miasta w poro

zumieniu z właścicielem domu lub jego zastępcą.

§ 29.

Substancjo,nie uważane za śmiecie,określone w § 23, mogą na pisemne lub 

ustne zamówienie w miarę bodących do dyspozycji środków przewozowych,być odwo

żone , jednakże za specjalnej wynagrodzeniom,ustalanem zależnie od ilości.każdo- 

razo77O przez miejski Zakład ’7ywozu śnieci.

§ 30.
Właściciele parcel i -^runto- nieró’mych,no^ się ubiegać n niejslcim 

Urzodzie Bućlo^lanyn o zezwolenie na złado^Tywanie śniecią do Tzyrrozu przczna- 

czonogo /za odpowiednie^ ^nagrodzeniem/ na ich grunt lub parcelo,7: celu ;?y- 

ró* ”nania terenu danej parceli czy gruntu.
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•^sokość opłat 2a słado.,Mnie 

śniocia określa taryfa.
•' przeznaczono^ niej sc« jednego pełnego

§ 31.

u snieci, ustalone taryf-- irtśr<^ +
nosz- ‘ ' stano~ią ciężar rzeczony po-

r,alMści.w3 o

p,lM1„„ej.Iaryfs opiat za ,iisci

Wydział .gminny.

Zarząd miasta »stall , y«tp„z..dteal» -ytoa,C21= pla„ 

’ -lar. przytkania »11, i ,w.

§ 33-

noeltdd . oplat poyiaion , r„.iy „u pr281lraczać

roczni, potrzebny na pokryti, kosztó- obsł»,i i tn-zadzonia 81„zą„so da od.

■»«u,łączni, z oprcoltotanias, , raorzoalæl pžyt,s0 , tya

kładowegoi

0 z ś ć III.

§ 3^-

Za odwożenie śnieci i różnych odpadlæ- douonych,-^ykony-.Tane jakinlcolniek 

sposobem,będzie od dnia 1 krtetnia 1935 r.pocz^nszy od korzystających z tego 

urządzenia pobierana opłata:

1/ oznaczona miesięcznej wysokości według ilości kubłów lub też pro

centowo od czynszów notto obowiązujących w dniu 1 kwietnia danego roku bud

żetowego, łącznie z wartością czynszową mieszkania zajnoranego przez właści

ciela realności.

Wydział gminny oznacza corocznie rodzaj i wysokość opłaty która ma być 

zastosowaną w danym rolni budżetowym,

2/ za 1 beczlco’zTOz kału każdorazowo /§ lj/.................................. 6._ 2>

3/ za odwózke substancyj określonych w § 23 łącznie z naładowaniem, 

każdorazowo od jednego *”ozu /§29/................................................................ 6.- zł



-nie •- -yznacsoncn niojscu jednego pełnej TO11 śmieci 
t>J* 2.*+  n} /§ 30/. .

§ js..

Działający wbrew postanowieniom niniejszego statutu ulegną zgodnie z

przepisami ustawy z dnia 19 lutego 1£29 /Dz.U6R„P.Nr.16,poz# 135/ grzyb

nie do 50 zł lub w razio nieściągalności aresztowi zastępczemu do dni 3* 

Orzeczenia karne ’.Tydaje Burmistrz miasta.Przeciw tym orzeczeniom służy odwo

łanie do Rady gminnej»które wnieść nałoży w torminio dni 7 -miu. Decyzja

Rady jest ostateczna i zaskarżeniu nio podlega.

......................................................................................  zł

§ 35.

zymnego nakazu płatniczego uiszcza -łaściciol renlnoś- 

micsi^cznie.nie później jednak, 

przypada.Zarząd miasta może v? 

z 1 ~~óz śmiecia cniercrooznie.

Na podstawie otrzy™-------- ’

ci opłatę za yynóz śmiecia - Kasie miejskiej

jak 77 ostatnim dniu miesiąca,za który opłata

Grodze Tryjątku zezwolić na uiszczanie opłaty

’ tcKch ;3wtech opłiXte ... cotat,iin felordrooaaiZa ,siM

»Plate pt^lsa„.Po ïpij,is t0iic tern.ra ; razu 2apiaty na.

’*** pr2ynxls0..„ ■wio,!«, opłaty , toodz, a&toisiracrta.J eraz

z oäsetkml 1 i „łosiecsai8 /,kte^ a ,,,,u 6 r^ssp..riS1

poz.loi+U/.

§ 3ó.

• Przeci^o uymiaroui opłat i wszelkim zarządzeniom nydanyn na podstawie 

niniejszego statutu,przysługuje -złaścicielord realności praro -niesienia 

odwołania do Pady miejskiej - ciągu dni :i.!4-tu od dnia doręczenia nakazu płai 

niczego względnie rachurilai.

Decyzja Rady gminnej jest ostateczną.

Wymierzone na podstanio niniejszego statutu k’aoty opłat mo/<ą tf poje

dynczych wypadkach oyć pj?zGz Radę gninną zupełnie lub częściowo umorzone ~ • 

razie ich nieściągalności lub 77 ^'padlca zasługującym na szczególne uwzględ

nienie. § * * * * *



§ 39.

•jssy svaudu nabiora nocy obowiązującej z dniem. 1 kwietnia 1935 r. 

Bownoczeénie tracą noc obowiązującą wszelkie dotychczasowe,w tym przedmiocie 

wydane przepisy,sprzeczno z niniejszym statutem.

Dr. ^adysław M i c h e j d a,
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STATUT

dotyczący opłat kanałowych na obwód miasta Cieszyna

Na podstawia ucnwały Wydziału gminnego miasta Cieszyna z dnia JO stycz

nia 1935 r.i uchwały Wydziału gminnego z dnia 16 lipca 1935 r.ustanawia się w 

myśl art.19 1 22 ustawy z dnia 14 kwietnia 192U r./Dz.U.Śl.Nr.lO.poz.U?/ o tym- 

czasowem uregulowaniu finansów komunalnych w Województwie Śląskiem w brzmieniu 

ogłoszonem rozporządzeniem Wojewody Śląskiego z dnia 8 lipca 1926tr./Dz.U.Śl. 

Nr.i7.poz.30/ dla obwodu miasta Cieszyna następujący statut opłat kanałowych:

§ 1.

Celem opłat kanałowych jest uzyskanie dochodów na pokrycie kosztów 

administracji i utrzymania kanalizacji »oraz umorzenia użytego w tym celu kapitału 

łącznie z jego oprocentowaniem i amortyzacją.

§ 2.

Do świadczeń z tytułu opłat kanałowych obowiązani są:

a/ właściciele gruntów zabudowanych na obszarze całego mi asta»korzy- 

stający z urządzeń kanałowych.

b/ właściciele parcel i gruntów niezabudowanych,którym urządzenie 

kanalizacyjne służy do odwodnienia ich posiadłości.

§ 3-

Opłatę kanałową ustala się:

a/ od realności podlegających ochronie lokatorów,korzystających 

z urządzeń kanałowych procentowo od czynszów netto obowiązujących w dniu 

1 kwietnia danego roku budżetowego,łącznie z wartością czynszową mieszkania 

zajmowanego przez właściciela realności.

b/ od realności nie podlegającjfch ochronie lokatorOw, jak pod a/ z tem, 

że wartość czynszową mieszkań w budynkach nowych ustali specjalna Komisja według 

norm odnoszących sie na terenie miasta do zabudowań starych.

c/ od parcel niezabudowanych,których właściciele uzyskali na własne 

żądanie przyłączenie tych parcel do miejskiej sieci kanalizacyjnej w celach 

odwodnienia w wysokości 1 zł od każdego rozpoczętego 1000 m2 rocznie.
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d/ od gruntów /roll/ nie noszących charakteru parceli .których »llóel- 

ciel, uzyskali na żądanie przyłączeni, tych gruntó. /roli/ do „i.J.M.J

«ieci kanalizacyjnej w celach odwodnienia w wysokości 20 gr od 1000 m2 rocznie.

§ U.

Obowiązek do uiszczenia opłaty kanałowej rozpoczyna się z pierwszym 

dniem miesiąca następującego po dokonanej kolaudacji budynku,przyłączenia parce

li lub gruntu do sieci kanałowej a kończy się z upływem tego miesiąca,w którym 

nastąpiło urzędowo stwierdzone usunięcie przyłączenia realności,gruntu lub par

celi do kanalizacji miejskiej.

Jeżeli używanie urządzenia kanałowego nastąpi przed kolaudacją tegoż 

przez miejski Urząd Budowlany »Zarząd miasta władnym będzie żądać opłaty dodatko

wej od pierwszego dnia tego kwartału budżetowego począwszy,w którym używanie 

rozpoczęto. Przepis ten dotyczy punktów a i b § J-ciego.

§ 5-

Wysokość opłaty kanałowej określonej w § J lit.a i b uchwala każdo

rocznie Wydział gminny obniżając lub podwyższając stawkę zależnie od wysokości 

kosztów administracyjnych i kosztów utrzymania urządzeń kanałowych preliminowa

nych w danym roku budżetowym.

Za przeprowadzenie rewizji budowy i szczelności kanalizacji domowej 

uiszcza właściciel realności jednorazowo 10 zł.

§ 6.

Za korzystanie z kanałów miejskich,właściciele nieruchomości uiszcza

ją odnośną opłatę kanałową w Kasie miejskiej miesięcznie w ciągu miesiąca za 

który przypada opłata.

Zarząd miasta może w drodze wyjątku zezwolić na uiszczenie opłaty 

kanałowej ówierćrocznie.< takich wypadkach opłata zapada w ostatnim miesiącu 

ćwlerćrocza,za które opłatę przypisano.

§ 7.
Kilku właścicieli jednej posiadłości odpowiada za opłatę kanałową 

solidarnie.
§ 8.

Każdy .laśclót.l opodhtho.an.J . WÍ1 nin.ój-d» sóatath po.i.dhoócl 

,ohortązany d„t dónl.óó .I.JbH.u Ur.,do.l »yl.ru Podalhó. 1 Op!.t o ^«ch

Äv.

%25c2%25bbyl.ru


w stosunkach dotyczących własności gruntom ŤÍ
wych w przeciwnym bowiem razie odnowla- 

da on za opłaty obok nowego właściM.i« .• .g właściciela a2 do upływu tego kwartału budżetowego, U 
w którym doniesienie o zmianach nastąpiło.

§ 9.
Każdy właściciel nieruchomości iastlomosci Jest zobowiązany do udzielenia wyjaś

nień na wystosowane do nle»o nr^ez Za--aA , .ie0o pr_ez ^arząd miasta zapytanie co do pewnych,dla 
opodatkowania ważnych faktów w określonym terminie.

§ 10.

Oo «.fclel.U sru»tó.,którzy óotyehete, . urnóżeM« teralizseyjn.g« 

nla ter.y.t.J,,. którzy ..kut.k Wo»y M„s0 „,dmla lu„ pr2ebnd0^ 

Już l.tnl.J,=.äo urządzenia kwałotegn zoet.n, przyłączeni do „0„j Biecl tena- ' 

łowej.etoeuje .tę obok niniejszych przepleć».przepisy ogólne,zaenrte r uetarte 

z dnia 25 maja I89U r.

§ 11.

Przepisy porządkowe §§ 1,8,9 1 10 niniejszego statutu.nałożone na 

właściciela nieruchomości.obowiązują w równej mierze jego prawnych następców, 

dzierżawców oraz osoby posiadające od właściciela upoważnienie do zarządu danej 

nieruchomości.

0 ile v?àascicielami są osoby prarae,przepisy te obowiązują osoby 

statutowo lub ustawowo powołane do ich zastępstwa oraz ich pełnomocników.

§ 12.

Płatnicy opłat kanałowych będą o wysokości opłaty powiadomieni odpo

wiedni emi nakazami płatni czerni.

§ 13.

Opłaty kanałowe mają charakter publicznych danin i podlegają egzekucji 

w drodze przymusowo - administracyjnej wraz z odsetkami za zwłokę według norm, 

obowiązujących przy podatkach /opłatach/ państwowych,

§ V».
Rada gminna władną będzie według własnego uznania umorzyć w całości 

lub części wymierzone na podstawie niniejszego statutu kwoty opłat a to w po« 

szczególnych wypadkach,po słusznem uwzględnieniu wszystkich zachodzących okolicz

ności w razie ich nieściągalności lub w wypadkach zasługujących na szczególne 

uwzględnienie. 



to;
5 15.

Płatnikom opłat ksnnł-n»,, uych przysług, od nakazu płatniczego na opłat« 
kanały odwołanie w przeciągu 1U dnl od

M, ^iM.} ZWHto mlaete

§ 16.

.br„ „lnltJ,zaso atatuta wleg^ m po4sta_

rt. art.55 ust.^ . d»la 1U Metnls 192U o twczaso_

flom.ó, k0TOnalnych , fcJ^äzt,lo

’Tvm do wysokości 350 zł.

Orzekanie na podstawie niniejszego przepisu należy do Burmistrza 

miasta.Od orzeczeń karnych,wydanych na mocy przepisów statutowych,służy stronie 

odwołanie do Sądu.przyczem ma zastosowanie art.6Uo Kodeksu postępowania karhego 

w brzmieniu obwieszczenia Ministra Sprawiedliwości z dnia JO września 1932 r. 

/Dz.U.B.P.Nr.53,poz.725/.

§ 17.

Niniejszy statut nabiera mocy obowiązującej z dniem 1 kwietnia 19J5r. 

Sównocześnie tracą moc obowiązującą wszelkie dotychczasowe,w tym przedmiocie 

wydane przepisy,sprzeczne z niniejszym statutem.

Burmistrz:

Dr. Władysław Michejda, w.r.

Za zgodność:
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STATUT

J poborz,. specjalnych opłat drogowych n? rzecz ;.iiasta Cieszyna, 

uchwalony przez Wydział Gminny na posiedzeniu - dniu..

na podstawie art.19 ust.U7y z toia 9 stycznia

áróg publicznych y Województwie Śląskiem >.U. śl.^r <3 ,poz.3./ oraz art.32 

ustany o tymczasowa uregulowaniu finansów komunalnych w Województwie Š1.

w brzmieniu ogłoszone«. rozporządzeniem Wojewody Śląskiego z dnia 8 linea 

1'26 r./Dz.U.Śl.Nr.17,poz.30/.

§ 1.

Opłacie drogowej przeznaczonej na pokrycie wydatków na utrzymanie

i budowę dró-*  podlegają:

a/ grunty,podlegająca panstwowomu podatkowi gruntowemu,

0/ przed.siçbiorstv/a przemysłowe i ?:vi'dl o we, wykupując o ś"iadoctwa prze

my słówe i karty rejestracyjne,

c/ nieruchomości znajdujące się w obrębie miasta Cieszyna,podlegające 

pean stron;-/u pour tko":i od niern.cho^ości , a do czasu ~:>rowndzenia tego 

podatku, samoistnemu podatko-d komunalnemu od budynkovn

Do uiszczenia opłat y obowiązane są osoby,który?.i wymierzono "^mi oni one

77 ustępie poprzednim podatki.

Dochód z opłat określonych •*;  § 1 przeznaczony jest na całkowite lub 

iiowe pokrycie przewidzianych •” danym rolu budżetowym wydatkór- na budowę,

utrzymanie i Sarz.d drćt;.

§ 3-

•.Vysckoáó opłat oraz ich podział miedzy -.-szystkio lub ni któro óródła

■ . .AivVnp - $ 1 jak rómioż podstany vyrüuru uchralaopodatkowania wyszcze&o lniane .. -i- r

corocznie Wydział gminny.

Uchrały po-y/ższo podlegają zatwierdzeniu władzy nadzorczej,podanej 

do zatwierdzania uchwał związkó- som^ządo-ych o poborze samoistnych danin 

komunalnych.
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s U.
Wyi.i.-aru opŁ&ty 77 7lysi za>5ft<i podanych w 6 J. dokonuje miejski Urząd. 

Wymiaru Podatków i Opłat,który należność podatkową uwidacznia w nakazie 

płatniczym,doręczonym zobordązanemu do uiszczenia opłaty.

§ 5-
Opłara ma być uiszczona w Kasie miejskiej w terminie JO dni,licząc 

od dnia następnego po doręczeniu nakazu płatniczego.

Narząd miasta może w drodze wyjąt-cu zezwolić na uiszczanie opłaty 

drogowej cwiercrocznie u/ takich wypadkach opłata zapada w ostatnim mie

siącu ćwierćrocza,za które opłatę przypisano.

§ 6o
Przecir/ko wymiarowi opłat służy płatnikowi praw wniesienia odwoła

nia w ciągu 1U dni do Śląskiej Rody Wojewódzkiej w Katowicach za pośred

nictwem Zarządu miasta Cieszyna.

Termin 1U dniewy biegnie) od dnia następnego po doręczeniu nakazu 

płatniczego.

Wniesienie odwołania nie wstrzymuje obowiązku terminowego uiszczenia 

opłaty.

§ 7-
Do przymusowego ściągania opła; drogowych mają zastosowanie przepisy 

obowiązujące przy egzekucji danin komunalnych.

§ 8-

Uiniejszy statut obowiązuje z dniem 1 k.rietnia 1935 -

Burmistrz:

Dr. Władysław Mi o h e j da, w.r.
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dotyczący opłat adniinisói-acyjnych -a e
* ko^alnych względnie 

przedmioty»

•ynności i poświadczenia 
dostarczone przez- Miasto

Ba podstawie uchwały Wypału ^innego miasta Cieszyna z dnia 

30 stycznia 1935 r.wydaje się - myál art„19 usUwy z lh 

I92 - •/2a.L.vj_.t1r..i,0,poz„47/ o ùynczasomem uregulowaniu finansów te 

•k-liiycn .. wojerodztTie Śląskiem.w brzeieniu ustawy z dnia 17 maja 1< 

/B».U.Śl.ar.lU,pot.2U/ następujący statut;

2a czynności i poświadczenia urzędowe oraz za dostarczone przez

Miasto przedmioty pociera sie oplaty administracyjne na rzecz miasi

ś £■<•

.-loazaj czynności po —.adczen urzędowych względnie określenie 

dostarczonego przedmiotu.oraz wysokość opłat administracyjnych określa 

"Taryfa Opłat Administracyjnych ciasta Cieszyna"o

? 3-

Opłaty administracy.jne uiszczane będą sposobem naklejania znaczków 

z napisem "Opłata administracyjna na rzecz miasta Cieszyna" ;lub pobiera

ne ~ gotowce za pokuiteraniem.

Miasto Cieszyn wyda własne znaczki opłat administracyjnych 5-cio, 

10-cio i 50-cio groszowe oraz 1, 3.. 5 i 10-cic zlotowe.

Bierownik Oddziału /ui-z^W lub .jego upoważniony zastępca załatwia

jący podanie w odnośnym oddzielę czy urzędzie.po sprawdzeniu dokładności 

opłaty kasuje czyli unieważnia znaczki opłat administracyjnych podłużną 

pieczątką ursclu f te» cpo.ób.ab;- brzojl jej »^^7 cle. Jednoet.śnle 

„c cnac*a  i na papierce.Oprbcz toSc TOl.uj. na cnaccfe.cl, atrcronten 

datę skaso'.xtnia.
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§ 6.

UniCTtunionio czyli kasowanie znaczków opłat administracyjnych 

przoz petenta osobiście jest niedozwolone i skutkuje nieważność wnie

sionej znaczkami administracyjnomi opłaty.

§ 7.

Uiszczenie miejskiej opłaty administracyjnej nie zwalnia petentów 

od prawom przewidzianych opłat państwowych.

§ 8.

Strona wykupuje potrzebne znaczki administracyjne w Kasie miejskiej , 

§ 9.‘

Ï7 wypadkach,w których strony muszą uiszczać opłaty administracyjne 

a nie otrzymują żadnych zaświadczeń urzędowych jak n.p.za przeglądanie 

akt,należy z 'urzędu sporządzić krótki protokół /druk/, zaopatrzyć go 

w odpowiednie miejskie znaczki administracyjne i oddać petentowi wraz 

z skasowanemi znaczkami.

§ 10.

Opłat administracyjnych nie pobiera się od:

• a/ władz państwowych,wojskowych i związków samorządowych,

b/ kościołów i gmin wyznaniowych,uznanych przez Państwo Polskie, 

c/ zakładów pranie istniejących,które mają na celu 7777łącznie 

działalność dobroczynną,naukową luo religijną,

d/ osób prywatnych,którc stwierdzą swoje ubóstwo zaświadczeniem 

Urzędu gminnego,

e/ bezrobotnych,zarejestrowanych - Państwowym Urzędzie Pośrednictwa 

Pracy i osób korzystających zc -sparcia gminnego.

§ 11.

Burmistrz miasta a z jego upoważnienia kierowcy poszczególnych 

oddziałów / urzędów / mogą opłatę administracyjną obniżyć a nawet od 

niej stronę uwolnić,o ile płatnik nie jest w stanie tejże uiścić.



JX
§ 12.

Należności administracyjno za dostarczone lub wypożyczone przed

mioty opłacają strony -.-prost w Kasie miejskiej za pokwitowaniem.

§ U-

Wykupienie biletu do Pływalni miejskiej lub Muzeum miejskiego 

stanowi równocześnie dowód uiszczonej opłaty administracyjnej.

§ 1U.

niniejszy statut wchodzi w życie z dniem 1 kwietnia 1935 r.

Równocześnie tracą moc obowiązującą wszelkie poprzednie uchwały 

w sprawie poboru opłat za czynności administracyjne i poświadczenia 

urzędowe oraz za dostarczone przez Miasto przedmioty,sprzeczne z po

stanowieniami niniejszego statutu.

Burmistrz :

Dr. Władysław M i c h e j da,



z posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia
22.lutego 1935.
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, posiedzenia wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia S2.n^ 

Obecni :
Burmistrz Dr.Władysław Michejda,
Wiceburmistrzowie : Artur Gabrisch i Rudolf Halfar, 
Członkowie Wydziału : Alfred Berger,Karol Brzóska, Franci S2ek 

Dlbon,Edward Fiala,Rudolf Halama,Józef Herman,Jozef Jasiek!,^ 
Juraszek, Zygmund Kleb Inder, Adam Kof in,Tomasz Kopy, Józef Macb.ej ;
Alojzy Milata,Józef Nossek,Karol Pumperla, Wilhelm Pustelnik, 
deusz Reger,Dr.Dawid Sandhaus,Wiktor Satara,Józef Strządała.Ja;
Szuścik,Jan Szuster ,Wacławik Paweł urz.Jan .Valach,Wilhelm Zip?;; 
W zastępstwie nieobecnych członków Rajmunda Ki slinga, Jana Hojna 
ra,Juljusza Mikuszewskiego,Edwarda Riesego,Andrzeja Brannego, 
dolfa Kubaczki,Hermana Feitzingera,Dr.^enryka Glanza,inż.Stani- 
sława Hajduka,Józefa Macheja 1,Dr.Ludwika Mullera,'Viktora Prota 
ki i Pawła .«acławika - zjawili się zastępcy Jan Kisza,Dr.yaurycj 
Gutmann,Ludwik Apfel i Bernatd Dziedziak.

Początek posiedzenia o godz.17.10
Przewodniczący : Burmistrz Dr.Władysław Michejda,
Protokol prowadzi : Dr. Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów raiejst

Porządek dzienny :
1/ Weryfikacja protokołu z dnia 30. stycznia 1935,
2/ Wnioski Komisji Budżetowej :

uchwalenie budżetu na rok 1935/36
3/ Wnioski Komisji Prawniczej :

a/ sprawy przynależności,
b/ uchwalenie statutów

4/ Posiedzenie poufne

sprawy personalne.



Przewodniczący stwierdziwszy komplet,wita obecnych 
i otwiera posiedzenie o godzinie 17.io,poczem oddaje głos p. 
Halamie,który imieniem Komisji weryfikacyjnej stwierdza,iż pro
tokół z posiedzenia Wydziału gminnego z dnia 30. stycznia 1935. 
jest zgodny z przebiegiem obrad i stawia wniosek o jego przyję
cie.

Protokół przyjęto.
Następnie Przewodniczący oddaje głos p.wiceb.Halfarowi 

jako referentowi finansowemu.

Wcb.Halfar podaje do wiadomości,że budżet był wyłożony 
przez 8 dni.W terminie ustawowym wpłynął jeden rekurs a to p.Fo- 
nioka,który rozpatrywała Komisja skarbowa i w całości go odrzuci- 
ła.Po przeczytaniu rekursu charakteryzuje go wiceb.Halfar jako 
chaotyczny,w niektórych ustępach tak niejasny,że niepodobna się 
zorjentować,a co właściwie rekurentowi chodzi.postanawia omówić 
tylko najważniejsze sprawy rekursem objęte.Przy pomocy liczbowych 

danych zbija w zupełności niesłuszne twierdzenie Rekurenta,ja
koby wydatki personalne obejmowały aż 20 / ogólnego budżetu,gdyż 
faktycznie obejmują zaledwie 10 /».Dla udowodnienia braku orjenta- 
cji u rekurenta,wb.Halfar ilustruje i przeciwstawia publiczno 
prawny stosunek urzędników komunalnych w górnośląskiej części Wo
jewództwa śląskiego prywatno prawnemu stosunkdwl tych urzędników 
w cieszyńskiej części naszego Województwa.W związku z wydatkami 

personalnemi wskazuje na dość wysoką pozycję w budżecie na emery
tury zaznaczając,iż należy przewidywać jej wzrost na skutek dal
szego zemerytowania w bieżącym roku kilku wysłużonych urzędników 
w wyższych stopniach służbowych.Pozycja wydatków personalnych mi
nimalnie zmniejszyła się,mimo wydatnego obniżenia poborów urzęd

niczych.

« sprawie fundacyj referent wyjaśnia, Iż upolowanie 
powierzono p.proI.Jasloklemu,dającemu gwarancję wzorowego wywlą- 
zania się z tej pracy



MMW po 3 zł • 9**  * ***** —* niedoslęgła 
i sprawie poczynionego przez p.Fonioka zarzutu co to zatoce, 
nia miasta referent wyjaśnia, iż ujecie tego zarzutu jest M 
erotyczne i pozbawione wszelkich rzeczowych argumentów^ 

nadaj e się ho poleraiki*
Co do budowy dróg,podaje referent,iż miasto tej spia. 

<y nigdy nie zaniedbało i miało zawsze na oku rozbudowę i utrq 
oarjle dróg.Jest jednak niemożllwem,aby miasto Cieszyn podjęło 
się budowy dróg w myśl projektu p.Fonioka, jeto bardzo drogiego, 

Na powyższem wyczerpuje p.referent część pierwszą za, 

rzutów rekurenta, dotyczących budżetu administracyjnego,a prze- 

chodzi z kolei do części drugiej obejmującej przedsiębiorstwa 

miejskie.
Członkowie Wydziału gminnego proszą,by zaniechano dal

szego omawiania rekursu p.Fonioka.
Wb.Halfar zaznacza,iż ograniczy się tylko do najko

nieczniejszych wyjaśnień. Wyjaśnia,że podane w rekursie uposa
żenie kierownika Rzeźnie miejskiej p.lek.wet.Węglorza jest nie
zgodne ze stanem faktycznym i przeciwstawia liczbom rekurenta 
liczny rzeczywiste.

Co do zarzutów czynionych pod adresem Elektrowni ref. 
zaznacza,iż obejmują one jakieś cyfrowe zestawienia przecięć 

drutów i inne zagadnienia nie nadające się do rozstrząsania 
z powodu ich chaotyczności tembardziej.że autor tych wynurzeń 

p.Foniok, jako maszynista kolejowy nie może uchodzić za facho’' 
ca w sprawach elektryfikacyjnych. Co do zarzutu, iż nadwyżka bud 

żetowa w porównaniu z rokiem ubiegłym zmniejszyła się o 200 tJ*  

wyjaśnia, referent,że p.Foniok zapomniał widocznie,że Gmina 
pożyczyła w tarnt.roku na budowę wodociągu 200.000 zł,które W' 

ły niezużyte,bo budowa nie była zapoczątkowana. W obecnym roku 
zwróciliśmy tych 200 tys. zaciągając na ten cel pożyczkę z 
duszu pracy.



Wreszcie zaznacza wb.Halfar,iż Komisja Skarbowa posta 
wiła wniosek na odrzucenie wszystkich zarzutów p.Fonioka.

W dyskusji pierwszy zabiera głos p.poseł Reger,który 
wywody p.Fonioka nazywa bałamutnemi.Stwierdza,że wydatki osobowe 
w budżecie nie są małe ale też nie można je nazwać dużemi.Porów
nywanie z budżetami innych miast,jak to czyni p.ïbniok jest trud
nej na pozór duża różnica wynika, z odmiennej formy budżetowania. 
Mówca przytacza liczbowe dane dotyczące obciążenia przypadające
go na jedną osobę,a wynikającego z kosztów administracji w róż
nych miastach Polski.

Z uwagi na dostateczne zbadanie zarzutów p.ïbnioka 
przez Komisję Skarbową mówca zaznacza, iż przyłącza się do wniosku 
Komisji Skarbowej co do odrzucenia zarzutów p.Fonioka w całości, 
tembardziej,źe autorem tych zarzutów nie jest tylko sam p.Foniok, 
ale i wszytkim dostatecznie znani jego poplecznicy.

W dalszym ciągu poseł Reger zajmuje stanowisko wobec 
wysokich według p.Fonioka poborów urzędniczych i stwierdzane każ- 
da ewentualna obniżka pogarsza stosunki gospodarcze.Według niego 

zadłużenie urzędników postępuje w straszny sposób,urzędnicy nie 
mogąc z rodzinami wyżyć z pobieranych gaży,zmuszeni są brać zalicz 
ki tak,ze z początkiem miesiąca pobierają już nietyle gaże,ile 
resztki swych poborów.Każda choćby najmniejsza obniżka poborów 
urzędniczych jest równoznaczna z pogłębianiem dna nędzy tych pra
cowników. Mówca wypowiada się stanowczo przeciwko jakiemukolwiek 

obcięciu,czy obniżeniu poborów względnie dodatku komunalnego,a 
jest zdania,ze akcya oddłużeniowa dotycząca rolników winna mieć 
analogiczne zastosowanie do urzędników.

z kolei zabiera głos p.Brzóska i zaznacza na wstępie, 
że obowiązkiem obywatela Jest pracować dla Paristwa. Czyniąc aluzje 

do swego przedmówcy zaznacza, Iż są ludzie,ktorzyby chclell tylko 
brać 1 rozdawać,a nic nie płacić.Podnosi dalej,że Jakkolwiek są 



niedorzeczności w zarzutach p.Fonloka.to jednak nie można nu 
całkowicie odmówić słuszności,gdyż według jego zdania,budżet 
za mało j.ada.Województw obniżyło budżet » stosunku do wzrost« 
wartości pieniądza, czego mówca nie dopatruje się w budżecie 

miasta Cieszyna.
Przewodniczący p.Dr.Michejda objaśnia, iż stosunek 

służbowy urzędników komunalnych na terenie cieszyńskiej części 
Województwa śląskiego jest prywatno prawny,a jedynem organ® 
powołanym do rozstrzygnięcia ewentualnych sporów jest sąd. 
Zarząd miasta musi się trzymać zawartych z urzędnikami umów, 
a zmiana umów mogłaby nastąpić jedynie na wypadek ustawowego 
unieważnienia istniejących umów.W zasadzie urzędnicy miejscy 
zrównani są co do poborów z państwowwymi atoli ustawa z r.1933 
wyjątkowo urzędników komunalnych nie dotyczy. W głosowaniu wy
powiadają się wszyscy przeciw za wyjątkiem p.Brzóski za odrzu

ceniem zarzutów.
Przewodniczący udziela głosu Referentowi Skarbowemu 

wb.Halfarowi.
Wiceburmistrz Halfar podaje na wstępie,iż budżet 

spadł o 91.440.38 zł i ścieśnienie jego doszło do maximum. 
Co do działu I.zaznacza, iż został już dostatecznie omówiony, 
dodaje jedynie,że wzrostu wydatków osobowych należy się dopa
trywać nie w przyjmowaniu nowych sił,lecz w emerytowaniu wysłu
żonych urzędników z wysokiemi poborami emerytalnesni.

Odnośnie do działu II. zaznacza,iż koszty remontu są 
dość znaczne albowiem miasto posiada dużo budynków starych, 
a bardzo mało nowych.Budynki stare muszą być utrzymywane w od
powiednim stanie, ztąd też wydatki na remont wymagają w budże

cie większych pozycyj.
Co do działu IV.podnosi,iż największym był dług 

w Banku Kredytowym w Wiedniu.Korzystne pertraktacje z tym 
Bankiem są na ukończeniu.Z uwagi na zajęte stanowisko,iż Z8* 
rząd miasta Cieszyna nie może Bankowi płacić więcej za kot°ny 



austrJackie,aniżeli Bank ten za te korony wypłaca własnym obyv/atd. 
lom,dług wynoszący 4 milJony koron austr.poktyty będzie w myśl 

toczących się pertraktacji ugodowych i uchwały Rady koszten naj

wyżej 13.000 zł.Obecne zadłużenie miasta wynosi 1,800.000 zł.Do 
tego dojdzie Jeszcze pożyczka na budowę wodociągu w wysokości 
400.000 zł.

Do działu V.nadmienia,iż wyłożenie dróg kostkami Jest 
niemożliwe z uwagi na wysokie koszty i rozległą sieć drogową na 

Bobrku,wymagającą specjalnej uwagi.Wspomina dalej o poszczegól
nych drogach wybudowanych względnie naprawionych w bieżącym roku 
budżetowym,oraz o konieczności zakupu walca drogowego z uwagi na 
pagórkowaty teren bobreckl.

W odniesieniu do działu VI.wspomina o zwinięciu ochron 
ki niemieckiej i odpowiedniemu obniżeniu się wydatków w tej pozy- 
cji.Fozatem w tym dziale dziale nie dochodzi nic szczególnego poza 

normalnemi wydatkami na utrzymanie istniejącego inwentarza w szko
łach 1 koniecznego uzupełnienia go zależnie od wymogów i postępu 
nauki.

Omawiając dział VII. wlcb. Hal Jar wspomina o moralnym 
obowiązku utrzymania i konserwowania zabytków historycznych i mu
zealnych. Zmniejszona w tym dziale pozycja ma swoje uzasadnienie 
w ni enem budżetowaniu.

Co do działu VIII.referent zaznacza, iż now@, budżetowa- 
nie nakłada obowiązek przewidywania wydatków na zwalczanie chorób 
społecznych czyn t zw.» ośrodek zdrowia -.Omawia szczegółowo tę 

sprawę,uzasadniając jej konieczność 1 wspomina dalej o kanalizacji 
i budowle ustępów publicznych.

Dział IX.przedstawia referent - jest pozornie obniżony 
ponieważ w myśl nowych przepisów o budżetowaniu suma 18.000 zł 
na leczenie przesyła do działu VIII. Faktycznie wydatki œ opiek, 
społeczną pozostają w dotychczasowej wysokości.

ma być urządzo

W odniesieniu do działu Xl.podaje do wiadomości, Iż 
przeznaczono 3000 zł na wystawę rzemieślniczą, która



w Cieszynie w przyszłym roku budżetowym.Przełożeństwo miasta 
ustosunkowało się przychylnie do tej imprezy z uwagi na dobro 
i rozwój rękodzieła na terenie miasta.Ze względu jednak na ogra 
niczenie i ścieśnienie budżetu,przyznanie większej subwencji me 
było możliwe.

Do działu XII zaznacza referent,iż na oświetlenie mia
sta cena prądu została obniżona do granic ostatecznych.straż 
ogniowa otrzymała subwencję w wysokości, jak w latach poprzednich 
z tem,że część tej subwencji musi przeznaczyć na sprzęt opl.bler. 
nej.

W dziale XIII.wstawiono tylko kwotę 20.000 zł jakkol
wiek w myśl przepisów o budżetowaniu kwota ta obejmować może 1/6 
zwyczajnych dochodów.Z kolei przechodzi referent do omawiania 
dochodów.

Referent zaznaczając na wstępie,iż kalkulacja docho
dów jest bardzo przezorna,omawia kolejno wszystkie źródła docho
dów z podaniem podstawy obliczeniowej,podanej w uchwale skarbowej,

Omawiając przedsiębiorstwa,szczególną uwagę poświęca 
budowie nowego wodociągu,objaśniając sposoby wydatkowania,a wspo
mina również o przewidzianej budowie gazowni.Ma ona być budowa 

we własnym zarządzie,a to z uwagi na posiadanie przez miasto sie
ci gazociągowej,oraz większej ilości gazomierzy.Zaznacza iż wła
dze przełożone,a przedewszystkiem Ministerstwo Przemysłu i Hand
lu prą do rozpoczęcia budowy.Zaznacza iż kosztorysy wykonał p. 

inż.Konopka w Warszawie,omawia systemy gazowni i koszt ich budo
wy,oraz kalkulację ceny gazu.Zwraca uwagę na fakt,iż w Cieszynie 
gaz jest obecnie najdroższy w całej Polsce.

Co do Elektrowni referent zaznacza, iż ta stale się 
rozbudowuje,sieć jej dosięga do coraz bardziej odległych wiosek 
Omawianie budżetu elektrowni referent odkłada do dyskusji szcze
gółowej. Nadmienia iż Czeski Cieszyn czyni starania,by Cieszyn 

od nich pobierał gaz,a oni w zamian za to skłonni są za ilość 



pieniędzy wpłaconych przez nas za gaz,pobrać prąd elektryczny.
V/ rzeźni miejskiej zostaio wielkim nakładem pieniędzy 

zbudowane nowoczesne urządzenie chłodnicze tak,że Rzeźnia miejska 
stoi obecnie na wysokości swego zadania.

Kończąc wspomina referent o trudnościach ułożenia tego 

budżetu o konieczności jego ścieśnienia i przechodzi do omówienia 
dalszych potrzeb miasta,wymieniając po kolei halę targową, tę>Orzą*  
kowanie rynku,wykupienie domków stojących w linji budowlanej uli
cy Frysztackiej,dalej przy ul.Bielskiej,wykupienie domu Langa 
z uwagi na ciasny wjazd z ulicy Bielskiej do ulicy Wyższa Brama. 
Wreszcie należałoby zdaniem referenta wykupić także dom Gondy 
przy ulicy Bobrecklej.Często wysuwana sprawa budowy domu dla ro
botników Elektrowni musi być odsunięta na dalszy plan jako sprawa 
chwilowo mniej ważna.

Referent skończywszy swoje wywody wnosi o przyjęcia 
budżetu według Komisji Skarbowej.

Przewodniczący zawiadamia,iż łączy dyskusję ogólną 
ze szczegółową i prosi,aby trzymano się terenu gospodarki miej

skiej a nie zbaczano zbytnio na teren należący do ciał parlamen- 
tamych.Zaznacza iż głosowanie odbędzie się w kolejności nastę
pującej :

a/ nad budżetem,
b/ nad uchwałą skarbową, 
c/ nad virement,

* dyskusji zabiera pierwszy głos p.Kbpy 1 powołując się na Inter

wencję delegata Izby Handlowo- Przewsłowej u przedstawicieli 
tut.kuplectwa,prosi o przyznanie kwoty zł 500.- dla szkoły przez
naczonej dla praktykantów sklepowych, którzy z 14 tym rokiem ppu- 
szczają sztołę powszechną 1 poświęcając się zawodowi kupieckiemu,m 
mogliby skorzystać z dalszej nauki w obranym zawodzie.

Przewodniczący zaznacza,iż Zarz-d miasta ustosunkuje 
się przychylnie do tej prośby 1 znajdzie pokrycie z pozycji 



nieprzewidziane wydatki".
W dalszej dyskusji zabiera głos poseł Manhej i 

cza na wstępie,iż klub socjalistyczny ustosunkuje się negatyw. 
nie do omawianego budżetu, gdyż większość izby nie uwzględniła 
żądań tego klubu.W szczególności nie uwzględniono żądania co do 
zwolnienia gospodarstw rolnych w Błogocicach i Bobrku od opłaty 
za wywóz śmiecia.Klub zarzuca Zarządowi miasta brak inicjatywy 
w kierunku budowy szkół,które są przepełnione.Niemożność wybu
dowania hali targowej nie wytrzymuje według mówcy żadnej kryty
ki,gdyż jego zdaniem nie koniecznie musi być użyty kapitał bez
procentowy, lecz możnaby zaciągnąć pożyczkę na ten cel a wydawa
ną rokrocznie kwotę zł 300.- na urządzenie targowicy / dowóz 
i odwoź stołów/ możnaby przeznaczyć na odsetki od wypożyczonego 
kapitału. Dalej zarzuca, iż nie postarano się o wybudowanie z fi® 
duszu kwaterunkowego domu mieszkalnego dla oficerów,a rokrocz
nie przeznacza się 2000 zł w budżecie na fundusz kwaterunkowy. 
Dla straży ogniowej zmniejszono pozycję,co jest według jego zda 
nia szkodliwe,gdyż jest to instytucja składająca się z ochotni
ków,którzy z narażeniem życia bronią mienia obywateli i miasta. 
Uważa za konieczne zaktpno sikawki mechanicznej,a nie uznaje 
żadnego usprawiedliwienia odmownego załatwienia tej sprawy.Wya
sygnowanie 2000 zł nie może nazwać popieraniem rzemiosła,a. za
rzuca Zarządowi miasta, iż nie czyni żadnego starania o dostar
czenie pracy tut.rzemieślnikom przez wojskowość.Uważa,że taka 
interwencja w D.O.K.Kraków nie pozostałaby bez skutku.Domaga 
się wyjaśnienia redukcji wydatków na Zakład pogrzebowy.Dalej 
domaga się wyjaśnienia stwierdzonego przez niego braku 18.000.- 
w pozycji * opieka społeczna ",gdyż nie może się doszukać tej 
pozycji w innym dziale,dokąd według przepisów o budżetowaniu 
została rzekomo przeniesiona.Subwencję na bezrobocie obniżono 
rzekomo o 6000 zł co nie budzi zaufania do Zarządu miasta. 
Krytykując budżet wyraża się,iż jest on do tego stopnia ścies- nionyt 



ze poza pozycjami zawierającej urzędowe dyktando niema co uhhwa 
lać,a zatem jego zdaniem stworzono najlepsze podłoże dla przy - 
szłego Komisarza.

Nadmienia,że gdy interwenjował u dyrektora Kasy miej
skiej o wgląd do akt,tem ostatni na to nie zezwolił,zasłaniając 
się tajemnicą urzędową.uważa to za obrazę członka Rady i klasy
fikuje postąpienie dyrektora kasy jako niewłaściwe.

P.burmistrz Michejda wyjaśnia z miejsca,że przepisy 
Władz nadzorczych nie zezwalają na wgląd do akt urzędowych komu
kolwiek bez zgody burmistrza lub jego zastępcy.

Mówca poseł Máchej przechodzi dalej do omawiania spraw 
fundacyj 1 krytykuje przyznanie stypendjów.Wyyodzl.że zasadniczo 

otrzymują stypendja uczniowie najpilniejsi a podaje fakt,że uczeń 
który przepadł w ubiegłym roku szkolnym, tego roku znowu otrzyma! 

stypendium.Zapytany pz o to przez niego prof.Jaslckl odmwił rze
komo wyjaśnienia podając,że p.poseł na tern się nie zna.

Burmistrz Dr .Michejda przerywając prosi,by spraw osobls- 
tych nie poruszano.

Poseł Máchej zarzuca p.posłowl Halfarowl organizowanie 
związku zawodowego robotników,ahy osłabić związek klasowy robot
niczy,oraz niedotrzymanie obietnic danych robotnikom. Zaznacza 
W końcu,że z uwagi na powyższe fakta głosować będzie przeciw bud- 
żelowi,poczem odczytuje deklarację następującej treśa :

■ Zmniejszający się z roku na rok budżet gminy świadczy 
niezbicie,że kryzys gospodai'czy wywołany dziką,bezplanową gospo
darką kapitalistyczną nledoslęgnął jeszcze głębi spustoszenia . 
Budżet gminny,uzależniony prawie w zupełności od ogólnej konjuk- 
tury gospodarczej kraju i od władz nadzorczych jest tylko odbl- 
t z^w80,080'1“80 P010ŻenU-P0- 1 w porównaniu do zapot»
poX z a„rbTe8° -°przyłączeniu Ł™ny B°brek d°c— 
Pozycjami „a budowę drog,budżet na najbliższy okres gospodarczy 

zawiera prawie żadnych pozycji Inwestycyjnych,nie przewiduje 



nic na budowę dróg,budżet na najbliższy okres gospodarczy 
zawiera prawie żadnych pozycji inwestycyjnych,nie przewiduj 
nic na budowę domów mieszkalnych, a wzrastającej nędzy przeciw, 
stawia obniżone pozycje na opiekę społeczną.Lecz zamiast doma- 
gać się ożyttienia gospodarki społecznej przez wzmocnienie zdoi. 
ności konsumcyjnej mas robotniczych i chłopskich drogą tanich 
kredytów inwestycyjnych,obniżenie cen produktów przemysłowych 
stanowiących artykuły pierwszej potrzeby, zamiast podniesienia 
płac zarobkowych 1 zasiłków dla pracowników fizycznych i uraySł0, 
wych, sfery miarodajne,decydujące o naszem życiu gospodarczej 
dążą do źle pojętego wzmocnienia kapitalizacji przez staranne 
rejestrowanie najrozmajtszych w ogromnej większości szkodliwych 
umów kartelowych,mających na celu wyzysk konsumenta oraz do 
zmuszenia ludności pracującej do oddawania za bezcen swojej si
ły pobocznej.Przedstawiciele sfer mieszczańskich,stanu średnie
go oraz niektórzy przedstawiciele świata pracy idący za szumna 
hasłem współpracy z rządem stoją wobec tej smutnej rzeczywisto
ści zupełnie bezradni,a jedynem objawem chęci do walki z istnie- 
jącem złem, to niechęć czy też niemoc płacenia podatków i danin 

publicznych.Taki stan faktyczny spotykamy nietylko w ciałach 
ustawodawczych państwa, lecz również w naszym samorządzie.Temu 
niezaradzl zwalczanie socjalistów,przy pomocy pp. Starostów, 
burmistrzów i wójtów,ani usuwanie przedstawicieli socjalistycz- 
njsgh światopoglądu od wpływu na gospodarkę społeczną.Kto nie 

chce, aby ogromna większość społeczeństwa nie zeszła do roli 
pariasów kierowanych przez agitatorów opłacanych niezawsze 
przez polskich kapitalistów, ten musi stanąć w obrocie ucięmie- 
żonych mas pracujących do walki olepsze jutro,nie przeciw so
cjalistom a razem z socjalistami.

Z kolei zabiera głos imieniem klubu niemieckiego P« 

radca Fiala.Na wstępie zaznacza,iż najważniejszy zadanie® 
zebranych tu reprezentantów obywateli miasta jest uchwalenie 



budżetu i jakkolwiek może w przyszłym składzie tej reprezenta
cji nie będzie ich,tp jednak z całą świadomością odpowiedzial
ności i z całą powagą odnoszą się do przedłożonego budżetu. 
Stwierdza,że klub niemiecki współpracował według najlepszej wo
li i do ostatniej chwili współpracować zamierza,aby kiedyś krn- 
nika miasta nie głosiła,że reprezentacja niemiecka miasta nie 
spełniała swego żadania lub od współpracy się uchylał a. Zrównu
je budżety z ostatnich 3 lat i stwierdza obniżkę o 300.000 zł 
dopatrując się w niej odzwierdiedlenia kryzysu.Mowca wywodzi 
się nad przyczynami kryzysu dodając,iż jego zdaniem należy ich 
szukać w upadku moralności.Stwierdzane drogami wyjścia z kryzy

su są sprawiedliwość,poszanowanie prawa 1 wząąemne zaufanie. 
Podnosi z uznaniem wzorową gospodarkę Zarządu miasta budzącą 
ogólne zaufanie i wdzięczność społeczeństwa.

Przechodząc kolejno najważniejsze działy budżetu,wyraża 
prośbę pod adresem Zarządu miasta,by ten przyjmując nowych urzę
dników komunalnych miał przedewszystkiem na uwadze Cieszyniaków i 

ludzi władających także językiem niemieckim.Przytacza iakt,że 
jeden z urzędników Magistratu odmówił mu wyjaśnienia,dlatego èè 
zwrócił się niego w języku niemieckim.Domaga się tego samego 

szacunku dla własnego języka ojczystego,jakim on odnosi się do 
języka polskiego jako ojczystego danego urzędnika.Nadmienia,że 
niemcy w ciągu ostatnich 15 lat dali dosyć dowodów lojalności 
i przecież nie stanowią żadnego niebezpieczeństwa dla Polski ani 
polskości Cieszyna,a. zatem nie powinni byé traktowani jako wrogo
wie tembardziej ,że mają ustawowo zagwarantowane prawo swobodnego 
używania swego języka ojczystego w granicach Polski.

Prosi dalej,by przy udzielaniu zamówień u rękodzielni- 
tó», kupców 1 przemysłowców miano na uwadze proporcjonalny podział 
między ludność niemiecką i polską.

Stwierdza, Iż ataki na rzekomy liczny stan urzędników 
są niesłuszne,a dowodzi tego na podstawie porównania stanu liczbo 

wego 



urzędników Magistratu bielskiego w stosunku do stanu ludnoścl 
w Bielsku.Podnosi zasługi inż.lbmbkego i gratuluje mu z POWO(1U 
rozwoju Elektrówni,uważając iż prowadzona przeciw niemu nagonka 

ze strony niektórych osób jest krzywdząca i nieuzasadniona. 
Odrzuca zarzut, jakoby Zarząd miasta nie dbał o robotników 1 

ża że płace jaką otrzymują robotnicy miejscy są na właściwym 
poziomie.Omawiając stan oświaty wyraża życzenie,by też pomyślą 
o szkołach niemieckich i by Zarząd miasta nie zezwolił na sanp- 
wolne poczynania p.inspektora szkolnego w sprawach, co do których 
decyzja zależy od Zarządu miasta.Podnosà z uznaniem wzorowy g^ 
muzeum miejskiego i dbałość o upiększenie miasta przez stworze

nie parku przy ulicy Demla.Opiece sanitarnej życzy,aby kroczyła 
dalej chlubném! śladami dotychezasowego kierownika tej opieki 

wielce zasłużonego p.Dra Karelia.
Wreszcie apeluje do właścicieli domów,aby nie narzekali 

na podat ki, bo są względnie dobrze sytuowani, krzywda się im nie 

dzieje,a nie jeden z nich nabył w czasie inflacji swój majątek 

za bezcen.
Kończąc oświadcza,iż klub niemiecki ustosunkował się 

pozytywnie do przedłożonego budżetu 1 jednogłośnie będzie za 

jego przyjęciem głosował.

Z kolei zabiera głos p.Szuścik.W sowich wywodach stwier

dza, iż nie zgadza się z nastrojem pogrzebowym jaki wobec budże

tu starał się wywołać klub socjalistyczny,albowiem jakkolwiek 

stopa życiowa uległa redukcji,to jednak wzrosła możność zarobko

wania szczególnie w dzielnicy śląskiej,a zatem wyższe ceny pro- 
duktów rolnych u nas są poniekąd uzasadnione.Objawami świadczą- 

cemi o pewnym dobrobycie ludności tutejszej są przepełnione kina 

gdzie można spotkać członków wszystkich warstw społeczeństwa 

nie wyłączając bezrobotnych,oraz powodzenie karnawału.Narzeka

nie zatem nie jest na miejscu.Co do żądań budowy hali targowej 

radzi ostrożność,powołując się na Piotrków,który wybudował 



halę kosztem ogromnego nakładu pieniędzy i nie jest w stanie jej 

utrzymać.Zaznacza iż narzekanie właścicieli,a w sczególności p. 
Brzóski nie jest przekonywujące,bo gdyby doświadczenia ich były 
tak fatalne jak to podnosi p.Brzóska,to opierając się na tan 
doświadczeniu p.Brzóska nie budowałby domu. Kończąc zaznacza, iż 
klub polski będzie głosował za przyjęciem przedłożonego budżetu, 
gdyż uważa go za realny i ostrożny.

Dr. Sandhaus stwierdza imieniem klubu żydowskiego,że 
budżet jest realny, do stosowany do obecnej stopy życiowej,a uchwar- 
lenie go nie uważa za rzecz nastroju i załatwiania konfliktów 

partyjnych i osobistych,dlatego klub cały głosować będzie za je
go przyjęciem.Prosi jedynie o uwzględnienie już swego czasu 
przedstawionej sprawy dotyczącej przedszkola żydowskiego i ma na
dzieję,ze przy dobrej woli kwota na poparcie potrzebna znajdzie 
się w ramach obecnego budżetu.

Zabiera głos p.Milata,który imieniem ludności bobreckiej 
prosi o obniżenie podatku budynkowego w dzielnicy bobreckiej 
z 4 o/oo na 3 o/oo tłumacząc, iż na skutek wprowadzenia, podatku 
drogowego opodatkowanie realności na Bobrku wzrosło w stosunku 
do roku ubiegłego o 1 o/oo.Powołuje się na rozgoryczenie obywate
li bobreckich i na pewne choć naturalne upośledzenie tej dziel
nicy, oraz na wybitnie wiejski charakter Bobrku.Jako pokrycie b 
zmniejszonych wskutek obniżki podatku dochodów wskazuje redukcję 
pozycji " nieprzewidziane wydatki z 20.000 zł na 18.000 zł.

Wniosek p.Milaty brzmi :

Aydział Gminny zechce ustalić podatek budynkowy di a. 
Bobrku na 3 o/oo.

Pokrycie i zmniejszenie wydatków nieprzewidzianych 
z 20.000 zł na 18,000.- zł."

Głos zabiera poseł Reger 1 skarży się na ścieśnienie 
budżetu do tego stopnia,że niema co uchwala*.Omawia  opisy szkolne 
twierdzi,iż mniejszości niemieckiej należy się autonomja.



AT?
Konstantuje rzekome okrojenie pomocy dla bezrobotnych o 6.000 z\ 
nazywa rejestrację bezrobotnych szwindlem,gdyż jego zdaniem nle- 
zarejstrowanych jest 3 do 4 razy więcej niż zarejestrowanych. 
Stawia wniosek o podwyższenie pozycji w dziale IX o 6.000 zł 
i skreślenie kwot przeznaczonych na obronę przeciwlotniczo- ga
zową bierną i na schron publiczny następującej treści :

" Podwyższyć w dziale IX. w § 64 - Pomoc dla bezrobotnych 
o 6.000 zł - na pokrycie tego wydatku skreślić : w dziale XII. 
w § 67 - 7 - Obrona przeciw lotniczo - gazowa 2.920.- zł 1 » 
dziale XIII. w § 71 -F - Wydatki na obronę przeć iwiotnlczo-ga- 
zową 4.000.- Zł co da razem...6.920.- zł.*

Członek Wydziału Brzóska czyniąc aluzję do p.Macheja 
podaje.iż są ludzie,którzyby tylko chcieli dawać nie pytając 
się skąd brać.Stwierdza ponownie,że właścicielom realności Jest 
źle, są w bardzo krytycznem położeniu,lokatorzy nie płacą czyn
szu, a to tego przychodzi znowu podwyżka, opodatkowania o 1/2 o/œ? 
co wynosi 13.000 zł. Dalszym ciężarem są według niego opłaty. 
Domaga się obniżki opłaty za wywóz śmieci z 2 na 1.5 $.Jako 
pokrycie wskazuje pozycję " nieprzewidziane wydatki " i stawia 
następujący wniosek :

" W budżecie administracyjnym aa rok 1935/36 na str.
46 par .11 c opłata za czyszczenie miasta i wywozu śmiecia 
wpisano jest na 2 $  39.000 zł
■noszę na zmianę : 1.5^  29.250 *
Uzasadnienie zmiany :
1/ Statut zawierający przepisy o przestrzeganiu czystości,wywo

zie śmieci w § 33 wyraźnie pisze : że dochód z opłat powiaiśn 
z reguły nie przekraczać nakładu jaki jest corocznie potrzeb
ny na pokrycie kosztów obsługi i urządzenia itd.A zatem wy
datki wynoszą :

na str.26 - 27. § 48 b,wywóz śmiecia  13.420.- zł
2/ Do tego p.referent wb.Halfar oświadczył na posiedzeniu bud- ( 

żetowej komisji,że konie doliczyć należy do wywozu śmieci

7.000 zł



2/ Jskze sprawozdania rachunków za rok 1933/34 na str.82 wykar.n 
je,że koszta 2 wozów na śmiecie i 1000 kubłów wynosi kwota 
61.069.39 zł, - nowe kubły jeszcze 500 zakupić po 44.50 zł 
wynosić będzie / jak poprzednio po 44.50 zł/  22.250.- 
razem 83319.39 zł.

z tej kro ty na umorzenie 10 1» wynosi  8.331.93 
koszta nakładu i utrzymania razem  28.751.93 

Ten nakład i koszta wywozu śmieci pokrywa się 1.5 £ z czynszów 
kwotę 29.250.- zł.- Nie można podawać wyższą kwotę na obciąże
nie podatników,gdyż to sprzeciwu się statutowi. 
Pokrycie można uzyskać ze stronicy 38 § 74

Prof.Jasicki odpowiada na zarzuty p.Mache ja kwestio
nując na wstępie prawo zasiadania p.Macheja na Wydziale gminnym 
jako mieszkańca Pastwisk wyjaśnia cały zatarg z p.Machejen wyka

zując jego mylne zapatrywania w kwestji udzielania stypendjów.
P.Haiama konstantuje obniżenie wydatków na sieroty 

przez zmniejszenie dotacji z 70 gr na 60 gr na głowę i wnosi by 
w dziale IX " Opieka społeczna,rozdział A.§ 58 poz.b : Koszty 
utrzymania sierot i służby podnieść o kwotę  1.022 - zł 
oraz Dział IX.rozdział A.§ 58 poz.h. " Oddział dla sierot od 
3 do 6 la " podnieść o kwotę  255 g0 „

razem  1.277.50 zł 
Pokrycie :

Wydatek powyższy znajdzie pokrycie przez skreślenie 
w dziale IX. rozdział B.ä 63 pozycja a/ " Bieżące wsparcia pleni,- 
żne " kwoty 1.277.50 zł.

Ponieważ nikt więcej do głosu się nie zapisał,Przewodni
czący zamyka dyskusję 1 oddaje glos p.Referentowi skarbowemu.

Wiceburmistrz Halfar wspomina na wstępie, Iż budżet suro
wy opiewał „a i,80o.000 zł t muslaiy

acy go zBoblć żywotnym 1 realnym.Praca nad układani™ budżetu 
nie była wykonywana w atmosferze przedwyborczej, Jak to niektórzy 



p.mówcy zaznaczali.Zdaniem mówcy wszyscy powinni 1 muszą slę 
ustosunkować przychylnie do Rządu bo Polskę wspólnie budujemy 

1 dla niej we wspólnej pracy chcemy żyć.Rząd obecny zrobił ty. 
le dla -.Cieszyna,Jak dla żadnego Innego miasta.

Panu Kopyemu oświadcza, iż dla sprawy przez niego poru
szonej / szkoła dla praktykantów handlowych/ znajdzie się po . 

krycie z obecnego lub zeszłorocznego budżetu.
Panu Machejowi wyjaśnia, iż jakkolwiek uważa za wskaza

ne wybudowanie jednej szkoły,to obecna sytuacjà nie pozwalana 
taki wydatek.Pierwszeństwo trzeba pozostawić wioskom,w których 

dzieci pobierają naukę w fatalnych warunkach.Nie można zatem 
postępować do władz centralnych o subwencję ma budowę szkoły 
w Cieszynie.Co do hali targowej wyjaśnia,iż koszty administra
cji tej hali byłyby bardzo znaczne,a sama hala jeśli ma odpo
wiadać pbecnyra wymogom hi g jeny, pochłonęłaby znaczny kapitał, 
na co miasto obecnie nie stać.Co do subwencji dla Straży po
żarnej p.referent wyjaśnia,iż prośba o subwencję wpłynęła do
piero w dniu posiedzenia Komisji Skarbowej,zatem po ułożeniu 
budżetu i wobec tego nie mogła stanowić przedmiotu obrad.Co do 
rzekomego udzielania zamówień przez wojskowość u tutejszych 
rzemieślników mówca wyjaśnia,iż władze wojskowe rozpisują ofer

ty, a każdemu wolno się ubiegać o dostawę.Zatem zarzut p.Mache- 

ja jest niesłuszny.
panu Fiali odpowiada referent,iż przy nadawaniu po

sad w Gminie uwzględnia się cieszyniaków,a przy zamówieniach 

uwzględnia się zawsze także rzemieśli ików,kupców i przemysłow
ców niemieckich,a wynika to choćby z tąd,że są jeszcze na te
renie miasta dość liczebni,gdyż dawniej przeważnie oni mieli 

w ręku rzemiosło,handel i przemysł.
Panu Dr.Sandhausowi przyrzeka referent rozpatrzenie

sprawy przez Radę miejską.
Panu Milacie przyznaj e słuszność co do rozgoryczenie
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na Bobrku z powodu wymiaru podatku wyższego o 1 o/oo,ale z dru
giej strony stwierdza,że nie widział jeszcze podatnika,któryby 
się z wyższego wymiaru cieszył.Rozgoryczenie zatem będzie nie 
tylko na bobrku,ale i w śródmieściu,i z tern należy się zawsze li 
czyć.

Mówca zaznacza, że gdyny Bobrek dziś nie był przyłączo
ny do Cieszyna, to wydział Gminny Bobrku byłby również musiał pod 
wyższyć podatek budynkowy,względnie wymierzyć podatek drogowy, 
jeśliby chciał choć w drobnej części poprawić stan dróg na Bobs- 
ku.Obyjatele Bobrku korzystają w tej samej mierze co obywatele 
śródmieścia z dobrodziejstw gospodarki miejskiej,a zatem muszą 
się pogodzić,że będą wspólnie ponosić cŁęźary.Referent stoi na 
stanowisku zajętem przez Komisję Skarbową i do wniosku o obniż
kę podatku budynkowego musi się ustosunkować negatywnie.

Panu posłowi Regerowi oświadcza, iż niema żadnego 
szwindlu w rejestracji bezrobotnych,przeciwnie miasto otacza 
bezrobotnych troskliwą opieką i nie daje powodów do narzekania. 
Stanowczo negatywne stanowisko zajmuje referent wobec wniosku 
o skreślenie kwot przeznaczonych na obronę przeciwlotniczo-gazo- 
wą mierną miasta i na budowę schronu przeciwgazowego.Stwierdza, 
że obrona miasta tego wymaga i żałuje że z braku funduszów,po
zycje na ten cel wypadły tak szczało.Gdy wszystkie państwa 
organizują swoją obronę przeciwlotniczo- gazową,Polska,która 
tak ciężko i krwawo wywalczyła swoją niepodległość,nie może po
zostać w tyle.Kwestję obrony przeciwlotniczo- gazowej mówca sta- 
wlanarówni z kwestją bytu Rzeczypospolitej i na żadne obcięcie 
tych pozycji,a tembardziej na ich skreślenie że względów zasad
niczych nie godzi się.Mówca przypomina posłowi Regerowi moment 
najazdu czeskiego,gdy Pan poseł jedyny ratunek widział w wojsku 
i za żołnierzanpolskim się stale oglądał /okrzyki brawa/.

Panu Halamie oświadcza,iż narazie ustosunkowuje się 
negatywnie do jego wniosku o przywrócenie pozycji na Sierociniec

- N
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w wysokości zeszłorocznej.Przyrzeka jednaj,że gdyby zaszła 
tego potrzeba,a preliminowana suma okazała się krzywdzącą 81e 
roty,miasto do tej krzywdy nie dopuści.

Kończąc mówca wnosi o przyjęcie budżetu w brzmieniu 
ustalonem 1 przyjętem przez Komisję Skarbową i wnosi o przy
jęcie uchwały skarbowej według załącznika.

Wreszcie p.referent finansowy wnosi o nadanie § 42. 
obowiązującego statutu wodociągowego następującego brzmienia 

" Za korzystanie z wody wodociągu miejski ego, wzglę
dnie za prawo takiego korzystania, tudzież za czynności związa. 
ne z budową i udzielaniem pozwoleń na budowę urządzeń wodocią
gowych i na ich użytkowanie,miasto Cieszyn pobiera opłaty we
dług wskazań wodomierza lub ryczałtowo.

Opłaty ryczałtowe ustala się w miesięcznej wysokości 
procentowo od czynszów netto obowiązujących w dniu 1.kwietnia 
danego roku budżetowego łącznie z wartością czynszową mieszka
nia zajmowanego przez właściciela realności.* 
a § 43. następującego brzmienia :

" Stopę procentową na rok budżetowy 1935/36 ustala 
się w wysokości 6 $. * - z tern,że powyższe zmiany obowiązują 
od dnia 1.kwietnia 1935.

Dalej zaznacza iż ze względów formalnych należałoby 
uchwalić jak dotąd 10 - cio procentowy dodatek komunalny dla 
żonatych a 5 $ dodatek komunalny dla samotnych funkcjonarju- 
szów Gminy miasta Cieszyna.

Przewodniczący p.Dr.Michejda dziękuje wszystkim 
tym Panom,którzy bliżej przypatrują się pracy Zarządu miasta 
i tak przedstawicielom klubu polski ego, niemiecki eg~> i żydow
skiego za wyrazy uznania.Uznanie to przyjmuję jako zapłatę 
za chętnie poniesiony trud około dobra sprawy ogólnej 1 stwieI 
dza,że praca ta daje pozytywne rezultaty dzięki harmonijnej 
współpracy nie tylko Prezydjum miasta,lecz również kierowni*  

ków 



poszczególnych działów i przedsiębiorstw,oraz wszystkich nr-ęnhi 
ków gainnych,którzy często z zaparciem siebie,nie szczędząc tru
dów całą swoją wiedzę i wysiłek składali w ofierze dla dobra 

powszechnego. Oświadczenie to izba nagrodziła hucznemi oklaskami.
Apeluje aby nie zmieniać pozycji budżetu, dziękuje za 

słom uznania z powodu opieki nad Muzei» miejskim i odpowiada
jąc kluocwi socjalistycznemu głosem podniesiony® oświadcza,iż 
celem naszego życia jest być każdej chwili na zawołanie Ojczyz
ny. - Uroczyście protestuje przeciwko wnioskowi klubu socjali
stycznego o skreślenie kwot przeznaczonych na organizowanie o - 
treny Sraj u, protestuje dalej przeciwko deklaracji p.posła liaahe- 
jaya i Tow. ubliżającej naszej godności narodowej .przeciwko kał n- 
®jom rzucanym w deklaracji na czynniki decydujące, oraz przeciw
ko hasłom demagogicznym głoszonym, przez wspomniany klub.

Mowę tą izba przyjęła hucznemi okta.-?kp-i',.

Przewodniczący z kolei odczytuje tekst i proponowana 
zmianę § 42 i 43 statutu wodociągowego i zmianę tę oddaje pod 
głosowanie.

Zalany jedno głośnie uchwalono.
W dalszym ciągu obrad Przewodniczący poddaj® pod gloso 

wanie poszczególne wnioski :
Wniosek p.Halamy :

P.Halesa za inicjatywą Przewodniczącego zmienia swój 
wniosek w ten sposcb,iż wzywa się Hadę Qwinną,by w razie potrzep 
w granicach swych wraiKien podwyższyła kwotę przeznaczona na 
kosa-ty utrzymania sierot i służby do wysokości zeszłorocznej.

Wydział Osinny uchwalił wniosek ter. przekazać Padzie 
Online j.

Przewodniczący informujeme wniosek p.Kopyegc a sub
wencje. w irreokości 5OC zł na szkołę dla praktykantów handlo^ch 
«owiał wycofany z uwagi na pozytyw®. zajęte w tej 



sprawie przez Prezydjum miasta.
3/ miosek p.Brzoski - został odrzucony wszyfetkle^ 

głosami z wyjątkiem głosu wnioskodawcy.
4/ Wniosek p.Milaty - został odrzucony 18 głosami 

przeciw 7.
5/ Wniosek p.Regera o podwyżkę preliminowanej sumy 

na bezrobotnych o 6000.- zł i skreślenie kwot przeznaczonych 
na oplg. - został odrzucony wszystkiemi głosami za wyjątkiem 
głosów 3 członków klubu socjalistycznego.

6/ Wniosek o przyjęcie budżetu administracyjnego. 
Wniosek ten brzmi ::

Wydział Gminny miasta Cieszyna uchwala preliminarz 
dochodów i wydatków budżetu administracyjnego gminy na rok 
budżetowy 1935 - 36 zamykający mWiwuz się w dochodach 
i wydatkach kwotą  1,219.441.98 zł 
według zestawienia wręczonego wszystkim członkom Wydziału 

gminnego.
Wniosek uchwalono przy wstrzymaniu się jednego 

głosującego.
7/ Wniosek o przyjęcie budżetu przedsiębiorstw 

miejskich.
Wniosek ten brzmi : Wydział Gminny miasta Cieszyna uchwala 
preliminarz dochodów i wydatków przedsiębiorstw miejskich 
na rok budżetowy 1935/36. zamykający się w dochodach i wydat
kach kwotą  1,251.602.04 zł.

Wniosek uchwalono wszystkiemi głosami przeciw 
dwom.

8/ Wniosek o uchwalenie budżetu fundacyj miejskieb. 
Wniosek ten brzmi :

Wydział Gminny miasta Cieszyna uchwala preliminarz 
dochodów i wydatków fundacyj miejskich na rok budżetowy 

1935/36. zamykający się w dochodach i wydatkach kwotą 
....8.737.70 zł



Wniosek uchwalono jednogłośnie.
9/ Wniosek Komisji Skarbowej o przyjęcie uchwały 

skarbowej.
7/niosek uchwalono wszy tiki emi głosami, dwóch człon

ków wstrzymało się od głosowania.
Z 10/ Następnie uchwalono jednogłośnie wniosek Prezy- 

djum w sprawie virement następującej treści :
Wydział Oninny upoważnia Zarząd gminny do przenosze

nia kredytów w granicach paragrafów / z pozycji na pozycję/ 
w wydatkach rzeczowych po myśli §v44.przepisozw o budżetowaniu 
Związków komunalnych Województwa ślą^ciego / ustawa z dnia 19. 

czerwca 1933 /.
11/ Wniosek Komisji Skarbowej o przyznanie dodatku 

komunalnego następującej treści :
Wydziai Gminny przyznanje wszystkim funkejonarjuszom 

gminnym do końca roku budżetowago 1935/36 dodatek komunalny 

na podstawie rozporządzenia tojewody śią&iego z dnia 12.maja 
1932 / Dz.U.śl.14 poz.31./ od dnia 1.kwietnia 1935 w wysokości 
10 £ dla żonatych 15$ dla samotnych z tem,że Gnina będzie 
dalej ponosiiła dotychczasowe opłaty do Kasy Chorych.

Wniosek uchwalono wszystkimi głosami za wyjątkiem 
głosu p.Brzóski.

Na powyższem Przewodniczący zamyka posiedzenie 
o godzinie 22.50.
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Wydział gminny miasta Cieszyna uchwalając na posiedzeniu w dniu 22 lu

tego 1935 r> FïŒLIkIKARE DOCHODÓW Ï TTiDATKÓ C-klNY oraz PRZZDSIZSIOBStK 

MÎSJSKICH NI ROK BUDŹBTOFf I935-36 ” / : na czas od 1 kwietnia 1935 roku 

do }1 marca 1936 roku :/ ustanowił na pokrycie preliminowanych wydatków

wymierzyć pobierać :

, 1/ Podatek budynkowy w myśl statutu uchwalonego na posiedzeniu Wydzia

łu gminnego z dnia 17 marca 193° r* a zatwierdzonego przez Śląska Radę Wo

jewódzką w Katowicach dnia. 14 lipca 1930 r.L.P.eW.527 - w wysokości 6 °/oo
wyjątkiem ^QjrKu

dla wszystkich dzielnic miasta Cieszynà<zas dla dzielnicy Bobrek°/oo od 

wartości podatkowej realności..

ď/ Podarek od spadków 1 darowitn w mysi statutu uchwalonego na posie

dzeniu Kydziału gminnego z dnia 28 listopada I92U r.a zatwierdzonego pries 

Śląską Rade Wojewódzką w Katowicach dnia 19 maja 1925 r. 1. Sm. 2211/8 - w wy

sokości 1C ** państwowego podatku od spadków i darowizn.

3/ Podatek od publicznych przedstawień kinematograficznych w myśl rozp.

Wojewody Śląskiego z dnia 18 stycznia 193^ r./Dz.U. śl.Mr.2,pos.3/ według

A/ od filmów przedstawiających tematy polskie:
a/ nie posiadających oceny. ........................ 5 $
b/ posiadających ocenę”artystyczny” ... 3
c/ posiadających ocenę "kształcący” . . . 2 ą ceny biletu wstępu.

B/ od innych filmów:
a/ nie posiadających oceny........................... 15 Í
b/ posiadających ocenę ”artystyczny”..10
c/ posiadających ocenę ''kształcący”. . . 10 i? ceny oiletu wstępu.

U/ Podatek od placów budowlanych i gruntów,które uzyskały charalzter 

placów budowlanych, w myśl uchwały Wydziału gminnego z dnia 1 lutegi 1932 - • 

powziętej na podstawie art.3 ustawy z dnia 1U irwietnia 192^ r./Dx.u. bl.Nr.10. 

poz?47/ o tymczasowe® uregulowaniu finansów komunalnych w ifojewództrie Śl. 

w brzmieniu ustawy z dnia 17 maja 1926 r./Dz.ü» Sl.Nr. 14,poi.. 2^/ - wy so
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kości 2 °/oo od wartości pospolitej poszczególnego przed

miotu opodatkowania*,

5/ Podatek od psów w mysi statutu uchylonego przez Wydział gminny 

w dniu 28 listopada 1924 rc a zatwierdzonego przez Śląską Radę Wojewódzką 

w Katowicach dnia ±9 maja ±925 r Sm, 2211/8 ze zmianą § 3-ci ego, uchwaloną 

przez Wydział gminny w dniu 18 kwietnia 1929 r >a zatwierdzoną przez Śląską

Radę Wojewódzką w Katowicach dnia 13 sierpnia 1929 r.L&Sm.579 - w wysokości:

a/ od 
0/ od 
c/ od 
d/ od

każdego psa łańcuchowego ...................................
kazueg^ p-erwszegG psa wolno biegewzgl.luksusowego, 
każdego drugiego psa wolno bieg.wzgl„luksusowego.. . 
każdego następnego psa wolno bieg, wzgl. luksusowego.

. 5

.20

7°.40

zł 
zł 
zł 
zł

6/ Opłaty za używanie komunalnych urządzeń dobra publicznego a miano

wicie: a/ opła*óe  za dcsiarczenie .vody z wodociągu miejskiego w myśl sta

tusu uchwalonego przez ..-ydział gminny 7? dniu 1 lutego 1932 r.ze zmianą § '42 

i U3 uchwaloną przez "yćział g.-inny -.7 dniu 22 lutego 1935 r.,a opartego na 

art.20 ustawy z dnia 1U l-ietnia r./Dz,U, Śl.Nr.lO,poz+U7/ o tymczaso- 

7?en uregulowaniu finansór komunalnych r, 7ojawództ’.vie Śląskiem w brzmieniu 

ústavy z dnia 17 maja 1926 r./hz.U. Śi .Wr. lU;pn3. 2U/  - wysokości 6 £ od 

czynszów netto obowiązujących dniu 1 kwietnia danego roka budżetowego, 

łącznie z wartością cz^r.szową mieszkania zajmowanego przez właściciela real

ności.

b/ opłatę za .odwożenie śmieci i różnych odpadków domowych, wykonane 

jalcimkolwiek sposobem na podstawie statrtu uchwalonego przez I7ydział gminny 

w dniu 30 stycznia 1935 -«zgodnie z art,20 ustany z dnia 1U kwiétnia I92U r. 

/DzoUoŚloiu-.-lO .poZnUl/ o tymczasowym uregulowaniu finansów komunalnych w 

Województwie Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 17 maja 1926 r./Dz.u. Śl. 

NrolU,poZr 24/ w wysokości 2 od czynszów netto obowiązujących w dniu 

1 kwietnia to ego roku budżetowego. łącznie z wartością czynszową mieszkania 

zajmowanego przez właściciela realności-

c/ opłatę lianałową w myśl uchwały Wydziału gminnego z dnia 3^ 

stycznia 1935 r-.na podsta/rio art-19 i 22 ustawy z dnia 14 kwietnia 1924 1.

/Dz.u\Śl-Hrol0.pozJ47/ o tymcze to..cm uregulowaniu finansów komunalnych w 

Województwie Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 17 naja 1926 r./Dz.U.Śl.



<33
Ïïr.l4,poz.24/ - w wysokości 1 $ od czynszów netto obowiązujących 77

1 kwietnia danego roku budżetov/ego, łącznie z wartością czynszową mioMzk/)nl^ 

zajmowanego przez właściciela realności.

7/ Opłatę. za licencje na urządzenie zabav/, w myśl statutu uchwalonego 

przez Wydział gminny w dniu 28 listopada 1924 r.a zatwierdzonego prz«z Śl. 

Radę Wojewódzką w Katowicach,dnia 19 maja 1925 r.L. Sm. 2211/8 w wyeokoóci:

a/ od zabaw tanecznych i innych 15 zł od zabawy, 
b/ od dancingów  ...........................,...60 zł rocznie.

8/ Opłatę od umów o przeniesieniu własnosći nieruchomości w myśl sta

tutu uchwalonego na posiedzeniu Wydziału gminnego z dnia 28 listopada. 19Ä r, 

a zatwierdzonego przez Śląską Radę Wojewódzką w Katowicach dnia 19 raaja 1925 r. 

L. Sm, 2211/8 i ustawy z dnia 20 grudnia 1927 r ./Dz .U. Śl.Nr. 2o ,poz .48/ w wy- 

sokości 1,5 /półtora/ $ sumy,która służy za podstawę wymiaru państwowej 

opłaty /należytości/ stemplowej.

9/ Opłaty administracyjne za czynności i poświadczenia urzędowe organów 

komunalnych względnie dostarczone przez miasta przedmioty - na podsta-ńe 

uchwały Wydziału gminnego z dnia 3Û stycznia 1935 roopartej na art. 19 ustawy 

z dnia 14 kwietnia 1924 ro/Dz.U. Śl.Nr, 10,poz.4y/ o tymczasowem uregulowaniu 

finansów komunalnych w Województwie Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 17 

maja 1926 r./Dz0U. Śl.Nr.l4,poz. 24/ - w wysokości przewidzianej taryfą.

10/ Specjalną opłatę drogową na podstawie uchwał;/ ^działu gminnego 

z dnia 30 stycznia 1935 r.opartej na art?19 ustawy z dnia 9 stycznia 1935 r* 

o budowie i utrzymaniu dróg publicznych w Województwie Śląskiem w brmieniu 

ogłoszonem rozporządzeniem Wojewody Śląskiego z dnia 8 lipca 1926 r./Dz. j. 

Śł.Nr.17 ,poz«30/ - w wysokości:

a/ 3 °/°o wartości podatkowej realności podlegających samoistnemu 
podatkowi budynkowemu,

b/ 10 jž ceny świadectw przemysłowych i fert rejestracyjnycn wyicupjct
ných przez przedsiębiorstwa przemysłowe i handlowo na teranie 
miasta.

11/ Podatek gruntowy w wysokości 5° państwowego podatku gruntowego 

W myśl artykułu 3-ciego ustawy o tymczasowem regulowaniu finansów komunał-
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protokół

z posiedzenia Wydziału gminnego miasta Cieszyna z dnia 25.marca 
1935.

Obecni : Burmistrz Dr.Władysław Michejda, 
Wiceburmistrzowie : Artur Gabrisch i Rudolf iíaláar.

Członkowie : Alfred Berger,Karol Brzóska,Herman Feitzinger, Edward 
Fiala, Dr. Henryk Glanz, Inż. Stani sław Hajduk,Rudolf Halama,Józef Ja- 
sicki,Rajmund Kisling,Zygmunt Klebinder,Adam Kofin,Józei Máchej 1, 
Juljusz Mikuszewski,Alojzy Milata,Wiktor Prochaska,Wilhelm Pustel
nik,Dr.Dawid Sandhaus,Jan Szuścik,Jan Szuster,Paweł Wacławik 211, 
Jan Woj nar, Wilhelm Zip ser.
W zastępstwie nieobecnych członków Andrzeja Brannego,Franciszka 
Dibona,Józefa Hermana,Jana Juraszka, Tomasza Kopyego, Rudolf a Kubacz- 
ki,Józefa Macheja 2,Dr.Ludwika Mullera,Jozefa Nosska,Karola Pumper- 
li,Tadeusza Regera,Edwarda Riesego,Wiktora Satary,Józefa Strządały, 
Pawła Wacławika,Jana Wałacha, - zjawili się zastępcy : Dr.Maurycy G- 
Gutmann,Maksymiljan Hartmann,Jan Kiszą i Józef Obraczaj.

Początek posiedzenia o godz.17.15
Przewodniczący : Burmistrz Dr.Władysław Michejda
Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejskich.

Porządek dzienny :

1/ Weryfikacja protokołu z dnia 22.lutego 1935.
2/ Wnioski Komisji Budowlanej :

Budowa ulicy Liburni.
3/ Wnioski Komisji Pra.wniczej

a/ sprawy przynależności, 
b/ uchwalenie regulaminów : 

regulamin targowy, 
gazowy, 
tretuarowy, 
pływalni, 

4/ Posiedzenie poufne :

sprawy personalne.



1 Przewodniczący otwiera posiedzenie 1 podnosi fakt uchwd 

lenia przez Sejm Rzeczypospolitej nowej Konstytucji.
Oświetla znaczenie tego faktu w perspektywie historyczni 

Życie dopiero wypełni ramy nowej ustawy. Zawiera ona jednak funda] 

mentalne postanowienie,iż każde pokolenie ma obowiązek najwięks2| 
go wysiłku dla pomnożenia mocy Rzeczypospolitej.

W świetle tego przepisu konstytucja - co odpowiada naj-| 
bardziej myśli polskiej - jest wielką, kartą nie praw,lecz obowiąj 

zków narodowych.Jeżeli według tej zasady będziemy żyli i działali 
karnie pod wodzą tych,w kto'rych ręku spoczywa odpowiedzialność 
za losy Ojczyzny to z pewnością przyczynimy się najlepiej doroz- 
budowy mocarstwowej Polski.

W tej myśli wznosi Przewodniczący okrzyk na cześć Naj

jaśniejszej Rzeczypospolitej.
Członkowie Wydziału gminnego powstali z miejsc i okrzyj- 

trzykrotnie powtórzyli.

Po przemówieniu tern Przewodniczący przystępuje do wła
ściwych obrad i udziela głosu p.Brzósce,który imieniem Komisji w 
ryfikacyjnej stwierdza,iż protokół z ostatniego posiedzenia îydz| 
łu gminnego jest zgodny z przebiegiem obrad,zatem stawia wniosek 
na jego zatwierdzenie.Nikt się nie sprzeciwia,wniosek został przy 
jęty jednogłośnie.

Z kolei Przewodniczący udziela głosu p.inż.Hajdukowi, 
który jako referent Komisji Budowlanej referuje szczegółowo budo» 
ulicy Libumi,poczem imieniem Komisji budowlanej stawia następują 
ce wnioski w kwestji wykupienia względnie zamiany gruntów :

1/ na przeprowadzenie zamiany gruntów,a mianowicie :
a/ Ominą odstępuje Konwentowi s.S.Elżbietanek w drod:« 

zamiany część parc.grunt.705 zapis I Gminy Katastralnej w Cieszy

nie Frysztackie Przedmieście o obszarze 9 m2 a otrzymuje czę£ć P3-’ 
grunt.524 o obszarze 85 m2 z realności Iwh 21 tejże Gminy Katas'-’1 

nej za zapłatą różnicy po zł 6.-- za 1 m2 tj.razem 456.- zł.



3 »/ Ml» odstře , noreptvn,e 1m_

“* , «'M. «W cc,« parc.705/ 2apls t tolny 
®***  PTMMtUcU / o obszarze n M . otrzyau3e‘

*** »re.trait.Wl o obszarze 0 ,113 t paro.grunt. 173 ° ob=i_,_ 
roe 33 »C ia:® r««« 29 , reanoicl lwh æ

»tmlaej is opłatą różnicy po 6 U za 1 m2 tj.Hm iC8.- zł.

c Gmna odstępuje Konwentowi Bonifratrów w drodze 
lardsny cręści pai'celi grunt.705 o obszarze 5 m2 i 3 ra2 razea 

13 -2 . zapis I S3ir.y Cieszyn-Fryszt.Przednu/ a otrzymuje częaó 
rare, rr.uni. 433 o obczarze 1 a 11 m2
* « - « 4-8S « ? a 63 "

• 1 490 ’ 50 •
’ ’ 491 * 36 »



4'^ CKÉi parc. 464/2 z realności Iwh 617 Cieszyn 
o obszarze 57 «2, stary dom 1 część paxc. grunt. 1?4 Q 
41 m2 - razem 98 m2 za cenę ryczałtową 7.500.- 2ł.

h/ od Firmy Kisling Rajmund i Skrobanek GustaK 
parc. 508 o obszarze 72 tó z realności l.h u cies2yn 
Przedmieście / za cenę kupna 6.- zł za 1 m2/ przy poprWnl< 
kupnie zapłacono już za 36 m2 / pozostaje do zapłaty

Wniosek na sprzedaż części parcel a mianowicie :
j/ na sprzedaż części parc.grunt.705 / 2apis ûûirr

Katastralnej Cieszyn Fryszt.Przedm. / o obszarze 31 m2 p.^
Odstrcilowej wł.realności w Cieszynie za cenę kupna 6.- &

1 m2 tj.razem 186.- zł.
k./ na sprzedaż części parc.grunt.705 / zapis 1 

Katastralnej Cieszyn Frysztackie Przedm. / o obszarp 38 m2 p. 
Karolowi Schaferowi,wł. realności w Cieszynie za cenę kupna 6.- 
zł za 1 m2 tj.216.- zł.

Ponieważ nikt głosu nie zabiera,Burmistrz oddaje wnioj 
Komisji Budowlanej pod głosowanie.

Wniosek uchwalono jednogłośnie.

Przewodniczący oddając chwilowo przewodnictwo p.wiceb. 
Gabrischowi,referuje sprawę sprzedaży gruntu Związkowi Harcer

skiemu w Cieszynie i stawia następujący wniosek :
" Gmina miasta Cieszyna sprzedaje śląskiemu Oddziałom 

Związku harcerskiego Polskiego w Katowicach ze swej posiadłość 
Iwh 205 w Cieszynie Górne Przedmieście parcelę gruntom nr. 1^1 

o obszarze 13 a 10 m2 na warunkach uchwalonych przez Wdział 

gminny dnia 31.sietpnia 1933. "
Powyższy wniosek uchwalono jednogłośnie bez dys* J--

W dalszym ciągu przystąpiono do obrad nad reguł®1. 
Pływalni.

Przewodniczący zawiadamia, że w § 6 wskutek hłędu 
^tskleg, należy wstawW zMiast słów . , nle wln0 przyj«**



w
sł0«a : ■Gmina miasta Cieszyna nie odpowiada.Kasle płvwalnl , .
czem z uwagi na dostarczenie wszystkim członkom po f

nego regulaminu,otwiera dyskusję bez czytania reguiamlnu
W dyskusji wnosi prof.daslckl o na2wy 

stwo miasta na Zarząd miasta,a to dla jednolitości,gdyż we wszyst
kich statutach 1 regulaminach dotąd uchwalanych przyjęto nazw» ' 
Zarząd Miasta.

Inż.Hajduk zaznacza, iż wskazanem by było stopniowo za
stąpić w pływalni budulec drewniany na beton 1 dać przez to pływak 
ni nowocześniejszy wygląd.

©r. Gutmann domaga się,by Gmina gwarantowała za rzeczy 
przyniesione do Pływalni i odpowiadała za wszelkie ewentualne stra
ty bez względu na ich wysokość.

Na ten temat wywiązuje się dłuższa dyskusja.,w której 
zabierają głos poza przewodniczącym referent regulaminów Dr. Sand- 
haus,który dla uniknięcia niejasności proponuje dodanie do 4 6. 
następującej treści : "Funkcjonariusze pływalni miejskiej nie sa 

/korzystających z Pływalni/ 
uprawnieni do p r zy j mo wan i a garde roby / w przechowanie.Pływalnia 
miejska nie utrzymuje przechowalni garderoby dla użytku publicz
ności kąpiącej się, a dlatego Gmina miasta Cieszyna za straty 
w garderobie poniesioną przez kąpiących się nie odpowiada.H

Poseł Máchej domaga się wyjaśnienia sprzeczności za
chodzących odnośnie do sankcyj karnych w poszczególnych regułami- j 
nach. Sprawę tą wyjaśnia dostatecznie Dr.Sandhaus.

Dr. Gutmann, ponownie wraca do sprawy odpowiedzialności 
Gfniny za garderobę w pływalni i domaga się ubezpieczenia zbiorowe
go w Tow.Ubezp.zaś dla pokrycia taksy ubezpieczeniowej proponuje 

podwyższenie ceny biletów wstępu di pływalni.
Przewodniczący nie podziela zdania p.Dr.Gutmanna i za

znacza, iż nie dopuści do dalszej dyskusji prawnej i dyskusję za
myka. Dr. Gutmann prosi o głos w kwestji formalnej wywodzi się jed
nak ponownie prawniczo,wooec czego Przewodniczący Dr.Michejda od
měra mu głos, i zarządza głosowanie nad regulaminem z uwzględnieniem

/U



/M x
poprawki redakcyjnej § 6,zmiany nazwy Przełożeństwo miasta na zd 

rząd miasta ! dodatku do § 6 w myśl wniosku Dr.Sandhausa.
Regulamin w myśl załączonego pod 1/ tekstu uchwalono«!

Z kolei p.Referent przystępuje do referowania regularni 
nu gazowego.Na wstępie domaga się skreślenia zdania w § 2 według 
którego Oddział Gazowy może odmówić dostawy gazu bez podania. pr^| 

czyn.
Wniosek na skreślenie postawiła Komisja Prawnicza. Ref e 

rent omawia poszczególne paragrafy stosując wszędzie zmianę nazw*  
Przełożeństwo miasta na Zarząd miasta.

Po skończonym referacie Przewodniczący otwiera dyskusji 
w której zabiera głos p.Brzośka,domagając się wstawienia do taryi 
fy opłat za gazomierzy mniej płomiennych niż 3,gdyż jego zdanie» 
nie wszystkim konsumentom gazu potrzebne są aż trzypłomienne ga
zomierze.

P.Wic.Gabrisch objaśnia p.Brzóskę, iż nie istnieją mnie 
płomienne gazomierze,zatem w taryfie mogą figurować jako najtańs) 
tylko trzypłomienne.

Ponieważ nikt więcej głosu nie zabiera,Przewodniczący li 
zarządza głosowanie nad regulaminem ze zmianami uskutecznionemi 'I 
przez Komisję Prawniczą.

Regulamin w myśl załączonego pod 2 tekstu uchwalono. ,

W dalszym ciągu Dr. Sandhaus omawia poszczególne §§ reg» 
laminu targowego zwracając uwagę na drobne zmiany poczynione przi 
Komisję Prawniczą.Po skończonym referacie,Przewodniczący otwiera 
dyskusję,a ponieważ nikt głosu nie żabi era, poddaj e regulamin pódl 
głosowanie.

Regułamin targowy uchwalono w myśl załączonego pod H 
tekstu.

W końcu Dr.Sandhaus zaznacza,że będą.cy na porządku I 
dziennym obrad dalszy regulamin tj.tretuarowy nie może być oma
wiany,bo jeszcze nie wszystkie kwestje prawne zostały dostateczni 

rozpatrzone.



Z kolei imieniem Komisji Prawniczej Dr.Sandhaus stawia 
wnioski '

a/ o przychylne załatwienie podań o nadanie prawa przy

należności w Cieszynie na podstawie 10 letniego nieprzerwanego 
pobytu następującym obywatelom polskim :

Karolowi Hławiczce,Janowi Czarnecki emu, Helenie Grynlowej,Gertru- 
dzie-Małgorzacie Kreraserównej,Marji Waszkowej,Annie Gogółkowej, 

Ludwikowi Hławiczce,Minczelesowi Herschowi,Franciszkowi Ochodkowi 

Andrzejowi Steblowi,Rudolfowi Szwarcówi,Markusówi Wolfowi Bogeno- 
wi,Janowi Mendrokowi.

b/ o dobrowolne nadanie prawa przynależności obywate
lom polskim następującym osobom :

I&nilji Szczukównej za taksą 5.- zł, Tadeuszowi Kosińskiemu za 

taksą 10.- zł,Mieczysławie Kosińskiej za taksą 20 zł,Władysławo

wi Kahankowi za. taksą 10 zł,Naftalemu Bogenowi za taksą 15 zł, 

Jakóbowi Dziubie za. taksą 10 zł,Karolowi Pupkowi za taksą 20 zł, 

Oswaldowi Ryrychowi bez taksy.

c/ o nadanie prawa przynależności w ślad przyrzeczenia: 

Zygmuntowi Klebinderowi za taksą 20 zł,Janowi Weiserowi za taksą 

10 zł,Janowi Twardzikowi za taksą 20 zł,Erwinowi Gabzdylowi za 

taksą 20 zł,Jerzemu Sliżowi za taksą 5 zł,Zdzisławowi Ostafinowi 

za taksą 10 zł,Karolowi Gregorczykowi za taksą 10 zł,Karolowi 

Szczyrbowskiemu za taksą 10 zł,Małgorzacie Morcinkownej ża taksą 

20 zł,Agnieszce Budkowej za taksą 20 zł,Annie Babilonowej za 
taksą 10 zł,Annie Babilonowej za taksa 5.- zł,Annie Wałachowej 

bèz taksy,WojciecnoNi Kahankowi bez taksy,Andrzejowi Gałuszce 

bez taksy,Franciszkowi Gałuszce bez taksÿ,Ludwikowi Płonce bez 

taksy,Rudolfowi Gawlasowl bez taksy.
d/ o przyrzeczenie prawa przynależności na wypadek 

uzyskania obywatelstwa polskiego następującym osobom 
Rudolfowi Grydże, Karolowi KI i moszowi, Zuzannie Hermanównej, Karolo
wi Wiewiórce,Antoniemu Łyskowi,Andrzejowi Simonowi,Janwi Simonowi, 

Arpadowi Simonowi,Annie Turoniównej,Karolowi Pollachowi,Ernestyn
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miasta Cieszyn*.

Na tem posiedzenie zamknięto.





__Se?ül^i^piy^2i^jejskleJ y Cieszynie.

8 1.

MywMnla nlejska . Cieszynie jest puwiezale dost^K. dla chc, 
cycn korzystać z kąpią.! 1 zrządzeń płyK.lni . Por2e 
a to w godzinach :

8? w czasie do Sl.lipca od godz. 7 mej do godz.20 tej.
b/ w miesiącu sierpniu od godz.7 mej do 19 tej.
c/ W miesiącu wrześniu od godz.8 mej do godz.18 tej.

Dzień otwarcia i zamknięcia pływalni oznacza Zarząd hiasta.

§ 2,

za wstęp i korzystanie z urządzeń pływalni uiścić należy każdo
razowo opłatę,której wysokość oznacza corocznie Rada Grńnna.

Opłaty uiszcza się przy KaSie pływalni,która na dowód wydaje 
bilet.

Rilet należy przechować i na żądanie okazać przy wstępie i w 
obrębie Pływalni miejskim organom kontrolnym.

Osoby towarzyszące dzieciom cbc iązane są również do uiszcze
nia opłaty.

Dzieci niżej lat 8 mogę uczęszczać do Pływalni miejskiej tylko 
w towarzystwie osoby dorosłej.

Osobom cierpiącym na choroby skórne, jaglicę oczu lub choroby 
zakaźne zabrania się wstępu do Pływalni i korzystania z jej urządzeń.

Kierownik Pływalni może usunąć z pływalni osoby »v stanie nie
trzeźwym, awanturujące się,lub wywołujące swem zachowaniam ogólne zgor - 
szenie.We wypadku usunięcia, osoby z Pływalni z powyższych powodów uisz
czona do ka,sy Pływalni Opłata nie ulega zwrotowi.

§ 4.
Nadzór nad Pływalnią miejską sprawuje kierownik Pływalni,który 

výdaje zarządzenia w przedmiocie utrzymania porządku i bezpieczeństwa.



- 2 -
w Pływalni.Osoby korzystające z Pływalni 

nosnycn zarządzeń kierownika Pływalni Miej skie 
nik Pływalni : 

■w.ją. stosować się do cd- 
>-'! szczególności kierów-

8.7 o^teza lta> i oznacza tablica cześć basenu dla nteulywaj^
où czcćci przeznaczonej d!a płyuaj.cycn 1 baczy aa to,aby korzysta 

, jący z kąpieli w basenie granicy tej nie przekroczyli.
o/ oznacza, porę pobierania nauki pływania oraz na odbycie ćwiczeń 

wzgl.zawodów na terenie Pływalni za uprzednim zezwolenia zarządu 
miasta.

c/ wydaje zarządzenie cele® zapobiegania zanieczyszczeniu basenu

1 miejsc przeznaczonych na kąpiele słoneczne,oraz zapewnienia bez- 
pieczeństwa. korzystającym, z Pływalni.

d/ usawa z Pływalni osoby w wypadku § 3 ust.osi.regulaminu.

§ 5,
Zj SlîHZ U j 6 S1Ç •

a/ wprowadzenie psów dc Pływalni miejskiej.
b/ palenie tytoniu i cygar’ w kabina.cn kąpielowych,
c/ hałasowania,wzajemnego polewania sie,nurkowania w basenie kąpielo

wym,

d/ wstępu do basenu przed 'użyciem, natrysku,
e/ gry w piłkę ręczną i nożną na terenie Pływalni.
f/ przynoszenie butelek, szklanek i naczyń z buźetu na plaże Pływalni.
g/ korzystania za jedną, opłata, z kabiny zamkniętej iie dłużej jy: 2 i,
h/ -a’., ręczy szczenią, wody w pływalni jakimkolwiek sposobem / plucie.

rzucanie odpadków,niedopałków itp./
i/ przekraczanie przez nispływających granicy oddzielającej basen dla 

niepływają,cych od ba.senu dla pływaja/oych przeznaczonego,
k/ psucia, plamienia, i niszczenia, urządzeń Pływalni i y^ypożyc zony cli

w Pływalni kostjumów kąpielowych,
1/ korzystania z urządzeń Pływalni bez dostatecznego kostjurju kąpie

lowego.
§ 6.

Przedmioty wartościowe i gotówkę należy składać do przechowanie.

kabina.cn


■■ 3 -
»yfecznle . Kasie Pływalni. Inni funkcioæzjusze płyBalnj 

uprawnieni co przechowywania przeplotów lub gotówki.

Zr. przedmioty wartościowe l nie oddaną do przechowania,
w kasie Pływalni Plna, miasta. Cieszyna nie odpowiada.Kasie Pływalni nie 

wolno przyjmować do przechowania pi-zataiotów wartościowych 1 gotówki, 
których wartość poszczególna lub łączna przewyższa æ0._ zł.

ÏPnkcjonarjusze Pływalni miejskiej nie P, uprawnieni do przyjmo
wania garderoby korzystających z Pływami prseohouanie.plywalnla 

miejska nie ut??ziïâuje przechowalni garderoby dla użytku publiczności 

kąpiącej cię,a dlatego G-miaa miasta Cieszyna za straty w garderobie po
niesioną. przez kąpiących się nie odpowiada.,

^■obieranie nauki pływania odbywa, się raz dziennie w godzinach 
oznaczonych przez kierownika. Pływalni za cpłatą;której wysokość oznacza 

cod.ocza.ie Zja.'.zą.d miasta.kauki pływania udziela wyłącznie miejski mistrz 
pływacki.

-L^..
Czynny w Pływalni bufet rna orawo 'vyd.a,wazla posiłków i napojów 

tylko w kiosku bufetowym.Roznoszenie posiłków i napojów na terenie Pły
walni jest wzbronione.

Za.rząd. miasta, może zezwolić na uruchomienie bufetów na. terenie 
Pływalni w cze-sie odbywania, się zarodów lub imprez w Pływalni,

kluby sportowe oraz poszczególne osoby mogą urządzać ćwiczenia, 
zawody oraz imprezy na, terenie z . zezwoleniem. Zarządu miejskiego,które 
oznacza, ich termin,cenę biletów wstępu na, imprezę daną, oraz należność 
przypadającą gminie miasta, Cieszyna od dochodu z danej imprezy.

§ 10.
Masowość Pływa.lni miejskiej sprawuje ka.sjer,pozostający pod nad- I 

zerem kierownika Pływalni,kto:.y codziennie sprawdzić ma stan kasy i obli- I 
czoną. gotówkę wraz z zestawieniem podpisanem przez siebie i kasjera wpła- I 

cić do Kasy miejskiej.



_1_1L_ 4^ J
ci urządzeń 1 inwentarza pływaj ^^iel^ni 7^^ ” 

wek kierownika Pływalni. " <Pie..owej wedle wskazó-

Mistrz
Pływalni udzielać 
oraz o utrzymanie

Pływacki cbc»iązmy jest weaie Z8Jząd.óE, kleICTOlka 
na.uk! Pływania, dbać o aależyty stan basenu 
noimalnego stanu wody w basenie.

§ 13,
Przekroczenie zakazów wyszczególnionych w niniejszy® regularni 

nie oraz niezastosowanie się do wymienionych w regulaminie zarządzeń or
ganów miejskich w przedmiocie utrzymania. czystości i bezpieczeństwa w 

Pływalni miejskiej karane będą grzywną od 2 do 2C.- zł,a w razie nleścią- 
galności aresztem w trwaniu od 1 dnia, do 1 tygodnia,o ile czyn odnośny ' 

nie ulega ukaianiu wedle surowszego przepisu ustaw karnych powszechnych. 
Orzekanie kar z niniejszego przepisu należy do Burmistrza miasta,

Ukaranie z mocy niniejszego przepisu nie ucnyla. ewentualnego 
osobnego obowiązku naprawienia szkody przez ukaranego.

§ 14.
Regulamin niniejszy wchodzi w życiu z dniem l.maja 1935.,a 

równocześnie tracą moc dotychczasowe przepisy o używaniu pływalni miej
skiej z 2. czerwca. 1886.

na.uk


' /tr°

,S^<przez_ odd3ia^^

miasta dis wszelkich ce^o^i,.^' !?a C?“IJ dostarczenie gaza w obrębię dziennej jak i noŠnŽj^brfbiCT-W *orz< 
dostawie gazu z lakicn'.-rP-y/p Ai"1 Lx/Oz':1ych- za przerwynej odpowiedzialności powodow Odcział gazowy nie bierze

przemysłu w porze
' n w

żad-

§ 2.
Oddział ga 

w odnośnej ulicy "nio ?’le '^£Sl' Z000Wi9;z3-n'/ do dostarczania gazu, jeśli nie iscn.ieją przewody gazowe.

chcac^ nohf Ara^Û2^13r"-J’riS^5,la<?J ‘ sa2C'* ei winien właściciel realności 
cncąc,.' pocierać gaz. z±ozyc podanie w oddziale gazowym na to^uTarzu Poaięuym uprzeumo w tym oddziale. Do formularza musi być ďo^oS 
p-au oyouacyjny nieruchomości z uwidccznionemi nrojektowanem^insta - 
ins'Watora°/3r^t-P^J^ przeZ ust9A^ Przemysłową upoważnionego 
Z ■S-’ar.a ■°-a' ' j X~ -nstalac;a gazowa me będzie wykonana przez oddział gázový : / .

§ 4.
Urządzenie gazowe w oorębie realności prywatnej może być wyko - 

nane przez oadziai gazony lub przez przedsiębiorcę, posiadającego 
uprawnienia, przepisane ustawą przemysłową, 'do wykonywania tego ro - 
czaj u ins tale.c ; 1. wsze?.kie roboty .w orzewodach ulicznych i połączę - 
niacb rurociągu z_ budynkami jak “również wmcntowywanie" i odmontowywa- 
nie gazomierzy wykonywać może jedvnie oddział gazowy, prace połącze
niowe i montaż gazomierzy oddział gazowy wykona je r.à koszt wraści - 
cielą.

§ 5.
wszelkie urządzenia gazowe lub ich przeróbki, powierzone do wy

konania prywatnemii instalatorowi, należy przed wykonaniem zgłosić do 
zatwierdzenia w oddziale gazowy?, za zała^czeniem. odpowiedniego rysunku, 
/planu instalacji/. Soboty instalacyjne mogą być rozpoczęte dopiero 
po zatwierdzeniu planu instalacji przez Oddział gazowy. Za rozpatrze
nie i zatwierdzenie projektu instalacji Oddział gazowy pobiera opłatę 
ustaloną przez Zarząd miasta.

§ 6.
W razie zaprzestania używania gazu względnie opuszczenia dotych

czasowego mieszkania, winien konsument pisemnie wypowiedzieć odbior 
gazu na 8 dni naprzód. Oddział gazowy na skute1-: tego zgłoszenia odmon
tuje gazomierz lub go plombuje. Do tego czasu ciąży na konsumencie od
powiedzialność za zużyty gaz i inne należności Oddziału gazowego.



następuj je' zamknięcie dODłwSCpn7?;aCBUnKU’ trwającej ponad dni 3o, 
po wyrównaniu zaległości wräz^knJ?no™ne ?twarcie dopływu nastąpi 
otwarciem. wraz kosztami związanemi z zamknięciem i

piśmiew OddzialePgazoww^naidalei^do1^?^^0? nsA®ży przedłożyć .na 
rachunku nip ~ na3pai.e3 do oni 14-tu od daty doręczenia.acnunku nie uchylają one jednam obowiązku terminowej^apłaty.
zornierz itr/ aż dnStm?ap0V^oecłzialriy sa SL[zyty gaz, należność za ga- 
cśac od dîia Ž wńrPły ó-n10 dnioWo okresu wypowiedzenia li - 

o-nr, /'ia\ w?-torym. pisemnie zawiadomi Oddział gazowy, że przes-
J Sw r^ï brn^g1, _?Paszęza.dotychczasowe mieszkanie.

1^ie powiadomienia, obowiązany jest do zapłaty do 
cn.".iii zgłoszenia się nowego konsumenta.

Nowy konsument, obejmujący gazomierz po poprzedniku, zobowią
zany jest we własnym interesie natychmiast donieść o tern Oddziałowi 
gazowemu' w razie braku takiego zawiadomienia, Oddział gazowy ma 
prawo zadać zapłatę za zużyty gaz od ostatniego zapłaconego przez po
przednika rachunku.

§ 13.

W,razie uszkodzenia gazomierza nrzez poczynienie zmian w,jego 
mechanizmie, które pociągają za sobą, zużywanie gazu bez pomiarów lub 
niedokładnie zmierzonego, Oddział gazowy jest uprawniony do natych
miastowego zamknięcia dopływu gazu, co nie wyklucza skierowania spra
wy na drogę postępowania karno- sadowego oraz zażądania zwrotu ponie
sionej szkody.

§ 14.

Oddziął gazowy ma prawo żądać od odbiorcy jednorazowej przed
płaty w gotówce w wysokości odpowiadającej mniejwięcej jednomiesięcz
nemu zużyciu. Przedpłata ta służy j‘ako "zabezpieczenie należności Od
działu gazowego z tytułu dostawy gazu.

§ 15.

Oddział gazowy ma prawo zamlcnięcia dopływu gazu w następują, - 
cych przypadkach: , . , .
1/ ví razie zaistnienia warunków, zagrażających bezpieczeństwu pub 

licznsniu
2/ W razie wykonywania robót przez Oddział gazowy dla rozszerzenia 
3/ WÜraziernieusuniecîaUw wyznaczonym terminie braków w instalac -

jach prywatnych, zauważonych przez organa kontrolne Oddziału ga-

4/ ïï razie zalegania przez konsumenta z zapłatą rachunku za pobrany 
gaz, wykonane instalacje itp. przez dłużej niz dni oo

5/ W razie, gdy konsument wzbrania runkęjonarjus-om Ood^iału Oa^o 
væP’O dostępu do gazomierza i urządzeń gazowych,

6/ W ?aziennadużycia urządzeń gazowych przez konsumenta, przewidzia- 
nyCZankniętle w wypadkach 1 - 5/ trwa dopóty, dopóki przyczyny 

tegoż nie ustaną. Za ponowne otwarcie dopły./.i -a_u Cadział gazowy 
pobiera opłatę ustaloną przez Zarząd miastcu.

§ 16.

Fasadowi miasta przysługuje prawo ,dccyzj i we wszelkich spra wach wvîania^acvch sie owent.“z przepisów zawartych mniej szyn
reguiar.ilnie/ a^/szozególności interpretacji poszczególnych §§ ni - 
niejszego regulaminu.



CY ••brew postanowieniom niniejszego regulaminu ulegną oo o5o z*.  o i±e istniejące ustawy 1 rozporządzenia 
surowszych kar. Orzekania należą, do Burmistrza Miasta.

§ 18.
Niniejszy regulamin wchodzi w życie z dniem 1 maja 1935r. Rów

nocześnie tracą noc obowiązująca, wszelkie dotychczasowe w tvn kie - 
runku wydane przepisy, sprzeczne z niniejszym regulaminem.-'

Działają 
grzywnie od 2 o 
nie przewidują

.T_a_i_y_z_a__ 9 P ~_a "

za_czynności Miejskiego Oddziału Gazowego.

Za rozpatrzenie projektu urządzenia domowej 
instalacji gazowej  ............

2/ Za przeprowadzenie próby ciśnienia  " 5.-
3/ Za montaż gazomierza ........................................  koszta rzecz.
4/ Za dokonanie rewizji gazomierza 
5/ Za przeprowadzenie ponownej próby ciśnienia 

. Czynszę_ za .gfuąonięrzę L
1/ Gazomierze 3 płomienne .......................... ........................ zł. 1.-

2/ 5 ” .................... , . . II 1.65
3/ » lo • .......................... II 2.-
4/ •« 2c :l ..................... .  • • II 2.5o
5/ ” 3o ..................  ... . II

0/ 11 5o " .......................... II 4.-

7/ " loo '' .......................... li 6.5o



------ ooOoo------

/uchwalony na Wydziale gminnym dnia 25,111,1335./
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małych targów w mieście Cieszynie w evš, - *
. *iiyb- ^Sbav/y przemysłowej z dnia

7.VI.19c.r / Dz.U.Rzp.Kr.53 poz.463 i rr-^v- ■ •i iC4poizr.a_enia Prezydenta R.P.
" dnia 10.Iii.i934 Dz.u.Rzp.hr.40 poz.350/.,

----0O0— 

§ 1.
Władza tamowa ;v ■■nieście rinC-,r-<„ .Cieszynie z? . -,_:y qC Zarządu miasta 

zas nadzór nad przestrzeganiem niniejszego regulaminu wykonuje Kierow
nik M. U. bezp. i Porz.Publ. - wraz z przydzielone*!  mu organami targowani.

§ 3.
Kazdy ma prawo uczęszczać na targi, sprzedawać towary dozwo

lone ~ wolnym obrocie towarowym w miejscach na ten cel przeznaczonych.
Porządek sprzedaży poszczególnych artykułów na placach tar

gowych w myśl uchwały Rady Gminnej z dnia 18.VII. 1932 jest następujący : 
Stary Targ : masło, ser, jaja,owoce, grzyby, jarzyny,zioła,kwiaty i drób bi

ty. Jarzyny i owoce przywożone n?„ furach,względnie samochodach 
wolno sprzedawać tylko ng. Placu Króla Jana Sobieskiego.

Plac Króla,. Jana. Sobieskiego : ryby, ziemniaki,zboże, słoma,owoce i drzew
ka, owocowe przywożone na fura.cn wzęleirie samochodach, oraz 
ziemniaki w workach przywożone przez rolników i handlarzy 
żarnie j scowych.

Plac Króla Jana. Sobieskiego - Podsienie : wyroby cukiernicze, galanter ja. 
towary łokciowe, ceramdczne itp. Sprzeda,z dozwolona jest tylkc- 

na straganach.
£igc św.Krzyża : obuwie. Sprzedaż jest dozwolona tylko na straganach. 
bâc_Ks.Londzina. : drób,króliki,gołębie i koźlęta.

gŚrnz.Rynek : drzewo,wyroby wszelkiego rodzaju naczyń z drzewa,narzędzia 

gospodarcze i rolnicze.

fura.cn


-2-

Zezwoleme na. postawienie straganów handlarzom aa. poszczegól
nych targa.cn uuziela. Radą Gminna...

Na, straganie wiana. być umieszczona. tabliczka z napisem : 
imię i nazwisko.miejsce zamieszkania. właściciela..

§ 4.
Targi tygodniowe odbywają. się we środy i soboty.Targi dla sprze 

dąży rozpoczynają się w okresie zimowym od l.X.do 31.III.o godzinie 8- 
raric.zaś w okresie letnim od 1. IV.uo 30, IX. o godzinie 7 mej.,a kończą 
się o _odz,13 tej,

Z ukończeniem targu sprzedawcy winni usunąć stragany i wozy 

z miejsc targowych.
Rada Gminna władną jest w miarę potrzeby wyznaczyć dodatkowe 

zmiany w dnie targowe dla wszystkich lub poszczególnych artykułów.

§ 5.
Miejsca sprzedaży na ławkach gminnych vyznaćza ją organy targ< 

we,a to według kolejności przybycia sprzedających.

9 6-
Podczas pierwszych dwóch godzin ta^osych nie wino handlarze,: 

kuposać,ani odbierać zamwio.iyoh iowaroB.laaowony p.zez aanalaizy ,o 
.ar «olno odebrać - dnie targowe jedynie w bleezhanu lob składzie nie- 

znajdujący:-» się »■' obrębie targowy®, a to przed rozpoczęciem się »argu.

S ( .•
pa żądanie kupujących sprzedawca, zobowiązany jest towar sprze-

• -tn -rs^u odmier zyć .lub udważyć na m.ia- dany zazwyczaj na wagę lub mrarę na. ca.6u ou,... e .

rach lub wagach legalizowanych.

Zatrzymywanie osób przycnod^cych 

nie ich do domów w celu Kup^a jc^.u ' 
pywać dopiero po usta.wieniu gc ^a *.ne,K

z towarem na targ i wprowadza 
wzbronione.Towar wolno ząku - 
przezaaczoncm d: sprzedaży.

targa.cn


§ 9. 1 1

Handlarzom miejsce«» wtao tonllr sp?zaIiaaać .,a ła,..,.ach gl31n. 
roh tylko za zezwoleniem Bady Gminnej, która zezwlenla tego udziela, 
drodze wyjątku . wypadkach zasłu.ującyek na szczególne uwzględnienie.

§ 10.
lowarj wysuai-ione na. sprzedaż a. uznane przez właściwe organa, 

miejskie kontroli żywnościowej za szkodliwe dla, zdrowia, lub nienadaja.ee 
się do sprzedaży względnie spożycia, czy to skutkiem niehigienicznego 
sporządzenia, czy też skutkiem zepsucia względnie sfałszowania przez do
mieszki, nadto wystawiona na sprzectaz zwierzyna, ubita, w cza,sie ochrony, 
ptactwo pożyteczne,uiegną, zajęciu przez organa targowe,które przekażą, 
jclnośną sprawę Zarządowi miasta do dalszego zarządzenia.

Kupującym nie wolno dotykać lub brać do ra,k towarów,przezna,- 
jzonycii na sprzedaż.

§ 11.
Sprzedawcom nie wolno zanieczyszczać miejsc targowych,zasta- 

r.iiaó towarami dostępu do straganów,względnie tamować ruchu na chodni

kach i jezdniach.
§ 12.

Wtrącanie się do kupna,względnie podbijanie cen jest surowo 

wzbronione.
§ 13.

Opłaty targowe uiszcza się t;edłue obowiązującej 1 oroszonej 
na «docz-nem miejscu taryfy tarL-0»ej orgarrwi urtędouemu wyznaczonemu 
przez zarząd miasta.OsoW uchylające się od uiszczenia opłaty targowej, 
oraz ®rOTadzające organa targowe « błąd » przedmiocie obowiązku uisz
czenia opłaty odpowiadają za. to naruszenie platinu nedłe postano,le
nia « 17,0 ile czyn ich nie ulega ukaraniu necie s^..o«euo odpisu 

ustaw karnych powszechnych.

§ 14.
, ., . ,5« i? tarru winne stosować sie do wszelkichOsoby znajdujące się

organe» targowych w przedmiocie utržili» porządku na targu. d

nienadaja.ee


-4-

B, obowiąztó» oraanów tnraoaych należy 
t,raBiame kupujących prze2 sprzeSa,;,0(,s
i uprzejmy..

... . . 16< /!$
-ow.lIöz czuwanie nad tem,by od- 
odbywało się w sposób poprawny

§ 15.
, Przekroczenie niniejszego Regulaminu względnie niezastosowa

nie się do zarządzeń organów targowych vydaných na podstawie niniejsze
go Regulaminu ulegną ukaraniu przez Zarząd miasta / § 17 / co nie uchy
bia przekazaniu sprawy tej Sądom względnie cładzy administracyjnej do 
ukarania, o ile wykroczenie odnośne stanowić bodzie czyn kara,lny wedle 
ustaw karnych powszechnych lub szczególnych.

§ 16.
Przekroczenia powyższe karane będą grzywną ćc ”0.- zł,która 

to grzywna w razie nieściągalności ulegnie zamianie na. areszt do dni 3.
Do orzekania * sprawach narusza la Regulaminu targowego po

wołane® jest Zarząd miasta w pierwszej instancji.Cd orzeczenia Zarządu 
mia.sta, służy odwołanie do Starostwa w Cieszynie,które orzeka ostatecz
nie. Odwołanie złożyć należy w Zarządzie miasta w terminie 7-dniowym od 
ogłoszenia, orzeczenia wzgl.doręczenia orzeczenia.

Na. wypadek powtórnego i złośliwego przekroczenia Regulaminu 
targowego Zarząd miasta orzec może jako karę dodatkową zakaz wstępu na. 
miejsca, targowe na. przeciąg od jednego do ht-cn oygoni ^z^l.na stałe.

§ 17.
Organa targowe uprawnione są. do usunięcia z miejsc targowycn 

osób zakłócających spokój i pozzedek na ta.rgu i niestosujących sie do 

zar ządzen t ar go wy ch.

itegulamn nlalejscy «chodzi « życie z dnieo 1.stycznia 1935



ETATY

urzędników i niższych funkcjonarjuszów Magistratu 
■ miasta Cieszyna.

/uzgodnione na posiedzeniu Komisji
Personalnej dnia 23.1.1935 r./



Nazwa 
.Urzędu Tytuł służbowy

dyrektor Urzędów m. 
referendarz 
sekretarz 
kancelista

1 woźny

•radca budowlany 
budowniczy .wiejski 
sekretarz technik 
kancelista 
zarządca miejski 
wodom! strz 
ogrodnik miejski 
dozorca
dozorca pomocniczy

■ inkasent / woda / 
inkasent / gez / 
woźny

stenotypista,

1
1
1
1

VIII - V.
ix _ VI / X-VII/

X - VII.
XI - VIII.

III /III/ 
III.

IV.

Awansuje w rama.do
A ? stabiliza- Uwagailość 

Weg. etatów grup PO

NF. 1

i 1

II. i
III. 1
IV. 1
IV. 1
IV. I
IV. 1

i HF’ 1
NF. 1
NF. 1
NF. 1

’ NF. 1

XV - XIII.

VIII - v.
IX - VI.
X - VII.
XI - VIII.
XI - VIII.

; XI - VIII.
XI - VIII.

1 XV - XII.

XV - XII.
! XV - XII.

XV - XIII.

inkasa^

kontrakt.

dyrektor Biesy miejskiej II 1
1

IX - VI.

X - VII /XI-VIII,starszy buchalter III /IV
buchalter III /IV1 1 1 X - VII /XI-VIT I;
st.rachmistrz IV. i 1 XI - VIII.
rachmistrz IV. 1 XI - VIII.

4
pomocnik rachunkowy IV. 1 XI - VIII.
pomocnik rachunkowy IV. 1 XI - VIII.

i 
s pomocnik rachunkowy IV. 1 XI - VIII.
á pomocnik rachunkowy IV. 1 1 —

woźny Tr. 1 XV - XIII.
pomocnik woźnego NF. Ll_ XV - XIII.

(sekretarz adm. II /III 1 1 IX - VI / X-VII/
(kancelista IV. 1 1 XI - VIII.



Oruo po stabilise U-"ra

kiers^ii urzeau

XI - VIII.
/przepustki/

- XIII
tyęod.

sekietarz ad.-..

XI - VIII.

IX - VI / X-VII/
VII / XI -VIII/

M
le

jft
el

 Ur
rĄ

d

2>



Uwaga

kontrakto’-'.y

Cieszin,dnia 214. stycznia 1935,

ochrońiarki

Wydział, raęska
M żeńska, 

sala gimnastyce 
szkoła oow. "Wick"

‘ ■' "Kon. " 
nierniec

Jl.Frv-ztacku 
Dr. Michejdy 
PI. Kościelny 
PI.Kościelny 
PI.Wolności
Przeroilińskiego

XI - VIII.

>bili-Nazwa.
Urzędu

Tytuł służbowy K; teg. Ilość 
eta.tów

Awansuje w : 
grup po stal 

zacj i

kancelista IV. 3 XT - VIII.

kancelista IV. 1 XI - VIII.

magazynier IV. 1 XI. - VIII.

1
■werkmistrz sieci IV. 1 a - VIII.

instalac. IV. 1 XI. - VIII.

a liczników IV. 1

i ty. X --

5 inkasent NF. 1 XV4 - XIIs inkasent NF. 1 XV - XII.

woźny NF. 1 XV - XIII.

tercjan NF. 6 XV - XIII.



Protokół

z posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia 26.marea 
1935.

Obecni :

Burmistrz Dr.Władysław Michejda,wiceburmistrzowie : Artur Gabrisch 
1 Rudolf Halfar.

Członkowie Wydziału : Karol Brzóska,Edward Fial a, Dr.Henryk Glanz, 
Inż.Stanisław Hajduk,Rudolf Halama,Józef Jasicki,Jan Juraszek, 
Rajmund Kisling,Zygmunt KLebinder,Adam Kofin,Juljusz Mikuszewski, 
Alojzy Milata,Józef Nossek,Wilhelm Pustelnik,Tadeusz Reger,Jan 
Szuścik,jan Szuster,Paweł Wacławik 211,Wilhelm Zipser.
W zastępstwie nieobecnych członków : Alfreda Bregera,Andrzeja Bran
nego, Franciszka Dlbona,Bermana Feitzingera,Józefa Hermana,Tomasza 
Kopyego, Rudolf a Kubaczki, Józefa Máchej a,Józefa Mache ja 2, Dr. Ludwi
ka Mullera,Wiktora -Prochaski,Karola Pumperli,Edwarda Riesego,Dr. 
Dawida. Sandhausa.Jana Wojnara - zjawił się zastępca Ma-ksymiljan 
Hartmann.

Początek posiedzenia o godzinie 16.30
Przewodniczący : Burmistrz Dr.Władysław Michejda, 
Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejsk.

Przewodniczący Dr.Władysław Michejda po stwierdzeniu komple
tu otwiera posiedzenie i wygłasza następującą mowę :

Gdy wczoraj miałem zaszczyt przemawiać z tego miejsca dla 
upamiętnienia wielkiej chwili dziejowej,mówiąc o rzeczach najdroż
szych,myśl miałem skierowaną, wyłącznie ku treści tak,że gdy przy 
zakończeniu Izba aprobując jednomyślnie me wywody na cześć Ojczyzny 
wznosiła okrzyki,nie zauważyłem że dwóch członków demonstracyjnie 
nie powstało.pakt ten stał się powodem, Iż nie zareagował«, natyoh- 
miast na to niesłychane postępowanie.

Postanowiłem - dowiedziawszy się o tym niecnym postępku - 



bezwłocznie sprosić Panów,by dać wyraz najgłębszemu oburzeniu 
że cd>ś podobnego mogło mieć miejsce w tej sali.

O ile moje pamięć sięga nie była ona nigdy widownią 
objawów antypaństwowych tak dalece,iż ani przez myśl ml nie 
przeszła możliwość tak brutalnego pogwałcenia naszych najświęt_ 
s0ych uczuć,powagi tego miejsca i godności Świetnej Rady.

Jako głowa tego miasta i z ramienia Panów piętnuję ten 
czyn, jako hańbiący imię Ojca naszego grodu i protestuję w naj- 
głębszem wzburzeniu przeciwko znieważeniu Najjaśniejszej Rze

czypospolitej.
Zapowiadam, iż nie ścierpimy w przyszłości tego rodzaju 

karygodnego warcholstwa czy też prowokacji.
Od jej sprawców odwracamy się z pogardą stawiając Ich 

pod pręgierz opinji wiernego obywatelstwa naszego grodu.

Obecni nagrodzili mowę p.Burmistrza hucznemi oklaskami, 
na copBurmistrz Michejda oświadczył,iż zamyka posiedzenie.

Domagającemu się głosu p.posłowi Regerowi odmówił,za

uważając iż posiedzenie zamknął.



Protokół 
z uroczystego posiedzenia, żałobnego Wydziału gmin

nego miasta Cieszyna z dnia 12 maja 1935 r. w obecności 
wszystkich urzędników gminnych, z powodu zgonu I.Marszałka 
polski ś.o.Józefa Piłsuds-iego.

Obecni: Burmistrz Dr.‘*ładvśław  Michejda
.Viceburmistrzl. Artur Gabrisch
Wiceburmistrz II. Rudolf Halfar
Członkowie Wydziału: Alfred Berger, Herman 

Feitzinger, Edward Fiala, Dr.Henryk Glanz, Inż.Stanisław 
Hajduk, Rudolf Halama, Józef Herman, Józef Jasicki, Jan 
Juraszek, Rajmund Kisling, Zygmund Klebinder, Rudolf Kubacz- 
ka, Adam Kofin, Józef V^cnej, Józef Máchej 2, Juljusz Miku- 
szewski, Alojzv Milata, Wiktor Prochaska, Karol Pumperla, 
Józef Nossek, Tadeusz Reger, Edmund Riese, Dr.^awid 9and- 
haus, Wiktor Satara, Józef Strzadała, Jan Szuścik, Jan 
Szuster, Paweł Wacławik, Jan Wałach, Jan Wojnar, Wilhelm 
Zipser. « zastępstwie nieobecnych członków Andrzeja Branne
go, Karola Brzóski, Franciszka Dibona, Tomasza Kooyęgo, 
Drá Ludwika Mullera, «ilhelma Pustelnika, Pawła «acla.ika 211 

zjawili sie zastęncy Lud.ik Apfel. Bernard Osledziak, «aksv- 
mlljan Hartmann, Jan Kissa, Józef Niemtec, Ooracząj Józef, 

Początek oosiedzenia o godzinie 17-tej.
OO udekorowanej kirem sali posledzei wchodzi o godz. 

17-tej Burmistrz miasta Or.iladrsla« Michejda, »szvscy powsta. 
ja z miejsc i słuchają « skupieniu następującego przemó.renra 

Burmistrza:
"Świetna «ado 1 Szanowni Zeorani"!

Wiązując do proroczych sló« Mama Mickiewicza wy
rzeczonych loc lat temu w rocznice Konstytucji majowej dałem 
w dniu trzeciego maja wyraz głębokiemu przekonaniu 1 wieize



że ôto żvwie w-śród nas zapowiedziany orzez wieszcza. gen. 
jusz działania, genjalnv Wykonawca wskazań wiekopomnej 

Konstytucji, którv nawiązując do przeszłości prowadzi 
naród w świetlana, przyszłość-

Nie mogłem orzeczuwąć, że w dziesięć dni potem nie 
stanie wśród żywych Józef a Piłsudskie g 0 

Nie będę mówił o Jego życiu, działaniu i roli 
historycznej.

Wiem, że w ranek dzisiejszy na całvm obszarze Rze
czypospolitej i gdziekolwiek mieszkają rodacy każde serce 
polskie zadrżało i jnkbv zamarło z przerażenia... -o ca
ła Polska - jak długa i szeroka, wzrosła się z przekonanie,", 
że w samotni belwederskiej jest czvnnv i nieprzerwana 
dzierży straż nad losem Rzeczypospolitej centrum myśli i 
.uózgów żyjacego pokolenia.

To centrum orzestało nagle funkcjonować... Wódz 
Narodu nie żvje...

Nie potrzeba ¥u objawów czci dla zachowania Go 
w pamięci potomnych, gdyż za życia już wszedł do Historji 
jako jeden z tych, którzy na szlakach przeznaczeń narodów 
sa jak słupy ogniste ....

Vożemy tylko z uczuciem bezgranicznego podziwu 
wdzięczności i lęku zjednoczyć nasze serca w błagalnej 
modlitwie oyśmv potrafili dzieło Jego utrzymać bv, ci, 
którym los orzeznaczy Kierownictwo nawy ojczystej zdołali 
Jego wskazania wprowadzić w czyn i rozbudowywać dalej gmach 
Tej, o której marzył i dla której żvł - Polski mocarstwo-

bierny, że ukochaniem Jego bvł żołnierz cols i.
Ślubujmy sobie, że każdy z nas - czy był iedyś 

czy nie był nim - będzie się. uważał za żołnierza i spełni 
na każdym posterunku i w jakiej kolwiek życia postawi 
go pracy - swój obowiązek wobec Ojczyzny - do ostatka.



To postanowienie niech będzie naszynm kornym i głębokim 
hołdem wobec trumny Największego ze wsoółczesnego Pola
ka i i?odza Narodu.

Panowie wyrazili przez powstanie Swą jednomyśl
ność ze mną.

Manifestacja. Świetnej Rady będzie uwieczniona 
w protokole i kronikach miasta.



K 8

z posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia 16 lipca 1935r. 
Obecni:Burmistrz Dr.Władysław Michejda, 
Wiceburmistrz:Rudolf Halfar, 
członkowie Wydziału:Alfred Berger,Andrzej Branny,Karol Brzóska,Franciszek 
Dibon,Herman Feitzinger,Edward Fiala, Dr .Henryk Glanz, Rudolf Halama, Józef 
Herman,Józef Jasicki.Jan Juraszek,Rajmund Kisiing, Zygmunt Klebinder,Adam 
Kofin,Rudolf Kubaczka, Józef Máchej,Józef Vachej II.,Juljusz Mikuszewski, 
Józef Nossek, .Viktor Prochaska, Wilhelm Pus telnik, Tadeusz Reger, Jan Szuscik, 
Jan Szuster,Paweł Wacławik,Wilhelm Zipser.
W zastępstwie nieobecnych członków Inżyniera Stanisława Hajduka,Tomasza Kopy, 
Alojzego Milaty,Karola Pumperli,Edwarda Riesego,Dr.Dawida Sandhausa,Wiktora 
Sa tary, Józefa Str zadały, Pawła Wac ław ika, Jana 7/ałacha i Jana Wojnara-z jawili 
się zastępcy Uaksymiljan Hartmann,Jan Kiszą i Józef Obraćząj.

Początek posiedzenia o godzinie 17.15

Przewodni czący:Burmistrz Dr.Władysław Michejda,

Protokół prowadzi:Józef Korbut»kierownik Miejskiego Urzędu 7^-miaru Podatków 

i opłat.

Porządek dzienny;

I.Weryfikacja,  protokołów z dnia 25/3,26/3 i 12/5 1935r.

II.Wnioski  Komisji Skarbowej: a/ Zamknięcie rachunkowe za rok 1934/35 
b/ Pobór podatku przemysłowego.

Ill.Wnio ki Komisji Budowlanej:

a/ Sprzedaż parceli sierżantowi Korzeniowskiemu.
b/ Przedłużenie zarezerwowania sprzedaży parceli na 3 lata 

dla bratniej Pomocy Słuchaczy W.S.G.W.

IV.Wnioski  Prezydjum:
a/ Rozdział zysków K.K.O.
b/ Zmiana sposobu zabudowania przy ul.3 Maja.
c/ Dr.Paweł Michejda,pokrvcie domu.
d/ Nádanie nazw, ulicom.

4y. Wnioski Komisji Prawniczej : a/ zmiłina statutów 
b/ 'nrawy przynależności

VI .Posiedzenie poufne - sprawy personalne.



Prùod.lc.^. ‘ «««"• j

» „e.,.!. 17.15.p~z- «.M. •«* ’' ‘■leai- —'■•!' -ru
„.erJ-d ••- •-"=•■‘z protokoly t po.ie«. t.l» Will. tel-««. z dola 25/, 

26/3 i 12/5 1935Z,.. «!<*>.  . pr-.blesl-t obrad 1 .»U «lo.ek o lca 

jecie.Osłonek “ydriału p.Poseł Heger prpgnie złożyć oświadczenie,do czego 

Przewodniczący nie dopuszcza i odbiera t.u głos.

?rof*kołv  przyjęto.

festepnie Przewodniczący odkaje głos p.Halfarcwi jako referentowi 

finansowemu.

W-bm.Ealfar podaje do wiadomości, iż sprawozdanie 3 zasknięcia rachunkowego 

sa rok budżetowy 1934-35 zostało opracowane ściśle według instrukcji w terminie 

wcześniejszym niż dotąd i nie było wyłożone do wglądu publicznego,gdyż ustawa 

tego nie wymaga.Zaznacza,iż nadwyżka wynosi 134,779.69 zł. Zaległości nie mieszczą 

sie w nadwyżce powyżej przytoczone j. Sc iągane ośca w przyszivw roku oudzetowym.

Pieniądze wydawano oszczędnie.badając uprzednio celowość i -ożliwość wydatków. 

Referent podaje, iż nie będzie si? rozwodził nad poszczególnymi działali a omowi 

je szczegółowo dopiero po dyskusji ogóinej.gdyi wszyscy członkowie Wydziału 

posiadają wydrul-zowa.ny projekt zamknięcia radnunkowego i mieli sposobność ’ap o zna

nia się z treścią.

W kwestji formalnej zabiera głos poseł P.eger upewniając się.csy po dyskusji 

ogólnej i odpowiedziach Referenta finansowego nastąpi dalsiy ciąg dyskusji»^ po

twierdzenie tegoż toku obrad przez Prz ewodnicsącego, zabiera głos p.Machej i na wstę

pie zazmcza iż trudno zra kry typowe* , rdyi na jednjn « ostatnich posiedzeń Wydziel 

Gminnego został bu odebrany głos a jego samego postawiono poza nawias społeczeństwa« 

Podaje,iż zwrócił się do Prokuratora o wytoczenie mu śledztwa,co jednak dotąd nla 

nastąpiło.

Zarzuca, iż budżetu nie wykonano w 10 $,bo nie wydatkowano około 134.000 2 

Oszczędność nastąpi**  j«<o zdatiem w takich pozycjach,gdzie nigdy nastąpić nie po- 

winna,a mianowicie w dziale M Opieki Społecznej * i « Robotach publicznych 

Zaznacza,iż działo się to z krzywdą dla obywateli miasta,wobec których Zarząd aiR* 

s«a według obowiązującej ustawy ma obowiązek opiekowania się.Foleminuje 2 arg®°ntefll 

referenta finansowego,4e choclaiby podwojono dotację,na b.irobotnych,to i tek »?4'“y



•a^is się nie zaradzi i zaznacz a, iż stanowisko takie nie wytrzymuje kry- 

tyki.Możnaby w takim razie nie przeznaczać żadnej sumy na bezrobotnych.Podnositiż 

miejscowi przedsiębiorcy zatrudniają na terenie miasta Cieszyna robotników poza miej

scowych jako fizycznie zdrowszych wygłodzonych bezrobotnych w mieście.Zarzuca,iż za

ległości w podatkach miejskich niektóryvh poważnych firm dochodzą do olbrzymich sum 

i dopatruje się w tem mało energicznego ściągania ich przez organa komunalne.Zarzuca 

Zarządowi miasta kupno walca drogowego bez uprzedniego zezwolenia Wydziału Gminnego. 

Przy bidowle ulicy Liburnl zaoszczędzono 8 tysięcy złotych, zatrudniaj ąc bezrobotnych 

co jest jego zdaniem nie słuszne,gdyż dotację na bezrobotnych należało wydatkować w ca

łości, a nadto zatrudnić robotników przy innych pracach jak naprzykład przy budowie 

lub naprawie ulicy Hażlaskiej znajdujących się w stanie oplakaném.Zryktykuje stosunki ru 

na dworcu kolejownr,brak dostatecznego oświetlenia,wody do picia,brak dogodnej ko

munikacji z gó rami, a w szczególności z Ustroniem i Tisłą.MÓwca domaga się skreślenia 

kilka pozycjj w podziale nadwyżki z przeznaczeniem na budowę demu dla eksmitowanych.

Członek Wydział p.Brzó śka wyraża uznanie za treściwe ułożenie sprawozdania 

i wyraża życzenie obniżenie podatku budynkowego .Dalej domaga się ograniczenia udzie

lania Infomacyj stronom w Urzędzie wymiaru opłat,który wskutek znacznago ruchu stron 

jest przeciążony pracą.Domaga się wyjaśnienia cc do ubytku 4-ch i przyjęcia 5-clu 

urzędników.» opowiedz! p.’iachejowi co do wzrostu zaległości zaznacza,iż lokatorzy 

często zamozni nie płacą właścicielowi domu żadnego czynszu,ten zaś w skutek tego nie 

jest wstanie płacić podatków,a zaległości przez to w gminie muszą wzrastać.Przytacza, 

iż w Cieszynie w ostatnim czasie przybyło około 80 mieszkań tak,że dziś nie można już 

mowie o żadnej nędzy mieszkaniowej .ustawa o ochronie lokatorów przeżyła się o należa

łoby ją czemprędzej znieść.

Z xcoleji zabuera głos p.Eeger i zaznacza,iż w skute# regularnego podziału 

bezrobotnych.bezrobotny nie może otrzymać pracy poza Cieszynem.Wodowiąg zatrudnia 

około 350 robotników,a w samy® Cieszynie jest około 600 bezrobotnych,® jeżeli się 

zważy że zatrudnienie trwa tylko w zesonie.a w dodatku nie wszystkich bezrobotnym,to 

ra się przed oczyma jasno nędzę tutejszego robotnika.Cały fundusz pracy rzekomo szum

nie rozreklamowany na tablicach,uwsta mówca za blagę,gdyż zatrudnia w turnusach po 

14 dni i rozpoczął pracę po 15 czerwca.Według obliczeń p.posła Regera na 1 bezrobotnego 

przypada około 30 dni roboczych w roku, zarobek wynosi zatem około 80 ał rocznie,co 

jest za mało do życia 1 za dużo do śmierci.Przy takim stanie rzeczy, ludzie nie unio

są w razie potrzeby nawet maski gazowej.« oszczędności poczynione przez Zarząd miasta



„ dziale robót publicznych 1 w dziale opieki .połecznej,,ą ozz«^^ 

ni poczynioneni na głodzie ludzi 1 nie dają nlcze-n u-prawiedllwid.^ 

p.poseł Reger,Iż w Cieszynie istniało przed wojną około 20 «towarzy.zeń,^^ 

jest' ich ponad lOO.Jego zdaniem,b« zapinania slt bezrobotnego do pwnych z^2kó, 

niema dla niego ani zasiłku,ani subwencj l.ani dotacji żywności itp.W d&lszya ciąeij 

zaznacza,iż trzeba pomyśleć o jakimi miejscu zabawowem dla dzieci.gdyż park Ha.jduka, 

którymiał ełużyć do tego celu dostepnem jest dla dorosłych,a zamiast dzieci,j„t 

tan stróż.1 dalszym ciągu podnosi sprawą nie dość energicznego ściągania zaległoiicl , 

podatkowych w gninle i braku dogodnego połączenia Sieśzyna z górami.I koó.cn zap?tu. 

je co spowodowało likwidacją zakładu Celesty,co z miejsca wyjaśnia przewodniczący 

P,3urmis'trz Michejda.^eszcie podnosi mówca zarzut,iż między ofiarodawcami dla m- 

ze«,brak jego nazwiska, a przecież ofiarował kilkadziesiąt książek.Cważa iż został 

celowo pcminięty.irzewodnlczący wyjaśnia,iż ofiarowanie m-usiało nastąpić w okresie 

objątem sprawozdaniem,gdyż ofiarodawcy wszyscy bez wyjątki wymienieni są fu-onolo- 

gicznie.jâc wpływały ofiary, i dodaje iż zarządzi ewentualne uzupełnienie,

7? dalszym ciągu dyskusji zabieta głos członek WydiUlu p.Uachej 2,1 domaga 

sią zrównanie czynszów w budynkach miejskich z czynszeni w budynkach prywatnych, 

argumentując,iż wydatna obniżka czynszów w budynkach miejskich jest oardzo wskazaa. 

Dalej domaga się obniżki za liczniki wodociągowe i gazowe tak,by len oprats nie 

przekraczała 10 ceny prądu czy wody.W daleeym ciągu --nytycjje beztyślr.ą rzekoeo 

' działalność Mlejkiego Urzędu Budowlanego nazwając go miejskim urcędsm rozkopywania 

i rujnowania ulic i przytacza stan ulicy Wiejskiej i rnżlaskiej,guzie woda zmyła 

wawałowany piaske i powstały wyboje jak przed naprawą tych ulic.treficie inte.we 

njuje o usunięcie jakiejś niemieckiej tablicy na kościele św.Trójcy,na co P.4«w<>4 

nic żacy z miejsca wyjaśnia, iż omawiana tablica została j-i wanięta.
W dalszym či%gu dyskusji zabiera głos p,radca Fiala,który • gnaniem pod 

w ggzknieciu ~ . tys.zł»
nosi dobrą gospodarkę gminy uwydatniającą sie/i nadwyiką dochodzącą oo 

czem żadne inne miasto poszczycić się nie może*  lat nasza dal ej »ii niedługo 

przed wyborcami,którsy orztrną,czy pragną gospodarki jak dotąd obywatelskiej»0 

soc jali stycznej, a ciyniąc alutję do wywodów p.posła Vac’reja wyraia prie.onanie, 

wyborcy napewno oświadczą się za pierwszą alternatywą,widząc że In&ida gospoda? 

socjalistyczna prowadzi do bankructwa i ruiny.W końcu rainacw, ii *luo  nis® ’̂* 

głosować będzie za przyjęciem sprawozdania w całości.



412.
OT“ eto. p.Klaza. i^3fp by „„ nl.

starc°* ’<by ton ,tarci „1, „rtell jadać medo-atcnych lub itajcb

obiadów.

Dr.Glanz imieniem klubu żydowskiego wyraża uznanie^ wzorowej gospodarki 

. miasta i oświadcza, ż. klub żydwwski głosować' będzie za przyjęci« sprawozdania w ca- 

łoscl.

kornik f/k019jl ZabierÄ gł°8 P’HRlaaa 1 ’ Pagerowi podaje.iż jako

członek/opleki społecznej sprostować musi zarzuty poczynione jej co do przyznania 

zasiłków i dotacji żywnościowych zależnie od przynależności partyjnej petentów.a 

przeciwnie stwierdza stanowczo.iż Komisja opieki społecznej kieruje się litylko u- 

bóstwem poszczególnych petentów co mogą poświadczyć wszyscy Jej członkowie.Zaznacza 

wk-oócu.iż w Komisji zasiadają przedstawicieli wszystkich stronictw Wydziału Gmin

nego,zatem trudno przypuścić,aby uwzględniano petentów dierównomiernie a zależnie 

od przynależności partyjnej.

Ponieważ w dyskusji nikt więcej do głosu się nie zapisał,Prz ewodniczący 

oddaje głos Beferentowi finansowemu wcb.Halfarowi.

P.Kb,!t.lf«r zatnatta.u irytyk« jest p<JŽyt.ctm oboclaż n<t)lopl8j 

»«. prac. ..,y.tkta nle „ż„.z k01eJ1 n zar=ut7 po,zc2e£0.,nj.ch

członków Wydziału®

P.posłowi líachejowi^nia.iž zbyt energiczne ściekanie zaległości spowodowałoby 

nieraz zupełną ruinę/dobrej woli.że przy ściąganiu bada się wszelkie okoliczności 

stan majątkowy dłużnika,warunki życiowe,powody powstania zaległości.przesłuchuje się 

poszczególnych lokatorów niepłacących czynsze,stwierdza się powody niepłacenia i zre- I 

sztą wszystkie okoliczności mogące przemawiać za lub prz^/gn^o dłużnika do eg

zekucji. Zbija wywody posła Macheja i posła Regera co do przyznawania zasiłków za- |

ie od przynależności partyjnej zaznaczając, iż wszyscy członkowie Komisji opieki | 

społcznej są objektywni.a w óród nich zasiada również przedstawiciel klubu socjali

stycznego.» dalszym ciągu prostuje zarzut jdzoby budżet nie był. wykonany w 10 $ 

1 udowadnia cyfrowo.iż niewykonanie nastąpiło zaledwie w 5 ^.»-reszcie wyjaśnia p. 
POBiowi Machejowi.lż chcąc wykonać budżet w pozycji Opieki Społecznej stuprocentowo I 

usiałoby się domagać od p.posła Machaj, rozkazania poszczególnym osobom zdrowym 

przymusowegochotowania .bo w budżecie jest Jeszcze pozycja otwarta na lekarstwa. I 

®pital 1 td.albo z^azu umierania,bo jeszcze są fundusze na leczenie ubogich.Co 

do kupna walca drogowego,to uchwała zapadła na Prezydjum.Gmina posiada walec konny, I 

«o„S0 ow „ m konfi(  ̂



na walec bardzo oszczędnie.śledząc, sprzedaże licytacyjne takich walców u firm 

bankrutujących.Walec został zakuplonybardzo korzystnie w Chrzanowie.Zakup był po. 

czyniony co prawda nieformalnie Jednak był .potrzebny i korzystny i dlatego refent 

finansowy prosi o zatwierdzenie kupna.

P.Brzósce wyjaśnia szczegółowo stan ubytku i przyrostu urzędników.P.Regrowi 

zaznacza, iż zarzuty Idą po tej samej linji co u p.posła MacheJa, i zbija wywody p. 

posła Regera'co do zatrudniania bezrobotnych przez Fundusz Pracy i co do wysokości 

zarobków rocznych robotników przez dany Fundusz zatrudnionych.Co do pareku Hajduka 

zaznacza, iż wymagał on up&ądkowania 1 wstanie dotychczasowe^ w śródmieściu dalej 

istnieć nie mógł. P.Machojowi 2 wyjaśnia.iż czynsz? w budynkach miejskich zostały 

ustalono przez Komisję Szacunkową na tych samych zasadach co czynsze w domach pry. 

watnych. Objaśnia dalej,iż różnica czynszów podobnych mieszkaniach zawsze będzie 

istniała,gdyż zależną Jest od wielu okoliczności, jak położenie mieszkania,komfort, 

słońce,wilgoć,front,podwórze,piętro itd.Cfcniżka czynszów mogłaby nastąpić jedynie 

w wypadku znalezienia pokrycia w budżecie na miejsce dokonanej obniżki.Co dc prądu 

elektrycznego podaje.lż w stosunku do innych elektrowni i miast Jest niedrogi. 

Na i tunikach miasto nic nie zarabia,a’ stosunkowo wysoka ich cena spowodowana jest- 

wysokim cłem i opłatą w Urzędzie’ miar.W sprawie dróg zaznacza Referent,iż bardzo . 

trddno często decydować przy ulicach nowych o układzie- tre to aro», gdyż stopniowe 

i powoli postępujące zabudowanie przy ulicach nowych uniemożliwia zadecydowanie 

z góry o kolejności robót 1 systematycznej pracy.P.Niszy odpowiada,iż zarzut jakooy 

miasto oszczędzało na opale w domu starców i zmuszało ubogich do Jedzenia zimnych po 

traw, jest nieprawdą,gdyż ograniczenie w wydatkach na opà» zadecydówane zostało do - 

plero obecnie,a zatem nie Jest objęte sprawozdaniem.

Przewodniczący burmistrz Dr.Michejda zabiera głos i zaznacza,iz wywody p. 

Referenta finansowego oświetliły należycie gospodarkę gminną,Podnosi,ii była ona 

ona oszczędną i ostrożną.Oszczędzono nie na to.by siąść potem na pieniądzach,lecz 

noto,by być na każdą ewentualność .która nas może zaskoczyć w przyszłości dostate^ 

niw nrzygotowanrmi.P.posłowi Regerowi oświadcza,iż jego Insynuacją co do celowego 

zatajenia jego nazwiska na liście ofiarodawców mógłby nazwać nikc zemną, zaś p.pos- 

Machejowi oświadcza,iż go nie oskarża,lecz pbzostawił ocenę jego postępowania 

watelom miasta.W końcu zapytuje Przewodniczący,bzy Jeszcze ktoś zamierza zab 

głos w sprawie sprawozdania.
Głos zabiera p.poeeł Reger wykazując brak w sprawozdaniu wzmianki o s”1 

tlicy



dla bezrobotnych i zaznacza,że ona nie powinna służyć celom pol1tycznym,Powo>d- 

je się na wygłoszoną w świetlicy rsekomo mowę./p.Jurczyka/ atakującą posła IZacheja i za 

pytuje kto utządził i kto finansuje świetlicę.

Burmistrz Dr.Míchejda udziela szczegółowych wyjaśnień i odpiera zarzut,Jakoby 

w świetlicy były starcia politycznie.

P.wcb.Halfar wyjaśnia.iż spraw świetlicy nie Jest objęta sprawozdaniem,gdyż 

fundusze na świetlicę płyną z pieniędzy prywatnych a nie gminnych.

P.Dr.Glanz zaznacza,iż wyrażenia p.wcb .Ealfara w toku swego referatu od 14 lo

ka tor-aoh w penym domu żydowskim, jako o " pakaży żydowskiej « nie chce uważać jako chęć 

obrażenia żydów i twierdzi iż sytuacja w tym domu Jest mu dostatecznie znaną./ Brünner 

i mieszka tam naprawdę sama biedota.P.wcb.Halfar wyjaśnia,iż jeâen z tych lokatorom 

w rozmowie wyratił się,iż mieszkają tam " Lauter schäbige Juden ", zatem przytoczył Je^a 

nie te same słowa co jego zdaniem w języku polskim należałoby określić słowami ■ paka*  

żydowska «.Referent stwierdza,iż nie miał zamiaru obrażenia żydów.

P.Iisza przepradza p.referenta finansowego za niewłaściwe wyrażenie w sprawie 

ograniczenia dotacji węgla dla domu starców i oświadcza,iż nie zamierzał nikogo dotknąć.

Członek Wydziału pr^f.Jasiek! imieniem Komisji Rewizyjnej oświadcza,że Komisja 

Rewizyjna przeprowadziła dokładne badanie sprawozdania rocznego z wykonania budżetu 

za rok 1934/35 i stwierdzili zupełną zgodność tegoż ze stanem rzec żywi stem. To też z-god 

nie z § 48 Rozp.Śl.Rady Wojew.z dnia 22.1.1934.0 kasowości i rachunkowości Związków Kom.
rocznegp /

s.awia Komisja Rewizyjna wniosek o zatwierdzenie przedłożonego 'sprawozdania rachunkowego 

Wniosek przyjęto jednogłośnie.

Członek Wydziału p.Brzóska stawia imieniem własnem pp.Halamy.Kofina.Szustra 

i Jurasáca wniosek by po załatwieniu pkt.2.- porządku dziennego,przełożyć obrady nad 

pkt.3,4 i 5 do dnia następnego tj.środy godz.17 tej. - Wniosek upad*.

W dalszym ciągu obrad wcb.Halfar referuje projekt podziału nadwyżki budżet, 

za rok 1934/35 i wnosi imieniem Komisji Skarbowej o przejęcie tego podziału.

P.Poseł f/achej domaga się skreślenia pozycji 2,5,6,8,13 i 15 i przeznaczenia , 

pieniędzy tyčh pozycjj na budowę domu dla eksmitowanych.Wniosek p.Macheja upadł.

Projekt podziału nadwyżki budżetowej -a rok 1934 - 35 przyjęto zgodnie z wnio- I 

sriem nrzedstawionym w załączniku do niniejszego protokołu.

W dalszym ciągu obr-d Wydział Gminny wysłuchał referatu p.budowniczego îfosska I 

referującego i leniem Komisji Budowlanej i uchwalił ;

a/ sprzedać małżonkom Korzeniowskim parcelę budowlaną o obszarze około 736 m2/ »okład 

ny wymiar parceli ustalony zostanie przez mierniczego/ z gruntów tzw.«ajżarówki "

ny w planie parc.nr.7.za cenę 4 zł za 1 m2 płatnych gotówką przy podpisaniu ä 



kontraktu.Parcela zostanie sprzedana pod warunkiem Iż nabywca jeszcze „ br. 1 

rozpocznie z budową domu i.poniesie koszty planu sytuacyjnego.

b/ przedłużyć o 3 lata. tj.do. dnia 27.czerwca 1938 zarezerowanie parceli dla Brat

niej Pomocy słuchaczy WSGW.pod warunkiem, że w razie niezabudowana Jaj w podań-® ' 

czasie,parcela wraca do gminy»

=/ zmienić uchwałę z dnia regulującą sposób zabudowania, ulicy 3 Maja i zeZwo_ 

lić na. wznoszenie wolnostojących budynków zamiast ustalonego pierwotnie zwartego 

zabudowania.

d/ zezwolić p.Dr.Pawłowi Michejdzie na pokrycie nowo wybudowanego domu przy ul*3. aa 

ja eternitem szarym zamiast czerwonym,obowiązującym zgodnie z uchwałą regulującą 

zabudowanie tej ulicy.

ff wyniku referatu dr. Glanz a, referującego sprawę zmiany statutów, Wydział Gminny ucłwa 

lił następujący zmiany:^

a/ w statucie wodociągowym nadać dotychczasowemu § 42 i 43 następujące brzmienie:

§ 42. - « Za korzystanie z wody wodociągu miej.skiego lub za prawo, takiego korzystania 

miasto Cieszyn pobiera opłatę według wskazań wodomierza lub ryczałtu® .

Opłaty ryczałtowe ustala się według stopy procentowej »każdorocznie uchwało I 

nej przez Wydział Gminny w miesięcznej wysokości procentowo od czynszów netto obowią- 

zujących w dniu 1.kwietnia danego roku budżetowego.łącznie z wartością czynszową 

mieszkania zajmującego przez właściciela realności.

§ 43. - Za czynności związane z budową i udzieleniem pozwoleń na budowę urządzeń 

wodociągowych i na ich użytkowanie miasto Cieszyn pobiera opłaty unormowane tabela

ryczną taryfą opłat 1 i 2. - Powyższe zmiany obowiązują od dnia 1.kwietnia 1935.

b/ w statxicie dotyczące opłat kanałowych na obwód miasta Cieszyna : 

zmienić wstęp statutu i wymienić tytuł ustawy w-tensposób, że będzie on brzmiał :

* Na podstawie uchwały Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia 30.1.1935 ustanawia j 

się w myśl art.19 i 22 ustawy z dnia 14.IV.1924 / Dz.U.śl.nr.lO.poz.47/ o tymczaso- I 

wem uregulowaniu finansów komunalnych w Województwie Śląskiem w brzmieniu ogłoszonen | 

rozporządzeniem Wojewody Ślądciego z dnia 8.Lipca 1926 / Dz. .ślenr.l7.pr.3O/ dla 

obwodu miasta Cieszyna następujący statu opłat kanałowych 

Skreślić zdanie pierwsze § 7.

W § 13 skreślić część zdania od słowa H w wysokości * aż do ” poz.lC44 w i na miejsce 

skreślonego wstawić według norm,obowiązujących przy podatkach /opłatach/ państw.

« § 15 nadać następujące brzmienie :

« Płatnikom opłat kanałowych przysługuje od nakazu płatniczego na opłatę kanałową 

odowłanie w przeciągu 14 dni od dnia doręczenia nakawu płatniczego do Śląskiej Bady



Wojewódzkiej za pośrednictwem Zarządu mlaeta Cieszyna n. 

” § 16 nadać następujące brzmienie :

Działający wbrew postanowieniom niniejszego statutu ulegną na podstawie art.55 ustawy 

2 dnia 14.IV. 1924 / Dz.U.Sl.Nr 10.poz.47/ o tymczasowem uregulowaniu finansów komu

nalnych w Województwie Śląskiem, karom porządkowym do wysokości 350 zł.M

Orzekanie na podstawie niniejszego przepisu należy do Burmistrza miasta. Od 

orzeczeń karnych, wydanych na mocy przepisów statutowych, służy stronie odwołanie do 

sądu, przyczen ma zastosowanie artykuł 640 Kodeksu postępowania karnego w brzmieniu 

obwieszczenia Ministra Sprawiedliwości z dnia 30 września 1932 /Dz.U.R.P. Nr.83,poz. 

725/. Powyższe zmiany obowiązują od dnia 1 kwietnia 1935. 
c/ 
c/ Ująć w odrębny statut przepisy o przestrzeganiu czystości na drogach gminnych, 

gdyż opiera Ja, na innej podstawie prawnej niż przepisy o wywozie śmieci i w rezulta

cie tej uchwały z istniejącego dotychczas statutu dotyczącego wywozu śmieci oraz 

przymusowego używania miejskich urządzeń do wywozu śmieci na obszarze miasta Cieszyna 

M stworzyć dwa odrębne statuty a mianowicie:

1/ Statut o przestrzeganiu czystości w obrębie miasta Cieszyna, oraz

2/ Statut dotyczący wywozu śmieci oraz przymusowego używania miejskich 

urządzeń do wywozu śmieci na obszarze miasta Cieszyna.

starty. ^łąąr.a alg te nlnirjrr-ęa yrotohohn— 

Imieniem Komisji Prawniczej Dr Glanz stawia wnioski;

1/ o przychylne załatwienie podań o nadanie prawa przynależności w Cieszynie na pod

stawie 10 letniego nieprzerwanego pobytu następującym obywatelom polskim:

Jerzemu Gibcowi. Antoniemu Korzonkowi, Janowi Raindzie, Janowi Lipie, Marji 

Kołdrowej, Marji Kubaczkównej, Józefowi Hławiczce, Marji Chrobokowej, Wincentemu 

Buremu, Stanisławowi Skórzakowi, Karolowi Brzósce, Janowi Lasocie, 

2/ o dobrowolne nadanie prawa przynależności obywatelom polskim i następującym 

osobom: Pawłowi Matuszkowi za taksą 25 zł, Maksymiljanowi Pustówce za taksą 20 zł, 

Leonowi Linkowi, za taksą 10 zł. - bez taksy: Danielowi Czyżowi, Albinie Smużównej, 

Józefie Połednikównej, Zuzannie Mendrochowej, Janowi Ramszy, Annie Pustówkównej, 

Henrykowi Petrowi i Franciszkowi Gorylowi.

3/ o odmowne załatwienie prośby o przyrzeczenie względnie na nadanie przynależności: 

Jozefowi Fusikowi, Agnieszce Oszkwarkowej, Annie Materlance, Annie Chodurowej, Janowi 

Klaji, Annie Jursównej, Silkemu Rosenfeldowi, Franciszkowi Czaji, Janowi Raszowi, 

Gabrjelowi Frydlowi. Marji Maislowej, Henrykowi Friedlowl, Józefowi Friedlowi.Swie 

Kozłowej , Annie Clachotnej.i Franciszkowi Rutkowskiemu.
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iacvm: Katarzynie FriedlowneJ,
Amalii Folwarcznej, Wandzie Friedlównej, Annie pu

Agnieszce Suckerównej, Marji Matejczyków*̂  
durównej, Barbarze Skowróhkówne J > Agn

„.rJ1 »„«0.^. —«“« —*"UJ1 Leee”“'3’ tonU
«.«reha.r^.^»“ “'«°*

„ tAwi Bledrwde, Ernestowi Kopetzowi, Teofilowi Cyblowi, Stona’skiemu, Ernestowi Biedrwm
01„k»l Jorzyko-kla»». ^1. «1««’“^ J“°’1 "°41'’ “U‘ J“»‘
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ko.1 îrhelo.!. Kataroyal. loja^o-j, ««i»’» Sc.arco.1. »adysla.o.l »Ur?a„,

Boaryk»! Bajs.ro.l, L.oao.l Telcb»ano.l. a,«»!. Zydro.aJ. MarJ! DroH.zé.n.J ,

Rudolfowi Maroszowi.
5/ o zwolnienie z opłaty w kwocie 20 zł za przynależność ©ninną Jana Twardzika,

6/ o anulowanie przyjęcia do gminy Władysława Pawlasa spowodu rezygnacji.

Wnioski od 1 - 6 przyjęto.

Na powyższem Przewodniczący zamyka posiedzenie jawne o godzinie 21.o0.



Posiedzenie poufne .

Przedmiotem obrad były następujące sprawy personalne : 
1.Awanse urzędnicze :

Uchwalono awansować z dniem 1.VII.1935 następujących funkejonarjuszy 
miejskich :

do wyższych grup : Jan Czeczotka, tercjan z XV b do XIV a, 

Władysława Gawłowska  XI c do X a, 
Zof ja Kubiszówna  XI c do X a 
Edward Wojnar  XIV b •' XIII a, 

do wyższych szczebli : Józef Korbut . IX b do IX c

Leopold Sikora  X a do X b,
i z dniem 1.1.1935 przyznać Janowi Macurze szczebel X c.

2.Dr.Walter Karell - przyznanie dodatku rodzinnego. 
Uchwalono przyznać Dr.Walterowi Karellowi dodatek ekonomiczny na 
jedno dziecko z dniem l.IV.1935.na jeden rok.Da.lsze przyznanie uza
leżnia się od przedłożenia dowodu uczęszczania do szkoły.

3/ Helena Mentlowa - prośba o przyznanie emerytury.
Po rozpatrzeniu sprawy ustalono,że do przyznania emerytury brak pod
staw prawnych,w szczególności śp.Dr.Mentel nie był stabilizowany i 
Gmina nie była zobowiązaną do ubezpieczenia Dr.Mentla w ZUP.z powodu 
ze wiek Dr.Mentla uniemożliwiał to ubezpieczenie.Uchwalono prośbę p. 
Mentlowej o przyznanie emerytury załatwić odmownie.

4/ Edward Tylek - zaszeregowanie.
Uchwalono zaszeregować p.Edwarda Tylka z dniem 1.VII.1935 do grupy 
XI szczebel a.

5/ Juljusz Adamczyk,zaszeregowanie.
Uchwalono zaszeregować p.Juljusza. Adamczyka z dniem 1.VII.1935 do 
grupy XII szczebel a,

6/ Andrzej Krzywoń - zaszeregowanie.
Uchwalono zaszeregować p.Andrzeja Krzywonia z dniem 1.VII.1935 do 

grupy XII szczebel a, Stabilizowanie będzie uwarunkowane od wykaza
nia większej pilności.



7/ Paweł Gańczarczyk - zaszeregowanie.

Uchwalono zaszeregować P-Pawła G^zarczyka z dniem I.VII.1935 do 

grupy XI szczebel a,
8/ Emil Szubert - udzielenie urlopu 1 przeniesienie

w stan spoczynku.
Uchwalono na podstawie świadectwa lekarskiego udzielić p.Balio« 
Szubertowi urlopu zdrowotnego do dnia 31.XII.193S 1 z dniem l.i. 
1936 przenieść go « stan spoczynku w grupie VII a szczebel b,

9/ Alojzy Halama - stabilizacja.
Uchwalono stabilizować p.Alojzego Halamę,ogrodnika, miejskiego z 

dniem 1.VII. 1935 w stopniu XI a.
10/ Dr.Ka.zimierz Kołaczek - stabilizacja.

Uchwalono stabilizować p.Dr.Kazlmierza Kołaczka z dniem 1. IV.1935 
w stopniu VII szczebel a i poruczyć mu z dniem 1. sierpnia 1935 tj. 
z rozpoczęciem się roku szkolnego 1935/36 pełnienie obowiązków le

karza szkolnego za wynagrodzeniem,które pobierają obecnie 2 lekarze 

szkolni łącznie / 2.500 zł/.
11/ Dr.Tadeusz Kossowski - przyjęcie jako lekarza po

mocniczego.
Ref.personalny p.wcb.Halfar podaje,iż w związku ze śmiercią śp.Dr. 
Mentla aktualną jest sprawa ustanowienia lekarza pomocniczego i zz.- 
nie z opinją Izby Lekarskiej stawia wniosek o ustanowienie lekarza 
pomocniczem dr.Kossowskiego pod warunkiem,że jego władza przełożona 
wyrazi zgodę tej funkcji poza zajmowanem stanowiskiem w śl.Szpital. 

Wynagrodzenie wynosiłoby 200 zł miesięcznie.
Z uwagi na powierzenie funkej i lekarza szkolnego dro’- 

Kołaczkowi nastąpićby miało całkowite zwolnienie dotychchczasowyc- 
lekarzy szkolnych tj.dr.Heczki i dr.Passka.Ze względu jednak na r - 
rost agend Fizykatu miejski ego, Prezydjum sta-.-ia następujący wniosę» 
" Wydział Gminny upoważnia Prezydjum miasta do powierzenia wykony » 
nia poszczególnych czynności lekarskich lub kategoryj tychże ■■ m 
rę potrzeby także innym lekarzom za wynagrodzeniem od wypadku do 
wypadku,Suma wydatków z tego tytułu nie może przekroczyć rocznie



Mo
łącznej sumy 1000 zł ».

P. radca Fiala, oświadcza się za pierwszym wnioskiem Re
ferenta, jednak uważa,że rozrost agent sanitarnych wymaga podwyższę 
nia kwoty we wniosku drugim na 1500 zł.

P.Brzóska przemawia, przeciwko wnioskowi twierdząc,iż dr. 
Kossowski jest nieznany i niedoświadczony i stawia, wniosek na usta
nowienie lekarzem pomocniczym Dr.Passka,który gotów jest się zrzec 
emerytury.

Przewodniczący burmistrz wyjaśnia iż z uwagi na podeszły 
wiek zakontraktowanie p.Paska jest niemożliwe,bo niezgodne z ustawą, 
a samo zrzeczenie się prawa do emerytury nie zwalnia Zarząd miasta 
z ustawowych obowiązków ubezpieczenia.Dalek wyjaśnia iż p.dr.Kosow
ski współpracuje w Gminie od szeregu lat w dużej mierze bezintere
sownie i jest znany jako specjalista chorób dziecięcych.

P.Máchej stara się udowodnić,iż dr.Passkowi nie można, od
mówić prawa do emerytury albowiem pełni w Gminie nieprzerwanie przez 
przeszło 9 lat funkcję lekarza szkolnego,a w razie przerwania tej 
służby ewentualną chorobą,na Gminie ciąży obowiązek ubezpieczenia 
emerytalnego.?.Nossek wyraża zdziwienie,że Zarząd miasta zamierza 
przyjąć lekarza będącego w służbie wojewódzkiej nadto do służby ko
munalnej i wątpi,czy ustanowienie takie jest zgodne z istniejącemi 
przepisami i ustawami.

P.Brzóska stawia wniosek o usunięcie sprawy z porządku 
dziennego o odesłania sprawy do Komisji Prawniczej,celem stwierdze
nia,czy prawdą jest,że dr.Passek nie może być przyjęty do służby 
nawet w tym wypadku,jeżeli się zrzeknie emerytury,gdyż zdaniem wnio
skodawcy ; tym ostatnim wypadku gmina, nie będzie mu musiała płacić 
emerytury.

'»niosek uchwalono większością głosów.Przewodniczący prosi 
o przedłożenie tego wniosku na ni
s®c,aby teza dla Komisji Prawniczej była sformułowana zgodnie z ży- 
czenlem Mloslrodawcy.P.Brzóska «xxxxxxxcoxxzxxxk przedkłada Prze.o 
dnlczącemu swój »niosek,który Prze»odnicząoy oddaje protokolantowi I



celem zamączenia clo protokołu.
12/ Emil Molin - ustalenie wyś>koécl skłaaek.

Uchwalono wysokość wkładek, które dyrekuor o. Mol In ma. wpiæ^ 
do Kasy miejskiej w myśl uchwały kydzlału Gminnego z Onla 18> 
XII.1933 ustalić według tej wysokości wkładek,któreby p>Moliri 
wpłacił do kasy miej sklej,gdyby był urzędnikiem miejskim tj. 
na. kwotę 395.78 zł.

13/ Rudolf Duda - stabilizacja.
Uchwalono stabilizować p.Rudolfa Dudę w Elektrowni Okręgowej 
miasta Cieszyna z dniem 1.VI1.1935 w grupie X szczebel b.

14/ Gustaw Fołtyn - zaszeregowanie.
Uchwalono zaszeregować p.Gustawa Fołtyna z dniem 1.VII. 1935, 
do grupy XII szczebel a na etacie Miejskiego Urzędu Bezp.i p0_ 
rządku Publ.

15/ Hieronim Zybek - prośba o stablizację.
Uchwalono odroczyć załatwienie prośby Hieronima Zybka o st-abili 
za.cję na 1/2 roku.

Na powyższem Przewodniczący zamyka posiedzenie 
poufne Wydziału gminnego o godzinie 22.30.
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2/ Jan Juras«ek 8/ Toaaw Kopy
3/ Dr.Kiel "a J«r«y 9/ Albert Faber

Wiktor atara 
5/ Jun Sæ<cik 
6/ Jan tmlr

Idcïba odJmych jloaàw 35 Liciba uni ♦minionych głoió« 3

Rudolf ^alfar otrzymał jIobów 23
J<n Jumswk............................... • • 23
Dr.KisHla J0r<y....................... * « 2J
fl’rtor Satara............................ * * 23
Jan Siuíeik................................. " • 23
Jan ônu«*«r....................... .......... R * 23
Artur GabrÎÂdi........................... n 0
Toaais Tony................................. * R 9
Altert l»ber............................... * rt 9

I. Týbr&no ............... 7w'olfa TIil“ar».lat 51 zaHl^askały w Cle«Eyni«
* Jma Juraszka,lut HS M w

z)r«Kiii&ii| Jor®®ßO lat 95 ” w
•» Jiktora situr ,lat 55 ® 8
H Jana Sxr/elka. lat 55 0 tt
« J na Szustra,lat 35 * ”

tyrik £lo«o*inla  ®oata> należyci® ogłoszony.

Z<l -«žono naît puj ce wnloeVi o «prostor rd® protokołu:
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Dr.Wład, Oław 'ichejda Jan Szuster.

Artur Gabrlsch

Rudolf Haifa Jan Wojnar.

JEd^rd Fiala..

Hensaa Feitalagar

Alfred Berger..

Dr .Henryk Glans

Karci Brzósl

Ina »Stani sław Hajduk

JózefF anciszek Dibon. Strządała.

Jósaf Harsaan.

Jan Juraszek..

Józef Jbaï&X

Józef Hleinlei

Rajnoad Kieling Dt.Mrut- ey Gutsann.

Tosasz I py. Ludwik Apfel

Jósef Obraczaj,Adam Kofin..

Józef Machaj kUkeyralljan Sartiaann

Józef M^ckej 2 Jan Mazur.

Dr.Ludwik Muller Bernard Dziedziak

Józef Kostek.

Karol Pwperla.

Wiktor Sa tara. 

Jan Szuócik.

Wcławik. ».

Ucławik J

Członkowie zastępcy 
/na rypadek potrzeby /.

obecności Członków Wydziału Gminnego miasta Cieszyna na zebraniu wyborcze® 
.do S.jnai.. Alaskie«>

■Wppy.
Rudolf Kubeczka.. 7/j ! Wtf. \ ..

Rudolf Hal».. ’̂ pf... ?:?

. Wilhel» Zip ser

.. . » Andrzej Branny

.. ..... Alojzy Mllata.^

Jul j .Kikusz ewski

Wiktor Prochaska 

Taâeuaz 3eflw.. Æ'X'. ’J.. S . 5. k <■;!
Wllhels Pu.telnlk.^T?..ťf\tt ł.'/. /. f.

Dr.Dawid Sandharas ..............
P'*£  «■«

Jan Wałach.

Ci®«zyni©t okręg wyborczy

Jan Kissa.



Przełożony miasta Cieszyna.

teÝ

Na podstawie § 16 rozporządzenia Ministra Spraw Wewnętrznych z dnia 11 lipca 
1935 r. /Regulamin wyborów do zgromadzenia okręgowego/ Dz.U.R.P.Nr.48 poz.324 oraz 
zarządzenia Wojewody Śląskiego z dnia 16 lipca 1935 r. Gazeta Urzędowa Województwa 
Śląskiego Nr.21 poz.A 5 i B 12 zawiadamiam, że w dniu 26 lipca 1935 r. o godzinie 
17-tej odbędzie się w sali posiedzeń tutejszego Magistratu zebranie członków wydzia
łu gminnego celem dokonania wyboru delegatów do zgromadzenia okręgowego na okręg wy
borczy Nr.92 do Sejmu R.P. oraz w tym samym dniu i • tym samym lokalu o godzinie^ 
17-tej 30 zebranie członków wydziału gminnego celem dokonania wyboru delegatów do 
do zgromadzenia okręgowego na okręg wyborczy Nr 12 do Sejmu Śląskiego.

Przewodniczący zebrania;

Cieszyn,dnia 22 lipca 1935 r.

Do wiadomości wszystkim pp. Członkom Wydziału gminnego w Cieszynie.

NP.Artur Gabrísch, przyjąłem do wiadomości

Rudolf Halfar tt « «

Edward Fiala »

Herman Feitzingeř w

Alfred Berger n

Dr.H.Glanz w N

Karol Brzóska « tt

Inż. Stan.Hajduk a H

Franc. Dibon W tt

Józef Herman «

Rudolf Halama «

Jan Juraszek « «
Józef Jasicki / «

Zygm. Kleb Inder « «

Rajmund Kisling •

Tomasz Kopy « .

Ad an Kofin » « tt

Józef Máchej w «

Józef Máchej 2 » tt

Dr.L.Mul1er « tt

Jul. Mikuszewski «

Wiktor Prochaska « «

Józef Nossek « «

Tadeusz Reger «

Wilh.Pustelnik «
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Członkowie zastępcy / na wypadek potrzeby/

Karol Pumperla, przyjąłem do wiadomości dnia
1— c

Edward Riese tt •*
Dr .D. Sandhaus H «

Wiktor Satara 9 II ‘ « 9 ... ? ť.

Jan Szuiclk 9 11 U

Jan Szuster 9 n w «

Jan Wałach 9 u «

- ^.h..Jan Wojnar

Wilh.Zipser 9 .......
/ y

Andrz ej Branny 9

Alojzy Mllata 9
2y- W

Rudolf Kubaczka 9 n n ...........
Paweł Wacławik 9 N II

Paweł Wacławik ąil 9 n «

Józef Strządała 9 h n
/ / »/

9

WP.Jan Kiszą, przyjąłem

Józef Niemiec 9

do wiadomości dnia

Dr»M»Gutmann....9

Ludwik Apfel 9

Józef Obracaj 9

Maks. Hartmann «

Jan Mazur ”

Bernard Dziedziak

« & Íy?'...
- Á/z

Przywara Józef

Galocz Piotr 9 9 «Vt< ř

1935



d*l*<at»w  d**  »arssawy 1 tatswic»-

Cl*szya,  dala 25, llpca 1935

1,) Artur

2, ) ï»asz*

3, ) Al¥rt*

OMrlsch.vietkneistjs oiass;/», 3t*g*a  *aja  8 

t«py, kuplac» (Jlaazya , wyasza Israaa 6 

PM«r> J««p«kt»r Cleszya Dr Michajdy Nr*  8
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do »«romdsenia okr< tiow.jo de SeJ-u Izeczypo^olltej.

fedług -tà tCsoneJ lifty obecności tm zebranie Jawiło ale 35 »Sb upra «eit ony ch do 

/ ’rsy wyborre ’eleia’ôw do a jromdeenía okr gowe-o /

inla 2o lip» 1935 r.w Cleerynle,pow.Cle»ityn,okrcg lír.92 odbyły ai" wybory delegatów 

•ucrestnlct«».

Wini« s*łosseni  kandydaci: 1/ Or <ł<idy»ław ”lch»Jda, 
2/ Józef Jaeieki, 
V nudolf Kalana, 
*/ Artur Oabrleeh, 
9/ Terma z Kępy, 
6/ Albert Paber.

Î.IciKa oddanych j,ło»ów 33 Liczba imi «minionych głosów 5

Or. fłaśysław le.;ejda.......................... otrzyał głosów.................20
Józef Jaeiczi............................................. " * ............... 20
Wolf Kałowa............................................. • "   20
Artur Pnbrl»dh.......................................... B *  8
"octasz Kopy....................................   " "   8
Albert ’V er............................................... * "   8

I. »df-ano dolo <Ł‘ari................... ha fł&dyełena «Ićhejde, lat 59,8-r-ieoekały • Clesiynte
» ................... Jótrtfa J< eiokieso.lat 50,1:anteaetaały w Cleez-mie
» Wolfa Halaan,lat 35.zaniesskały w Gieezynie.

•ÿr.’.k głoeoart*a  aoe^ał nalełyele o^loesony.

Z^łosaono n et puj eo «nîoatei o »prostota»!» protokołu:

Pan lala wnosi etro»*o  »nnie do protokołu taj treści,14 po »tronie polskiej brało 

'idaiał 22 członkó 7,nodczae gdy urrnvmlcnych Jost 21.

Prxeaodniez cy .yjatinla.i*  nieupr tr.io-y > Jejo polecenia baswłocznie opuścił eal"

•łoeowaniu nad i/'lossonera epr- stowanietn zebranie postanowiło przyjąć wyjaśnienie

Prs«wndns os cogo io Rdadoaorcl i protokół eatwlerdziło.

Przewodnicz cy:
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Szuster.JanDr. Władysław Michejda,

JanArtur Gabrisćh<
Wojnar..JanRudolf Halfar,

Edward Fiala.

Herman Teltzlngar,

Alfred Berge:
Rudolf KubaczkaDr .Henryk Glanz.

WacławikPawełKarol Brzóska,
paweł Wacławik 211

Józef Strządała,Franciszek Dibon,

Józef Herraann..

Rudolf Halama

Jan Juraszek,
Jan Kiszą,Józef Jasicki

Zygmunt Klebinder
Dr.Maurycy GutmannRajmund Kisling
Ludwik Apfel.Tomasz Kopy.
Józef ObraczajAdam Kofin,

Józef Máchej

Józef Máchej 2

Dr.Ludwik Muller

Jul j . Mikusz ewski

Wiktor Prochaska

Józef No ssek,

Karol Pumper la.

Edward Riese,

Dr .Dawid Sandhaus.

Wiktor Satara.

Jan Szuóci'

Józef Niemiec.

Bernard Dziedziak

Inż. Stani sław Hajduk.

Członkowie zastępcy 
/na wypadek potrzeby /

obecności Członków Wydziału Gminnego miasta Cieszyna na zebraniu wyborczem

 Sejmu. .Ęz.e.c.W?°.«3Ql.Uejw Cieszynie, okręg wyborczy’r.9?-(--A®

Tadeusz Reger.

Wilhelm Pustelnik, z..7 <

Wilhelm Zipser

Andrzej Branny.. f..i/. • .V.

Wałach.



z posiedzenia Wydziału Gminnego miasta Cieszyna z dnia 28.XI. 1935 

Obecni :

Burmistrz Dr.Władysław Michejda,

Wiceburmistrzowie : Artur Gabrisch i Rudolf Halfar,

Członkowie Wydziału : Alfred Berger,Karol Brzóska,Herman Feitzin- 

ger,Edward Fiala,Dr.Henryk Glanz,Inż.Stanisław Hajduk,Franciszek 

Dibon,Józef Herman,Rudolf Halama,Jan Juraszek,Józef Jasicki,Zyg

munt KlebInder,Rajmund Kisling,Tomasz Kopy,Adam Kofin,Józef Ma - 

chej,.Viktor ProchaskarJozef Nossek,Wilhelm Pustelnik,Dr.Dewid 

Sandhaus,Wiktor Satara,Jan Szuster,Wilhelm Zipser,Andrzej Branny, 

Alojzy Mila.ta,Rudolf Kuba,czka,Paweł Wacławik,Józef Strządała.

W zastępstwie nieobecnych członków Józefa Macheja 2,Tadeusza Re- 

gera,Juljusza Mikuszewskiego,Karola Fumperli, Edwarda. Riesego, 

Jana Szuścika,Jana Wałacha,Jana Wojnara,Pawła Wacła.wika I. zjawi

li się zastępcy Jan Kiszą,Józef Niemiec,Dr.Maurycy Gutman,Józef 

Obraczaj,Maksymiijan Hartmann.

Początek posiedzenia o godzinie 17.10.

Przewodniczący Burmistrz Dr.Władysław Michejda,

Protokół prowadzi : Er.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejskich

Porządek dzienny:

I. Weryfikacja protokołu z dnia 16.VII.1935.

II. Wnioski Komisji Budowlanej :

a./ sprzedaż par cel ,0
b/ przejęcie ulicy Hażlaskiej,
c/ Kofin Adam - ustalenie linji budowlanej,

III. Wnioski Komisji Prawniczej :

a./ sprawy przynależności,
b/ statut pomocy leczniczej,
c/ poprawki do regulaminu targowego

IV. wnioski Prezydjum - Nadawanie nazw ulicom.



A^O 2X Posiedzenie poufne.

V. sprawy personalne.

Pri

I®

si

o godzinie 17.10,poczan oddaje glos p.Halamie,który talem» J 

„mil weryfikacyjnej stwierdza,Iż prototól z posiedzenia 
wydziału gminnego z dnia Id.Upea 1935 jest zgodny z przeMeJ 

obrad 1 stawia wniosek o jego przyjęcie.

Przewodniczący stwierdziwszy komplet otwiera posiedzą jí

Protokół przyjęto.

II.

Następnie Przewodniczący oddaje głos p. Inż. Hajdukowi,,-/, 

ry imieniem Komisji Budowlanej referuje sprawy sprzedaży parcel 
oraz przejęcie w zarząd i utrzymanie wyremontowanej przez rfydzU 

Dróg Powiatowych w Cieszynie ulicy Hażlaskiej.

Po wysłuchaniu referatu inż.Hajduka,Wydział Gminny na tc 

sek Komisji Budowlanej uchwalił ■

a./ sprzedać małżonkom Karolowi i Emil j i Cieślarom parce.; 

budowlaną o obszarze 523.0 m2zgruntów tzw. * Kaj żarówki " oznacz 

ną w planie parcelacyjnym 189/30po cenie 4 zł za 1 m2.

< b/ sprzedać p.Marji Paszowej parcelę zakupioną od Spadko

bierców Kametza o obszarze 729 m2 ! nabytą w zamian za wykJP or;: 

dłużonej ul.Lenaua / po cenie 5.40 zł za 1 m2.>

c/ zakupić od Rudolfa Fobra 118 m2 gruntu publicznego n® 

rozszerzenie ul. Sarkandra po cenie 8 zł za 1 m2.
d/ przejąć wyremontowaną ul.Hażlas^ą w zarząd i utrzy<næ-l 

miasta Cieszyna z tern zastrzeżeniem, że miasto nie bierze na s1-6" 

odpowiedzialności za e entualne pretensje właścicieli przylegh- 

parcel / przedewszystkiem p.Marcinka / po-stałe wskutek obniż*'  

p około 50 cm niwelety drogi podczas remontu przez wydział LE

Powi a. to wy ch.

W dalszym ciągu obrad Przewodniczący oświadcza,iż

następny obrad,dotyczący ustalenia linji budowlanej w związ^



"A /9/ 
przebudową i przybudową w realności p.Kofina Adama,zdejmuje z po

rządku dziennego,ponieważ po dwukrotnym zasiągnięciu opinji Komi

sji budowlanej sprawa została, w ten sposób wyjaśniona, iż wobec 

zaniechania. projektu zmiany linii budowlanej Burmistrz miasta, 

jako władza policyjna budowlana sam może udzielić konsensu budo

wlanego.

Z kolei referuje inż.Hajduk wniosek Komisji Budowlanej 

w sprawie uregulowania ulicy Wiejskiej przez wyprostowanie jej 

wykup względnie wymianę gruntó*  potrzebnych do wyprostowania oraz 

wykonania, nawierzchni pitej z podkładem kamiennym zamiast projek

towanego żwirowania,wreszcie wykonanie jej w szerokości 10 m 

/ 7 jezdnia i 2 x 1.5 m chodnik/.

<" dyskusji zabiera, głos p.Máchej l,i podaje, iż na, Komi

sji Budowlanej wniosek referowany przez inż.Hajduka przeszedł 

większością, tylko jednego głosu,on zaś wniósł wniosek mniejsżości 

proponując wykonanie ulicy Wiejskiej o szerokości 12 m. ;V uzasad

nieniu swego wniosku wywodzi,iż na wypadek wybudowania wyższych 

domów po obu stronach ulicy,do mieszkań nie dotrze żaden promień 

Słoneczny,mieszkania będą ciemne i wilgotne.Niedomagania związa

ne z budową ulicy wąskiej nie stoją w żadnym stosunku do ewent. 

wyższych kosztow budowy tej ulicy o większej szerokości.W końcu 

p.Máchej prosi o przychylne rozpatrzenie tej sprawy i zadecydowa
nie po myśli jego wywodów.

Wcb.Halfar odpowiadając na wywody p.Macheja, wyjaśnia, 

iż zasadniczo niema nic przeciwko rozszerzeniu tej ulicy,chodzi 

mu jedynie o stronę finansową.Gdyby była zapadła uch-ała w kie

runku budowania tej ulicy o szerokości 12 ra,to z braku odpowied

nich funduszów na wykop gruntów,sprawa budowy byłaby się stała 

zupełnie nieaktualną.Mimo rozpoczęcia robót spra.we nie należy 
uważać za przesądzoną.

Przewodniczący stwlerjza,iż wywody mówcą zdążajej do jed

nego celu i prosi o jasne sprecyzowanie wniosku,którego treść



»
mieliby ustalić najbardziej obeznani z tą sprawą Panowie «cb â

Gabrisch Jcb.Halfar,Machej i inż.Hajduk.

Po zredagowaniu,członek Wydziału p.Machej 1,odczyty II ,
wniosek,którzy brzmi : Wydział Gminny uchwala, w myśl wniûsku 
Komisji Budowlanej wykonanie robót na. ulicy Wiejskiej w rozyj I

rach 10 m szerokości»natomiast poleca Prezydjum Mia.sta,aby pr2? 

dalszej rozbudowie,Urząd Budowlany ustalił linję regulacyjną 

uwzględniając szerokość 12 m,która to szerokość - 12 m - przy 

udzielaniu konsensów budowlanych,będzie miarodajną.

Wniosek uchwalono bez dyskusji jednogłośnie.

III.

Przewodniczący Dr. Władysław Michejda wyjaśnia,iż 

stępny punkt obrad dotyczący statutu pomocy leczniczej nie ne- 

dzie dzisiaj rozpatrywany,albowiem sprawa jeszcze nie dojrzała 

do decyzji na Wydziale gminnym.Na razie wybrana przez Radę ^iir; 

ną ściślejsza Komisja, pracuje w szybkien tempie nad „por.ia- 

nyn statutem.

Z kolei Przewodniczący udziela głosu Dr.Sandhausowi 

który imieniem Komisji Prawniczej referuje sprawy nadania rzy- 

należnośoi :

a/ Przychylnie załatwiono podania o nadanie prawa 

przynależności w Cieszynie na podstawie 10 letniego nieprzerwa

nego pobytu następującym obywatelom polskim :

Janowi Kucharskiemu,Jakóbowi Dolasiowi ,jakóbowi sznaoowi,Pawłowi 

Wo j narowi, Mar j i Oboza,Ewie Kostkowej »Janowi Tomiczkowi,Marji Ka

le tównej, Antoniemu Kenigowi, Rudolf owi Han iko w i, Szymonowi Rosen

bergowi, Pawłowi Raindzie,Annie Tomiczkowej »Antoniemu Pietruszko^ 

Marj i Francuzowej.

b/ ■- dobrowolnie.nadano, prawa przynależności obywać' 

lom polskim następującym osobom :

Ignacemu Gerhardowi za taksą zł 50. Janowi stoszkowi bez taksy. 

Janowi Ferfeckiemu bez taksy, Stanisławowi Miękińskiemu za. tak*



50 zł, Ludwikowi Abdank Kozubskiemu za taksą zł 10. Karolowi Hu- 
deczkowi bez taksy.

c/ - nadano przynależność, w ślad za przyrzeczeniem 
następującym obywatelom polskim :

Annie Fojtkównej za taksą zł 50.- Franciszkowi Gałuszce za. tak

są. 25.- zł, stefanki Mblinó-.-nej za taksą, zł 10, Józefowi Raszce 
za taksą, zł 200.- Ludwikowi Koziełowi za taksą.. zł 10, Inż. Stani
sławowi Bonczkowi za taksą 100 zł, Ińż.Pawłowi Buzkowi za taksą 
zł 200.Józefowi Stonawskiemu za taksą, zł 25, Janowi Gryczowi za 
taksą zł 25, i Rudolfowi Kohankowi bez taksy.

d/ c^dmownia. załatwiono prośby nadania prawa. przynale

żności w mieście Cieszynie z braku podstaw prawnych Marji Zięt- 
kównej,Klarze Szarkowej,Marji Żurkowej,Karolinie Maślanka,Herma

nowi Brejżkowi,Józefowi Brzęczkowi,Rudolfowi Lancowi,Pawłowi 
Smiernie,Rudolfowi Sternbergowi,Karolowi Faruzelowi.

W dalszym ciągu obrad Referent Komisji Prawniczej wy
wodzi, iż Miasto nie ma możności ściągania taks za przyznanie pra
wa przynależności o ile ze strony petenta zachodzi zła wola,zatem 
byłoby wskazane nadawanie przynależności uwarunkować.Na wniosek 
Referenta Wydział Gminny uchwala :

1/ ustalić taksę za nadanie prawa, przynależności już 
przy uchwaleniu przyrzeczenia nadania tego prawa pod warunkiem 
uzyskania, obywatelstwa polskiego.

2/ pobierać tak ustaloną taksę przy wydawaniu intymatów 
uch-.ał o nadaniu warunkowego przyrzeczenia. pra~a przynależności 
z zaznaczeniem,że pobrana taksa ulegnie na wniosek wpłacającego 
zwrotowi za 'wykazaniem,że prośba o nadanie obywa.telstwa polskie
go została cofnięta, lub odmownie załatwioną.

■V związku z powyższemi uchwałami Referent przedkłada, 
do zatwierdzenia wzór pisma regulującego na, przyszłość sprawę po
boru taksy względnie jej zwrotu przy załatwianiu podań o przy
znanie prawa, przynależności. Treść pisma brzmi :



A^k
fydaiai »Inny miasta Cieszyna na posiedzeniu dnia. . . ,uąv.q].u 
przyznać Panu /i/ w myśl postanowień ustawy o nadaniu prawa 
przynależności z nia 3.XII.1863 Dz.U.P.Nr.105 tudzież z dnia 
5.XII. 1896 Dz.U-P.Nr.22 prawo przynależności na wypadek uzys.-a. 
nia oby atelst a polskiego - za uiszczeniem taksy w kwocie zł..

0 powyższej uchwale zawiadamia, się Pana. *'  załatwieniu 

podania z dnia z zaznaczeniem,że o uzyskaniu obywatelstwa 
eolskiego należy zawiadomić Przełożeństwo miasta Cieszyna za. 
przedłożeniem odnośnego dekretu poczem nastąpi ostateczne przyz, 

nanie przyrzeczonego prawa.
Taksa za. przyznanie prawa przynależności ulegnie zwroto-| 

wi za wykazaniem,że prośba Pana /i/ o nadanie obywatelstwa 
stała cofnięta względnie odmo «nie załatwioną "

lydział Gminny • rzyjął treść powyższego wzoru do zatwier

dzającej wiadomości.

; ślad za po-yższemi uchwałami, uchwalono nadać.----------
00ejo9i«x^Kxxx^jaxxx przyrzeczenie prav;? przynależności na wy- 
nadek uzyskania obywatelstwa polskiego z zastrzeleniem uiszczę-' 

nia taksy następującym osobom : 
Edwardowi Prchali za taksą 25 zł, Mojżeszowi i.öbl Elsnero-i za 

taksą 500 zł, Jarosławowi Adamkowi za taksą 5 zł, Jarosiawo.vi 

Czernemu bez taif.sy,Marji Bonczkowej nadać z prawa zstewy ez 
taksy, Antoniemu Wybrańcowi za taksą 15 zł, Moj ze u 7 '.sen c eine- 

wi za taksą 5C0 zł, Oskarowi Stonawskiemu za taksą. 10 zł,Karo

lowi Szarkowi za taksą. 5 zł, tonie Firlowej za taksą 10 zł,Ma- 
rji Mikowej bez taksy,"arji Kocurowej bez taksy, Jazowi Turoni? 
wi bez taksy,Andrzejowi Ciompte za taicsą 25 zł, Gertrudzie Fola- 

chównej za taksą zł 5, Otonowi Grafowi za taksą _ł 5, Hildzie 
Lissek za. taksą 5 zł, Elżbiecie Lissek za taksą, zł 5, Rozy *dl-  
helmowej bez taksy, Helenie .dlhelmowej bez taksy,Zuzannie Lis*  

sek bez taksy, Franciszkowi Beczce bez taksy,Karolinie •••“
bez taksy, Zuzannie Metzó-nej bez taksy,Annie .arcopowej be- ’s' 



sy,Ludwikowi Uhlarzowl tez taksy, Annie Kublensklej bez taksy, 
Pawłowi Cyblowi za taksą zł 5,Bronisławowi Misiowi za taks,, zł >. 
IS.Marjl Sasyn za, taksą zl 15,Karolowi Gorylowi za taksą zł 10, 
Helenie Kllmoszównej za taksą zł 10,Rozaljl Kudynkowej bez taksy 
Bogumiłowi Hoszkowi za taksą zł 5,Janowi Haszowi bez taksy,Karolo 
wl Uhlarzowl bez taksy,Karolowi Klszy za taksą zł 10,Karolowi Lip 
ce za, taksą zł 5,Jerzemu łiszczorowi za taksą zł 20,Annie Grygo- 
wej bez taksy,Jerzemu Cieślarowi za, taksą, zł 20.

tar-

taryfę uchwalono bez zmian.

IV.
Wcb.Halfar imieniem Prezydjum 

1/ Z uwagi na

W § 1 szym słowa " Władza targowa 
nie porządku targowego ".

»ego zdania - Postanowienia te nie dotyczą zboża . 
nien otrzymać następujące brzmienie :
go Regulaminu

stawia następujące wnioski : 
spadek oen rynkowych, .ydzlal Gminny „lasta cleszyM

• a Zgodnie z 5 3 statutu w przedmiocie poboru podatku budyń-

w dalszym ciągu w.Sandbaus referuje poprawki do regulaminu 
gowego a w szczególności proponuje następujące zmiany :

" zastąpić słowami " Regulowa-
- § 6 ty uzupełnić przez dodanie końco-

- 15 ty wi-
Przekroczenia. niniejsze- 

względnie niezastosowanie się do zarządzeń organów 
targowych wydanych na podstawie niniejszego Regulaminu ulegną na 
»niosek Zarządu Miasta ukaraniu przez właściwą władzę przemysłom. 
co me uchybia przekazaniu sprawy tej Sądom do ukarania,o Ile r.y ' 
kroczenia odnośne stanowić będ21e czyn karalny wedle ustaw karnych 
powszechnych lub szczegółowych,. - S 16 ty skraźllć caiko,icle 
§ 17 ty oznaczyć liczbą 16. - S IB ty oznaczyć liczbą 17.

Powyższe poprawki uchwalono bez dyskusji jednogłośnie.

z kolei Ur.Sandhaus odczytuje ! załączo^, do niniejszego 
Protokołu/ taryfę opłat targowych j stav(ia „nlosek Q jej

Ho krótkiej dyskusji,» której zabierali głos członek -.ydz. 
p.Ma.chej l,inż.Hajduk oraz Web.Halfar,



kowr.'.o,poil'l'«': r/i.ty »1 * • vyrn
PO1.-C16 K<rr.l: JI az^unk ,w-:j ■ >r** Ib.'.’/T. r.;ł3jzl8 Os^
w.'mlu wrzyr’.klch rcnlnoć'.-! na turc;.le «lusta Cie-zyna.

Skład Ko-mlaJ i Szacunz>wej «IâMî Cieszyna :
Przewodniczący - «Xt- -liczek Jozef, orzejstawicieli domów ..Ow 

Członkowie •' bud.Nos: ck Józef, >rzedsua*l^xel  Stowarzyszenia^ 
ácicieli realności « Cl czynie,Czło..e/_ .ydziału i zaprzysięŻ0ry 
rzeczoznawca budo lany. Kofln Adam,człor.e.< •yoziału Łminr. g0 j 
przedstawiciel lok?tortw.

Z urzędu : inż.Branny Jerzy,ziierownik miejsz.Urzędu Budowlanego 
i zaprzysiężony rzeczoznawca w sorawac:. .udowlar.ych z głose® 3tŁ. 
nowczym.i Kierownik ».Urzędu .Vym.podatk. i opłat Jozef Korbut z 
głosem doradczym.

Zastępcy : Brzóska, Karol i Fiala Edward.

Przy szacowaniu dzielnicy Bobrek,należy do Komisji dobrać orzed^ 
wiciela tarnt.ludności w osobie p.Pawła tacławika.

f dyskusji zabierają głos : P.Máchej 1,proponuje do wnio
sku po słowie"rynkowych" słowa " i dochodowości budynku " na co 
■mioskodawca .mieniem Prezyjju . wyraża swą zgodę.Na miejsce p.K;- 
fina proponuje do Komisji Szacunko-ej p.Betera.

Członek .«ydziału p..<acławik zrzeka sie swego mandatu jako 
zastępcy • Komisji Szacunkowej i proponuje na swoje miejsce p.Ka
łużę Jerzego z Bobrku.

Radca Fiala składa swój manua,t jako zastęoca w składzie 
Komisji Szacunkowej i proponuje na swoje miejsce p.Jozefa Chmielą 
z Cieszyna- Nowe Miasto.

Członek .'/ydziału p.Brzóska, przemawia za pozostawieniem 
Komisji p.kofina z uwagi na jego doświadczenie nabyte w czasie P? 
przedniego szacowania realności w Cieszynie.

■•.niosek Prezydjum uchwalono z tern,że na miejsce p.Ed* -ji 
Fiali ybrano do kom.isji w charakterze członu zastępcy p.Jozefa 
Chmielą,oraz na miosek wcb.Ha'fara wybrano członkiem Komisji ?• 
dławika Pawła z Bobrku z tem,że b< ,_ie on urzędował w Komisji
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w czasie szacowania nie tylko dzielnicy bóbrecklej,lecz i innych 
dzielnic miasta.Pan ïaclawik obec tej zmiany zgodził się na wybo

2/ Wydział Gminny miasta Cieszyna upoważnia Prezydjum miasta ćb 
uchwalenia Regulaminu dla Komisji Szacunkowej miasta Cieszyna,za
wierającego wytyczne do oszacowania, realności w Cieszynie."

Po krótkiej dyskusji,w której zabierają głos p.Máchej 1, 
Dr.Glanz oraz wcb.Halfar,wniosek powyższy uch .alono z tą zmianą, 
że po słowie • uchwalenia" wstawiono słowa • na. wniosek Komisji 
Szacunkowej

3/ Z powodu całkowitego zajęcia domu dla eksmitowanych i stałego 
przyrostu eksmitowanych lokatorów Wydział Gminny m.Cieszyna uchw*.  
la upoważnić Zarząd m.Cieszyna do zaciągnięcia z Funduszu Gospo
darczego w Katowicach pożyczki w wysokości 30.000 zł dla wybudowa
nia. nowego domu dla eksmitowanych o pojemności około 30 mieszkań 
j edno i zbowych.

fniosek uchwalono jednogłośnie.
Członek ydziału p.Máchej 1,wywodzi,iż szkoły powszech

ne w Cieszynie są. przepełnione i budowa nowej szkoły powszechnej 
staje się sprawą piekącą.

i odpowiedzi na te wywody zaznacza wcb.Ealfar,iż w zupeł
no.--! podziela zdanie p.Machęja i należałoby jego zdaniem przystą
pić niezwłocznie do poczyniania starań w Aojewództ vie Śląskiem o 
wstawienie odpowiedniej kwoty do budżetu na powyższy cel.Dodaje 
wreszcie,iż w tej sprawie rozmawiał już z Inspektorem Szkolnym.

H sprawie tej uchwalono wniosek p.Machęja następującej 
treści : " Wydział Gminny wzywa Prezydjum do poczynienia starań 
w bląskim Urzędzie <ojewódzkim,aby na rok budżetowy 1936/3? wsta
wić odpowiednie kwoty na wybudowanie szkoły powszechnej w Cieszyni,

4/ Zabiera, głos p.wcb.Halfar i przedstawia projektowaną listę 
członków urzndB Rozjemczego dla spraw najmu zaznaczając,-iż została 
ona uzgodniona z Prezesem Sądu.
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Skład członków Urzędu Rozjemczego przedstawia się następy
I. Przewodniczący : Dr.Gustaw Santarjusz - s.o.

zastępca I. Dr.Jozef Majer - s.o.
zastępca II. Adam Romankiewicz.

II. Ławnicy z grupy właścicieli domów :
1/ Bednarz Walentyn - Bobrek, 2/ Brzóska Karol ul.soina
3/ Noswek Józef -ul.Legjonów 52, 4/ Pagacz Rudolf ul.py^ 
chejdy 11, 5/ Piechaczek Teofil -ul.Pokoju 4. ,6/ Stulają 
ul.Szeroka, 7/ Reichman Jakób ul.Sejmowa 9, 8/ Juraszek 
ul.Przykopa 42, 9/ łał&ski Jan ul. Strażacka 18, 10/ 7iilcza, 
Franciszek ul.Liburnia. 3, 11/ Wilczek Józef ul.Miarki 4.

III. Ławnicy z grupy lokatorów :
1/ Halama Rudolf,ul.Różana 3, 2/ Gibiec Jan ul.Błogocka
3/ Mgr.Kocyan Jilhelm ul.Wysoka 2, 4/Zamarski Karol ul.Haż- 
laska 5, 5/ Dziedziak Bernard ul.Niemiecka 3, 6/ Kiszą Jen 
ul.Wyższa Brama 8, 7/ Gramm Karol ul.Legjonów, 8/ Skoczylas 
Leopold ul.Górna 14, 9/ Olszowski Wilhelm Bobrek, 10/ Fiala 
Edward PI.Teatr.20, 11/ Król Józef ul.Strażacka 3.

Członków Urzędu rozjemczego wybrano bez dyskusji 
przez aklamację.

5/ W dalszym ciągu referuje wcb.Halfar sprawę nadania nazw uli
com na Bobrku,a mianowicie :
a/ od stolarni Szwandy / róg ul.Górnej i Hallera/ w stronę Puń- 

cowa - Punco w sk a,
b/ w stronę Mnisttwa :Generała Hallera, 
c/ od ulicy Haasego w stronę Mnisztwa : chodnik na 

Mały Jaworowy,'
d/ Poprzeczna - chodnik na Mały Jaworowy i Hallera : K r ó t k< 
e/ Poprzeczna - chodnik na Mały Jaworowy i Grażyńskiego • P a " 

d e r e w s k i e g o,
f/ Poprzeczna - chodnik na Mały Jaworowy- Bielska : S p o k oj*  
g/ Od mostu kolejowego nad Bobrówką -ul. Po Ina w stronę kanHc21:: 

na Bobrku : C z a r n y c h o d n i k.



h/ Naprzeciw Seminarjum od Grażyńskiego przez Bobrówkę do Presera 
Kazimierza Brodzińskiego,

1/ Strażnica- kościół - w górę : Tadeusza K oś ciuszki
j/ Od Szindlerki w górę : Pierackiego,
k/ Boża Męka - przez Pikiety do Zamarsk : Pikiety
1/ Od Presera w stronę Ustronia : Ustroń ska.
m/ Przemianowanie ulicy Wiejskiej na F i 1 a s i e w i c z a dla 

uczczenia pamięci Jego jako Prezesa Macierzy szkolnej z uwagi 
na. 50 cio lecie jej istnienia obchodzone przed krótkim czasem 
w Cieszynie.

Powyższe wnioski uchwalono bez dyskusji.
W końcu obrad zabiera głos radca Fiala i przypomina zasługi śp.

Morcinka Pawła jako hodowcy ryb,oraz jego rozgłos sięgający dalego 
poza granice kraju,bo do Rosji,Niemiec,Grecji i i.dokąd nieraz był | 
wzywany dla udzielania, cennych swych rad fachowych.W związku z po- li 

wyższem zaznacza,iż byłoby wskazanem uczcić jego pamięć przez nada, 
nie jednej z ulic nazwy Jego Imienia.
•Vcb.Halfar przyrzeka sprawę przychylnie załatwić.

Posiedzenie poufne.
Wnioski Komisji Personalnej referuje wcb.Halfar :
1/ Na skutek rozpisanej konkursu ,n0$i 0 przyjęcle d0 Elektrow;1 I 

na posadę inżyniera jednego kandydata z następującego terna 1 ko ' 
lejności : Samowiec,Kucharski i Buzek.
P.Halara «nosi mienie» Klubu Polskiego o przyjęcie p.lnż.Kazl- t 

mierzą Pazdro.

W głosowaniu kartkami otrzymał Pazdro 28 głosów,Kucharski 2 gło
sy,Buzek 1 fełos.

Przewodniczący stwierdza,że do Elektrowni przyjęty został p.lnż. 
Kazimierz Pazdro.

2/ Uchwalono załatwić odmownie prośbę Ludwika Sikory o nadanie mu 
posady w Elektrowni.

3/ Uchwalono przedłużyć pobieranie przez Ewę Zientków,, dodatku na I j 



4/

5/

syna, Waltera do 1.XII-W36 a. to z powodu jego ułomności ft, ( 

zycznych i umysłowych.
Uch-alono przyznać wyjątkowo p.Karolowi Węgłorzowl 
z dniem 1.1.1936.grupę VII szczebel a, z tern że Przesunięcle | 

do następnego szczebla nast4pi po upływie czasu potrzeby 

do normalnego awansu.
Uchwalono na podstawie świadectwa, lekarskiego udzielić p,pran 
Ciszkowi Szymikowi,zarządcy Rzeźni miejskiej 6 mies.uri0?u 2dr, 
wotnego z dniem 1.XII. 1935 i przenieść go na własną prośbę V( 
ły stan spoczynku z dniem 1.VI. 1936.

6/ Uchwalono stworzyć etat zastępcy kierowika Urzędu Budowlanego I 
i stabilizować na tern stanowisku z dniem 1.1.1936 p.inż.jer2eJ 

Brannego w grupie VII szczebel a.
P. Juraszek stawia wniosek o przyznanie stabilizacji hal-J 

strsowi Rzeźni Hieronimowi Zybkowi. Na wniosek Dr. Sandnausa. uctaj 

no sprawę odroczyć celem przeprowadzenia, dochodzeń.

Przewodniczący Dr.Michejda referuje sprawę zatwierdzenia 
protokołu posiedzenia pomnego z dnia 16. VII. 1935 i poda je, że Ta

ryfikator p.Brzoska odmawia podpisu protokołu twierdząc,że stabili
zacji, Dra Kołaczka nie przeprowadzono w tej formie, jak w Protokoll

W dyskusji zabierali głos pp.Brzóska,Halama.Hslfsr,Máchej 
Dr.Michejda,Jasicki. Ucnwałono przyjąć protokół do zatwierdzającej 

wiadomości wszystkimi głosami z wyjątkiem głosu p.Brzóski,który 
glosowaá przeciw.

\ ((( ,̂



Opłaty__t a f g o we 21 ’

Opłaty targowe od drobiu, jarzyn, warzyw kwiatów zł n-r
i innych produktów; °
a/ od wszelkich towarów wyłożonych na, straganach, 

stołach i t.p,, zalegnie od długości zajmowanego 
miejsca
a 2 -mb. ....................................................................... 00,20

za 3 mb............................................................................. 00. 30
za 4- mb............................................................................. 00. bO

b/ od wszelkich towarów wyiotonvch na ziemi za każdy 
zajmowany :a2......................... ■' 00.20
przy zajmowaniu przestrzeni mniejszej od i im2 .. 00.10

c/ od drobiu;
=£si, kaczek i indyków, dowiezionych na wózku lub 
przyniesionych pojedynczo, od sztuki ......................... 00.10
od kur, perłówek, fcogutów, parv jdłebi i królików
od sztuki ..................................... ..................................... 00.05
od kurczęcia.......................................................................... 00.03

d/ od dowiczinych rwb w korytach, szaflikach lub in
nych naczyniací^ťalotnie od ilości lecz wielkości 
tych naczyń, a to od naczynia od 10 gr do 1 zł.

-~ k/rk '
■Z'-/'k'.^za lub od łO b-’ 20 gr.............. 00.10-20
od ogórków przywiezionych w wózkach lub na. taczkach 00.20-30

f/ od ogórków kiszonych w beczkach /lub kapusty/oonad 1 hj)o.30" * u " !! * poniżej 1 h/0.15
w naczyniach od 1 naczynia ' 00.05

ę/ od wszelkich naczyń i owoców strączkowych.................. 00.05-3O
od ^rzycow, jagód, ziół i t.p. .................................... CO.C5-3O
oj lariatów świętych, slojii=nck. drzewek owocowych itp CO.O5-3O

' . ,. ; ... ................. L •
11/ od ściętych drzewek, cininok na Boże narodzenie, od 

fur.u-nkl, z której mo’ma utarjowaś do 50 zł ....... 00.70
i/ Od dowiezionego órzewa opałowego lub desok i łat

od fur.1.an>i ........................................................................... 00.2^
ud dowiezionego drzewa do budowy /budulcowego/ od
f ur nan>i ...................................................................................  CO. 30

j/ ud far.i>.-.ki ze z-tożeia, kapustą •<? ołó--. 1 _-;atu-
raiiami jak ziemniaki, owoce, słoma, siano i t.p. .. OO.oO-SO

k/ od fur .anki z prud-iyta-ii prze .ysłuwymi od 30 gr do 1 zł.
1/ Opłata targowa nie -.ote i..rzekra.cza.ś 2 wartości towaru.
po» -., ą caryfa targowa została zatwierdzona na posiedzeniu Wyd. iar

łu guirnego .nia°ta Cicszj-r.a w dniu. 25 marca lSb5 -•



Protokół

z posiedzenia Wydziału Gninnego miasta Cieszyna z dnia 10.lu

tego 1936 godz. 17 ta.
Obecni : Burmistrz Dr.Władysław Michejda, 
Wiceburmistrzowie : Artur Gabrisch i Rudolf Halfar.
Członkowie Wydziału : Edward Fiala,Alfred Berger,Dr.Henryk Glanz 
Karol Brzóska,Inż.Stanisław Hajduk,Franciszek Dibon,Rudolf Ha
lama, Jan Juraszek,Józef Jasicki,Zygmunt KIebinder,Tomasz Kopy, 
Adam Kofin,Józef Máchej,Józef Máchej 2,Wiktor Prochaska,Józef 
Nossek,Tadeusz Reger,Wilhelm Pustelnik,Karol Pumperla,Edward 
Riese,Wiktor Satara,Jan Szuścik,Jan Szuster,Wilhelm Zipser,An
drzej Branny,Alojzy Milata,Rudolf Kubaczka,Pa.weł Wacławik 211, 

Józef Strządała.
W zastępstwie nieobecnych członków Hermana Feitzingera,Józefa 
Hermana,Rajmunda Kislinga,Juljusza Mikuszewskiego,Dr.Dawida 
Sandhausa,Jana Wałacha,Jana Wojnara i Pawła Wacławika - zjawili 
się zastępcy Jan Kisza,Maksymiljan Hartmann.

Początek posiedzenia, o godz. 17.10
Przewodniczący Burmistrz Dr.Władysław Michejda,
Protokół prowadzi : Dr.Alojzy Senkowski,dyrektor Urzędów miejsk.

Porządek dzienny :
1/ Weryfikacja protokołu z dnia 28.XI.1935.
2/ Komunalna Kasa Oszczędności - otwarcie oddziałów.
3/ Projekt noweli do ustawy o ochronie loka.torow,reglamen

tacja wynajmu mieszkań.
4/ Kupno relaności od Stonawskiego.
5/ Kupno relaności od Langa.
6/ Kupno realności od Pressera.



W,
?/ uchwalenie dodatkowych kredytów.
8/ spra.wy przynależności.

Posiedzenie poufne.
9/ Sprawy personalne.

Weryfikacja protokołu z dnia 28.XI.1935.

Przewodniczący stwierdziwszy komplet otwiera 
posiedzenie o godz. 17.10,poczem oddaje głos p.Halamie, 
który imieniem Komisji weryfikacyjnej stwierdza,iż proto
kół z posiedzenia jawnego 'Wydziału gminnego z dnia. 28. 
listopada 1935 jest zgodny z przebiegiem obrad i stawia 
wniosek o jego przyjęcie.

Protokół przyjęto jednogłośnie do zatwierdza
jącej wiadomości.

Przewodniczący odczytuje pismo członka Wydzia
łu p.Karola Brzóski,zrzekającego się godności weryfikatora 

Zrzeczenie przyjął Wydział gminny do ,-iadomości

L. 260.
Komunalna Kasa Oszczędności,otwarcie oddziałów.

Burmistrz Dr.Władysław Michejda składa przewod
nictwo w ręce Wiceburmistrza Gabrischa i sam referuje 
sprawę otwarcia oddziałów K.K.O.odczytując na wstępie 
postanowienie Rady Kasy co do projektu otwarcia oddzia
łów w Zebrzydowicach i Ustroniu.W końcu zwraca się do 
Wydziału gminnego o przyjęcie wniosku następującej treści'

Wydział gminny jako organ stanowiący na posie
dzeniu dnia 10.lutego 1936 upoważnił na wniosek Rady KoinU 
nalną Kasę Oszczędności miasta Cieszyna do otwarcia 



oddziałów w Zebrzydowicach j uatroniu i do umknie 

nia przy mającym powstać oddziale w Zebrzydowicach Kan
toru wymiany.

W dyskusji zabieraj,i gł0. pp.Jas leki,Máchej 8> 
i Brzóska Karol.

W głosowań tu wniosek Referenta został: przyjęty 
większością głosów.

3/
L. 7633/35
Projekt noweli do ustawy o ochronie lokatorów 
reglamentacja wynajmu mieszkań.

Burmistrz Dr. Michę jua, »łndyaław referuj«,že 
na skutek pisma gląaklego Urzędu Wojewódzkiego z dnia 
28.ZI.1935 Kr.Sm. 10/1/10 Zarząd miasta Cieszyna 
2 dnia 4.ZH.1035 L.7633/1, zawiadomił Urząd Wojewódzki, 
ze postanowienia art.26 ustawy o oc-ronie lokatorów po- 
wi.nny oyc nadal vtrz'/Äone ze względu miejscowe stosun
ki z tern, że o ileby zapała inn.?. u.cn*'nła  RMy ^-..innej 
Urząd Wojewódzki zostanie o tern d.odatz.wo zawiadodiozzy.

Rada ^iin:.a za, powiedzeniu dnia IB.XII. 1535 
atfvtatocfta H< ze
M*  «MSUMI ;„r.ez i

-a-.i -.— .LT . Eeferfeit }et.t za «rzycie-: arr.
æ • mocy.

»' dyskusji przerw! ai i pp. Fiala, Halama i Ma.ccej 
1 ,z ;,..Zzszk »rzezz. z?, zTe.

W głosowaińu kartkę«! za zetrzyrnw-oiem w mocy 
art.25 Ustawy o ochronie 1o>ptorów oddano 13 głosów,Prze- 
z-w 2C r<osow,zaé jedna karuta została oddana pusta.

- --e*od..i  jząoy stwieruza,że uenwałe Rady Qninnej 
została eet*rerd»ona.



?\

Kupno^realnošcl od p.Stonawskiego.

Sprawę referuje p.Wiceburmistrz Halfar>w 

nym referacie zilustrował przebieg dotychczasowych Pertra> 
tacyj Gminy z p.Stonawskim,których owocem jest ugodowej 

łatwienie sprawy ceny gruntu pod budowę wodociągu miasta 
Cieszyna ustalonej ostatecznie na 130.000 zł.Referent 
przemawia za zaakceptowaniem kwoty zł 130.000 dla rozsít 
zania rąk do dalszej budowy i stawia następujący ciosek • 

Na skutek oferty z dnia 3. lutego 1936 sprzeda- 
ży gruntu przez p.Jana Stonawskiego,właściciela dóbr w p0. 
gorzu,uchwalono po porozumieniu się z Kierownictwem Budowy 
Ttodociągu dla miasta Cieszyna zakupić z majątku Jana sto
nawskiego 1.kat. 34 Pogórz następujące parcele : nr.245/2, 
239,245/1, 240, 241/1, 241/2, 242, 244, 233, 229/2 i 225/J <6/

, ' 1. 32
za łączną kwotę zł 130.000 płatną w gotoce przy podpisa- Kupni 
niu notarjalnej umowy.

Akt umowy sprzedaży sporządzi się na koszt 
Komitetu Budowy Wodociągu miasta Cieszyna do dnia 5.marca 
1936. Uwzględnia się zastrzeżenia p. Stonawskiego 1 Gminy 
m.Cieszyna co do zbiorów i wykonywania robót na zakupionym 
gruncie w r.1936.

W dyskusji zabierali głos członkowie Wydziału 
pp.Reger i Máchej.

Wniosek uchwalono jednogłośnie.

L. 7532/35
Kupno relaności od Langa.

Referent Wiceburmistrz Half ar omawia koniec2' 
ność uregulowania, zbiegu ulic Bielskiej i Górnej,gdzie 
istnieje wąskie gardło tamujące dość duży w tym miejscu 
ruch uliczny.Uregulowanie miałoby nastąpić przez zakupno 
domu i parceli p.Langa,za którą właściciel żądał 20.000 2ł 



Ostateczną cenę ustalono na 16.000 zł za dom i parcelę 
o obszarze około 100 m3.
Referent stawia następujący wniosek :

Wydział Gminny na posiedzeniu dnia 10.11.1936 
uchwala w zasadzie zakupić od p.Langa parcelę Nr.104 wraz 
z budynkiem oraz część parceli nr.103 o wymiarze około 
100 m3 za łączną cenę 16.000 zł z tem,że koszta ekstabu- 
lacyjne ponosi sprzedawca.

Prezydjum miasta upoważnia się do ostatecznego 
i całkowitego załatwienia sprawy.«

W dyskusji zabierali głos pp.Máchej i Reger.
W głosowaniu wniosek Referenta przyjęto więk

szością głosów.

<6/
L. 327/36
Kupno relaności od p.Ressers.

Referent Wiceburmistrz Halfar zaznacza na wstę
pie, iż chodzi tu o dwie sprawy,mianowicie z jednej strony 
o sprzedaż realności naprzeciw parku Hajduka Komunalnej 
Kasie Oszczędnością z drugiej strony o kupno gruntu od 
pPressera.

Zabudowania - wywodzi Referent - naprzeciw parku 
Hajduka szpecą miasto.Należałoby je zburzyć i miejsce to 
obsiać trawą.Znaleziono jednak lepsze wyjście z tej sytu
acji przez pozyskanie Kasy Komunalnej na. kupno tej realno
ści za cenę ustaloną przez rzeczoznawców w wysokości 
40.000 zł. W zamian za uzyskaną kwotę Onina zamierza kupić 
grunt od p.Pressera na Bobrku z przeznaczeniem na zamianę 
za. grunt Bonifratrów,potrzebny miastu do rozbudowy w tym k 
kierunku.Cena grunt p.Pressera wynosiłaby 65 gr za 1 rn2. 
a obszar 89.087 m2.

Referent stawia następujący wniosek : 
a/ Wydział Gminny na posiedzeniu dnia 10. lutego 1936 uchm.



w ■’
la sprzedać Komunalnej Kasie Oszczędności w Cieszynie ,(1_ 
celę nr.70 o powierzchni 309 m2 i parcelę budowlaną ?i 0 
powierzchni 313 m2 wraz ze znajdującemi się na tych PaJc^ 
lach 2 domami tj.domem przy ul.Konwiktowej nr.orj.i0.nr> 
konstr.349 i domem przy ul.Strażackiej nr.orj.4 nr.konstr 
549 za łączną cenę 40.550 zł.Cena została ustalona, na pod. 
stawie oszacowania zaprzysiężonych rzeczoznawców w osobach 
pp.inż.Brannego i bud.Nosska.
b/ Wydział Gminny na posiedzeniu dnia 10. lutego 1936 uchwa
la w zasadzie kupić od p.Pawła Pressera parcelę L. kat.743 
841, 840, 744 oraz części z parcel L.kat.762, 824,828, 827 
751, 752, 754,755, i 722 o łącznym obszarze 89.078 m2 po 
65 gr za metr kwadr.

Po sprawdzeniu mapki mających się zakupić par
cel przy uwzględnieniu ich położenia sprawa zostanie prze
dłożona ponownie Wydziałowi gminnemu.

Cenę ustalono na podstawie oszacowania rzeczo- 
znawco'w w osobach pp. inż.Machalicy i Cieślara jak również 
na podstawie ceny uzgodnionej z właścicielem.

Przy ewentualnej sprzedaży przez p.Pressera 
sąsiadujących parcel z nabytemi przez Gminę zastrzega sobie 
Gmina prawo pierwokupu.

W dyskusji zabierali głos pp.Reger i Jaslcki.
W głosowaniu wniosek referenta uchwalono jedno

głośnie.

7/
Dcnwalenie dodatkowych kredytów.

Sprawę referuje Wiceburmistrz Halfar i zazna
cza na wstępie,iż ograniczenia budżetowe są znaczne,ale 
niemniej znaczne są też i wydatki,które zmuszają go do po*  
stawienia wniosku o uchwalenie dodatkowych kredytów.

Referent wywodzi,iż higjena szkolna wykazuje 



utele braków i wskazuje na konieczność budowy natrysków 
w szkołach,studzienek na piętrach do picia wody bez naczyń 
szatni i umywalek.Łączny wydatek na ten cel wynosiłby 
11.000 zł. Dalej koniecznem jest zbudowanie kanału przy ul. 
Dworkowej i Kaufmana za cenę 11.000 zł oraz wykończenie 
budowy wozowni wymagające jeszcze nakładu 2.000 zł.Uchwalo
ne kupno relaności Langa zmusza do wydatku 11.000 zł zaś 
gruntu od Pressera 19.000 zł. Razem zatem wydatki konieczne 
wynoszą 54.000 zł.

Na pokrycie tych wydatków posłużyłyby następują
ce pozycje :

a. / Fundusz obrotowy toiny miasta Cieszyna ... zł 44.4%.49
b. / SUndusz obrotowy Wodociągu miejskiego .... zł 6.000.-
c. / Nadwyżka budżetowa z r. 1934/35 z kreôvtu.

na gwiazdkę i dożywianie ............... zł 3,600.-

razem ... zł 54,096.49

Referent wskazuje na nowe przepisy budżetowania 
wymagające zatwierdzenia uchwały o dodatkowych kredytach 
i prosi o ich uchwalenie.

Wniosek Referenta został uchwalony jednomyślnie 
bez dyskusji.

«/ ----------------
Sprawa parcelacji gruntu Beczkowej Alojzji.

Przewodniczący Dr. Władysław Michejda zawiadamia 
Wydział,żlż sprawa ta coprawda nie jest na porządku dzien
nym dzisiejszego posiedzenia,jednak z uwagi na jej przygo
towanie w ostatniej chwili wskazanem jest,by ją dziś rów
nież załatwiono.Po tych słowach oddaje głos referentowi p. 
inż.Hajdukowi.



Członek Wydziału inż.Hajduk na podstawie planu 
objaśnia dokładnie położenie gruntu p.Beczkowej i omawia 
jego parcelację,zaznaczając że zamiana gruntów między p. 
Beczkową a Gminą nastąpiłaby w stosunku 1 : 2 to jest za 
2 m2 gruntu p.Beczkowej oddałaby Gmina 1 m2 gruntu włas
nego.Po dokładnem oświetleniu całej sprawy,Referent sta

wia następujący wniosek :
Wydział Gminny zatwierdza plan parcelacyjny 

części posiadłości gruntowych p.Beczkowej gra.katastr.Bo
brek iwh 145 nr.parc.grunt.233,235 i cz.236 o obszarze 
około 3 ha według przedłożonego projektu p.inż.Jana Set- 
majera,wykonanego zgodnie z przepisami ustawy budowlanej 
śląskiej z dnia 2.VI.1883 z następującemi zmianami : 
1/ Drogę biegnącą wzdłuż ogrodzenia koszarowego,oznaczoną 

na planie parc.literami E - F należy połączyć bez za

łamani z punktem E2,
2/ Wysokość niwelety drogi w punktach G i F będzie usta

lona dopiero po wykonaniu przez Urząd Budowlany odpo

wiednich pomiarów drogowych,
Wniosek powyższy uchwalono jednogłośnie bez 

dyskusji.

Sprawy przynależności.
W zastępstwie nieobecnego Dr.Sandhausa sprawy 

przynależności referuje Dr.Glanz i stawia imieniem Komi

sji Prawniczej następujące wnioski :
a/ o przychylne załatwienie podań o nadanie prawa przyna.- 

leżności w Cieszynie na podstawie 1C- letniego nieprzer 
wanego pobytu następującym obywatelom polskim :

Józefowi Krzywoniowi,Izraelowi Tepperowi,Józefowi Szarow
skiemu, «Janowi Mandryszowi,Andrzejowi Szalbotowi,Rudolfowi 
Christianusowi,Janowi Wojnarowi,Oskarowi Kropowi,Karolowi



Rozbrojowi,Janowi Bizoniowi,Marji Immergutównej,ffiktorji =

Podmokłej,Annie Baaurowej,Karolowi Gornlokowi,Teodorowi 3 
Wiedeniowi,Adolfowi Kołaczkówi,Marji Feinerowej i dobrowolnie 
jej dzieciom Hugoniwi i Jenny.

b/ o dobrowolne nadanie prawa przynalżności następującym 
obywatelom polskim :

Eugenjudzowi Filipczykowi,Janowi Banotowi,Pawłowi Walczysko 
i Józefowi Miencielowi.

c/ o nadanie prawa przynależności w ślad przyrzeczenia:

Janowi Stryji,Dniiji Matulance,Ewie Walczyskowej. 1
d/ o przyrzeczenie prawa przynależności na wypadek uzyskania ” 

obywatelstwa polskiego następującym osobom :
Pawłowi Pastuchowi za taksą 25 zł, Franciszkowi Adamkowi za 
taksą 30 zł,Józefowi Zweckowi za taksą. 20 zł,Karolowi szkut- 
kowi za taksą 10 zł,Andrzejowi Matuszkowi za taksą, 10 zł, 
Marji áciskaiównej za taksą 10 zł,Wilhelmowi Schramkowi za 

taksą 500 zł,Rudolfowi Panakowi za taksą 10 zł, Jozefowi Fal- 
tyczkowi za taksą 10 zł,Franciszkowi Zweckowi za taksą 10 zł, 
Wiktorji Stafinskiej za taksą 10 zł,Bronisławowi Kocurowi za 
taksą 5 zł,Julji Hegedüsowej za taksą 20 zł,Zuzannie Kubików- 
nej za taksą 5 zł,Zofji ściskałównej za taksą 10 zł,Adejaldzie 7 
Wałoszkównej za taksą 25 zł,Karolów! Kajżarowi za taksą 20 zł I 

Amalji Habernalowej za taksą 25 zł,Karolowi Zielinie za tak
są 50 zł,Edwardowi Bystroniowi za taksą. 10 zł,Karolowi Klei- a 
nowi za taksą 25 zł,Eugenjuszowi Liszce za taksą 25 zł,Aloj- ] 
zji Panakowej bez taksy,Marji Kóhigowej bez taksy,Paulinie 
Krzystkowej bez taksy,Rudolfowi Uhlarzowi bez taksy,Annie 
Michalikowej bez taksy.
e/ o odmowne załatwienie prośby nadania prawa przynależności | 

w mieście Cieszynie z braku podstaw prawnych następującym 
osobom :

Zllkowl Rosenleldowi,Izydorowi Byllcy,Franciszkowi Górniakowi, Î 
ł 
ł



Qa4
Natalji Halowej,Annie Pudełkowej, Annie Niemcowej,Teodoro, 
wi Guziurowi,Janowi Guzturowi,Annie Tresterowej,Jerzemu 

Harokowl.
Na powyższem Przewodniczący zamknął posiedzenie 

jawne i otworzył posiedzenie poufne.

Posiedzenie poufne .

1°/Sprawy personalne.

Na wniosek przewodniczącego Komisji Personal

nej uchwalono :
a/ Przyznać p. Emilowi Schubertowi dodatek na co'rkę Olgę 

na rok 1936.
b/ Awansować z dniem 1.1.1936 następujących funkcjona- 

rjuszy miejskich :

do wyższych grup :
Kuchejda Jerzy inkasent Elektrowni Okr. z XIII b do XII a,

do wyższych szczebli :
Inż.Dombke Paweł,dyrektor z VI b do VI c, 
Kareta Rudolf, urzędnik z XI a do XI b, 
Marosz Emil,urzędnik z IX a do IX b, 
Szczepan Franciszek,urzędnik z XI b do XI c, 

Szewczyk Brunon, zarządca z X b do X c, 
Urbaczka Paweł,urzędnik z XI a do XI b,
c/ stabilizować p.Hieronima Zybka,halmistrza Rzeźni 

miejskiej z dniem 1.1.1936 na zajmowenem stanowisku 

w grupie XV szczebel a.
d/ Nadać p.Oskarowi Buremu tymczasowe stanowisko techni

ka w Miejskim Urzędzie Budowlanym z dniem 1.1.1956 w



W końcu Obrad zabiera glos p.Rudolf Halama 1 stawia 
następujący wniosek :

Wzywa się Prezydjum Mlasta.by powiadomiło illąskle Władz# 
wojewódzkie,że Wydział Gminny miasta Cleeiyn*  zamlorzą 

skorzystać z przysługującego mu pr<ws, układanie, terna 
spośród kandydatów ubiegających .1, 0 stanowisko dyrek
tora śląskiego Zakładu Wychowawczego w Cieszynie i progl 

o przesłanie podań petentów celem ułożenia terna.

Wniosek powyższy uchwalono jednogłośnie.



— 2/5

Protokół

z posiedzenia Wydziału gminnego miasta Cieszyna z dnia 6 
marca 1936 r.
Obecni : Burmistrz Dr. Władysław Michejda . 
Wiceburmistrzowi*  : Artur Gabrisch i Rudolf Halfar . 
Członkowie Wydziału : Edward Fiala,Herman Feitzinger , 
Karol Brzóska,Inż.Stanisław Hajduk,Franciszek Dibon , 
Józef Herman,Rudolf Halama,Jan Juraszek,Józef Jasicki, 
Zygmunt KlebInder,Adam Kofin,Józef Máchej,Józef Máchej II, 
Jan Molin,Józef Nossek,Wilhelm Pustelnik,Tadeusz Reger, 
Edward Riese,Dr. Dawid Sandhaus,Wiktor Satara,Jan Szuścik, 
Jan Szuster,Alojzy Milata,Paweł Wacławik 211, 
w zastępstwie nieobecnych członków Bergera Alfreda, 
Dr.Henryka Glanza,Rajmunda Kislinga,Tomasza Kopy' ego, 
Juljusza Mikuszewskiego,Wiktora Prochaski,Karola Pumperli, 
Jana Wałacha,Jana Wojnara,Andrzeja Brannego,Rudolfa Kubaczki, 
Pawła Wacławika,Józefa Strządały,zjawili się zastępcy Jan 
Kiszą,Dr. Maurycy Gutmann i Józef Obraczaj .

- o -

Początek posiedzenia o godzinie 17.10 .

Przewodniczący Burmistrz Dr. Władysław Michejda .

Protokół prowadzi Dr. Alojzy Senkowski,dyr. urzędów miejskich.

- o -

Porządek dzienny :
1/ Weryfikacja protokołu z dnia 10 lutego 1936 r. 
2/ Uchwalenie preliminarza budżetowego na rok 1936-37.

- 0 -



V wsryflkacja protokołu . ónla 10 Xutego 1936 .

Przewodniczący stwierdziwszy komplet otwiera posle.
, i? 10 Doczem oddaje głos p.Halami»,który dzenie o godz.l?.^ y

lmlsnlem KomlsU taryfikacyjnej stwierdza, 11 Protokół 
z posiedzenia Jawnego Wydziału gminnego z dnia 10 luteg0

i est z przebiegiem obrad i stawia wniosek 1936r. zgodny jest f

o jego przyjęcie .

Protokół przyjęto jednogłośnie do zatwierdzającej 

wiadomości .

2/ Sprzedaż parceli Marji Paszowej,zmiana uchwały/L: 1164/36/

Przewodniczący Dr. Władysław Michejda oddaje przewod

nictwo Wiceburmistrzowi Gabrischowi i referuje sprawę zmia

ny uchwały dotyczącej sprzedaży parceli Marji Paszowej 

i stawia wnios»k następujący :
* Uchwałę Wydziału Gminnego z dnia 28.XI.1935r. w spra

wie sprzedaży p. Marji Paszowej parceli budowlanej zmienia 

się w ten sposób,że zamiast słów " Marji Paszowej1 wstawia 

się słowa * Marji Paszowej i Annie Fojtkównie po połowie " .

Wniosek uchwalono jednogłośnie bez dyskusji .

3/ Sprzedaż parceli T-wu Opieki nad Alumnat«n-zmiana uchwały.

Burmistrz Dr. Władysław Michejda referuje z kolei 

sprawę sprzedaży parceli Towarzystwu Opieki nad Alumnatem 

im.Ks.Franciszka Michejdy i stawia następujący wniosek.
” Wydział gminny przyjmując do wiadomości wyjaśnienia 

w sprawie uchwały powziętej w dniu 27.X. 1932 r. w przedmio 

cie odstąpienia parceli gruntowej : 174/15 ogród z gruntów 

tzw." Cienciałówki * na urządzenie ogrodu dla Alumna^u 

im.Ks. Senjora Franciszka Michejdy stwierdza,iż obszar 

sprzedany wynosi 12 a 66 m2 za łączną cenę kupna 633.



1 że nałożone na nabywcę warunki objęte są uchwałą z dnia 
27 października 1932 r.,zaś powołanie warunków protokołu 
z dnia 23.IX.1929 r. nastąpiło przez pomyłkę i odpada *

Wniosek powyższy uchwalono jednogłośnie bez dyskusji.

4/.Preliminarz budżetowy na rok 1936 - 1937

Burmistrz obejmując z powrotem przewodnictwo udzie
la głosu referentowi finansowemu ,wiceburmistrzowi 
Halfarówi.

. Referent zaznacza,iż obecny Wydział po raz siódmy 
z rzędu przystępuje do rozpatrzenia i uchwalenia prelimi - 
narza budżetowego.

Stwierdza ,lż ułożenie preliminarza wymagało dużo pracy 
tak,ze względu na nowe przepisy budżetowe,jakoteż z uwagi 
na konieczność utrzymania równowagi budżetowej - mimo prze
silenia gospodarczego, w którem żyjemy .

Zarząd miasta, wyłożył w myśl ustawy preliminarz do 
wglądu w czasie od 25 lutego do 3 marca 1936 r.- Nie wnie
siono przeciwko niemu żadnych zarzutów .

Następnie preliminarz był przedmiotem obrad Komisji 
skarbowo - budżetowej przez dwa dni .

Projekt preliminarza administracyjnego,przedsiębiorstw 
miejskich i fundacyj został doręczony wszystkim członkom 
Wydziału gminnego .

Referent omawia szczegółowo poszczególne działy docho
dów i wydatków,stwierdza obniżenie budżetu w stosunku do 
zeszłorocznego o przeszło 46.000.- zł i jego bezwględną 
realność, w szczególności po dokonaniu w bieżącym roku 
przez specjalną Komisję przeszacowania wszystkich budyn
ków w mieście,odpowiadającego wszelkim wymaganiom i spadko
wi wartości nieruchomości .



M K

-,efařWlí řrz*í>íA«lA  **ż:.l*)»z*

-z-’^ Zarz^*  z '-•^•^- : •-?- Tc-*-*,
/.Ze^í« > ■■■-■■■^ '■

JCC^ÍZ-. 1 -'S Z -- - ' ■

-!_• 4-. r-.’*-r-'--* «XArt'iWi. Ź.ZTŻ rz.'-CLťZZ-Vjí'-3Aů. Uí-B.-.^.............. ' •

••przeír.io ezłcai^ Iy4zl3.ri - :z^-ž_'-í^v- >-z:zežíez



5/ z uwagi na zmotoryzowanie skraplania ulic oraz 
z uwagi na przyłączenie Bobrku do Cieszyna i możność wy
najmowania koni rolników bobreckich do robót gminnych,co 
kalkuluje się o 50$ taniej niż utrzymywanie koni własnych 
Wydział gminny uchwala sprzedaż jednej pary koni .

W dyskusji zabierają głos członkowie Wydziału 
gminnego : Brzóska,Fiala,Dr. Sandhaus,Szuścik,Reger , 
Máchej I i Máchej II, w końcu Referent Wiceburmistrz 
Halfar.

P.Reger stawia wniosek o skreślenie w budżecie wydat
ków objętych paragrafami 69 poz.b/ , 74 poz. c/ i f/ 
w sumie 6.760.- zł ,Pan Brzóska o wyrównanie zaliczek na 
prąd elektryczny za rok 1922, Pan Szuścik o rozszerzenie 
ulicy Frysztackiej.- Wnioski dołączono do protokołów .

Przewodniczący Dr. Michejda stwierdza z radością, 
iż przedstawiciele wszystkich ugrupowań - za wyjątkiem 
frakcji socjalistycznej - wyra.zili uznanie dla gospo
darki miejskiej i pracy przedsiębiorstw miejskich i daje 
wyraz przekonaniu,iż najlepiej służymy idei samorządu 
przez prowadzenie miasta w taki sposób,iż stawiany jest 
jako wzór,oraz dziękuje Wiceburmistrzowi Halfarowi i jego 
współpracownikom za usilną pracę nad budżetem . Protestuj 
w końcu uroczyście przeciwko prowokacji objętej wnioskiem 
p.Regera i tow.»oświadczając wśród oklasków,iż dla obrony 
Państwa nigdy nie będziemy szczędzili ofiar.

Pan Szuścik stawia wniosek o przejście do porządku 
dziennego nad wnioskiem p.Regera jako prowokacyjnym .

Wniosek przyjęto wśród oklasków wszystkiemi głosami 
przeciwko trzem.

Następnie wszystkiemi głosami przeciwko trzem uchwa- 



łono według wniosków Komisji Skarbowej przedstawionych 

przez Wiceburmistrza Halfara :

I. Preliminarz budżetu administracyjnego,przedsię

biorstw miejskich oraz fundacyj na rok 1936 - 1937 . 

/ wyżej wniosek L. 1 / - ®n bloc .

II. Ustawę skarbową /wyżej wniosek L.2 / 
Jednogłośnie przyjęto :

III. Wniosek w sprawie virement budżetowego / wyżej 

wniosek L.3 /

IV. Wszystkiemi głosami przeciwko czterem uchwalo

no wniosek o przyznanie funkcjonariuszom dodat

ku komunalnego, / wyżej wniosek L.4 /

. . Większością głosów przyjęto :

V. Wniosek o sprzedaż jednej pary koni. / wyżej 

wniosek L.5/

Większością głosów uchwalono przekazać do załat

wienia Zarządowi miasta wniosek p.Brzóski w sprawie zwrotu 

kaucyj złożonych na prąd elektryczny i wniosek p.Szuścika 

w kwestji rosszerzenia ulicy Frysztackiej .

5/ Taryfa Opłat .

Wiceburmistrz Halfax stawia Imieniem Komisji Skarbo

wej wniosek o uchwaleni» załączonej do protokołu taryfy 
opłat.

W dyskusji zabierają głos Dr. Gutmann,domagając się 

skreślenia stawki w ustępie przedostatnim poz.26-tej 
H za udzieleni» informacji o wysokości czynszu określo
nego mieszkania w lipcu 1914 r.

Wniosek upadł .



R.M. Milata stawia następujący wniosek : 2

" Dla cmentarza bobreckiego ustala się dwie katwgorje 
opłat za. groby : l-sza kategorja zł 45

11 -ga * • • ........................- 20.-’

W głosowaniu wniosek powyższy przyjęto jednogłośnie.

Ponieważ nikt więcej głosu nie zabierał»Burmistrz 
poddał całą taryfę opłat pod głosowanie en bloc

Taryfę opłat administracyjnych uchwalono większością 
głosów.

Przewodniczący stwierdza wyczerpanie porządku obrad
i zamyka posiedzenie o godzinie 22-giej



U C E ÏÏ A Ł A S K AH B O Í7 A

Wyaział gminny miasta Cieszyna uchwalając na posiedzeniu, w dniu /// 193& 

"PRELIMINARZ DOCHODÓW I TfDATKÓW GMINY ORAZ PRZEDSIĘBIORSTW MIEJSKICH MA ROK BUDŹSTO 

Ti 1956 - 37" /: na czas od 1 kwietnia 1936 roku do 31 marca 1937 roku :/ ustanowił 

na pokrycie preliminowanych wydatków 

wymierzyć i pobierać:

1/ Podatek budynkowy w mysi statutu uchwalonego na posiedzeniu Wydziału 

gminnego z dnia 17 marca 19J0 r.a zatwierdzonego przez śląską Radę Wojewódzką w Kato- 

wicacn dnia 1'4 lipca 19J0 r.L.R.tf.527 “ wysokości 6 °/oo od wartości podatkowej 

realności.
2/ Podatek od spadków i darowizn w myśl statutu uchwalonego na posiedzeniu 

Wydziału gminnego z dnia 28 listopada 192'4 r.a zatwierdzonego przez Śląską Radę ïïoje- 

wódzizą w Katowicach dnia 19 maja 1925 r.L. Sm. 2211/8 - w wysokości 10 % państwowego 

podatku od spadków i darowizn.

5/ Podatek od publicznych przedstawień kinematograficznych w myśl rozp. 

wojewody Śląskiego z dnia 18 stycznia 193'4 r./Dz.U.Ś1 .Nr.2,poz.3/ według następują

cych norm: A/ od filmów przedstawiających tematy polskie: 
a/ nie posiadających oceny. 5 0
b/ posiadających ocenę “artystyczny”... 3 % 
c/ posiadających ocenę “kształcący”.... 2 i ceny biletu wstępu.

3/ od innych filmów:
a/ nie posiadających oceny............................15 %
b/ posiadających ocenę”artystyczny"....10
c/ posiadających ocenę “kształcący”....10 0 ceny biletu wstąpu.

U/ Podatek od placów budowlanych i gruntów,które uzyskały charakter placów 

budowlanych,-7 myśl uchwały Wydziału gminnego z dnia 1 lutego 1932 r.powziętej na pod

stawie art,3 ustawy z dnia 1U kwietnia 192U r./Dz.U.Śl.Nr.10,poz.'47/ o tymczasowem 

uregulowaniu finansów komunalnych w fbjewództwie śl.w brzmieniu ustawy z dnia 17 maja 

1926 r./Dz.u.Śl.Nr.lU,poz.2U/ - w wysokości 2 0/00 od wartości pospolitej poszczegól

nego przedmiotu opodatkowania.

5/ Podatek od psów w myśl statutu uchwalonego przez Wydział gminny w dniu 

28 listopada I92U r.a zat-.7ierdzonego przez Śląską Radę Wojewódzką n Katowicach dnia 

19 maja 1925 r.L. Sm. 2211/8 ze zmianą § 3-ciogo, uch waloną przez Wydział gminny w dniu 

18 kwietnia 1929 r.a zatwierdzoną przez Śląską Rade Wojewódzką w Katowicach dnia 13 

sierpnia 1929, r.L.Sm.579 - w wysokości:

a/ od każdego psa łańcuchowego..................................................................................5
b/ od każdego pierwszego psà wolno b i eg. wsgl. luksusowego......................20 zł 
c/ od każdogo drugiego psa wolno bieg.wzgl.luksusowego.......................... 30 zł 
d/ od każdego następnego psu wolno bieg.wzgl.luksusowego......................40 zł



-
6/ Opłaty za użysanio komunalnych urządzeń dohra publicznego a nianOTric^c^

a/ opłat? za dostarczonio wody z uodcciągu miejskiego w myśl statutu 

uchwulonogo przez wydział ©ninny w dniu 1 lutego 1932 r.ze zmianą § U2 i U? uchwaloną 

przez Wydział zwinny - dniu 22 lutego 1935 r.,a opartego na art.20 ustawy z dnia 1U 

kwietnia 192U r./Dz/J,Sl.ińulO.pozA?/ o tymczasowom uregulowaniu finansów komunalnych 

~ województwie Śląskiem w brzmieniu ustawy z dnia 1? maja 1926 r./Dz.U.Śl.Nr.lU,poz.2U/ 

- w wysokości 6 $ od czynszów netto obowiązujących ~ dniu 1 kwietnia danego rolou bud

żetowego .łącznio z wartością czynszową mieszkania zajmowanego przez właściciela real- 

nosci ô
b/ opłatę za odwożenie śmieci i różnych odpadków domowych,wykonane jakim

kolwiek sposobem na podstawie statutu uchwalonego przez wydział gminny w dniu 30 stycz

nia ±9j5 r.zgodnie z art.20 ustawy z dniu 1U kwietnia 1921! r,/Dz,U,Śl^Nr.lO.poz.Uy/ 

o tymesasowen nregulo^niu finansów komunalnych w Województwie Śląskiem w brzmieniu 

ustowy z dnia 1? .naja 1926 r-./fzJJ.śl..Nr.,lU,poz,2U/ w wysokości 2 od czynszów netto 

obowiązujących w dniu 1 kwietnia danego roku budżetowego,łącznie z -.wirtością czynszową 

raiesztamia zajkioranego przuz -łascici^la realności..

c/ opłacę kanałową r mysi uchwały Wydziału ^innego z dnia 30 stycznia 

-^935 ïh ,na psdstavzie art/19 i 22 ustany r dnia 14 k*.7ietrJa  1924 r7^z,U. Śl.Nr,10,poz, ’ 

'u'/ o r.ymczasowem uregulowaniu finansów komunalnych w Województwie Śląskiem w brzmieniu 

ustaay z dnia rJ maja 1926 rn/JjZoU.-Śi,Nr-.l‘!-;poz„2U/ - w ^sokości 1 $ od czynszów netto 

o do.71 ryzujących dniu 1 kwietnia danego .rolm budźetonego,łącznie z TTartoscią czynszową 

mieszkania zajmowanego przez .ilaścicicla realności,

fJ Opłatę za licencje na. urządzenie zabaw,w myśl statutu uchwalonego przez 

Wydział gminny t dniu 28 listopada 1924 r,.a zatwierdzonego przez Śląską ?adę 7ojewdzką 

u Katowicach,dnia 19 maja ±925 rcLc Snu2211/8 77 wysokości:

a/' od zabaw tanecznych i innych ,.,...15 zł od zabawy, 
b/ od dancingóiz. - .   .................................  Oo0 zł rocznio.

8/ «Opłatę od umów o przeniesieniu własności nieruchomości w myśl statutu

uchwalonego na posiedzeniu Wydziału gminnego -rz dnia 23 listopadu 1924 r,a zatwierdzo

nego przez śląską Radę Wojewódzką w Katowicach dnia 19 maja 1925 r>L>Sm.2211/8 i ustawy 

z dnia 20 grudnia 192? r./DzrU^Śl.Nr. 2",poz 48 w wysokości 1.5 /półtora/ Jb sumy,która 

służy za podstawę 7/ymiaru panstwoweg opłaty /należytości/ stemplowej.

9/ Opłaty administracyjne za czynności i poświadczenia urzędowe organów ko- 

munalnych względnie dostarczono przez miasto przedmioty - na podstawie uchwały Wydziału a,łJ 

winnego z Oniu 3O stycznia l'v mopurtuj na art,19 ustawy z dnia 14 kwietnia 1924 r.

/0zrU, Śl.Nr. 10 poz,4y/ o t•mczusowom urogulozaniu finansói; komunalnych w Województwie
- J
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10/ Specjalną opií

po z

zł rocznie za każdego

Lżdego san

““ 17 ~Ja 1926 r./Pz.ii.Ss.är.Hi.poz.*/  _ ,

1-/ Opla u ę na pokrycie wieczornych mydatkcj za używanie pomocy nauko mych 

n m mysu. artc20 ústavy z dnia 1- kmietnia I92U r.

uregulowaniu finansom komunalnych w wojemództmii

17 maja 1926 r./Dz.U.Śl,óir.lU,Poz.2V - w mysokoś, 

Bf;o ucznia względnie uczennicę. zaś 12,- zł rocznie 

dędn i e ucz cnn i cę.

2~ 

Podasz draniom , tyssltosci 50 « padst«.,^« podatku 6™togo , cyól 

.staay o tj-ncsasopoa urop-.lo-.aSu Jlnaasd-.j konunalijyck. • dnia 1U koiotnia 

Sł.kr.ló.poi.lij/ - troaloolu ustnuy , ,;nlu 17 mja 192ę r./Dí.v.šl.Sr.lll,

na podsta-.sie uchmly BydaSału sMnnejo z dnia
30 stycznia 1935 .-.opartej no art.1S ustany , a„u j r <> ±

t--dg puaiczuton , -ojanódstyio śiasHaz, , ^„s,, 0gł05„s„ rozoorzudzenl., 

»jenody śioskżcto z dnia. 3 lipno 19a5 r./nz.-ó.śl.Kr.lT.poz.^O/ - , sysokośei,

*Z "a"°ÍCÍ ’MloSaJ,oyc-„ Pistas» podat-

M i c h e j d a, r.



PROTOKÓŁ

z pasiedzenia Wydziału gminneg« miasta Cieszyna 
z dnia 5 czerwca 1936 r.



z posiedzenia Wydziału gminnego miasta Cieszyna z dnia 5 czerwca 1936 r 
Obecni: 

Wiceburmistrz Artur Gabrisch, 

Wiceburmistrz Rudolf Halfar,

Członkowie Wydziału: Edward Fiala, Herman Feitzinger, Alfred Berger, 

Dr Henryk Glanz, Karol Brzoska, Inż. Stanisław Hajduk, Rudolf 

Halama, Jan Jurászek, Jozef Jasickl, Zygmunt Klebinder, Adam 

Kofin, Paweł Molin, Jozef Nessek, Wiktor Prochaska, Wilhelm 

Pustelnik, Karol Pumperla, Tadeusz Reger, Edward Riese, 

Dr Dawid Sandhaus, Wiktor Satara, Jan Szuścik, Jan Szuster, 

Jan Wałach, Jan Wojnar, Andrzej Branny, Rudolf Kubaczka, 

Paweł Wacławik 211, Jozef Strządała.

W zastępstwie nieobecnych członkóo Dra Władysława Michejdy, Franciszka 

Dibona, Jozefa Hermana, Rajmunda Kislinga, Tomasza Kopy' ego, 

Jozefa Macheja II, Juljusza Mlkuszewskiego, Pawła Wacławika, 

zjawili się zastępcy: Jan Kiszą, Dr Maurycy Guttman, Jozef 

Obraczaj, Maksymiljan Hartmann i Jan Mazur.
- o -

Początek posiedzenia o godz 17-stej, 

Przewodniczący Wiceburmistrz Artur Gabrisch, 

Protokół prowadzi Dr Alojzy Senkowski, Dyrektor Urzędów miejsk

- o -

Porządek dzienny:

1. / Weryfikacja protokołu z dnia 6/III. 1956 r.
2. / Wnioski Urzędu Budowlanego w sprawie sprzedaży parcel.

3. / Sprawa przesunięć budżetowych za rok 1935/°«
4. / Zmodyfikowanie uchwały w sprawie podatku drogowego.

5. / Zamknięcie rachunkowe K.K.O. - przyjęcie do wiadomości.

6. / Ustaleniewysokości djet dla członków Komisji Rewizyjnej
K.K. 0.

7. / Ustalenie wysokości djet dla członków Miejskiej Komisji
Rewizyjnej.
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8. / Wybr  Komisji Rewizyjnej dla K.K.O.*
9. / Sprawa przynależności.- ® -
Przwodniczący stwiccdziwszy komplet, otwiera posiedzenie 

o godz. 17.05. Przed przystąpieniem do porządku dziennego, R.m. Szuśclk 

stawia następujący wniosek klubu polskiego:
"Polski Klub radziecki stawia wniosek, by Wydział miasta 

Cieszyna uchwalił na dziesiejszem posiedzeniu, ufundowanie jednego sa- 
a.l.tu ć»!CMto.g. dla eskadry LdPP-u na Śląsku 7. .szczęfln.śd budż.- 
t.wych za r.k 1936/37. Wyk.nanle ucinały p.lsca się Pr.zydlum miasta".

P, Reger Tadeusz wypowiada się za wnioskiem. 
Wniosek powyższy uchwalone jednomyślnie.
W dalszym ciągu R.m. Reger imieniem Klubu Socjalistycz

nego stawia następujący wniosek:
Członkowie Klubu Socjalistycznych Radców 

gminnych w Cieszynie proponują w myśl §§ 60 i 62 Gminnej Ordynacji 
Wyborczej z dnia 6 lipca 1922 r., jako kandydata do Rady ©ninnej 
na opróżnione miejsce p. Tadeusza Regera. członka Wydziału gminnego. 
Równocześnie proponujemy na członków poszczególnych Kornisyj naszego 

Klubu następujących pp. Wydziału gminnego:
do Komisji PrawnOczo-Policyjnej p. Dr Maurycego Gutmana,

" " Skarbowej P» Jana Mazura,
« « Budowlanej P- Tadeusza Regera,
« * dla ©pracowania wniosków © zaopatrzenie

robotników miejskich na starość p. Tadeusza Regera.

Po wyjaśnieniu przewodniczącego, iż nie istnieje Komisja 
dla opracowania wniosków o zaopatrzenie robotników miejskich na starosc. 

a sprawy te załatwia Zarząd miasta, wniosek Klubu socjalistycznego 

uchwalono jednogłośnie. — 0 —
1./ Weryfikacja, protokołu 

z dnia 6/J. 1936 r.
Zkolei Przewodniczący oddaj© głos R.m» 

Halamie Rudolfowi, który imieniem Komisji weryfikacyjnej 



stwierdza, iż protokół z posiedzenia jawnego Wydziału gminnego 

z dnia 6 marca 1936 r. jest zgodny z przebiegiem obrad i stawia 
wniosek o jego przyjęcie. Wniosek uchwalone,

2/, Wnioski Urzędu Budowlanego
w sprawie sprzedaży parcel./

Po wysłuchaniu referatu p. inż. Hajduka, 
Wydział gminny na wniosek Komisji budowlanej uchwalił: 
a/, sprzedać p. Karolowi Brzosce część parceli budowlanej 
gminnej gm.kat. Cieszyn - Górne Przedmieście l.katastr. 88 
Iwh 35 o wymiarze I83 m2 w cenie 5 zł za m2 na łączną sumę 
915.- zł. Koszta przewłaszczenia ponosi p. Brzóska.

b/. zakupić od p. Karola Brzóski część parceli 
budowlanej gm.kat, Cieszyn - Górne Przedmieście l.kat, 134/13 
iwh 391 o wymiarze 24 m2 w cenie zł 5.- za m2 za łączną sumę 
120 zł. Koszty przewłaszczenia ponosi p. Brzóska.

c/ sprzedać p. Janowi Malinowi parcelę gruntową 
gminną gm. kat. Cieszyn - Gerne Przedmieście Nr. 14-3/4. Iwh 287 
o wymiarze 33 m2 w cenie po zł 6.- za m2 czyli razem za 198 zł. 
Koszty przewłaszczenia ponosi nabywca.

d/ sprzedać p. Franciszkowi Czapli, profesorowi 
gmimnazjum parcelę gminną oznaczoną na, planie parcelacyjnym 
t.zw. kajzarówki Nr. 8. o wymiarze 518.6 m2 w cenie zł 4.- za 
m2 czyli razem zł 2074.40 pod warunkiem ,że w ciągu roku od 
daty uchwały Wydziału przystąpi do zabudowy tej parceli. Parcela 
powyższa jest częścią parceli gruntowej gminnej gm.kat. Cieszyn 
Górne Przedmieście Nr. 189/8 Iwh 262. Koszty przewłaszczenia ponesj 
nabywca,

e/ Sprzedać p. Janowi i Matyldzie Raszkom, nauczycieli 
wi w Ustroniu l.d. 141 parcelę gminną przy ulicy Garnizonowej r 
/Kajżarówka/, oznaczonej na planie parcelacyjnym Nr. 12 o wy
miarze 699»3 za cenę 4 zł za m2, czyli razem 2797.20 zł 
pod warunkiem, że jeszcze w bieżącym roku przystąpi de zabudo
wy tej parceli. Koszty przewłaszczenia i mierniczego ponowi 
nabywca.



f/ Zawatwlć odmownie padanie p. Adeli Kondor! a, 
ul. Remiasza 3. • nabycie części parceli gminnej Nr. 189/8 
gra.kat. Gerne przedmieście, ponieważ pozostała część par
celi gminnej byłaby niezdatna de zabudewy.

g/ zastrzec p. Pawłowi Raszce prawe pierwokupu parceli 
położonej przy ul. Selnej /koło Szpitala/ ebek parceli 
p. Brzeski. Sprzedaż tej parceli w ebecnej chwili jest nie- 
meżllwa z powodu nieprzeprovadzenla-parcelacji na tych terenach.

3/ Sprawa przesunięć r
budżetowych za rek 1935/°.

W dalszym ciągu ebrad w sprawie przesunięć budżetewych 
za rek 1935/6. na wniesek referenty-finansowego w-burmistrza 

Hal fara Wydział gminny Chwalił: 1
I. a/, przeprowadzić virement w obrębie nadwyżki 

budżetowej z reku 193V5»
b/. przeprewadzić virement w ebrębie dedatkowej 

dotacji /uchwała Wydziału gninnege z dnia 10.11.1936 r./ 
z funduszów obrotowych gminy miasta Cieszyna i Wodociągu 

miejskiego,
II. przeznaczyć pozostałość po przeprowadzeniu virement: 

pod a/ która wynosi  zł 2.048.58
pod b/ " "1 ' • • • .......... zł ’ 632.35-

razem zł 2.680.93

na częściowe pokrycie odprawy emerytalnej byłego funkcjo
nariusza gminnego Hamerti Franciszka /zł 3000-'/ w wysokości 

zł 2.034.84. •
III. pokryć kwotę zł 4000.- /spłata pożyczki "Boden 

Kredit Anstalt w Wiedniu^zakontowaną na nadzwyczajnych wy

datkach bez pokrycia, z dochodow' Oddziału Gazowego,
IV. pokryć kwotę zł 6000. - wypłaconą tytułem odsetek 

od pożyczki zł 400.000.-z Funduszu Pracy na budowę nowego 

Wodociągu, z dochodów Wodociągu miejskiego,
V. pokryć kwotę zł 6.020.- -wydatkowaną na koszty oszaco  

nia budynków, które przeprowadzone w myśl- uchwały Wydziału 

gminnego z dnia 28.XI. 1935 r. z wyższych w-pływów

**
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/zł 15.507.23/ w podatku,budynkowym, osiągniętych przez większe wpłaty 
wpłaty z tytułu zaległości lat ubiegłych. Wniosek uchwalono bez dysku
sji.

V. Zmodyfikowanie uchwały w sprawie 
podatku drogowego.

Wiceburmistrz Halfar stawia następujący wniosek: Wydział I 
gminny na posiedzeniu dnia 5 czerwca 1936 r. uchwalił pobierać 
specjalną opłatę drogową w globalnej sumie zł,72.1®o na podstawie 
statutu uchwalonego przez Wydział gminny z dnia 30 stycznia 1935 r. 
w myśl.art.19 ustawy z dnia 9 stycznia 1933 r. o budowie 1 utrzy
maniu drog publicznych w Woj.Śląskiem /Dz.U.Śl.Nr.j.poz.j./ eraz 
art 32 ustawy o tymczasowem uregulowaniu finansów.komunalnych 
w boj.Śląskiem, w brzemieniu ©głoszonem rozporządzeniem Wojewody śl. 

z dnia 8 lipca 1926 r. /Dz.U.il.Nr.17.poz.30/ którą rozdziela się 
między następujące źródła opodatkowania:

a/ opłatę drogową od handlu i przemysłu .... U.500 zł 
b/ opłatę drogov/ą od realności w wysokości .67^600 " 

Wniosek powyższy uchwalono bez dyskusji.

5/. Zamknięcie rachunkowe K. K. 0. 
przyjęcie do wiadomości.

Zkolei cz.Wydz. p. Jasicki referuje sprawę zamknięcia 
rachunkowego K.K.O. i stawia następujący wniosek: Wydział gminny 
m. Cieszyna przyjmuje niniejszem do wiadomości, iż Rada Komunalnej 
Kasy Oszczędności m. Cieszyna w dniu 9 marca 1936 r.pod przewodnio*  I 

twem P.Eurmistrza Dra Michejdy przyjęła': a/ Sprawozdanie zarządu 
za rok I935; b/. sprawozdanie Komisji Rewizyjnej z d.2U lutego 193Ôr.I 
stwierdzając zgodność zamknięć rachunkowych za r.1935 r;

zatwierdziła: a/ zamknięcie rachunkowe Komunalnej K^sy 
Oszczędności za r. 1935, »raz funduszu emerytalnego dla pracowników ».

b/ projekt podziału zysko'w, opracowany 
przez Zarząd Kasy zgodnie z przepisami rozporządzenia o komunalnych 
-.asach oszczędności 1 c/ uchwaliła, na wniosek Komisji Rewizyjnej 

' Zarządowi Kasy absolutorjurn.

Właściwą bowiem władzą, badającą, całość gospodarki ka
sowej pod względem poprawności rachunkowej, administracyjnej
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i gospodarczej jest zgodne z art. Uj.ust.l rozp.P.Prez. z dnia 
24/X.193ił- r. ® komunalnych kasach oszczędności, Związek komu
nalnych kas oszczędności, tudzież Ministerstwo Skarbu;

Powyższy wniosek przyjęto do wiadomości.

8/. Wybór Komisji Rewizyjnej 
dla K.K.O.

6/. Ustalenie wysokości djet dla 
członków Komisji Rewizyjnej K.K.0.

W sprawie wysokości djet dla członków Komisji Rewizyj
nej K.K.O. Wburmistrz Halfar po krótkich w wodach i przedstawie
niu dotychczasowego stanu rzeczy, stawia następujący wniosek: 

. Wydział gminny na posiedzeniu dnia 5 czerwca 1336 r. 
uchwalił wysokość djet dla każdego członka Komisji Rewizyjnej 
K.K.O. za każdy dzień urzędowania na. kwotę 15 zł. P.Szuster 
proponuje przyznanie djet w wysokości 20 zł. Po-krótkiej dyskus 
w której kojejno zabierali głos członkowie Wydz.pp.Sandhaus, 
Dr Glanz, Dr Gutman, Jasicki uchwalono większością głosów wnios 
p.Szustra.

7/*  Ustalenie wyskości djet dla 
członków miejskiej Komisji Rewizyjnej.

W dalszym ciągu swego referatu Wburmistrz Halfar refer 
je sprawę wysokości djet dla. członków miejskiej Komisji Rewizyj: 
i stawia następujący wniosek: Wydział gminny na posiedzeniu dni; 
6 czerwca 1936 r. uchwalił wysokość djet dla Każdego Członka 
Komisji Rewizyjnej miejskiej za każdy dzień urzędowania na 
kwotę 10 zł. W dyskusji na,d tym wnioskiem zabierali głos 
Dr Sandaaus, Dr Gutman i Jasicki.

Wniosek uchwalono większością głosów.

W dalszym ciągu obrad referuje Wburmistrz Halfar sprai 
wyboru nowych członków Komisji Rewizyjnej dla K.K.O. i stawia 
nasuępujący wniasek: Ze względu na to, iż w najbliższym czasie 
ukaźe się rozporządzenie w sprawie kwalifikacji i zakresu 
czynności członków Komisji Rewizyjnej K.K.O. Wydział gminny na 
posiedzeniu dnia 5. VI. 1936 r. uch walił przedłużyć funkcje do
tychczasowych rewizorów t.j.



Pana Sewy Stanisława

" Fiali Karela

s Plwki Karwia

23o

dw czasu ukazania nię wspwmnianege rwzperządzenla - 
niedłużej jednak, jak dw J1 maja 1937 r.

Wniesek pwwyższy uchwalene bez dyskusji.

9/. Uzupełnienie miejskiej 
Kemiejl Rewizyjnej.

WBrrmistrz Halfar eznajmla, iż wskutem śmierci ś.p. 
Macury, miejska Kemisja Rewizyjna zestala, zdekwmpletewana 
i presi w wyber jednege człwnka, prepenująe p. Rudelfa Halam§. 
W dyskusji zabiera głes człenek Wydziału Kiszą i prepenuje 
głesewanie kartkami. Człenek Wydziału Wejnar stawia kandyda
turę r.m. Szuścika, a ten zaś Kubaczkę, wywedząc, iż w Kemisji 
winien być chęć jeden przedstawiciel wcielenej de miasta 
gminy Bebrek.

W wyniku głwsewania kartkami etrzymał p. Halama 19 głesew, 
p. Szuścik 10 głesew i p. Kubaczka 7 głesew.

Wybrany zatem zestał de Kemisji Rewizyjnej p. Rudelf 
Halama.

10./ Sprawy przynależneści.

Zkelei imieniem Kemisji Prawniczej Dr Sandhaus stawia 
wnieski: a/ • przychylne załatwienie pedan W nadanie prawa 
przynależneści w Cieszynie na pedstawie 10 lecia nleprzerwane- 
ge pebytu następującym ebywatelem pelskim: Bartelmusewi Ottenowi, 
kłszewi Ludwikewi, Brakewi Ludwikewi, Bi zenlewi Janewi, Pedka- 

newiczewi Janowi, Schagrin Sali, Panakewej Alejzji, Spandlikewi 
Rudelfewl, Stecewi Janewi, Szwarcewi Janewi, Glajcarewl Franciszkę- 
wi, Sulekewl Janewi, Kerbasewi Jezefewi, Brewinskiej Annie, 
Czendlikewi Jezefewi, Chedurewej Annie, , Wałachewej Marji, 
Peuchlewej Mar ji, Pencewi Pawłewi, Brzuchanskiemu Jezefewi, 

Beckewnej Helenie.
b/ 'o 'przyrzeczenie' prawa przynależności na, wjrpadifc. 

łyskania dbyw.poig^ieg^ następującem esebem: bez taksy Vendran Bercie,
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Sczepioniec Annie, Żwakownej Janinie, Mołdrzykownej Zofji, 
Kołdrównej Amalji, Szurmanewnej Marji, Sojkównej Enilji, 
Kotase-wnej Helenie, Obracajownej Annie, Cimałownej Stefanji, 
Kempnej Elżbiecie, Żurkownej Marji, Szurmanewnej Marji, 
Bałonownej Marji, Gnidownej Annie, Cienciałewnej Annie, 
Zemanewej Annie, Brychównej Helenie, Cieśl arowej Zuzannie, 
Rubikownej Annie, Buławownej Marji, Brychewi Rudolfowi, 
Heczce Ludwikewi, Mrozekowi Adelfewi, Brychewi Gustawowi, 
Cymorkowi Janowi za taksę zł 10, Macurze Janewi za taksę 10 zł, 
Kani Rudolfowi za taksę zł 50, Raszykowi Jozefowi za taksę 10 zł 
Basiście Jakobowi za, taksę 50 zł, Macurze Janowi za taksę 5 zł, 
Kolaczkewej Marji za taksę 10 zł, Kuligewi Pawłowi za taksą 
zł2.5, Brychewej Ewie za taksą zł 25, Aresinewi Wilhelmowi 
za taksą zł 25, Maszke Franciszkowi za taksą zł 50, Szafarczykow 
Karelewi za taksą zł 25, Helubekewi Rudolfowi za. taksą zł 10, 
Zamarskiej Alejzji za taksą zł 5, Biedrwwewnej Ewie za taksą 
10 zł, Fbnkerewi Rudelfewi za taksą 50 zi> Fridrisekewi Janewi
za taksą zł 25, Sukupewi Karelewi za. taksą 25 zł, Sacha Francisz
za taksą 20 zł, Pinduréwnej Annie za taksą 10 zł, Bieli Karelewi
za taksą 10 zł, Guznarewi Jerzemu za taksą 5 zł> Kusiewi
Adelfewi za. taksą 10 zł, Bizeniewi Franciszkewi za. taksą 15 zł, 
Wejewedzicewi Jezefewi za taksą 10 zł, Ja.siskewi Jezefewi za.
taksą 20 zł, Stecewi Ludwikewi za taksą zł 25,

c/ e nadanie pra.wa przynależności wślad przyrzeczenia : 
Jurzykewskiemu Franciszkewi za taksą 5 zł, Dreblszewnej Marji 
bez taksy, Cieślarewi Janewi bez taksy, Turuniewej Annie za 
taksą 5 zł, Gałuszce Brunonowi bez taksy, Gemzie Franciszkowi 
za taksą 10 zł, Emerykowi Bajgerewi za taksą 5 Kepetzowi 
Ernestowi za taksą 150 zł, Pelachewi Karelewi bez taksy, 
Łysekowi Antoniemu za taksą 25 zł, Lipce Karolowi za taksą 
10 zł, Grypie Rudolfewi bez taksy, Kajzarównej Zuazannie bez 
taksy,

d/ o odmowne załatwienie prośby nadania prawa przy
należności w Cieszynie z braku podstaw prawnych na stępujący^ 
esobom:

K1 ’r»- _____ _
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GunUwej Mar ji, Koziełowi Janowi, KonStankiewiczowi Antoniemu, 
Wechsbergowi Fryderykowi, Błędowskiej Jadwidze, Finraszkowi 
Franciszkowi, Guniowej Marcie,

e/ o obniżenie względnie uwolnienie od taksy za nadanie 

prawa przynależności : Filipczykowi Eugeniuszowi obniżyć taksę 
do 10 zł, Gałuszce Franciszkowi obniżyć taksę do 10 zł, Krupę 
Jana zwolnić od taksy, Zwecka Jo'zefa zwolnić od taksy, Stryję 
Jana zwolnić od taksy, Grycza jana zwolnić od taksy, Matuszka 
Andrzeja zwolnić od taksy, oraz odrzucić podanie Bonczka 
Stanisława o obniżenie taksy.

Wnioski ad a do e uchwalono.

Na powyższem Przewodnichący: zaniknął posiedzenie 
o godz. 19-stej.



Protokol

z posiedzenia Wydziału gminnego miasta Cieszyna z dnia 10 lipo a 1936 
Obecni.;

Burmistrz Dr Władysław Michejda, 
Wiceburmistrz Rudolf Halfar.

Członkowie Wydziału: Edward Fiala, Herman Feitzinger, 
Dr Henryk Glanz, Karol Brzoska, Inż. Stan. Hajduk, Franciszek Dibon, 
Jozef Herman, Rudolf Halama, Jozef Jasicki, Zygmunt Klebinder, 
Rajmund Kisi Ing, Jozef Nossek, Wilhelm Pustelnik, Tadeusz Reger, 
Edward Riese, Jan Szuścik, Jan Szuster, Jan Wałach, Andrzej Branny, 
Rudolf Kubaczka, Paweł Wacławik, Paweł Wacławik 211, Dr Dawid 
Sandhaus.

W zastępstwie nieobecnych członków Wydziału Artura Ga
bi i scna, Alfreda Bergera, Jana Juraszka, Tomasza Kooyego, Adama 
Kofina, Macheja Jozefa, Mikuszewskiego Juljusza, Wiktora Prochaski, 
Karola Pumperli, Wiktora Satary, Jana Wojnara, Jozefa Strządały, 
zjawili się zastępcy Jan Kiszą, Dr Maurycy Gutmann, Obraczaj Jozef, 
Maksymiljan Hartmann.

Początek posiedzenia o godz. 17-stej.

Przewodniczmy Burmistrz Dr Władysław Michejda..
Protokół prowadzi Dr Alojzy Senkowski, dyrektor Urzędów m.

Porządek dzienny:
1/ Weryfikacja protokołu z dnia 5 czerwca 1936 r.
2/ Sprawozdanie z zamknięcia rachunkowego Gminy miasta 

Cieszyna, za rok 1935 - 1936 .
3/ Uchwalenie Regulaminu Wydziału gminnego,
4/ " ” Rady gminnej,
5/ " " Kornisyj gminnych.

Posiedzenie poufne.
6/ Sprawy personalne.

- o -



Weryfikacja protokołu
z dnia 5 czerwca 193° r-

przewodniczący stwierdziwszy komplet, otwiera posie- 1 
dzenie o godz. 17.05 i oddaje głos r.rn. Halamie Rudolfowi, 
który imieniem Komisji weryfikacyjnej stwierdza, że protokół 
z posiedzenia jawnego Wydziału gminnego z dnia 5 czerwca 19$ r. 
jest zgodny z przebiegiem obrad i stawia wniosek o jego przy
jęcie. Whiosejc uchwalono jednogłośnie.

Sprawozdanie z zamknięcia 
rachunkowego Qniny miasta 
Cieszyna za rok 1935/6»

Sprawozdanie z zamknięcia rachunkowego za rok budżetowy 
1935/6.referuje referent finansowy Wiceburmistrz Rudolf Halfar, 
imieniem Komisji finansowej, zaznaczając, iż drukowane spra
wozdacie otrzymali wszyscy członkowie Wydziału gminnego.

W dyskusji zabierali głos pp. Reger, oświadczając, iż 
frakcja socjalistyczna wstrzyma się od głosowania, imieniem 
Klubu niemieckiego Edward Fiala, zaznaczając, iż gospodarka 
miejska znajdoje się w dobrvch rękach, Klub niemiecki odnosi 
się do Prezydjum i Referenta finansowego z pełnem.zaufaniem.

' Klub będzie głosował za przyjęciem sprawozdania.
Imieniem Klubu polskiego dziękuje p. SzuśCit^ 

Prezydjum miasta, a w szczególności referentowi finansowemu 
za celową i oszczędną gospodarkę i oświadcza, iż cały Klub 
jednogłośnie opowie się za przyjęciem sprawozdania. Ponadto 

w dyskusji zabierał głos p. Brzóska.
W końcowem słowie Referent, po udzielonych wyjasnienfecbI 

prosi o przyjęcie zamknięcia rachunkcwego do zatwierdzającej 

wiadomości.
Przewodniczący dziękuje poszczególnym przedstawiciele®! 

Klubów za wyrazy uznania, życzliwe ustosunkowanie się do 
gospodarki miejkiej i lojalną współpracę, zaś pod adresem 
Referenta finasowego i wszystkich naczelników urzędów miejskich 

podziękowanie i uznanie za poniesiony trud około opracowania 



zamknięcia rachunkowego.

W głosowaniu wiosek Komisji Skarbowej
0 przyjęcie zamknięcia rachunkowego uchwalano wszystkiemi 
głosami z wyjątkiem 3 głosów socjalistycznych.

5/ Projekt podziału 
nadwyżki budżetowej.

Referent finansowy, Wiceburmistrz Rudolf Halfar 
po krótkim referacie stawia następuję-cy wniosek 
podziału nadwyżki budżetowej za, rok 1935—3^. :
1. Fundusz obrotowy miasta Cieszvna  U4 UqA hq 

/w mysi uchwały Wydziału gminnego 
z dnia 10 lutego 1936 r./

2. Bezrobotni /na. zasiłki żywnościowe/  32.354,33
3. Odnowienie Êasady ratuszowej  

84.035,32
Wniosek powyższy przyjęto jednogłośnie bez dyskusji.

4/ Uchwalenie regulaminu
Wydziału gminnego.

Regulamin Wydziału gminnego referuje p.Dawid 
Sandhaus i imieniem Komisji Prawniczej stawia wniosek 
o jego przyjęcie.

W dyskusji zabierali głos pp. Brzóska, 
Inż. Hajduk i Kiszą.

Po wyjaśnieniu udzielonem przez Referenta, 
regulamin uchwalono jednogłośnie w brzmieniu załączonem 
do niniejszego protokołu.

5/ Uchwalenie regulaminu 
Rady gminnej.

Regulamin Rady gminnej referuje Dr Da,wid 
Sandhaus i imieniem Komisji Prawniczej stawia wniosek 
o jego przyjęcie.

Po dyskusji, w której zabierał głos jedynie 
p. Kiszą, Regulamin uchwalono jednogłośnie, w brzmieniu 
załączonem do nieniejszego protokołu.



6./ Sprawy przynależności.
Imieniem Komisji Prawniczej Dr Sandhaus

Dawid stawia wnioski:
a/ o przychylne załatwienie podaří o nadanie prawa przy
należności w Cieszynie na podstawie 10 letniego nie
przerwanego pobytu następującym obywatelem polskim: 
Piotrowi Kostkowiczowi bez taksy, Marji Stryczkowej 
bez taksy, Zuzannie Zydrównej bez taksy, Jo'zefowi No
wakowi bez taksy, Jozefowi Stacowi bez taksy, Adamowi 

................................ Cieślarowi bez taksy, Helenie Gunia bez taksy, Mendlowi 
Schindelhèimowi bez taksy, Brunonowi Poncowi bez taksy, 
b/ o dobrowolne nadanie prawa przynależności obywa- 
telce polskiej Marcie Łyskównej, bez taksy.
c/ o nadanie prawa, przynależności w ślad przyrzeczenia: 
Jozefowi Szwarcowi za taksą 10 zł, Karolinie Nowakowej 

bez taksy.
d/ o nadanie przyrzeczenia przyjęcia na wypadek uzyskania 
obywatelstwa polskiego następującym osobom: Rozalji 
Folwarcznej bez taksy, Leopoldowi Beckowi za taksą 25 zł, 
Bnilowi Słonce za taksą 25 zł, Edgarowi Budekowi za taleą 
5 zł, Erykowi Dodekowi za taksą 5 Jozefowi Koniecaœra 
za taksą 100 zł,*  Janowi Drozdowi za taksą 15 zl, 
Janowi Koziełowi za taksą 10 zł, 
e/ o odmowne załatwienie prośby o obniżenie względnie 
zwolnienie od taksy inż Pawła Buzka za dobrowolne na
danie prawa przynależności, Ewy Brychowej za nadanie 
przyrzeczenia przyjęcia na wypadek uzyskania obywa

telstwa. polskiego.
Wnioski ad a/, b/, d/, i e/ uchwalono.

7/ Zaciągnięcie pożyczki na 
budowę dómu dla eksmitowanych.

Sprawę zaciągnięcia pożyczki na budowę domu dla 

eksmitowanych referuje wburmistrz Hal far i stawia 
następujący wniosek:



Z powodu całkowitego zajęcia domu dla eksmitowanych 
i stałego przyrostu bezdomnych lokatorów Wydział gminny 
miasta Cieszyna uchwala zaciągnąć pożyczkę ze Śląskiego 
Funduszu Gospodarczego w Katowicach w wysokości 40.000 zł 
/czterdzieści tysięcy złotych/ dla wybudowania nowego 
domu dla eksmitowanych o pojemności 21 mieszkań jedno- 
i zbowych.

Po dyskusji, w której zabierali głos pp. Brzóska, 
i inż. Hajduk, wniosek powyższy uchwąlono jednogłośnie.

8/ Obniżenie czynszu za 
koszary w Cieszynie.

Sprawę obniżki czynszu za koszary referuje referent 
finansowy miasta wiceburmistrz Halfar, odczytując treść 
protokołu spisanego w Magistracie w Ciesz-nie w obecnoś
ci przedstawicieli D.O.K. V. Kraków, Komendy Garnizonu 
Cieszyna oraz Gminy miasta Cieszyna.

Treść protokołu z dnia 3 lipc® 1936 r. brzmi:
"Po przeprowadzonej szczegółowej dyskusji na temat 

obniżki opłaty kwaterunkowej za Koszary uzgodniono, że 
Gmina miasta Cieszyna obniży opłatę kwaterunkową, o 7«5$ 
słownie/siedem i pół procenta/ na przeciąg dwu lat, po
cząwszy od dnia 1 kwietnia b.r. do 31 marca 1933 r. 
z tern zastrzeżeniem, że w razie gdyby ewentualna ustawa 

zarządziła obniżkę czynszu za koszary, to obniżka objęta 
niniejs ym protokołem, zaliczona będzie do obniżki 
ustawowej.

Ważność niniejszego protokołu uzależnia się od 
zatwierdzenia przez Wydział gminny miasta Cieszyna"

Troić powyższego protokołu przyjęto do zatwierd:a- 
jącej wiadomości., anei

iałl 9./ Wybór członka komisji 
na mi e j sce Ś.p. Mi1aťy. ‘

P. Wacławik stawia następujący wniosek nagły:



"Podpisani członkowie V</dzl ału-gminnego proponują 
na stanowisko w por"c~"'_ó]ry komisjach w miejsce zmarłego 
członka Wydziału ś.p. Mllaty jak następuje:

Do Komisji personalnej i muzealnej p. Pawła Wacła- 
wika 211.

Do Komisji budżetowo-skarbowej 1 szkolnej p.Rudolfa 

Kubaczkę.
Wniosek powyższy uchwalono jednogłośnie.

Posiedzenie poufne.

Na wniosek referenta Komisji Personalnej prof-. 

Wałacha:
1/ uchwalono awansować z dniem 1 lipca b. r. 

następujących urzędników:

a/ do wyższej grupy:
Jerzy Lassota, urzędnik Kasy miejskiej 

z grupy XI c do X a.
b/ do wyższych szczebli:

Kłapsianka Eleonora, ochroni arka miejska

z grupy IX c do IX d, 
Mencnarowski Antoni, strażnik miejski

z grupy XII b do XII c,
Molin finil, dyrektor Kasy miejskiej

z grupy VI a do VI b,
Pindur Paweł, strażnik miejski 

z grupy XII b do XII c,
Rewik Rudolf, strażnik miejski 

z grupy XII b do XII c.
2/ uchwallno zaliczyć ś.p. Jerzemu Kuchejdzie 8 lat 

i 9 miesięcy do emerytury w drodze łaski i przyznać 

Zofji Kuchejdowej całą emeryturę ze względu na utratę 

oka w służbie przez ś.p. Kuchejdę.
3/ Uchwalono przyznać p. Brunonowi Szewczykowi,

z:<rz;dcv i;iie;iskiemu wvj-itkowo z dniem 1.VII. b.r. oruję



h/ Uchwalono stabilizować p. Erwina žagana 

z dniem 1 lipca 1936 r. w stopniu IX szczebel b., wobec 

podpisania przez niego deklaracji, mocą której zrzeka się 
uposażenia urzędnika I katp^n-r-ii 
wiska kategorii u. czas zajmowania stani>-

5/ Uchwalono stabilizować p. Gustawa Fołtyna 
z dniem 1 lipca 1936 r. w grupie XI szczebel a.

6/ Uchwalono wobec podpisania przez p. Lebiedzi- 
ko»ą, ochroniarkę mlejscą deklaracji, nocą kt0-reJ petentka 

zrzeka się do Oklny wszelkich pzetensyj z tytułu niepobraiy*  

aoaatkow rodzinnych - przyznać jej z dniem 1 kwietnia 1336 r. 
dodatek rodzinny na syna Wiktora.

7/ Uchwalono stabilizować p. Edwarda Tylka, 
urzędnika Hzeźni miejskiej z dniem 1 lipca 1936 r. 
w grupie X b.

8/ Uchwalono stabilizować p. Gustawa Nierostfe, 
urzędnika Kasy miejskiej z dniem 1 lipcą 1936 r. w grupie 
X b i zaliczyć mu do emerytury czas spędzony w służbie 
miejskiej od 1 czerwca 1932 r.

9/ Uchwalono stabilizować p. Pawła Ganczarczyta 

z dniem 1 lipca 1936 r. w grupie X szczebel b i zaliczyć 
mu do wysługi emerytalnej służbę w Urzędzie gminnym od 
16 stycznia 1930 r.

10/ Uchwalono załatwić odmownie prośbę 
Franciszka Szymika o przyznanie mu grupy VIII a to z bräcu 
podstaw prawnych.

11/ Uchwalono stabilizować p. Ignacego Hol i 
inkasenta Kasy miejskiej z dniem 1 lipca 1936 r. w grupie 

XV a, z tern, że do wysługi emerytalnej zalicza mu się 

czas spędzony w służbie miejskiej od 1 października 1932 .
12/ uchwalono zaszeregować p. Kazimierza Marci.ia

urzędnika kontraktowego Kasy miejskiej z dniem 1 lipca 1956 
do grupy XI a w charakterze urzędnika prowizorycznego.
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.. R egulamin.
Wydziału gminnego .w Cieszynie.

Wydział gminny na posiedzeniu dnia 10 lipca 1936 r. 
uchwalił regulamin wydziału gminnego, następującej treści:

§ 1.
0 Wydział gminny wykonuje swoje czynności na posiedzeniach 

jawnych lub pufnych . ~

Posi edzenia Wydziału gminnego odbywają się co
dwa miesiące.

W razie potrzeby burmistrz miasta lub jego zastępca zwo
łuje posiedzenie mydżiału gminnego nadzwyczajne«

§ 2a
Posiedzenia Wydziału gninnego zwołuje burmistrz miasta

a, w razie jego przeszkody urzędujący xisxk zastępca, burmistrza pismem 
okolnem, zawiadamdającem wszystkich członków Wydziału gminnego o miejscu 
czasie i porządku dziennym posiedzenia.

Pismo okólne należy doręczyć członkom Wydziału gminnego 
najpóźniej na trzy dni przed terminem posiedzenia, a, ponadto ogłosić je 

należy przez wywieszenie na tablicy urzędowej,

§ 3.
Członkowie 'wydziału gminnego obowiązani są jawić się 

na, posiedzeniach 'Wydziału gminnego.

r.azie przeszkody w ^jawieniu się na podedzeniu, członek 
uydz-iału gminnego winien to zaznaczyć w piśmie okolnem. >7 tym wypadku 
zaprosić należy w miejsce niejawiąccgo się członka wydziału gminnego 
zastępcę^z odnośnej grupy wyborczej„

«7 mazie zajścia, przeszkody w jawieniu się na posiedzeniu 
po doręczeniu pisma, okólnego, Członek wydziału gminnego winien dodatkowo 
nie jawienie się swoje usprawiedliwić wobec Zarządu miejskiego.

Za nieusprawiedliwione niojawienie się na należycie zwołanej 
posiedzeniu '.Tydżiału gminnego, Za,rząd niędski może nałożyć na, członka ‘Cydziałi 
gminnego karę porządkową we wysokości nie przekraczającej 10 zł.

Kaa?y porządkowe to przypadają funduszowi ubogich gainy
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miasta. Cieszyna.

Na posiedzeniach Nydziału gminnego przewodniczy burmistrz 
lub wyznaczony przez niego zastępca burmistrza.

Do uaznosci uchwał wydziału gminnego potrzebna jest obecność 
więcej niż polovy członków Wydziału gninnego.

Postanowienie to ie dotyczy wypadków, w których ustawa wyma
ga obecności kwalifikowanej ilości członków Wydziału gminnego.

Uchwały zapadają większością głosów członków obecnych, o ile 
regulamin niniejszy lub ustawa p poszczególnych wypadkach nie stanowią 
inaczej.

Burmistrz miasta względnie wyznaczony przez niego zastępca 
otwiera posiedzenie Wydziału gminnego, kieruje obradami, udziela głosu? 
w kole.jnośoi zgłoszeń, udziela wyjadnien na, zadane pytanie, otwiera, i 
zamyka dyskusję na.d poszcægoln^ni punktami porządku dziennego, ustala, 
treść wniosków zgłoszonych xaxxaxxxs spranie, zarządza, głosowania, 
ogłasza zapadłe uchwały, zarządza, wybory, ’ wyznaczam skrutatorów i ogła
sza wyniki dokonanych wyborów.

§ U.
Po otw?,rciu posiedzenia, burmistrz udziela, głosu referentowi 

komisji weryfikacyjnej celem złożenia, sprawozdania, co do zgodności pro
tokołu ostatniego posiedzenia Wydziału gminnego z jego przebiegiem i po
wziętemu na, posiedzeniu tem uchwałami. '.7 razie niezgłoszenia, zarzutów 
przeciw treści protokołu, burmistrz stwierdza, że protokół został przy
jęty. razie zgłoszenia przez referenta, komisji weryfikacyjnej zarzutów 
przeciw treści protokołu, burmistrz, o ile zarzuty te uznaje za zasadne, 
zarządza, sprostowanie treści protokołu i po odczytaniu poprawki protokołu 
Stwierdza, że protokół został przyjęty.

W ramie różnicy zdań między burmistrzenya referentem komisji 
weryfikacyjnej co do treści protokołu, względnie sprostowania, Wydział 
gminny po przeprowadzonej dyskusji rozstrzyga, czy i w jakim Meruňku 
protokół sprostować należy.

§ 5.
Po zatwierdzeniu protokołu, burmistrz poddaje pod obrady Wy

działu 'gminnego sprawy, objęte porządkiem dziennym obrad i w kolejności 
porządku obrad, o ile sam albo na wniosek członka wydziału nic uzna za. 
stosowne dokonać w tym porządku zmian.
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Obrady nad każdym punktem porządku dziennego odbywa japssię na 
podstawie sprawozdania, które przedstawia Wydziałowi gminnemu burmistrz 
miasta, względnie wyznaczony przez burmistrza członek zarządu miejskiego, 
przewodniczący poszczególnych komis# gminnych lub wyznaczeni przez tych 
prze-odnidzących członkowie kornisyj gminnych jako referenci.

'•i sprawozdaniu odczytać najeży akty odnoszące się do sprawy oraz 
komunikaty, przeznaczone do odczytania ? na posiedzeniu Wydżiału gminnego, i 
wkoncu wnioski na, załatwienie sprawy.

Po sprawozdaniu, burmistrz otwiera dyskusję.
Dyskusję poprzedzić może burmistrz wedle swego uznania dal szern 

sprawozdaniem, wyznaczonego przezeń urzędnika dotyczącego działu służby 
miejskiej lub sprawozdaniem biegłego.

»V toku dyskusji każdy z członków Wydziału gminnego uprawniony jest 
składać wnioski w sprawie będącej przedmiotem obrad, oraz zadawać pytania 
dotyczące przedmiotu obrad.

Jeżeli do sprawy będącej przedmiotem obrad nikt więcej głosu nie 
zabiera, burmistrz stwierdza, iż dyskusja na,d sprawą jest zamknięta i za
rządza głbsowanie nad wnioskami;«,

Burmistrz ogłasza nadto zamknięcie dyskusji, jeżeli członek Wy- 
działu postawi wniosek o zamknięcie dyskusji, a wniosek ten w głosowaniu 
które natychmiast zarządzić najeży, uzyska większość obecnych na posiedzę 
niu członków wydziału.

§ 6«,
^J^abierani£.głosu w kwestji formalnej oraz wnioski formalne 

muszą dotyczyć spraw, znajdujących się na porządku obrad.
0 tem co należy uważać za kwestję formalną, decyduje burmistrz. 

0 wniosku • formalnym rozstrzyga Wydział gminny, po wysłuchaniu wnioskodawcy 
i ewentualnie jednego przeciwnika wniosku.

§ 7o
Wniosek składający się z więcej części, może być poprzedzony 

ogolną, dyskusją, po której zarządzić należy dyskusję szczegółową nad 
poszczegolnemi częściami wniosku.

§ 8.
Do każdej sprawy objętej porządkiem dziennym obrad, wolno 

członkowi Wydziału gminnego, zabierać głcs dwukrotnie.



Osranizanie to niecotyczy spratoztescy sprchy, nzglednle uniosko-l 
którjn nasto 

przysługuje głos ostatni.

§ 9.
Buriistrz oraz przewodniczcy ; snlnnyct obowiązani są 

udzielić wyjaśnień ne wszelkich sprawach, dotyczących gospodarki winnej 

na zapytania /interpelacje/ członka wydziału gninnego na ten 
sener.i x» lub najbliższej posiedzeniu wydziału gminnego.

Żądanie nyjasnien /interpelacja/ może nastąpić dopiero po wy- I 

czerpaniu porządku dziennego. Wad interpelacją niema dyskusji ani głosowa
ni. Nad odpowiedzią na interpelację Wydział gminny może uchwalić otwarcie 
dysku sj i ą.

§ 10.
Ks,zdy członek wydzia,łu gminnego uprawniony jest składać wnioski 

celer.1 poddania ich pod obrady Wydziału gminnego.

»/nioski takie składane być mają na piśmie do rąk burmistrza.
Rozpatrywanie takich wniosków nastąpić ma po wyczerpaniu po

rządku dziennego.

Poddanie wniosku takiego pod obrady na. posiedzeniu, na, kto'rem 
wniosek zgłoszony został nastąpić może tylko xxxxx w tym wypadku, o ile 
»/ydział gminny po przeprowadzonej dyskusji zwyczajną większością głosow 
uchwali nagłość wniosku.

wszystkie inne wnioski członków Wydziału w ten sposo'b zgłoszone, I 
należy bez dyskusji przekazać bądź' zarządowi miejskiemu, bądź utworzonej 
ala, spraw objężycnwnioskiem komisji gminnej, bądź' wkońcu w razie potrzeby , 
osoono dla, opracowania, i przygotowania, dyskusji nad tym Tmiośkiemkssdcs^i

i przez Wydział gminny większością głosów utworzonej komisji 
gminnej.

§ 11.
Burmistrz może ograniczyć cas i ilość przemówień na posiedzenii 

wydziału gminnego tylko na podstawie uchwałyWydziału gminnego powziętej 
■większością obecnych na wniosbk członka Wydziału gminnego,.

§ 12.
Burmistrz może członkov?i wydziału gminnego, który rachowaniem 

sv/ojem ubliża, po"/ndze wydziału gminnego lub w przemówieniu używa zwrotów
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obrazi iwych oraz narusza przyjęte formy parlamentarne udzielić upomnienia, ' 
przez przywołanie go do porządku, a urazie powtórzenia się tego zachowania | 
mimo upomnienia, odebrać mu głos..

Od tych zarządzeń burmistrza nie przysługuje odwołanie do Wydziału 
gminnego.

§ 13.
Po wyczerpaniu , zamknięciu t.rüaaSP, lub braku dyskusji

ourmistrza zarządza, głosowanie nad wnic&ami dotyczącemi odnośnego punktu 
porządku dziennegoc

Przed zarządzeniem głosowania, burmktrz odczytuje zgłoszone 
do dotyczącego punktu dzinnego wnioski', i ustala kolejność ich głosowania 
przyczem pierwszeństwo w kolejności tej mają wnioski o odrozenie załatwieni 
sprawy, potem wn:.<ski o zmianę kr treści wniosku, przy merytorycznem zań 
załatwien.iu sprawy, wnioski dalej idące wyprzedają wszelkie inne wnioski., I

§ lUe /
na wniosek członka wy^tiału gminnego

Głosowanie odbywa, się smxjïkj: imiennie, przez wywołanie każdego I 
z członków wydziału gminnego i oddanie przeÉí głosu.

'ii sprawach mniejszej wagi oraz w braku wnioski- o imienne głoso
wanie, burmistrz zarządza glosowanie przsz podniesienie rąk lub przez 
powstanie z miejsco

Wybory i głosowania przy nadawaniu® posad gminnych odbywają się 
tajnie, kaítkaai, przyczem rozstrzyga bezwzględna większość ważnie oddanych 
głosów. Kartki puste uchodzą za nieważne. Jeżeli ;• pie??wszych wyborach 
lub w pierwszem głosowaniu kartkami nie zostanien uzyskana bezwzględna 
większość, należy wybory względnie głosow<tnie kartkami powtórzyć a, o ileby j 
powtórzone wybory lub głosowanie nie dały bezwzględnej większości, należy 
zarządzić wybory xexzRkx względnie głosowanie ścisłe^.

we wyborach względnie głosowaniu Jcisłem wolno oddać głos jedynie 
na, tych kandydatów, którzy w ostatnich vyborachwzględnie ostatniem głosowani! 
uzyskali największą, ilość głceów, o ozom przy zarządzeniu wyborów względnie j 
głosowania ścisłego należy członków '..ydziału gminnego uprzedzić z pouczeniem! 
że głcs oddany na, innego kandydata,uważany będzie za nieważny.

Vife wyborach ścisłych względnie w głosowaniu ścisłem rozstrzyga 
Zbvyczajna większość głosów obecnych członków -Jydziału gminnego.

W rązle równości głosów we v/ybora,ch ścisłych względnie głosowaniu|



/ . ^,xV.a.xv uc^u pus-ay w służcie miejskiej rozstrzyga
losowanie. 

» i

Losowanie odbywa się w ten sposób, że burmistrz względnie zastępca ; 
jego prowadzący obrady wkłada do urny kartki zawierające nazwiska kandyfe 
darko;?,którzy uzyskali równą ilość głosów we wyborach ścisłych, lub w głoso- 
waniuM ścisłem, poczem wyznaczony przez burm strza, lub jego zastępcę 
prowadzącego obrady^członek wydziału gminnego, wyjmuje z urny jedną z kartek 

z>ai:ueszczne na, tej z urny wyjętej kartee nazwisko, oznacza, wybranego 
przez wydział gminny kandydata«

§ 15.
Celem usprawnienia pra.c Wydziału gminnego i przygotowania spraw

i wniosków pod obrady Wydziału aninnego, utworzyć należy z pośród członków 
Wydziału gminnego komisją składające się conajmniej z pięciu członków 
Wydziału gminnego0

Wydziad gminny może w miarę potrzeby zwiększyć skład komisji gminnej 
lub utworzyć osobną komisję dla, przygotowania spraw szczególnej wa,gi pod 
obrady Wydziału gminnego,,

Wydział gminny ustada, i liść korni syj i uch>ja,la reguł amin dla, 
kornisyj gminnych.



v,i ^8

Regulamin Rady Gminnej

Wydział Gminny na posiedzeniu dnia lO.lipca 1936 r. 
uchwalił Regulamin Rady gminnej,następującej treści :

§ 1.

Zarząd miasta Cieszyna wykonuje swoje czynności albo jedno
osobowo przez burmistrza miasta,albo kolegjalne przez Radę gminna 

wice/
W skład Rad'/ gminnej wchodzi burmistrz,jako przewodniczący,bur
mistrzowie oraz radni.

§ 2. |

Do zakresu działania Rady gminnej należą następujące sprawy : 
a/ zarządzenia,które dotyczą wydatków z funduszów pozostawionych

do dyspozycji Rady gminnej,
b/ załatwianie odwołań od rozstrzygnięć burmistrza,o ile załatwia

nie takich odwołali nie jest zastrzeżone Urzędom administracyj
nym,

c/ udzielanie zaliczek i pożyczek funkcjonariuszom w myśl art.
45 Przepisów służbowych dla pracowników Gminy miasta Cieszyna, 

d/ udzielanie nadzwyczajnych dodatków / renumeracji / dla miej
skich funkejonarjuszy,

e/ udzielanie urlopów w myśl § 38 Przepisów służbowych pracowni
kom Gminy miasta Cieszyna,

f/ oddawanie robót i dostaw,o ile wartość tychże przekracza sumę 
zł 1000e- .

§ 3.
Posiedzenia Rady Gminnej dzielą się na zwyczajne i nadzwy

czajne.
Posiedzenia zwyczajne odbywają się co trzeci pohiedziałek.



POS edEenia nadz„yc2ajne od.oysaaą slę w miarę zaohod^e3

® uznania burmistrza miasta lub „a przedstawienie potrzeby 
zwiania posiedzenia podane przez polo», członków Sady Gminnej.

§ 4.
Z posiedzeń Rady Gminnej spisuje się protokół,który podpi

suje burmistrz,protokolant 1 radni.Funkcje protokolanta Rady Gmin- 
nej pełni urzędnik,wyznaczony przez burmistrza miasta.

§ 5.
Posiedzenia Rady Gminnej są niejawne.W posiedzeniach Rady 

Gminnej obok członków Rady mogą brać udział według uznania burmi
strza miasta powołani przez

§
Na posiedzeniach Rady 

przez niego wiceburmistrz.

Eo ważnosc.1. uchwał Rady Gminnej potrzebna jest obecność 
więcej niż połowy członków' Rady Gminnej.

Uchwały zapadają większością głosów członków/ obecnych. Prze
wodniczący głosuje na posiedzeniach i głos jego decyduje w/ razie 
równości głosów,

§ 7e
Posiedzenia Rady Gminnej zwołuje burmistrz miasta, z reguły 

najmniej na 48 godzin przed posiedzeniem i przy dołączeniu porząd
ku obrad posiedzenia,który ustala burmistrz,

W razie nagłej konieczności zwołania posiedzenia termin po- 
w/yższy i potrzeba dołączenia porządku obrad nie obow/iązuje.

■5 8.
Członek Rady Gminnej,który w/ posiedzeniu udziału wziąśó 

nie może,pov/inien zawiadomić o tem burmistrza miasta,podając rów
nocześnie przyczynę niemożności wzięcia udziału w posiedzeniu.

§ 9.
Jeżeli v/ sprawie rozważanej na posiedzeniu Rady Gminnej

niego urzędnicy z głosem doradczym,

Gminnej przewodniczylub wyznaczony



zaxn eresowany 3est fflatorjalnle ; .
moze bruč Udzlalu>anl ,,

Postawienie to stosuje się również jeżeli w gprabie „ 
zainteresowani :

1/ małżonek członka Rady Gminnej,

2/ jego krewni fcr.: lub noninonaol plorwssyoh trzech stopni,
3/ osoby pozostające pod jogo opieką,
4/ przysposobiony lub przysposobiciel,
5/ osoba,której zastępcą, prawnym jest członek Rady Gminnej.

§ 10,

Zabieranie głosu w kwestji formalnej oraz wioski formalne 
muszą dotyczyć spraw, znajdujących się na porządku obrad.

0 tem co naležy^vza kwestję formalną decyduje burmistrz,
0 wniosku formalnym rozstrzyga Rada Gminna po wysłuchaniu 

wnioskodawcy i ewentualnie jednego przeciwnika wniosku.

§ Ile
Sprawy przychodzą^ P°c1- obrady Rady Gminnej w kolejności 

porządku obrad,o ilo burmistrz miasta nie uzna za, stosowne dokonać 
w tyra porządku zmiany.

Referenta sprawy wyznacza, burmistrz z pośród członków Rady 
Gminnej lub urzędników.

§ 12,
Każda sprawa referowana, na posiedzeniu Rady Gminnej powin

na być zakończona odpowiednim wnioskiem.nad którym odbywa się gło
sowanie.

§ 13.
Na posiedzeniu Rady Gminnej wnioski nie objęte porządkiem 

obrad może zgłosić burmistrz i poddać pod obrady i głosowanie w 
każdem stadjum posiedzenia. Inni członkowie Rady Gminnej mają, prawo 
stawiania, takich wniosków pov.v.yczerpaniu porządku obrad, co nie do
tyczy wniosków formalnych,przyczem wnioski te winne być zgłoszone 
na piśmie wraz z motywami przed posiedzeniem burmistrzowi miasta..



2Hí4
Teram ich rohpati-ywmla aj.bo •«Uè» .do porządku ohrad 

ustala burmistrz miasta,natomiast o ile «nioski'te są poparte 
przez 1/4 członków Eady Gminnej .burmistrz powinien je poddać pod 
obrady na tern samem posiedzeniu.

Burmistrz może ograniczyć czas i ilość przemówień na posie
dzeniu Rady Gminnej.Mówcy ubliżającemu powadze Rady Gminnej,może 
burmistrz po upomnieniu odebrać głos,.

Po wyczeipaniu dyskuoji.lub braku dyskusji,zarządza bur- 
mistrz głosowanie,które może sie cdbyó weóiug uznania burmistrz» 
przez podniesienie ręki lub kartkami..

Ba żądanie 2-ch członków bcraictrz zarządzą tajność gloso- 
wania.

Zą.dame wy?asnien w wszelkich sprawach, dotyczących gospodar
ki gminne? itp.na posiedzeniu Rady Gminnej... jak również wszystkie 
zapytania,przedstawienia / interpelacje / mogą nastąpić dopiero 
po wyczerpaniu porządku dziennego obrad.Odpowiedz powinna być d^ 
na na rem samem lub aa najbliższa;! posiedzeniu Rady Gminnej.Nad 
interpelacją niema dyskusji ani głosowania,.Nad odpowiedzią na in
terpelację Rada Gminna może unhy.li.j0 otwarcie dyskusji.

wypadkach meoierpiących zwłoki d'a uniknięcia szkody, 
jakiej mógłby doznać interes Raństwa lub Miasta Cieszyna,burmistrz 
miasta zobowiązany jest wydać decyzje w zastępstwie Rady Gminnej, 
powinien jednak bezwłocznie zwołać posiedzenie Rady Gminnej,celem 
przedstawienia, mu wjzdanej decyzji do zatwierdzenia.

Niniejszy regulamin wchodzi w życie z dniem uchwalenia przez 
Wydział Gminny.

Z dniem tym tracą moc cbonią■ 
dotychczas obowiązujące przepi?yc

.elkie w tym zakresie





,l í5ř
Pro ; o 1- o t 

z poeicd_enia Wydziału gminnego aiasta Cieszyn?. z dnia J. sierpnia 193^ 

toodz. 17-sta.
Obecni:

Bur. istrz Dr '.uładysłzr IJicicjda, 
nicek..'.’ .istfz Rudolf Halfer.
Członkoric Wydziału: Alfred Berger, Karol Brzóska, Franciszek Dibon, 
Fiala Idward, Her ian Feitzinger, Dr Maurycy Gutnan, Inż. Stanisław 
Hajduk, xüdolf Halama, Jozef Hor.r.an, Jan Juraszek, Zyj-iunt Klebinder, 
■fcj.aUd Idsli.ic, Tcmasz Kopy, Adam Kofin, Máchej Jo'zef, Jozef Nossek, 

Wiktor Prochaska, Tadeusz Roger, Bdward Riese, Jan Szuscik, Jan 
Sz_ster, Andrzej Branny, Rudolf Kabaczka, Paweł 7acła“ik 211, - 
z z.-st^pstrie nieobecnych członków Wydziału Dr Henryka Dlanza, 
Jozefa Jasie’:iego, Pawła Melina, Juljjsza, Miko szewskiego, Wilhelma 

řustelnika, Karola Pn..pcrli, Dr Dawida Sandhausa, iktora Satary, 
Jsna .fałack.a, Jana Wojnara, Panła '/acła-i’-a i Jozefa Strztdały - 
zjsaili si; zastępcy: Jan Kiszą i lieKsyuiljan Hartman.

Poczytok posiedzenie o Oodz. 17-stej.
Pr.-c-odnicz;cy Bur .istrz D” ,.’ł: b->=łav. Michejda, 

Protokół prowadzi Jerzy Stwicrtnia, sekreťrz miejski.
Porządek dzienny: 

1/ Weryfikacja rotokołu z dnia 10»VII. 193- r* 
2/ Uzupełnienie uchwały Wydziału ^„inne^o z dnia 10.II. 193Ó r.

w spranie sprzedaży dwóch bu c’y nkóv. K.K.O,
3/ Dodatkowy b..ż’:et na rok 1936/7 w myśl, pisną Woj. śl.z dnia

20. IV. 193$ r. L.S.% 1/13/%’ ‘
^7 ?/nioski Komisji Budowlanej 

a/ sprzedaż pamceli z realności Cicnciałówki. 
Posiedzenie; poufne,

5/ sprawy personalne. - o -
ł



1/ Weryfikacja. protokołu
ż dnia 10 lipca 19pe r.

Przewodniczący stwierdziwszy komplet, otwiera 
posiedzenie o godz. 17.05 i oddaje głos p» uudolfowi 
Halamie, ktn*y  i.iicniem Komisji weryfikacyjnej stwierdza, 
że ostatni protokół z jawnego posiedzenia Wydział : ^Lr.re. 
z dnia 10. VII. 1936 r. jest zgodny z przebiegiem okrad 
i staria wnicek o jego pr-yjocie.

Wniosek uchwalono jednomyślnie,

2/ uzupełnienie uchwały Wydziału 
^minne^o z nia 10. II. ,133-’ -• 
w sprowie sprzedaży dwóch tudynkow K.K. 0.

Przewodniczący Dr fładysł-w Itic'-ejda referuje 
z lanę uclmały .Tyduiału tjrimego z dnia 10 lute_o 1936 r. 
w sprawie sprzedaży realności Iwh 220 i 222 Cieszyn - 
miasto i stadia i..ieniem Pre—djui miasta następuj;cy 
7nios~k:

"Prostując i uzupełniając uchwałę Wydziału 
^iiinne^o z dnia 10. II. 133° -• Wydział „.liimy strieriza, 
iż realności objęte Iwh 220 i 222 Cieszyn miasto
sprzedaje Komunalnej Kasie Oszczędności miasta Ci-szyra 
z x,r eznac eniem na. rzecz F?nsuszu Emerytalnego dla 
Pr'cowcixow Komunalnej Kasy Oszczędności .ilasta Cisszyra 
r.uplęjnie temu: Funduszowi,"

Wniosek uehzalono jednomyślnie»

3/ Dodatkowy budtet na, rok 1956/37
w myśl pisma './oj. SI. z 20llV' 13~i
L.sn. I/13/U. . - . . .

KcferciiC finansowy v/icecur .istrz H?lf?r, 
po krotkiem wyjaśnieniu reskryptu Woj wody SI rybiego 
z dnia 20.IV. b.r. stawia i .ienter Eoiisji S'-orlonej 
wniosek o pr yj-cie docatko7c,_o kuû’ctu na rok 1935/37, 
■-tory Jolc^a-się 'o niniejszego protokołu.

Wmi o oh uc?.v'1 ono jedno .1 uśnie.



aj przedeU . iności
Cionciołowki.

Łnlenlca toalsji bacowlansj In». stan.
Hajduk referuje oprą.» S;,r-.edtóy parceli winnej polo- 

so..ej pr^y ul. JBro0oc<ioj i stawia następujący wniosek: 

"Wydział ^.inny uciii;;?!? sprzedać wicewoj*.

. wodzie Żyrantowi Żurawskianu parcelę budowlany 
na "CierícialVce” liczba katastralna 176/3 w wydarzę 

1746 «2 prz.y uwzględnianiu wartości starych zabudowań 

za cenę jednostko?.- 1 »2 á 8.40 zł. Nabywca zobowiązuje 

się przystąpić c.o budowy donu ,.ie=’.kalnego w cią.6u 

jednego roku. Liczba wykazu hip.27 ?s. tor. Cieszyn górne 
Przedmieście^ kontrakcie kupna zastrzeżone będzie 

prawo używania przez jninę 31. Cieszyna ewentualnie 

istniejącej studni wzgl. starego wo:ociąru i dostępi 

do tegoż o istniejących roz.-ii-r^ch".

Wniosek przyjęto jednogłośnie.

b/ regulącja węzła ulicznego 
ul.. Górnej, zaniana parceli.

Referent wiceburmistrz Halfar kouuni’aije, 

•jaw związku z rozbudową, i regulacją ulicy Go'rnej oaz 

• ęzła ulicznego r ulicę- Bielską zachodzi konieczność 

wy iany części parcel należących do Zboru Bwang. 
W tej spranie poczyniono odpowiednie po-iery parcol 

i uzdolniono pewne wydany poniędzy juin?, miasta a 
Żarz hien Zboru. Obecnie stawia następujący wniosok: 

"Gnina niasta. Cieszyna, po api-'edniau 

sprostowaniu oranicy niędzy porc» oud. Ix. 1G-» 

wcłio-zącą w skład realności Iwn 95 ?s. r.jn.kat. 

Ciepwyn, Górne frzeù : eścle, stanowiącej własność 

^.,iny nias ta Cicszj-na, a parc, b d. lin 105 wchodzącej 

¥. Skrod rr-lnoóci Iwh lOo ks. je. jn.k.-t. Cieszy.?
Górno Pr .ednieście, stanowiącej • lotność B-.on^ll '.fcioj 

O .iny Kościelnej w Cios ąnie, Odstępuje nintejs-.eu! tej -e 

j?.-.-.n-olic’noj Gnlnle Kościelnej w Cieszynie ze swej



powy*.3..cj  re -Inoóci iwh 95 i's. jn.kat. Cieszyn 
Gomc Pc .el-mś^ie cz-ść pare. bud. Ik. lOU o po
wierzchni 112 m kw., - wzaniai za co -Ewan/clicka Giira |l 

Kościelna odstępuje Gninie miasta Cieszyna ze swej 
powyższej realności Iwh lOo ks. j. ja.kat*  Cieszyn,

Górne Pr cd reście c .ęść p-reell bud, 1k. 10p o pow.
1 a2, oraz część parceli orunt. 1k. pO oprod o pow. 
111 .n2, razen więc obszar o powierzchni 112 si2, bez 
jakiejkolwiek dopłaty także ze strony G:.iny niasta 
Cieszyna, ja-o też ze strony Ewangelickiej G.'iny
Kościelnej w Cieszynie. | 1

1 m2 ’-y’ej wymienionych parcel oszacowano I | 

na 10 zł /dziesięć złotych/,
Wniosek przyjęto jednogłośnie.

Posic-'~enie poufne.
5/ Sprawy personalne.

Wydział jp-inny ukwaiił dzielić Pawłowi

Pindurowi daJ-sze^o urlopu zdrowotnego do pl grudnia lx~S r. |
Wydział ~r.inny poleca Prczydjcm, by spowodo;-? ło I

jes’cze raz badanie lekarskie ko lisyjne Pindura. w ty-i 
kierunku, czy stan jego .p.ieści w sobie niehez_.teczcnst >.0 | 
dla zdrowia otoczenia. Prezydjun postawi na tej podsta- II 

wie dalszy wniosek w sprawie pindura przed końcem roku

kalendarzowego
Na tein posiedzenie za.nknięto o Oodz, 13-stej.



BUDŻET DODATKOWY
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Protokół
z posiedzenia Wydziału gainnego z dnia 30 października



z posiedzenia Wydziału itp:iinne0o su Cieszyna u d.30 października 133Û r,

Bur ..ist.rz Dr ./łaclj sław liichcjda,
Tficecur .itsti-zowie: Artur Gaż risch, Rudolf Halfsr.

Członkowie 'Jydziału: Edward Fiala, Alfred Berger, Karol 
Er oska, Inż. 3tanisłrw Hajduk, Fr® .Ciszek Dibon, Józef Hor .en, 
Rudolf Helsbia, Jan Juraszek, Józef Jąsicki, Zyg .ant Kleoir.ùer, 
Raj ..-ma lislin3, Ażan Kofin, Józef Hachej, Pereł Holin, Józef ITossek, 
Wiktor Prochaska, Wilhelm Pustelnik, Jakub Reicliûan, Cdr.ard Riese, 
Dc Da i u Canóliaus, Jan_ęzuscik, Jan Szuster, Jan .talach, Jan sojnar, 
Ar Ir oj Branny, Rudolf Kabaczka, Paweł '.hcłpwik 211,

W zastepstvie id eo’cecz.ych członków Her jana Feitzin_cra, 
Dr .ic.-.ryha. Jlar.za, Toir.sza Kopy'ego, Jul jusza Uihuszews" i ego, Karola 
ihiaperli, Tadeusza Refera, Wiktora Jatary, Pawła, ..acłąwika i Józefa 
Str,.wlały, zj. owili sie zastępcy Jan Ki «za, Jo'zef Ocractcj i Jon l.azur.

Poczytok posiedzenia o godz. 17.Oy.
Przeroinicz^cy Bur łstrz Dr .«łp.dysłar Rio' ej da.
protokół prowadzi Dr .ilojzy Denkowski, dyrcktór Urzędów r.

Porzo-uek dzienny:
1/ Weryfikacja protokołu z dnia 3.8. 1936 r.
2/ Sjosóc zacufovania Alei ?ia.stov;skich,
5/ Zmiana uchwały Wydziału jcinnego z dnia b.3.1?; T*  - sprawie taryfy
4/ Zùiaia uchwały .;ydz’ołu ,-innego z dnia w. b. Iy3 w spranie 

spi ^'c^y pí xceli \rii.
3/ z’iiC’r.ô. uchwały ./ydziału o linne^o z dnia. j..ć. 133 w spr-.*,ie  

spr- eda.ży parceli p. ?£?.■■■ ci «/:» owi 3.,ppli.
6/ ňíiiana. uchwały ..ydziału .g.iineegó w'sprawie s_?r edo-.ży dwóch bu

dynków Ko.i.analrej Kah-io Os-.c.^dnoćci.
7/ iniana statutu w pruocLiiocie pobierania pMatku od pjblicznyuh 

rozry. ~k etc.
_/ z,..’' -. ■-• tutu v.oùoci nowego.
3/ üchv." lenie rej.ila!iinu Ko .i«yj jninnych.

10/ Ucnwalenie statutu czyś/ia i-sta..
11/ Gold - kola.i .. d:, odwołaiiie.
12/ l< opolu Leitel, obwołanie.
13/ Hł?‘' iczva - podw'y?s< enie poborow c.eryta.lią ch.
14/ Kukla - udzielenie szcscio.iicsiÿczncj zaliczki.
13/ Sprawy pr alchiaści.

Prz.cv dnicz. ',cy podaje na wisi« nowych członków .ń '-'iału



z, mianowicie;
1/ Jan Kajz^r w úicjsce ś.p. ÁlojzojO l.llaty,
2/ ilaksyiALljan Hartmann v; miejsce ołp. Dr L. iiüllera,
J/ Jakub dcicluiann jako zastępca z orupy nr. p "Zjedno

czenie žy(iov;s’< i*o  .<yto eze. "
Następnie członkowie Wydziału g:.iiiu.eo0 rys^c’ rli 

stojąc mowy Bdi’ listrza Dr -iładj .?ł--^a /icnejdy, wykoszone;; na cześć 
oarioci Dr Liiiiika Mütlera» dalsšyd -‘iągu tui—is^rz idc.r.-.aje 
list. krewnych bip, Dr Huilera, skic.rour.ny do Burmistrza ..dr sta 
a wyrażającą, podziękowanie za wygłoszone serdeczne słowa nad trumną 

zmarłego oraz przezmaczeni£’n»oty zł 2J0.- dla biednych wyzr.ai 

chr ześ c i arf oh 1 cli.
Z kolei przystępuje przewodnicząc’/ do porządku dziennego:

-, o -

1. / weryfikacja protokołu^
z dnia J sierpnia l?- 

: i ;o lii ..<• ud..: jo Ï • Hełęjńis^ który 

imieniem Ko-iisji weryfikacyjnej stwierdza, iż protokół 
z posiedzenia jamego Wydziału gminnego z dnia 3 sierpnia 
1936 r. jest zóodny z przebiegiem obrad i stewia wniosek 

o jego przyjęcie.
Wniosek ucl.wal-mo jednogłośnie.

2. / Uzupełnienie KOuisji
Weryfikacyjnejr • ■

• 'Pr .ewodniczący oznajmia, iż klub polski uchwalił 

uzupełnić Ko-iisjo '.■.'cryfi^acyjną i proponuje na liejscc 

ustjjuj-vcegO p. K. B"~jski, P^tł-a ..acł^wika. Propo- 
sycją przyjęto bez zr-str .cżeii i uybr-no p. Pawła '■ L^-uka..

3. / Sposób zabudowania.
Alei piastowskich.

Sprawę referuje p. -iccbur list.rz Halfer i odczy

tuje wnio-ek, uoifirlony przez Sekcję. bi-owl=ną na po
siedzeniu, üiia 22 • rzeźnia 133'” , treści następ bącej :
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"Z»ai’ty -jocót żebrowania Al. Piastowskich od willi 

p. Limar -.a do snrżyłowania z torc-a kolo jpv:yn san to
ni? się ne sposo'b załadowania ol--erto0o /willowy/.
Lii.j?, oo-jowlana pozostaje-koz z liany. 2u._ość pojedvn- 
cz} c'n parcel od Al. Pia - towskich winna wynosić około

«u. Parcele ualczj zacudować .10 -a.ii piętrowymi, *'
W o.;?<nsji zacierali Ołos pp. Juraszek, Brzesk^ 
oraz p. inl. Hajduk.
fni o sok uchwa1ono.
.7y'.;.'?łu ^n. •
-95 1 r, w %nawie

następujący rnioeek:

"Uchwałę ly^ziału ^lirne^o: z dnia S iarca 193'5 r. 
w sprawie opłat-za .roby na o tendrze oobreckim z -.lenia 
się w ten sposdb, że opłata za ^róc U klasy wynosi 
z- 'ty.-y zad za n-ót III ■-}. zł 20.-, z ty.n, że yrocu 
I ’rl^5 nie :iia. "

ir.l'.sek ucrwaloxio.

Nossek

.X uclzrały
.ia 3 .as'ca

;ya uc^ałyjy.działu ^n.
- -i-r,-- r. ' spr.-~ie■0.A- p jarcoli Hasz'» o.-a.

Referent; p. v.'icebar.d strz :->lfar po >rót\iK 
referacie odczytuje nar tępaj „oy »ni vek:

'■üoiv.'le -ó '-ciału y.inne^o z dnia ć czerwca lA^Sr. 
•' prawie sprzedaży parceli jňrxej Jenowi j tyldzie

..i v’ trze ňer? u;

• a/ "Sprzedać p. Janowi i Ha tyldzie P? sw’cm, na-
• uczy ciel owi u Ustroniu l.d. l’il parcelo r.iinną przy ul. 

Oa-rni zon owej /?> jzarduka/ , oznaczonej na planie parce- 
lacyjnyn zn. 12 o ;.y .vrze S99.3 m2 za cenę zł 4.-.
za 1 012, czyli r-zc-'i ,-;ł 2797.20 poi 1 k; «tom, że jesz-

- cle: roku przystęp! -io z;-CL..lo’7viin tej parceli.
Ho- zty pr owło -.o-cnla 1 .<erro c :e4o ponoai n». -pwc?.1’

naàajc się





Przedaiaécie iłu^ planu c tue '■j : îo0 inż. Jana 
Setiajera z dnia Z4.X. 193-0 r. parcelę nr. 88/2 
o o’. : -rze ^00 ri2 za eon? zł 6.- zg 1 è2 czyli -a 
łrczną cenę >000.- zł. Koszta przewłaszczenia orgz 
ry-o.iarAa, planu sytuacyjnego ponosi na ycca. " 

dys’oasji zabierali Ołos pp. Brzóska, Machaj 
i Halfor. Ihiosek uchwalono.

S./ Zmiana statutu .v przeć nocie 
pobierani a podat’ u od puclicz- 
?.yc?. rozrywek etc.

Spr "ę -C-iO^uje p. wiccb ■roistrz 3uiolf Helfar, 
poc“c--i ^t3”ia na = tęu'ij'Oy rnlosek:

"Ka podat 'Ms rozpor-ĄJz^.nia hojo-ory 31y’-ic_o 
z dnia S jaź.niemiła Ipjó r. /Dz.u. śl.cr.21.poz. 34/ 
... ?rf>ł *.inr.y  •lie^ta 01e~zyna uc?.'~=la na dać do
tychczasowemu § 8 statutu w pr reiiiocie poboru po- 
d?t'-’'i od publicznych rozrywek, za’c^v i uido^isk 
/.c -1 i yOć? i?r .c iiO-iis; *

§ 8.
A. / et? >1 a p nie i'x ko iur?lne._,o od puc licznego

v.Ą.  d"i o tl an i a, fil.iów nic ńo>c :>r 'okrac :ać lp f, ? °ó 
fil aj  ze ®ta. ipilą "top-t ..niskiK - 3 ■< ceny biletu 
* stępu.

*

B. / Jeżeli pr.y"" ,’z^cy pr nrsiťciorstvo publicz
nego •yúvletlania fil idw zło-.y zarzuiooi piinnynu 
•icklaracię, w której zoboni^że sis do "yśrietlenia

i-ny-i G’-ro'ie rocznym co naj niej 10 ■/ polno- 
projra.io. j'-ch filuiw zo -'taupilą !!te’>at polski" 
o iłu_ości poi4a-’. I5CO metrów i deki racja t? zostanie 
pop-rta r.r.ioc-1 ieu nojewó' kioj or_ani :acji właścicieli 
kinoto;-trdw, Lù >ly pr er.’"i _'oioroe Je Jc^t jej 
C/'.lori'i m - Kiioskiem Związku Polskich Zr ’cs :eii 
Pea trów śv.icti -,ych v. w?r •.awie,- uóv.c..?s z?rz'd 
j’äny zastosuje na <5»ny okres roczny specjalną znltkę 
poiafni od wyświetlanych przez or cd^i /'.tor ę Cil"i<iw 



bez stanplli "tomat polski", ; ynoszą.cą cwarti cz^śó 
podatku, oraz specjalną zniżkę podatku od wyświctlan^eh 
przez przedsiębiorcę filmów ze stampila "fiin •Ju’.bin o- 
wfny w Polsce", wynoszącą połowę dodatku.'

V przypadku stwierdzeni?. przez zarząd ^.-ńny, że 
przedsiębiorstwo publicznego ryśrietlani'» filmów nie 
wyświetliło ZF.îekloro-any^-na i--ny rok 10 pełnopro- 

är?..iov:ych fil.io?; ze stampilą "temat polski*  o długości 
ponad I5OO .1, wówc.-.as przedsiębiorstwo traci pa-wo 
do specjalnej zniżki poetku, określonej w ustępie 

.popr ecnim i obowiązane jest v płacić prz-cada jacy za. 
iany okres počátek wedł j, ;orm, " rośl? nocie

A § 3.
>7zn?j;ianie fi Lov; połnopro^r' -.owych ze -t?.ipilą 

"fciat ^.ols’-i" w Łych samych •'ir.ash - nie -lO^e być za
liczone do 10 p, określonych v ustępie 1 ni cieę .-ze ^0 

paragrafu..
Również prawo do specjalnej zniżki, określone 

w pierwszym u~tę ie niniejszego p?r-_rafu, może być 
cofnięte na. okres czasu, wyznaczony pr.ez urzpd _'ňn- 
ny tym przećsiębiorstwo.-i publicznego wyświetlania 

fil iidw, w których popełnione zostaną nadużycia na 
szkodę piliny, Funduszu Pracy lub Polskiego Czerwonego 

Krzyża.
0./ Jeżeli c-n -t? mlii "tc:at p->lcki" 

lub filme ze «Łanpilą "film dubkic.jowany w Polsce" 
jest wyświetlany ły? nie z fil.iem ze sAa-;pilą "’rotko- 

żowy ' ;:> • polski", vó: oz? . ’ 4<- -
r.yiorzącej piątą część ogólnej mamy obliczonego po- 
•jarku, a gdy jest _a o losowano, specjelra, zniżka, pkt B/ 

ni .lejczego pai'aor?fu, wynosz. .coj yiątą część eoólncj 
nuiy yi’atku, obliczuiio^o ze -,poctclnł z.ii'k^.

Filmy ze stampilą "krótko tctr--’owy temat poi- 

oznacz ino jednocześnie stcmpilą "ro>lć"rm'y”, nie



powoduje zniżki po’atkovcj.
Metraż filmów ze stPiupllą ,|’-r"dtko:io trakowy tomat 

polski", musi ściśle odpowiaJać ietr?''ovi, uwidocznionemu 
aa legitymacji lilm.oi-wj, w przeciwnym razie film-; takio nie 

powoduj i zniżki podot-kowej, liorial^e zużycie filmu, nie 
pr A;r?.c .aj vce 10 metrażu, uwi-iocznione^o w legitymacji 
fil _owej, nie pociąga za sobą utraty zniżki podatkowej, 
Metraż ty_oûnikov' aktualności, własność kolskiej A=encji 
Telegraficznej, musićciśle odpowideó metrażowi, uwidocznio
nymi w legitymacji filmowej.

Filią ze stampilą "krótkometrażowy temat polski", 
do których legitymacjo zostały w y s ■' £■;? i one przed dniem 
•S.X. 13;.o r. powodują olreśloną w a--topie pierwszym 
pktu C znitkę pojetkową tylko'w tych wypadkach, gdy po
siekają oceny "artystyczny" lub "kształcący".

D./ Jeżeli w czasie jednego przestawienia są 
wyświetlane dwa pcłnopro0ra;.owo filmy: jeden ze stampilą 
"te.aat p o liki', a. iruoi bez takiej stampili, sówcoas 
podatek v.y.icr^a się według średnioaryt .etycznej stawki 
pod’ tku od tych fili/w. .J tym wypadku filmy ze stampilą 
"credaLornet’??‘-owy, temat polski", traktuje się na równi

z fil 'arii peł.iOprogra-.owymi.
Do podatku wy deczcnego według średniej arÿt..'stycz

nej stadek, ni? -lo^ą. 030 stosowane zaimki pktu B i C 
niniejszego pc??_r?fu.

d./ Jeżeli w czasie j?<lndgo pr odm:śnienia, wy
świetla się v.i _cej niż dvp filmy: ze stampilq. "teiat 
polski" i bez takiej stampili, wówc :as po’e.ek wyniorza 
się według ct'.wki podatku od filriów bez o-t!iipili "temat 
polski", przy czy.i nie .:iogą być stosowane zniżki z pktu 
3 i C ai.-.icjr>..eeo ^ar. or?fu.

J-/ fy^olnikl a?.tu«luoś i, jak również fil.1.7 
stampilą ".lo-atek" oraz zc stampilą "reklamowy*  wyświetla
ne przy pi chramach zasadniczych, zerówno pojcdyicnych 
j?k i poûwo'juych, nic w-płyueją u? uy nor podatku od tych 
programów. . . Ac



G/ \! '.lieri uocir letnich w cz sie od. 1 ••nja ao
31 sierpnia,, polarnik od m..or. podłoga znl’-.ce, »ynosz ccj 
pi.yi-1 część po latku, jeżeli zaś sa. o topowa:.e zni’ri pyn» 
B i C, pod.’tek puďl^ga zni’.ce, vyno<4;cßj pię,tą cześć 
podatku z tyci zniżkami, a, olj jc<t z to sov na średnia 
arytmetyczna stávek pktu D, p>’ ich p,”.eoa zi.iżce, v-y- 
nosziccj piętą część pod tku, wy...lerzo'.eóo według średniej 
arytmetycznej stawek.

H. / Przy wy.lar x po '■ tka dilmow, plcicr ,f.oo 
w foxv.lo dodatku, procent o’..w,óo oc. ceny milotu »-t-jpu, 
ułamki proco to.’. oraz ułamki groszy, m./.ejsze od O.ÿ 
odrzuca się, a vyn?e_ ,ce 0.5 i więcej _•• skryła sie ' v 
do jednostki,.

I. / Zarząd „...iny urzędu Li? r.?_ '’nlz-ck .. ,'O\ a- 
dzęceo0 pr^edsięklTi tre v.kilczuz_o v.yś" tcc: -ula £11 .0,  
..ożc ,p tek od p j.clica:co0 j ś” 1 o 11 a ta .’il.,3r'> pohie- 
rany v. formie dodf tku procento’.o0o ''o ceny diletu 7 -^ępu, 
za.stąpic pOimStliciu procentuv.ym od z rotu alle p '''ť tc.i 
ryć ałtor.yn, ustalonym za ..Oożą. pr a’-if.icrcy.

*

Z-dana ąo.ktku procent,"/."ego do ceny biletu '...-tępu 
na, podatek procentowy od obrotu lub podatek ryc ^łto' y 
może uast.^ić iyT.o ^od warun’;a?i, przewi .'-•iany-ii w punkcie 
B niniejszego paragrafu dla zastoso-ania n.i’-' i <peej.Łlnej 
dotycz 6cyni okoni ; -'-u v.ydv.ietlLU.ia c ~> naj ù'.iej 1C fj ył/.c- 
projra .wych filućr ze stampilą "temat polski*  o dłu^ści 
ponad I5CO ...etrdw.

Zarówno do po<i?i>u proco.; ton ego od obrotu, jak
i do poletku ryczałtove^o stosL.ji si? mlporied ie i’’ci 
punktóv. C i G, naio-ih-st ^i<- oloo; je się z iiA-:a i pocjalra 
z p.:tu B ńi.iie^s-cgo yara^zefu.

Pory ós:: i zrianę uchwalono jodoo^ł śnie.
9. ! Sprawy przę sa 1 e'S/rości.

Sprav.\ jr,.ylalc’.noàci •clo-’.je Dr Sä..'—us i st -.vi: 
1 licnle.'i ?Zo..iisji p.ąwaic ,ej n; s tepujíce ' nios'i:





za. taksą zł 5.-, Jcui^wi Seul? o jo*'i  .p taksą zł 10.-, 
Andr.-.oj owi ut a nc i ol wi za taksą rł 10.-, .1" * .-i-ari 
j.lclo;.i ;a ta’-.i zł 2>-, Ja.rowi Zientkowi ✓.? *n>  ą 
zł 5.-, Agnieszce Krywiel<i’.’.vej za. taksą zł 10.-. 
e/ o oduowne załatwienie _,roc'y '.la.jar.iû prawu przy
należności v descie Clo-- ynie z brr’.a poûs *■?'•. »ryc' 
rastępuj ;c"?i osobom:
Zwie Dusnok, Karolinie Líanlsr’-^, Pawłowi jnlc0oniowi,
Annie szkudro..

fnioski ad a/ do e/ uchwalono jednogłośnie,
10,/  Zolą'.a o t ‘ -... o u

3...TVP  .•■■feruje Dr Dawid Sanchaus, i stawia 
nas tępu jn cy wnio -•■ ek;

Wydział g.ninny anuluje uchwał? powziętą na 
posiedzeniu dnia 22 lutego 1935 r. a zadartą w proto
kole z tej daty pod pleteni J-cim z ileni?j .'iekto're 
przepisy statutu r.odocią0ov?e0o G. .ii.y -•.iasta Clo = oy.a 
i uchwala, n »»ad dctyc'iczo.scwy:iu § h2 i 43 na^r«ono0o 
wytej statutu następujące Lrze .ienie;

§ 42.
Za /orzystonie z rody z rof.oci _ju .iicj-’'ie=o 

lub za pr-"o ta’-icjo kor -yst^nia, dosto Ci?' ; ni 
poedtra opłaty •• -• lue ryczał
towo.

Opłaty ryczał':7'C us^l? ci? Włiy; stopy 
proce'.tor.ej, ’<al Joroc nic ic' wal cnej pr_ez Wy’z/ai 
^inny, w iia-i '.c~aej ■ . 
ieti.0 ?■ -/"ią :nj .cych ,’niu 1 roku
buci'etowe^o, łrcznie z wyrtoáci; o y« ;o»ą esz.snia 
zoo „<>va-xOpo p/'co 1 łancicicla realności.

Za •?- yr.ności .urń ; ir*.c  z ' >... 1 ‘" "1 - cl'' .i.on 
p?. T.-olc-d na i.iowę .'rząócen wodoci nowych i za 1?- 
u7; t'-x” nnie, -..iasto Ci? n pobiera opłaty uror ■■”?. e 



ta'oelaiy o ną taryfą opłat I. i II.

28\X^O

Powytsze z dany ooowlyzują od dnia 1 kwietnia 19ÿo:
Wr.io=-ek powyùszy uchwalono jedr.ojłoanie,

11., ' Uc'..’.-rlenie rcjfla dnu
Ko. i yj dnnych.

Sprawę rejulo/.ir-u referuje Dr Da. i ô Sand-aus.
•7 dyskusji zabierają Jo« pp. japiekl i H»lf-r.
AejulaMn v br.:c iicriu podanou w załącz: i'~a 

uchwalono en cloc.
12., ' u cłuclenie statutu

czyszczenia jsiasta,
Sprawę referuje Dr David Sank aus.
ü dyskusji zab'ier- ją ułos pp. wiee’eur i strz 

Halfar, int, Hajduk, ’.'acla-ik, Kiszą, Holin, Wałach 
i Hrzóska.

Starat ' rżeniu p'<- ;e<?. w »łączniku, ucłwalono 
en bloc.

15./ Gelů - Kol?r_ok, 
odwołanie,

po referacie szczegółowym Dr D»wica Ser.d/ausa, 
Wydział o lir.ny uc’iv.alil oû'alié odwołanie pp. Golda 
i kolaazka.

14./ Sprawa lakowy
szkoły w Ci> : ie.

Referont p. wicełtr - trz Hkliar po ęzcze_ółrym 
référécie ;ť-.';ia r.aetyuj ucy ■.'<ni*s°k:

./ zwi->_zfcu z ^ńsic?! urtiyki .7ojc".ódz’-i cjo Sl*slrie<o  
'.7y'z’»ł Oświ'co/H- 1 iczoc^o, nr. I.29/C9 z jnia
1Ö.Á. 193- -• 7»’y^Lał o.nony uc?w»la:

a/ przyc-yaić -i j dc c.ilv-y oły v; Cicc^yie 
’w;otą 25 ■/ o^oïuycù xs tón kuvy.

Cie -’r terce; ozplr ' • ' e parcelę 
pod ciiowę ^z’'01y ňojscu u^blonju. p oz Koťtsje 
Uru ,óu /o jevó’s' :c_o Sl' / '-'lejo.

c/ diařto Cieszyn uzbroi ulicę jr;vlc_?j ,cą
do parceli L' i owianej v, prwody v.oioci 1 owe, ú> ictlrc 
i - anali ícyjne.



u/ cv.?..y ca, ;•< -,d :•.-_
ooko»ci koszt ń>: '-udowy wpłć-cl ilasto 3ie~-zyn y 

twiord :eniu uchwały :>rzcz Pn.-te TJojewduzką na rachunek 
i’..<J '".'i ' '''ZjZ i' S’lZjj, Ç. ■'•■ ,_j_

wo-lospodarczejn
f dyskusji zacierali J. •; j yy - i 

łono ; • ■' Joť .‘c.
1 j>. z iz~ oyd Ol lei cel? o :"ołaiii.e 

yr oci ■.;■.’•■ a syci sprzedaży
i hń; i ;’:śr v ' ry t-~ y.... le” u 
urzy ul. LeJLonóK,

. Sprawy referuje »icel ir ilstrz Halfst, v Jys'; „sji
zaciera Ołos pp. Kalana i "cicuian.;. pocze À re
ferenta. o oddalenie o'wołania zc^tpł przyjęty większościr 
ôlosiw.

1C./ $pï.iaru specjalnej 
ey '■ ty

Keferenteri sy:.’?*y  jest p. wicetzr. tstrz T-a.l friy 
który po krdt’-.iâ referacie .-.tawi*  -.niosek cć et'n; j'.oej 
treści•

•Wydział g-iinay ilasta Oioezyna. ucierał'' zar/.ocraó 
*y daru i ...oloru specjalnej opłaty środowej ^ocier-a-.ej

, na jGx-sy-řie statutu o yo'zorze =ocejalrr-ch opłat żro^owycn
na irocr j-Jny ./ • ■ji- ..- a, uckr^lozc^o >r .ez ly/'r.ial 

ejninny dnia 30.1. 1935 r-, - «-^twlerd-yry -rzez ~1 
ład; "■ojewódzk.ą w Katowicach dnia 21 .aro? 1935 r* 

yj=><!kach, z ' J o : y.'- p niej ni*

1.- zł /jeden ■L; /. "
WillO’Ok i>o;.y’řcy ^e'.w^lono jodnśnie lez 

dys’-usji,
17-/ Uchwalenie do ht' o«e0o 

ciâ’etu.
tjr ’ ; L*cf°rujo  1 cl ' wić dyfrowo of "t 

fi i ■• v - - ‘ - - Hal far i ' '

dodat': wy bnd ket: patio _ ? : to'-'Y.. /1 • 1.
ûofaf'G'y tui’ct ucirralono je-ti*-  Nośnic.



a. udzielenie
cio niecijcznej .allez'*!.

i stawia «nioaek na udzielenie zaliczki w wyxcVéci 
zł l’CO.-,

■i ê.'.'■’-usji zabierali jloe pp- Halama, 
Fiela, Wałach i Ri-'lino, prze iajac z? aczieleniem 
po’-jc.>i v. ..yao’oéci zł 1500.-.

Przcroinicz'cj’ oJcaje wniocek p. Helamy 
o udzielenie oo^czki w '■■ysokodci zł 1300. - pod dkcso-

.ïniocek uch-rloao jndnc^łośr/.e. 
pcgicd cnie poufne.

i czka Jan, podwy'-?. cnie 
row emerytalnych.

Uchwalono _n'/.yzn?d p. Jan ?.v;i Hławiczce, 
e.aeryto’. anyâu &ûir.r.y.uU po?, i ej ortowi z Lniesi 1 lipce. 
19pć r. .opiłek z łecki wwyeokOKCi zł 35.- nieci coc. 
do pi :.e.rca 1937 r* > 2 ten, '-e ^a<ił?ri. aO’e cjć 
po ty. i tarninie jr o.ilu-ony za proč’ę zainterc-o~? meso 
przez ’?:.ał , linny.







__ 3 . g £ u 1 ł a í n 
o przestrzeganiu porządku i czystości w obrębie miasta Cieszyna, uchwalony 
na, zasadzie Rozp. Ministra Opieki Społecznej z dnia 26.r;rzeSnia 1935 r 
Dz-.U.R.P. Nr. 76. poz. 476 oraz Rozp. Ministra Opieki Społecznej z dnia 
30 stycznia 1956 r, Dz.U.R.P. Nr. 13. poz. 115.

Część I.
§ 1.

Miasto Cieszyna przyjmuje obowiązek czyszczenia określonego 
przepisani o porządku i czystości w obrębie miasta, ?.. to:

a/ dróg publicznych,
0/ _.la.ców oraz parków, włączając w to ścieki.

9 2.
Obowiązek utrzymywania czystości chodników wykonanych z płyt 

kamiennych, betonowych, żużlowanych, piaskowych oraz wykonanych z kostki 
kamiennej, betonowej wreszcie chodników asfaltowych i t.p. służących do 
ogólnego użytku ludności, p, położonych wzdłuż parcel budowlanych zarówno 
zabudowanych? jal< i niezabudowanych, ciąży na- właścicielu wzgl. administra
torze danej nieruchomości,

§ 3.
Czyszczenie obejmuje:
a./ zamia.tanie chodników,
b/ usuwanie śniegu wzgl. lodu.
Zamiatanie chodników u okresie letnim t.j. od 1. kwietnia, do

JO września, wykonać należy najpóźniej do godz. 7? řo po uprzedni-:, 
należytam skropieniu wodą chodników dla zapobieżenia powstaniu kurzu'. 
Śmiecie z chodników należy uprzątnąć na, brzeg jezdni.

2 4.
Usuwanie śniegu, i lodu z cnodników w okresie zimot.ym t,.j. 

od 1 nandziernika do 31 marca, wykona,ć należy najpóźniej do godz. 8.
Śnieg i lód należy sprzątnąć z chodników na brzeg jezdni w ten 

sposób, ?by nie tamować odpływu wody w wodościekach.
§ 5.

Zrzucanie śniegu z dP.chu jest v-zbroniono»



§ n, '

.C..LU ..oliio karmd 3. poić zwierząt pociągowych« na ulicach
i placach miasta, za. wyjątki«? miejsc wskazanych na to przez Zarząd miasta, I 

vP,L>>n.'.czuiji'j r,u nie dotyczy kamienia i pojenia koni doróżkarskich 
na oznaczonych przez Zarząd miasta miejscach postoju dorożek oraz karmienia i 
i pojenia zwierząt poc iąa cnych w sposób zabezpieczający ulice i place przed 
3 r n i fł c Z y S 2j C 7, Hïl i OU c

Zarząd. masr.a oznaczy miejsca kamienia i pojenia zwierząt 
pocmgo'. y.-h w dnie laa-oue z ter?., że korzystanie z miejsc tych cil a na
krč, mi cm:, a i napojenia zwierząt pociągowych. wt dnie targowe dozwolonom 
bęc.zie do yoćiz,

9 lih.
Nie ’.olnc naklejać rekirr.;, plakatów., afiszów,, ogłoszeń i tŁpe 

na skopach., murmh, parkanach, bra.iach i drzwiach budynków i t<,po
Narząd miasta oznaczy tablice i mejsca, r których naklejanie 

poprzednio rynien i. onych mniam plakatów i. tcd- będzie dozwolone.,

9 13c
Nie ■ ..Ino irzobeć ćcleiek, dywanów, kołder, pościeli i t.d.

z okien, ironücvych budynkovi na, ulicę ora,z przed dor.ien,

9 14.-.
Czyszczenie ókien m. pi itrach ;;ioże być dokonyv.anp tylko

prze:?! osoby zaopatrzone i zabezpieczone pasem bezpicczerlstra0
Właściciel lokalu odpowiada, za, niedostarczenie osobie czyszczącej 

okna nasa bezpieczeństwo,, wzgl« z,a nic pouczenie osoby tej o zakazie czysz— 
’czenl?„ okien bez zabezpieczenia się pasom bezpieczeństwa,,

9 1> n.nlešv
Kwiaty w omach frontov:ych skraplać w ten sposób, aby 

voda, nie ściekała na przechodnimi?.,
9 lb5

bywóz karu z dołów .kloaczuych nie mających połączenia, 
kanałyti mejskiin, może n--.stąpić jedynie w szczelnie zamkniętym na 

ten cel pr zozns.czcnym. buczkorozi-Jo
ca, żądanli. właściciela lub adminis tratora. domu zarządzi

Urząd Budowlany miejski wywóz kału z danej niemchomości przez robotników 
griinnych za specjalną opłatą taryfową,- której v.yrjokouó Vťydzia-l gminny



- Il ....
dorocznie ustala., 2^0,

•*̂' ;os kału z o ou rodzajów dołów kloacznych t,|. zarówno mających ' 
połażenie z kona&yk miejakim jak ino mających tego połączenia uskuteczniaj ] 

nym na być zreguły prze robotników niej sicích z? osobnym wynagrodzeniem 
przez Zarząo. miasta ustalonym w godzinach wolnych od pracy.

właścicielom nieruchomości przysługuje jednakowoż prawo powie- | ' 
rzezią wywozu kału. 'cakże osobom innym., o ile osoby te rozporządzają odpo
ví edn 1 mi u. i-C-zenistir o- .oezpj.eczającymi wywóz wału bez zanieczyszczenia.
ulic miasta;

13,
'wszelki wywóz kału z dołów ):'■ o;-.:.znych nastąpić naw szczelnie

o?, ikij e tj-ch wczaoU
Zarząd iriasta r.;oże jednakowoż w- drodze wyjątlru zezwolić na 

wn.óz kału i nanozu we wozacn niezupełnie szczelnych w okresie letnim
t,j. cd 1 kwietnia, do 30 września ziy-i cgrajiiczeniem, że wywóz nastąpi j 

gedzinach nocnych po fpm hii.e 21, zaś w okresie ziaiowym t.j, od 1 paz- 
dzlernika clo 51 uaren z ten ute/sr.i ożeniem, ze wywóz nasrąp?. w godzinp.ch
po '10(. JO.

Wywóz kału we wozach otwartych .jest wzbroniony, |
Zarząd miasta noże ponadto zezwolić mieszkańcom dzielnic 

położonych poza oiódr?ieściei.i na. przewóz kału gęsiego' z wł?„sne3; n±e.'.u- . 
chomości na ogrody i role bez ograniczeń w czasie przewozu- w szczelnie 
zarij-niętych beczkowozacru. zaś s ogranic żenier.i do przewozu z godzinacn 
nocnych poprzednio oznaczony.*  o ile przewóz dokonywan;^ będzie w nie

zupełnie s z.cze.!.nych wozach,

Nie wolno tizym.ac h'di’.a. w Sbajnia<-h o..l<^oí>> i..j.c.,sta»
wie wolno budować w dzlelnicpch zahudowaiiyCh stajen dl?, oyo.1?.

bez osobnego zezwolenia Zarządu f.uasr.u. II
Zakaz Powyższy rieó.etycny istniejących już stajen dla bydła..

§ 20..
w nieruchomościach w kt/ry?h istnieją stajnie i prowadzi się 

hockwi.e byała, należy u-kóz przochov.yrać v; odpowiednich na ton cel



SLuco-.-nycL i ssczelnio zaàw.iotvch doł-ch. á

ttóy te nćloży te -tes o;:tezte.te 1 teteo^.^,6 do ich “^7 
przepełnieni

\io . •j...uo z.r^.L.-,..u-c dou-. un ruwoz -.: pobliżu studzien lub 
żróluł. z których czerp?b się .ode do picia.

? 21.
Zruii oczyszczenia

I. 1—4,10 xiť^xriť.yidris. ulicy yudcwy przewozu kału, siana, 
glo.iy, na-oza i l-.<1, ..xasc.i.CxC.L iu..”. ■-nxi odpoví;yta. za .koszty czyszczenia, 
ioantw °ó0 \ o ccc aminy sta Cieszyna.-, 

} 2Hr
■prziBlci-oczonio. Zck'.zo~ i ^akazó’;: zacyrbych. w części pierwszej 

niniejszo'?-0 rey.:!?/.!?r>.v.' uloązą ukaraniu na zasadzie art. 22 ustany z dnia 
21 j.utuco lS'5b S: ■- IŸo„ n. R. p.> Ni. 27 poz. 1°8 przez po'"i.atove nładze admi
nistracji ogólnej..

:ałej nieinichomości winien się znajdo-

czer

Śmie tn'

3IÛ li

at.mo sferycznych,.
di schodowych,

Piwnicach i

własnym z.aiuresic

,ół i śmiecie w stanie suchym, 
.ćwika ponad 2/3 pojemności, 
?łu stwie mokrym, rumowisfe

..iony w miejscu ł iwo dostępnym, jednał 
jkutek działań

••ać; a/ śmietnik, 1,/ usb 
oto*  'yfteie:

z"' osobno oznaczoną op.

°znz innych Jfze(.l.i'.iot(^

Wywóz śni<

;sw 'ranie
Ho i-../;rnych.



12í- Uř-fao.
v. ^,v.,r.,6 ,,luży ,, oz..ste,cJ

roniono j.-rt wrzućcie ,i0 ust!?pu yOyi.iu,

pudió'-- i innych przedni oto*  tarujących odpływ z UťtQpu.

$ -7-,

’ii’^ep^nio przed iiotúv.- wyszczególnionych w § 13. ’.;ykony~ać należy 
przy pomocy urządzenia. -io ûrzeprnia, które „inno się znajdować v każdej 
nicruchOBiOoCi ?’arcie szkaluj,,

TrzeppritO przedmiotów od: y;r c się nożu codziennie z ’. v.j" tkicm 
niedziel r czasie ud goazo 7 - lö,

■..■'zbronionó jest t±;-.pmiLu okien, korytarzy i bnlkonó*.
} 23-

Mio Wino;-

a/ uykonyuaó v/ - u eszk^mneh ealaiu.iv.'ych robót i rąb?ć drzoua.
.vûnr.ie drzuza dozwolono j.;c;c jedynie ■;; pienicy lub v; podrorzu budynku,

h/ wylonać lub v '.-rzucać odpadki i nieczystości z okien i b^lkonór .
c/ trzy?.?c v; dc szumi ach cirćb. kozy lub .iierog?„ciznę„
rrzy.innie psów i icców v: ilcszkruiiach dozwolone jest tylko za 

z:odćs /łaćciuiclr' lub zerzcydcy bu ..uniku,

Stłuczone szyby okien, należy mzzwloczriic zaszklić lun napranie.-

§ 30,
Piece lub kominy u si J eszkatych nieruchomościach winny być re

gularnie kontrolowane.. czyszczone i uV re potrzeby aaprac-iane przez 
l’-’p-’êiv.nionycl.Ç dc tego konlni a’-'zy..

•J ?1-
Nie wolne'

a/ w<cmc.;vwć,ć na strychu przedmiotóii- łatwo zapalnych,

b;' p>CZUSr.’UliU'; .’. CÍ ’ Ot’-Ai.Vte,

c/ wypychać okna frodowe piwnic słomę, szmali lub nawozem
P W-, o Lie okna te z zewnątrz nic posiadają odpowiedniego zamknięcia
I Z'noozpiccz?,jącego nutí;riał >

d/ chodzić po strychach lub pimicach z otwartym ś’ iatłem.



wo wypadkach, v. .których zrzucanie śniegu do podwórza nie d-a siy*  
uskutecznić, rolno śnieg sprzątnąć na ulicę, jodnakowóż uczynić to należy 
c norze,, gdy ruch uliczny jest stosunkowo niniejszy, po uprzednim 
usta'. leniu odpcwtoc-nich ostrae-w-ozych ".z 71eonie zagrodzeniu
niej sen. .
śnieg 7 ton sposób usunięty położy natychr.i-st usunąć z chodnika..

§ 6,
Śnieg nagromadzony v jakikolwiek sposób no, podwórzu lub gdziekol-. ie 

bądź ’■ obrębi >. nieruchomości należy natychmiast uprzątnąć na miejsce 
przez Zarząd miasta na cel ten przeznaczone...

9 ?.
1

Każdą odwiź należy v ykorzystać dl a usunięcia nagromadzonego lodu,
u czasie gołoledzi chodnik nałoży posypywać materiałem szorstkim 

jak r. ,p. piaskiem lub drobnym żużlem,,
§ 8,

Nie rolno zanieczyszczać chodników, ulic, placów
i parków publicznych przez rozrzucanie papieru,, odpadków, wylewanie

P nieczystej wody, wysypywanie poiołu lub śmieci oraz wydalin ludzkich 

i ?-,wierzęcychc
Zanieczyszczenie ulicy lub chodnika w czasie załadowywania 

lut wyła dorywani a di’zu’.a, pętla, koksu, skrzyć, oraz innych towaxów 
7.ząl,. przy pakowaniu lub rozpakowywaniu mebli i innych» .przedmiotów, 

należy bezzwłocznie usunąć.
§ 9o

Nie wolno myć naczyn wszelkiego rodzaju, beczek, wozó w i innych 
przedmiotów na ulicy przed domami. Nie wolno również wieszać bielizny 

na, ulicy ani wypuszczać drobiu na, ulicę.
§ 10.

Nie wolno gromadzić gruzu na chodnikach i ulicy przy budowach 

lub przebudowach budynków i t.p.
We wyjątkowych wypadkach, rdy zachodzi konieczność chwilowego 

składania, gruzu na ulicy, nal<rży na to uzyskać osobne zezwolenie Zarządu 

miasta.
NazTOmadzony gruz należy oozzxvlocznie odwieść po uprzednim 

skropieniu gruzu 7.odą na miejsce wyznaczono w tym celu przez Zarząd miasta,



Klr-Äi «toCnev 1 torylorzo oi i nrl,;ży od ch-, iii -zn.-' '
pnjni^cia z.irol-7.1 :.o eona:j;r. i-rj ;o Iz. 81c

3 33-
V; klatkach schcd.ov.vch winna na każeni piętrzę znajdować się 

si9j.uv:pC21<.(?. n^ułnion?., v;od& codz Innie znienumq^

5 3^ I
Korvt^rze i schedy n.-l..f,y ;W,ać codziennie po poprzednim 

zroszeniu wodą, z„-J raz n.a tydzień należy jo zmywać dokładnie.

§ 35<
Klucz od. strychu, zna Jolo*  tć się ma stale w przechowywaniu 

tłaścicicla, zarządcy lub dozorcy domu.

9 36..
Z v:ouą- z v:odocrąc;ób ioależy oochodzić się oszczędnie.
Wzbronione j.at '..'rzuceń.10 d.o aussi? nodociągoujoh odpadków 

oraz zrywanie w nich a -czyn..

§ 3:h
Wzbronione jest usva'.’.’i-nie v/ korytarzach oudynko»-. sprzęitóu 

tarujących ruch.,
§ 38..

Używanie pralni ? o ile znajduje sio u bud.ynim, przysługuje- 
lokatorom w kolejności zgłoszenia u właściciela, zarządcy lub dozorcy 

domu.
Zgłoszenia na używanie pralni uskuteczniać należy na tydzień 

przed dniem. v; króryu na użyir r iu 1 r^j.ci się r-.-aloktuj'-e.
9 39^

> nio ''Vczodniûj niż o "odz, ^-CBrany budymíov; ■zjAi.iy.-^L -iJ-
v; ?;iuov.ej mas o ß-oc^.. v Leuuej.

mspis un P’.3 tu-lv..kÄ yrmisyWyoh tylno prseo
ao=eiclei, buayn;M lut, jo^go lo.^ct-% o 110 or»! budynto 

'^■opatrzona jost czynny dzwonek,.
§ 40o

Właściciel domu 'względnie rządca winien dostarczyć lokator«



aucz Cd bræy. Jp/

Lokc.tor zotod.^nv iost v r,sle o„fenio„d ^ss'o-nis <• 
sic« t-Æ Z-.TÓC1Ć dadcicidod rzdidnio TOiBy dttlu.

§ Ul.

Olc.iczdz.nnie podcorzn nzglo.toi., fcudvntón orlbynn. siQ ,, sp0- 
sc*-  L e.n.iíidch przez Zr-rząd -.üost.-. ozn-TBzon-Æt ne koszt nielcicicla Uo- 

à«-to, który ■‘'lui'-« się znstoscż/ać do »szelkloh ~i ty,-> Prz«talocio ï/yæ-nych 
s-rzć^Łeń.

C ó E ś ć. ïjI.

Ï-T~3\jley k^ï?ier

■■ïiez-'SôOso’.-'enLC się do ..os-leno • nir.iù^àzeço reguleeninu 

bidzie n.^ zasadzie 22 visto’.w z dm a 16 kwietnia 1935 T- Ie--U, 
?„P, Nr„ 27 o ile c-zyti poezczugólny nie pool ça. ukaraniu na, nocy surowszego

- c 0 o -
Powyższy rogula'-iin uch', plił '.ïyèzial gninny na posiedzeniu 

lnic, 30 października, 193o

0/^



. Recula m i a 
die, komi;;yj gminnych,

233

S 1.
Komisje gminne mają za zadanie obradowanie nad sprawami, przesłanemi 

przez prezydium, ladę ^ninną lut Wylział gminny ,i. przedkładanie Wydziałowi 
jnirr-.yiu wniosków celem powzięcia uchwał.

Burmistrz je-t uprawni ony do przydzielania pod obrady szczególnym

Konis j cm także takich wnicdcó'.’ r altów rrzedowycli, które nie podlegają,

UCb.W’ĆO!H Wydziału gmin;-, cyc re sono ^re 
s' 2,

iwo przysługuje wiceburmistrzom.

ka początku. k?.żd.ej se^ji należy * yłonió następujące komisje!

a/ komis;ię finaiisową. składa japą, srę z 10 członków'
-r/ personalna, 1 " z ? '!
o/ ’! prawniczą,” !' • z
d/ budo'laną, ż 9 *-*
e/ przemysłową, ' " 2
Î' '! opieki społecznej 11 z 5 '•

szkolną, j z r- •!%/ " rinową,
/ 1’ muzealną , j z i «d li sportową. ’’ ; 2

kZ/ l1 fundacyjną, :i j z
'l rewizyjną, ' j z ł ;• i t parkową. ' z
r// Ň dyscyplinarną, '' . z '? !
n7 ’! w spoiną v.'odooicjgowri. ‘ z 2 . ”

p/ cmentarną, '' z
weryfikacyjną, " 1 z ?

Wydział gminny może każdej chwili w razie potrzeb}'- uchwalić utworze
nie specjalnej komisji dla załatwienia pewnych szczeólnych spra-<. Wydział 
gminny odwołuje to specjalne komisje po spełnieniu powierzonych im zadań,

i 4.
wyboru członków r.omioyj Skenuje Wydział gminny przy uwzględnieniu 

wszystkich grup wyborczych według ich siły liczeonej. Wydział gminny 
wybiera równocześnie z członlwumi komisji pxzevodrùczącogo 1 jogo zastępcę.

§ 5-
Ka-żda grupa wyborcza, kto,.a ma przynajmniej 2 członków w komisji, 

wyznacza jednego zastęxcę nr ważnych dwóch członków.

Posiedzenie komisji zwołuje przewodniczący względnie jego zastępca 



na jpozniej na. dwa diii przed, pcsiedzeniem z równoczesna® zawiadomieniem 
o porządku dziennym burmistrza lub iceburmistrza, kompetentnego dla spru
tej komisji.

§ 7.
Posiedzenia kornisyj są niejawne. Jeż li przewodniczący pewno sprawy 

tr?ktuje j-^ko poufne, wszyscy uczestnicy posiedzenia są zobowiązani do 
z?chowania tajemnicy o przebiegu oorad i uchwał komisji.

9 8.
Przewodniczącym względnie jego zastępca prowadzi obrady i ustala 

porządek dzienny. Przewodniczący ma. prawo przydzielanie, poszczególnych 
referatów; członkom komisji i powierzania im zda.wania, sprawozdań na plenum.

Przewodniczący może ograniczyć czas .rzeraówień i postanowić, że 
każdy członek może najwyżej przemawiać 2 razy w sprawie będącej przedmiotem 
obrad. To ograniczenie nie może się odnosić do sprawozdawców i członków 
Prezydium Pady ?.'inn^j ile występują jako jego zastępcy.

Przewodniczącymi przysługuje pr.awo upomnienia, członków występujących 
przeciwko porządkowi i zwyczajom parlamentarnym., a w r-^zie powtórzenia, 
się wwszą.-deń odebrań im głos, a gdyby i te zarządzenia, nie odniosły 
skutku, wykluczyć icb z posiedzenia, na pddsi-wie uchwały komisji powziętej 

większości-ą głosów,.
§ 9.

Burmistrz względr-ie wiceburmistrz na prośbę przewodniczącego 
zaorasz?, względnie wysyła n.a posiedzenie urzędników fachowych, rzeczo

znawców i t.d.
Na prośbę przei.odnicz-.cego deleguje burmistrz n° posiedzenia, 

komisji jednego urzędnika, w chaxaktrzec prowadzącego protokol. Członkowie 
Prezydium i dyrektor urzędów gminnych mogą brać uchlał w posicdzenia.cn 

wszys tkich korni syj.
§ 10.

Burmistrz względnie wiceburmistrz i osoby ..ynicnione w § 9 
ustęp 1, ma.jć-1;, na. posi.edzeni?,ch korisyj tylko głos doradczy, zaś prowadzany 
protokół tylko wtedy o ile jest równocześnie urzędnikiem fa.chorym.

posicdzenia.cn


-5 -

S il. w

Jezdi prze: odniczący uważa za potrzebno uzupełnienie aktor, kie
ruje dotyczący akt z podaniem żądanych wyjaśnień do burmistrza, wzgl. 
wiceburmistrza, który ma, wydać odpowiednie zarządzenia..

§ 12.

Kazdy akt ma.jący być przydzielony komisji załatwia, odpowiedni urząd 
i z odporniodnicni uwagami przedkłada burmistrzowi, który kieruje go do 
komisji. W ważniejszych sprawach zasięga, burmistrz zgody Prezydium.

§ 1J,
Akt przydzielony komisji może burmistrz wycofać z pod obrad komisji 

za wyjątkiem gdy chodzi o wnioski z inicjatywy wydziału lub sprany, których 
załatwienie należy do właściwości wydziału gminnego.

9 14.
Przerodr;iczą.cy korni syj gminnych-przedstawiają burmistrzowi uchwały 

komisyj uraz z alitami w terminie nie późni ej szyn, jak na trzy dni przed 
posiedzeniem w-ydziału gminnego uzgl. Pady gminnej, na którym sprawa, ma, 

być rozpoznawana...
c ■

Burmistrz kierują., a-r^ ç do ko- i nil zawiadamia, w którym terminie 
sprana będzie przedmiotem obrad wydziału gminnego wzgl. Rady gminnej.

9 15.
Burmistrzowi podlegają sprawy komisji prawniczej, opieki społecznej, 

dyscyplinarne, muzealne i fundacyjne.
I- mu wiceburmistrzowi miasta podlegają spra,ry komisji przemysłorej, 

wspólnej komisji wodociągowej i kinowej.
II- mu wiceburmistrzowi miasta, podlegają sprawy komisji skaroowej, 

budowlanej, personalnej, parkowej, szkolnej i cmentarnej.
Prezydium Rady gminnej może powyższy podział czynności zmienić, 

o czyn winno zawiadomić przewodniczącego dotyczącej komisji.
Dyrektor Urzędów m. : Burmistrz:

Dr Aloizy Scnkowski m.p. ^^ysław Michejda m.p.

(Zł. '



Zaproszenie

Zapraszam wszystkich Członków Wydziału Gminnego na posiedze
nie Wydziału Gminnego, które się odbfdzie

w é^¥r tek ,dnia, JL stycznia 1934. 

o godzinie l^tej.

Porządek dzienny : Sprawa gazowni
W Cieszyn! e,dnia 2. stycznia 1934.

[Jozef Niemiec :

Ludwik Apfel :

Robert Lewak
i^Jozef Máchej

Paweł Molin •
Józef Nossek :
, lilhelm Pustelnik :

Jan Kiszą :
Maurycy Gutmąn :

,Karol Brzóska :
Herman Feitzinger-r

Dr.Dawid Sandhaus 
Jan Szuścik : - 
Jan Wałach : 
Wilhelm Zipser : 
Alojzy Milata : 
.Paweł Wacławik : 
fSózef Strżądała

l?P. (Rudolf Halfar :
I (Alfred Berger :
I (Edward Fiala :
I [Franciszek Diton:

I Rudolf Halama :
I Józef Jasiek! :

■ ja. j mund Kislir-s :

[Józef Herman :
Jan Juraszek :

^Zygmunt Klebinder
Tomasz Kopy :
Józef Máchej 1 :
Juljusz Mikuszewski
Dr.Ludwik Müller :

i Wiktor Prohaska

Dr.Henryk Glanz : 
Inż.Stan.Hajduk : Z 

■ L
■ Edward Biese :
■ Jiktcr Sa tara :
■ i Jan Szuster :

Jan Wojnar : J
Andrzej Branny :
Rudolf Kubaczka :

'I Paweł r/acławik 211:
Zastępcy



Jan Mazur :

>. Karol Pumperla :
Maks.Hartman :

Józef Obraczaj
Bernard. Dziedzi



PP. Jan A’ojnar :PP, Jan Wałach :

j/Alojzy Mi lata :

Paweł Wacławik 211.

Andrzej Branny :
Wilhelm Zipser : 4 2^

Paweł Wacławik : v >’ n
Józef Strządała

Rudolf Kabaczka : '

Członkowie za,stępcy / na wypadek potrzeby zastępstwa/



Zaproszenie

V czwartek ,dnia, 5.kwietnia 1934.o godzinie 17 tej 
odbędzie się posiedzenie Wydziału Gminnego,na. które uprzejmie zapra
szam. Posiedzenie odbędzie się w sali posiedzeń Ratusz II.p.nr.9.

W Cieszynie,dnia 28.marca 1934.

PP.Artur Gabrisch :

Herman Feitzinger. Karol Brzóska : ' ■

Dr.Henryk GlanzEdward Fiala :

Franciszek DibonAlfred Berger :

Rudolf Ealama :

Józef Jasicki :Józef Herman :

Rajmund Kisling :Jan Juraszek :

Adam Kofin :Zygmunt Klebinder

Józef Máchej 2:Tomasz Kopy :

Jozef Máchej 1 :

Józef Nossek ‘

Tadeusz Reger :Wilhelm Pustelnil

Karol Pumperla :Edward Riesse :
Dr.Dawid Sandhaus

Wiktor Satara. :Paweł Wolin :

Jan Szuster :Jan Szuścik :

Inż.Stanisław Hajluk

Dr.Ludwik Müller

Wiktor Prohaska :

OM www

Jul jus z Mi ku szewski :

Burmistrz :

PP. Rudolf Halfar :



z. a p_r o s z e n i_e.

Upraszam członków Wydziału. Gminnego miasta Cieszyna o zja

wieni« się na posiedzenie,które odbędzie się :

w poniedziałek,dnia 11 czerwca 1934.0 godz.17 tej

w sali posiedzeň-Ratusz-2.piętro nr. 9.

W Cieszynie,dnia 5. czerwca 1934.

Inż,Stan.Hajduk":

Józef Herman

Rudolf Halama

Jan Juraszek :

Zygmunt Klebiadar t .

Tomasz Kopy :

Jozef Máchej ?

Dr.Ludwik MdŁer :

Wiktor Prohaska :

Karol Pumperla

Tadeusz Reger ••

Rajmund Kisling

Adam Kofin :

Józef Máchej 2

Juljusz Mikuszewski :

Jáe«f Nossek :
«T.2.

1 Wilhelm Pustelnik :

Edward Riesse »

Dr. Dawid Sandhaus

Paweł Mol in *

Jan Szůscik :

Wiktor Satara :

Jan Szlster :



Członkowie zastępcy /na wypadek potrzeby zastępstwa/

PP. Jan WAłach ' PP. Jan Wojnar : —■—y ,

1 /X
Wilhelm Zipcer : Andrzej Branny :

Alojzy Milata t

Paweł Wacławik :

'Ruddblf Kubachka :

Paweł Wacławik 211 :

Jozef Strządała : L /y/Zý /ł

Jah Kiszą : Jozef Niemiec ••

Dr. Maurycy Gutman :
Ludwik Apfel : Z

Jozef Obracaj : Maks. Hartman ••

Jan Mazur :
Bernard Dziedziak : <ylV



PP.

Zaproszenie-

Uoraszam członków Wydziału Gminnego miasta Cieszyna 

o zjawienie się na posiedzenie, które odbędzie się:
; w środę, dnia 10 października 1934 o godz-17-ej

w sali posiedzeń "Ratusz11 II-ie piętro Nr.i.

W Cieszynie, dnia 5 października 1934.

Jar Szuśeik:

Józef Jasieki:
Rajmund Kisling:

Wiktor Se tara:
Jan Szuster:
Jan Wałach5 /4-<^ 
Wilhelm Zipcer?

Paweł Wacławik:
Józef Strządała:
Jan Wojnar:
Andrzej Branny: 

pXk-jai >Kuhaczka: 
-x^Pavrl Wacław i

Adam Kofin;
Józef '• achej 2-
Juljusz Miku szewski:

Józej Nosseki^==—;
Wilhelm Pustelnik
Edward Riesse:-
Dr-Dawid Sandlaus

Rudolf Halfar: \
Herman Feitzinger
nr.Herry*  Glanz <1
Franciszek Ribor^ ) ty ty
Rudolf Relema: ' > Z, i <. | z

Artur GebrischV 
Karol Brzóska: 
Edward Fiala: 
Alfred Berger:- 
Inż.Star-Hajduk: 

Józef Herman: 
Jar Juraszek: 
Zygmunt Klebing' 
Tomasz Kopy- 
Józef Hachej: 
Dr.hudwik Müler:
Wiktor Prochaska? 

Tadeus?^e§ex>: 
K^rol z

Burmistrz:



Członkowie zastępcy

Józef Niemiec:Jan Kiszą:
Ludwik ApTel:
Maks.Hartman :
Bernard Dziedziak:Jan Mazur:

Pr."aurycy Gutman:
Józef Obracaj:

/na wypadek potrzeby zastępstwa/



Zaproszenie.

Jan Kiszą —
Dr.Maurycy Gutman

Upraszam członków Wydziału Gminnego miasta Cieszyna o 
zjawienie się na posiedzenie, które odbędzie się:

w. .ponięazUUk» .dnią.5.grijdpią.l9M.Q.gQd?»X7vęj.
w sali posiedzeń Ratusz Il-ie piętro nr.9.

W Cieszynie, dnia.?<.U?tQpądą........ 1934.

. 7a.t.pCy/na wypadek potrzeby/ 
-Członkowie ' józef Niemiec - - - -----------

—Ludwik Apfel,---------

PP.Artur Gabrischi,. .
{/Edward Fiala—.— 
/Alfred Berger

Inż. Stanisław Hajduk-----

Józef Herman—i/ '
Jan Juraszek------ -/ --------- : ""

//Zygmunt Klebinderjá^2—---------

Tomasz Kopy — 
Józef Máchej -—V- 
Dr.ludwik Muller 
Wiktor Prochaska 
Tadeusz Reger — 
Karol Pumperla— 
Dr.Dawid Sandhaus 

z Jan Szuścik—V •

Jan 'Wałach — 
Wilhelm _Zip#<

/Alojzy Milati
Paweł Wacławik-----’
Józef Strządała4r '

PP.Rudolf Haifa
/Herman Feitzinge

___ Dr.Henryk Glanz
Franciszek Dibo

__ Rodolf Halama-L
__Józef Jasicki —

Rajmund Kisling— 
Adam Ko fin- ■—/

/ Józef Machej2-L
Jul.Mikuszewski

_ Józef Nossek—
__ Wilh.Pustelniki

Edward Riesse
Wiktor Satara
.Jan Szuster-L
Jan Wojnar J/--

-Andrzej Branny— M

Paweł Wacławik — 
Barol Brzóska

Burmistrz :



,/wPP.Józef Obrać a^<^~XzWPP.Maks. Hartmann^

Jan Mazur —-------------------------- Bernard Dziadek



Zaproszenie.

zjawienie

V Cieszynie,

3. Rudolf Hal far
Herman FeitzingerTi.verd Fiala i'

kJqmurt "lebinder. '•

Tomasz

Jul.Mikiul 1er

Wilk.Pustelni.leger
Edward Bies

Dawid Landhaus
Jan Szuster.

Jan Szusc:
Jur Wojnar.

Rudolf Kubeczka

Józ^f JasicP

'iktor Trocha

Pawel Widawa
Karol Brzóska

Dr.Henryk Glanz. - 
7 raneiszek Ûibon 
Roďolf Halama-

iachej2. .
:u szewski^

Józef No ssek

Jer. .'alach.
ilhels Zipcer
'lojzy ilete.

■ s vel Wedawik.
Józef Ftrząd^łe

B a jmu n à K i sii ng.
Adam Kofin

posiedzeń Retusz II-ie . iętro nr.9- 

4n1S... 22..^1935...1SM.

Członkowie zastępey/na wypadek potrzeby;/^.
Jozef Niemiec
Ludwik Apfelx

Upraszam członków Wydział« Gminnego miasta Cieszyna o 
,ię na posiedzenie, które odbęczie się:

'« sali

Birmistrz :

tur Cabrisch.

Dr.j'aurycy Gutman.





aproszenie.

Upraszam członków Wydziału Gminnego miasta Cieszyna o zjawienie 

się na posiedzenie, które odbędzie się: .PIâTEK.,diaia-22.-lutego-• 
.1935 . .0 .godz_17. .tej  w sali posiedzeń Ratusza II.p.Nr.9

W Cieszynie, dnia....19.lu tego.1935,

PP.Artur Gabrisch. — /-------,---- ----- PP.Rudolf
Edward Fiala- - .-Herman
Alfred Berger — - —L Dr.Henryk Glanz<i^Li——
Karol Brzóska- -------------------- Inż.St.Hajduk—-z-------------

  Franciszek Dibon— --------------- Jozef Herman- 1 -—
Rudolf Hal«»a- ---------------------- «Jan Juraszek- - ~----- :------

Józef Jasicki—. --------------— Zygmunt KlebinderK ----------
Rajmund Kisling- —----------------- Tomasz Kopy- -----
Adam Ko fin  ------- Józef Máchej ----------------

Burmistrz :

Józef ‘'achej-2 ---- —-— -----------
Jul .Mikuszewski  
Józef No ssek. --------- -------
Wilh.Pustelnik. ' ' -----—-------- —

Edward Riesse: . -xý,r7:'í'-----------
Wiktor Satara- ’-----------------------

Wiktor Prochaska-

Karol Pumperla —
Dr.Dawid Sandhaus

Dr.Ludwik Mül1er

Jan Szuścik.---------—-—— -----
Jan Szuster— --------------------------<Jan Wałach—~ l -- -

Jan Wojnar.- - - - Wilhelm Zipcer -----
/ndrzej Branny- ------- Alojzy Milata-------------------------
Rudolf Kubaczka- Paweł Wacławik-Zy rV.

Paweł Wacławik 211— ...-Józef Strządała----------------------

Ludwik Apfel—
. Maks.Hertmann----

Bernard Dziedziok

Członkowie zastępcy /na wypadek potrzeby/ / 
c-// ‘ 

 

 Jan Ki^sza.. ---------------- Jozef Niemiec-------- /------Dr.Maurycy GutnJózef Obracaj — 
Jan Mazur------- -  



(prMtu członków ./yózialu C»inr* So miasta Ci.K/n. o 

się na posiedzenie, które •ibęo.zie się:.../
S~- sali posiedzeń łatusza II o- 9-

•£ Cieszynie, dnia

Artur G abri seh

, Inż.St.Hajduk.i-’

c -. awik. 
.rzydala.

vol Pumjerla.
D. Sandhaus. ■’x

Szu sei*. \
i . al ach.

Franc•nibon. - ■ 
Rudolf '-’alama. 
Józef Jasicki^- 
Ra.jwund Xislir-f 
Ada® vofin 
.Józef achej ? 
Jul.Piku szewski

-,'.'i lh. Pustelnik 

Cdward ’-i^sse- 
".T<tor Sa tara. 
Jan Szuster.

Alfred Berger
Karol Brzóska.

PP.-'udolf rr
Herman Feitzinger.

,ef Herman. <f/t-‘- 
i Juraszek.
mant KlehinderJ-

i •'cer. ' '
t; u.x>"ojner.

Anórzoj B rTnny 
Rudolf Kubeczka.
Pewel 'acvewik. ‘

i,. Ür er.
tor Proehask

ąf Kachej.

TV Burmistc^r:

Członkowie zast; ey

Jer. Kisze ' o / 
yr/xr-í'-— 

r-.. .uutmrn. /

Józef Obracaj. ..

Jan Pazur -

/nr wypad k potrzeby/
, T. • /V»‘Józef Kumlec.

Î udwik ' A. fel.
Paks, ar tra ar E.
Bern;rd Ozicdzill





Upraszam członków Wydziału Gminnego miasta Cieszyna o zjawienie się 
na posiedzenie,które odbędziesię

w . dnia 
o godz, 17 tej w sali posiedzeń Ratusza II .piętro nr.9.

 

„3$. UST.. 1935

Halfarpp, Artur Gabrisch
• Edward Fiala .

'Zygmunt KlebinderJozef Jasicki

Dr.Ludwik MüllerJozef Máchej 2,.
Wiktor Prochaska.

Wilhelm Zipser

Jan Kiszą 

Jan Mazur,

Alfred Berger
Karol Brzóska

Alojzy Milata
Paweł Wacławik

£? Wiktor Satara
Jan Szuster/?

Dr.Maurycy Gutman, 
Józef Obraczaj...

Tomasz Kopy ...
Jozef Máchej 1,

Dr.Dawid Sandhaus
Jan Szuácik

Rajmund Kisling,
Adam Kofin 

Juljusz Mikuszewsł
Jozef Nossek  

j/Wilhelm Pustelnik
Edward Riese

?.. \ï..'....

Franciszek Dibon 3-. • • ?
Rudolf Halama ............

Tadeusz Reger ... 
. V Karol Pumperla •

Feitzinger 
\/Dr .Henryk Glanz .

Inż. Stanisław Hajduk 
, / Jozef Herman.. dfe 

, Jan Juraszek .

Jan Wojnar 
V Andrzej Branny  

Rudolf Kubaczka/O^Z*;
Paweł Wacławik 211 .V AA

Członkowie zastępscy / na wypadek potrzeby/ 
Jozef Niemiec.. 
Ludwik Apfel .. 
Maks.Hartamann.

 Bernard Dziedziak

Burmistrz :

Jan Wałach



PP.

  

Zaproszenie

Cieszyn,dnia.

Artur Gabrisch
Herman Feit zinc,es-Td-nrd Fiala
Dr.Heiryk Gl:

Józef Herman.Franciszok ibom
Jan Juraszek
Zyjnunt Klebinder./A?;Józef J^sicki
Tomasz Kopy ..Rajmund Kisling.

Minm Fofin
Jozef ' neboj 2,.

Tadeusz Heger

'/ilhelm Pustelnik
Sd-’nrd Hlese.

Jen Szuácik

Jan 'oj nar
Andrzej urartny

'aks.IIartænann,Józef Obrać za. j
Barnard >ziedziakJan f’pzur.

Hajduk

Alojzy M lata .... 
pp-eł -acłarik

Juljusz iku^ze’«ski\
Jozef Hossek.........

Alfrc Borger
Parol rzóska

ur.~-.id Srndhaus

o godz. 1? tej - ?Hli posiedzeń Ratusza II .piętro nr.9.

Jozef ' achej 1, .
Lr/I.uduiú npLler 
dktor Proc’.ra/.a.

Jozef Stra- dała

Inż.Stani

Fudolf Halama

Karol Pumperla

Upraszam członkó" wdziału Gminnej) miasta Cieszyna o zja icnie sie 
na posiedzenie,które odb-.dzie sie 

r . .dnia

Rudolf Kubeczka 
Paweł «'cła ik 211..'..-
Paweł i na ypadek potrze

J.tn Fisza ......• • • • Jo- *r ‘,:i ■”!iec‘ *
ur. ”;>urvcy .

W<Z..L

Wiktor sitara ........................ - “ --------- -v------
Jan Szuster........ Jan '-5łach ................ ..

......  -$4/7UZ*̂llhelra  Zipaer ..

Burmistrz :

,PP.Rudolf Halfar :

Lud-.ik Apfel



Zaproszeni e

Artur Gabrisch
Edward Fiel a .
Alfred Eerger
Karol Brzoska

Jozef HermanFranciszek Dibon

Rajmund Kisling
Adam Kofin

Paweł MolinDr Ludwik Muller
Juliusz Mikuszewi

Edward RieseDr Baw id Sandhaus
Wiktor SataraJan Szuócik
Jan SzusteJan Wałanh
[an WojnarOdracza jJozef

Andrzej BrannyWacławikPaweł
Rudolf KubaczkaStrządałaJozef
Dr Maurycy GutmanPaweł Wacławik

Jan Kiszą

Ludwik Anfel

Bernard Dziedziak

Rudolf Halama
Jozef Jasicki

'< /
(7 '

Jozef Nossek . '•
Wilhelm Pustelnik .

Rudolf Halfar 
Herman Feitzingerf, 
Dr Henryk Glanz/'

Wiceburmistrz:
'mrmisirs

Członkowie .zastępcy..
77777 Jozef iTIëmleo

Wiktor Prochaska
Pi
Tadeusz Reger . .Y.-
Karol Pumper la, .Ç

Jan Juraszek . ..
Zygmunt Klebinder /. .
Tomasz Konv ..
Jozef. Máchej .. .Y.YfY.

Członków Wydziału gminnego miasta Cieszyna upraszam o zja
wienie się na posiedzeniu, które odbędzie się dnia 5 czerwca 19j6r, 
o godz. 17-stej.w saMć&9(£l*  en. Ratusza II,p.Nr.9, 

^29 maja 1936 r.

Oc b risch}

Inż. Stan. Hajduk

• • •

Maksym. Hartmann
Jan Mazur



Uprszam członków Wydziału jninnego miasta Cieszyna o zjwienie 
się na posiedzenie, które odbędzie się

vi poniedziałek, dnia J sierpnia 19Jo r.
o godzinie 17-stej w sali posiedzeń Ratusza,II piętro Nr. 9.

Cieszyn, dnia 30 lipca 1936 r-
Bun.istrz:



Fj
Jan JuraszekHalama
Zygflunt KlebinderJótef Jasi'
Tomasz Kopy ..mina

Kofin
Paweł Molin,ef Machej

0’iktor yrochaska
fózef Nossek

Alktor fet ara .

Jon ..'ałach

Rudolf Kabaczka .
Kai 2

Tadeusz Roger ..

Andrzej Branny
Wacławik 211

ózef sti’z.lala

Obrać aj JfiLef
P ? r.eł .'a.cłaui^ó fa tíh

Dr Maurycy Gutaan

ťři lhel â Pus telnik .Ć/Z/
Ć^Z

Jan Szuster .. .< 
Jan Wojnar .A'.
Á'.

Dorastam członków .'hdziału gminnego miasta Cie-zyia o zja

wienie się na posiedzenie, które odbędzie się
w piątek, dnia 30 października 1936 r. o godz. 17.±—

w sali posiedzeń Ratusza, II piętro nr. 9
Cieszyn, dnia 26 października 1956 "

Dr Dawid Sandhat
Jan szuócik ..CL... - •

Dr Henryk Glanz 
Inż. Stan. Ha j dulc^^J

Józef Herman .

JÓ jusz Mlk-us2e»ski,li^.-i^vU,

Artur Gabrischł^^i.............\........... ?p-

Rdward Fiala
Alfred Berger • -y
Karol Brzóska

;ek Di b m

dward Riese .




